
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2289, 2360
2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων

Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το νόµο περί
«Ποινικής ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύει, δικογρα-
φίες που αφορούν: Στα µέλη της Ελληνικής Κυβέρνησης
κατά το έτος 2000, στον πρώην Υπουργό Υγείας κ.  Άδωνι Γε-
ωργιάδη και στον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών
Παντελή Οικονόµου, σελ. 2307

3. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Ευάγγελο Μεϊµαράκη µε την οποία δηλώνει ότι ο συνυπογρά-
φων Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος ανήκει στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος,
σελ. 2307 - 2308

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Νίκου Σταυρο-
γιάννη προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο Μεϊµα-
ράκη µε την οποία υποβάλλει την παραίτησή του από το
αξίωµα του Βουλευτή Ν. Φθιώτιδας, σελ. 2307, 2309

5. Ορκωµοσία του Βουλευτή κ. Δηµητρίου Μπριάνη σε αν-
τικατάσταση του κ. Νικόλαου Σταυρογιάννη που παραιτή-
θηκε, σελ. 2326

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2310, 2312, 2314, 2326,
2328, 2329, 2332, 2334, 2336

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1093 έως 1218,

σελ. 2289 - 2295
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2295 - 2306
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τρί-

της 2 Σεπτεµβρίου 2014, σελ. 2337

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής

Ασφάλισης και Πρόνοιας, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
και Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης κατέθεσαν την 7-8-2014 σχέδιο νόµου: «Γενικές δια-
τάξεις για τη δηµιουργία συστήµατος αµοιβών νοσοκοµείων-
Σύσταση και καταστατικό της εταιρείας µε την επωνυµία
«Εταιρία Συστήµατος Αµοιβών Νοσοκοµείων Ανώνυµη Εται-
ρεία»-Προσαρµογή στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2012/
39/ΕΕ της Επιτροπής της 26ης Νοεµβρίου 2012 για την τρο-
ποποίηση της Οδηγίας 2006/17/ΕΚ», σελ. 2307

β) Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών και Δηµό-
σιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, κατέθεσαν την 8-8-
2014 σχέδιο νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας», σελ. 2307

γ) Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Εσωτερικών, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
και Ναυτιλίας και Αιγαίου, κατέθεσαν τα σχέδια νόµων:

i. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και PETRA PETRO-
LEUM INC για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας
και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή
των ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ», σελ. 2346

ii. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και των εταιρειών ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και TRAJAN OIL AND
GAS LIMITED για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας
και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή
Κατάκολο», σελ. 2346

iii. «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και των εταιρειών Ελληνικά Πετρέλαια Α.Ε.,
Edison International S.p.A και Petroceltic Resources plc για
την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευ-
σης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή Πατραϊκός
Κόλπος (Δυτικά)», σελ. 2346

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων: « Ίδρυση και Οργάνωση Συµβουλίου
Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις», σελ.
2307

β) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας:

i. «Κύρωση του Πέµπτου Πρωτοκόλλου για τα Εκρηκτικά
Κατάλοιπα Πολέµου στη Σύµβαση για απαγόρευση ή περιο-
ρισµό χρήσης Ορισµένων Συµβατικών  Όπλων που µπορούν
να θεωρηθούν ως εξαιρετικώς επιβλαβή ή ως προκαλούντα
αδιακρίτως αποτελέσµατα», σελ. 2347

ii. «Ρύθµιση Θεµάτων Εθνικής   Άµυνας», σελ. 2360
3. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-

γιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: "Ανάπτυξη Υδατο-
καλλιεργειών", σελ. 2310 - 2349

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 2289 – 2326, 2345 - 2360
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2326 - 2345

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2314
ΚΟΔΕΛΑΣ Δ. , σελ. 2329
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 2310, 2312, 2314
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2336
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2329
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2326, 2329, 2332, 2334, 

2336
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2336
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 2314, 2328, 2332

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 2321, 2323
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 2332
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ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ - ΑΒΡΑΜΗΣ Μ. , 
σελ. 2340

ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 2329
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2325
ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ Κ. , σελ. 2319
ΚΑΛΟΓΕΡΗ Α. , σελ. 2312
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 2337
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2310, 2315, 2323, 2330, 

2333, 2347
ΚΑΣΣΗΣ Μ. , σελ. 2314, 2315
ΚΟΔΕΛΑΣ Δ. , σελ. 2327, 2328
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 2310
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 2320
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2334, 2336
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2336, 2343, 2344
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 2323
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 2326
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2336
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 2344
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 2341
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 2338



Αθήνα, σήµερα στις 28 Αυγούστου 2014, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 09.46’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία της ΣΤ’
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 6-8-2014
εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΖ’ συνεδριάσεώς του, σε ό,τι αφορά
την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Μέτρα στήριξης και
ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, οργανωτικά θέµατα
Υπουργείου Οικονοµικών και άλλες διατάξεις.»

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Κωνσταντίνο Κου-
τσογιαννακόπουλο, Βουλευτή Φθιώτιδος, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Υγείας
1093) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ, Λαρίσης κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ και Καρδίτσης κ. ΝΙΚΟ-
ΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι Ενώσεις
Γιατρών Βόλου, Καρδίτσας, Λάρισας και Τρικάλων διαµαρτύρον-
ται για την υποστελέχωση και την πλήρη αποδιοργάνωση των νο-
σοκοµείων της Θεσσαλίας. 

Υγείας
1094) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσιο-
θεραπευτών αιτείται την εξόφληση των οφειλούµενων ποσών από
τον ΕΟΠΥΥ προς τους φυσιοθεραπευτές και  επισηµαίνει τη δεινή
οικονοµική κατάσταση των εργαζοµένων του κλάδου.

Υγείας
1095) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η τοπική κοινό-
τητα Ασκληπιείου Ρόδου αιτείται την επαναλειτουργία του αγρο-
τικού ιατρείου της και την προκήρυξη θέσης αγροτικού ιατρού.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικονοµικών 
1096) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-

ΝΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο  η
εφορία �τιµωρεί� µε υπερδιπλάσιο συντελεστή τη µεταποίηση.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων

1097) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-
ΝΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Περιφερειακή Ένωση
Δήµων Θεσσαλίας εκφράζει την αναγκαιότητα ολοκλήρωσης των
εργασιών του οδικού άξονα Κεντρικής Ελλάδας Ε-65.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
1098) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι υιοί Ζ. Βλάχου, ιδιοκτήτες σού-
περ µάρκετ στη Λευκάδα αιτούνται να τους δοθεί η δυνατότητα
λειτουργίας της επιχείρησής τους και τις Κυριακές κατά την του-
ριστική περίοδο.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1099) Οι Βουλευτές Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

και Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Πανελλήνια Ένωση Ναυτών Εµπορικού Ναυτικού
(ΠΕΝΕΝ) διαµαρτύρεται για τις εφοπλιστικές αυθαιρεσίες στις
γραµµές Αργοσαρωνικού, σε βάρος των εργασιακών δικαιωµά-
των των ναυτικών.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερι-
κών

1100) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Καρύστου αιτείται την από-
δοση αντισταθµιστικού οφέλους στους δηµότες και τους
δήµους, όπου είναι εγκατεστηµένοι σταθµοί ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
1101) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Σύν-
δεσµος Ελαιοκοµικών Δήµων Κρήτης (ΣΕΔΗΚ) αιτείται την
επίλυση σειράς ζητηµάτων σχετικά µε τη διάθεση ελαιολάδου
στην εστίαση και τη λιανική αγορά.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
1102) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και

ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Περιφέρεια
Κρήτης παραθέτει τις απόψεις της για την Εθνική Πρόταση της
νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής των ετών 2015-2020.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1103) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ, Α’

Αθηνών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑ-
ΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και Β’ Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων στις

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Υπηρεσίες της Τράπεζας Πειραιώς (ΣΕΥΤΠΕ) αιτείται την επί-
λυση θέµατος σχετικά µε την Επιθεώρηση Εργασίας και τους
ελέγχους που έχουν οι ίδιοι ζητήσει να πραγµατοποιηθούν, λόγω
της έλλειψης προσωπικού.

Οικονοµικών 
1104) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-

ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βασίλης Καραΐσκος
εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για τις µειώσεις σε συντάξεις ανα-
πήρων µε ποσοστό αναπηρίας 80% και άνω.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1105) Οι Βουλευτές Φλωρίνης κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΕΡΜΑΝΙΔΗΣ

και Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέ-
θεσαν αναφορά µε την οποία η κ. Αρχόντα Τσιούλη του Κωνσταν-
τίνου, κάτοικος της Φλώρινας  αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά τη µετεγγραφή της από το Πανεπιστήµιο Ρεθύµνου σε
αντίστοιχο τµήµα του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης.

Τουρισµού,  Οικονοµικών 
1106) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  η Συνοµοσπονδία Επιχειρηµατιών Ενοικια-
ζόµενων Δωµατίων Διαµερισµάτων Ελλάδος (ΣΕΕΔΔΕ) αιτείται την
εφαρµογή νοµοθετικών παρεµβάσεων για την αναγραφή των του-
ριστικών καταλυµάτων του κλάδου τους στο Ε9 ως ξενοδοχειακά
καταλύµατα µε το καθεστώς των ειδικών κτηρίων.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων

1107) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελαιοκοµικών Δήµων
Κρήτης  αιτείται την επίλυση σειράς ζητηµάτων σχετικά µε τη
διάθεση ελαιολάδου στην εστίαση και τη λιανική αγορά.

Υγείας
1108) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Τµήµα
Μαγνησίας του Πανελλήνιου Συλλόγου Φυσικοθεραπευτών αι-
τείται την εξόφληση  των οφειλόµενων ποσών από τον ΕΟΠΥΥ
προς τους φυσιοθεραπευτές και  επισηµαίνει τη δεινή οικονοµική
κατάσταση των εργαζοµένων του κλάδου.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1109) Η Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Ναυτών Εµπορικού
Ναυτικού (ΠΕΝΕΝ) καταγγέλλει παραβιάσεις στο ωράριο εργα-
σίας και στο πρωτόκολλο λειτουργίας των ακτοπλοϊκών γραµµών
του Αργοσαρωνικού επισηµαίνοντας τον κίνδυνο για την ασφά-
λεια πληρώµατος και επιβαινόντων.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερι-
κών, Τουρισµού

1110) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ελληνική Λέσχη Αυτοκινούµενων
Τροχόσπιτων  παραθέτει την πρότασή της που αφορά την
Ίδρυση Σταθµών Εξυπηρέτησης Αυτοκινούµενων Τροχόσπιτων
(Camper Stop) µε σκοπό την περαιτέρω προσέλκυση τουριστών
και την ανάδειξη µιας νέας µορφής τουρισµού. 

Οικονοµικών 
1111) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑ-

ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατικό Κέντρο Ηρα-
κλείου αιτείται τη δυνατότητα νοµοθετικής ρύθµισης για τη
διόρθωση των στοιχείων των ιδιοκτησιών από τους δήµους και
τη διαγραφή των λανθασµένων χρεώσεων.

Υγείας
1112) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα
προβλήµατα λειτουργίας των κέντρων υγείας της ηπειρωτικής

και νησιωτικής Μαγνησίας από την έλλειψη υλικοτεχνικού εξο-
πλισµού και ιατρικού προσωπικού. 

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
1113) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία η επιτροπή πολιτών του Σουλίου Κοριν-
θίας αιτείται τη δυνατότητα νόµιµης καλλιέργειας αγροτεµαχίων
που έχουν χαρακτηριστεί δασικά και βρίσκονται σε περιοχές του
Νοµού Κορινθίας για χρήση µόνον αγροτικής καλλιέργειας. 

Υγείας
1114) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝ-

ΤΑΡΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Συνταξιού-
χων ALPHA BANK  αιτείται την οριστική επίλυση της καταβολής
των ληξιπρόθεσµων και καθυστερούµενων οφειλών του ΕΟΠΥΥ
προς τους ασφαλισµένους του.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1115) Οι Βουλευτές Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

και Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Προσωπικού Λι-
µενικού Σώµατος  αιτείται τη διευθέτηση των προβληµάτων που
προέκυψαν από τις µαζικές αποσπάσεις-µετακινήσεις του προ-
σωπικού ΛΣ-ΕΛΑΚΤ από την παραµεθόριο προς την ηπειρωτική
χώρα.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη 

1116) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία
Εµπορικών Συλλόγων Δωδεκανήσου καταγγέλλει τα φαινόµενα
του κατευθυνόµενου εµπορίου και της άγρας πελατών που ση-
µειώνονται στην αγορά της Ρόδου. 

Τουρισµού
1117) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υλοποίηση
της υπόσχεσης που είχε δοθεί από το Υπουργείο για την παρα-
µονή της ΑΣΤΕΑΝ στον Άγιο Νικόλαο Κρήτης και την αναβάθµιση
των σπουδών της.

Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1118) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ταλαιπωρία
που υποβάλλονται πολλοί Λασιθιώτες µε αναπηρίες και προβλή-
µατα υγείας τους καλοκαιρινούς µήνες, οι οποίοι καλούνται να
µεταφερθούν στο Ηράκλειο προκειµένου να εξεταστούν σε επι-
τροπές του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ).

Οικονοµικών 
1119) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΣΤΑΜΑΤΙΟΣ ΚΑΡΜΑΝΤΖΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέ-
κνων Ελλάδος αποδεικνύει την πολυτεκνική ιδιότητα για τις
προσλήψεις των πολυτέκνων του ΑΣΕΠ.

Οικονοµικών 
1120) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  η Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών
(ΔΟΥ)  Άρτας  αιτείται την επίλυση προβληµάτων και αδικιών σχε-
τικά µε τον προσδιορισµό του ΕΝΦΙΑ στο Νοµό Άρτας.

Οικονοµικών 
1121) Η Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία (ΕΣΑΜΕΑ) αιτείται την άρση των άκριτων και οριζόντιων
περικοπών σε µισθούς, επιδόµατα και συντάξεις για τα άτοµα µε
αναπηρία και τις οικογένειές τους.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµικών 

1122) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κα-

2290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φωτο-
βολταϊκών Στέγης παραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε τις
ενδιάµεσες τιµές στους συµψηφισµούς των οικιακών φωτοβολ-
ταϊκών από τη ΔΕΗ ΑΕ και τη σχέση ΔΕΗ και ΛΑΓΗΕ για τις πλη-
ρωµές των οικιακών φωτοβολταϊκών.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
1123) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-

ΝΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος
Φωτοβολταϊκών Στέγης επισηµαίνει την αναγκαιότητα τήρησης
των συµφωνηθέντων µεταξύ της ΔΕΗ και των κατόχων Φ/Β,
καθώς και την επίλυση προβληµάτων προς όφελος των νοικοκυ-
ριών µε φωτοβολταϊκά.

Οικονοµικών 
1124) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Σ. Γιαννούλης προτείνει τις
τροποποιήσεις άρθρων που αφορούν στην ισχύουσα νοµοθεσία
φορολογίας µεταβίβασης ακινήτων.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1125) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΣΤΑΜΑΤΙΟΣ ΚΑΡΜΑΝΤΖΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέ-
κνων Ελλάδος παραθέτει τις προτάσεις της σχετικά µε τις
µετεγγραφές θέσης εισαγωγής πολυτέκνων σε σχολές ή τµή-
µατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Εθνικής Άµυνας, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 

1126) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-
ΝΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανεξάρτητη Ένωση Απο-
στράτων Ενόπλων Δυνάµεων (ΑΝΕΑΕΔ) παραθέτει την κοινή
καταγγελία-πρόταση οµοσπονδιών, ενώσεων, συλλόγων, φο-
ρέων εε και εα στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας, σχετικά µε τα µισθολογικά τους δικαιώµατα και
αιτείται την εφαρµογή της απόφασης του Σ.τ.Ε που δικαιώνει τις
µισθολογικές τους διεκδικήσεις.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1127) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Φλωράς παραθέτει
τις προτάσεις του Προέδρου του Επαγγελµατικού Επιµελητη-
ρίου Αθηνών για την αλλαγή του Πτωχευτικού Κώδικα.

Υγείας
1128) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων ΕΚΑΒ
Μαγνησίας αιτείται την άµεση ενίσχυση µε ανθρώπινο δυναµικό
του τοµέα ΕΚΑΒ στον Βόλο, ώστε να συνεχιστεί η εύρυθµη λει-
τουργία του.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1129) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Βόλου παραθέτει την
πρότασή του για την πιλοτική εφαρµογή του µέτρου διασφάλι-
σης του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος στον Δήµο Βόλου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1130) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Ενοικιαζο-
µένων Δωµατίων και Ξενώνων του Νοµού Μαγνησίας παραθέτει
τις προτάσεις του σχετικά µε την ασφάλιση των ενοικιαζοµένων
δωµατίων και ξενώνων στον ΟΓΑ.

Οικονοµικών 
1131) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑ-

ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Υπηρεσία Δηµοσιονοµι-
κού Ελέγχου Λασιθίου καταθέτει επιστολή αναφορικά µε τα
µεγάλα προβλήµατα λειτουργίας της ΥΔΕΠΕ Λασιθίου λόγω έλ-
λειψης προσωπικού.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
1132) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι κτηνοτρόφοι του Κοινοτικού
Διαµερίσµατος Ανάβρας του Δήµου Αλµυρού αιτούνται την εξα-
σφάλιση της επιλεξιµότητας των βοσκήσιµων εκτάσεών τους στο
ακέραιο ή τουλάχιστον τη δίκαιη κατανοµή των εκτάσεων του
2013 στο σύνολο των κτηνοτρόφων της ευρύτερης περιοχής.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
1133) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελλή-
νων Γουνοποιών  καλεί τις αρµόδιες αρχές να διευθετήσουν τα
προβλήµατα στον αερολιµένα Κέρκυρας σχετικά µε την ανά-
κληση αδειοδότησης συγκεκριµένων εκτελωνιστικών γραφείων.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1134) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώ-
σεων Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος αιτείται την άµεση συµ-
µόρφωση µε τις προβλεπόµενες οργανικές θέσεις, καθώς και την
κατάργηση της αναδιάρθρωσης των υπηρεσιών και της νέας ορ-
γανικής σύνθεσης των Λιµενικών Αρχών.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
1135) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Τελωνειακών Υπαλλή-
λων της 5ης Τελωνειακής Περιφέρειας αιτείται την κατάργηση
του συστήµατος της συγκριτικής αξιολόγησης των δηµοσίων
υπαλλήλων µε τη χρήση προκαθορισµένης ποσόστωσης και του
νόµου 4093/12, προκειµένου το πειθαρχικό δίκαιο να συµβαδίζει
µε τις επιταγές του κράτους δικαίου.

Οικονοµικών 
1136) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Κέντρων
Ξένων Γλωσσών Νοµού Τρικάλων εκφράζει τον προβληµατισµό
του σχετικά µε τη φορολόγηση των µελών του κλάδου.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
1137) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργοληπτών Δηµο-
σίων Έργων ΠΕ Κρήτης και των Τµηµάτων Ανατολικής και
Δυτικής Κρήτης του ΤΕΕ εκφράζει την αντίθεση του σχετικά µε
την ένταξη στο πολυνοµοσχέδιο, του νόµου-πλαισίου της ΕΑΑ-
ΔΗΣΥ µε τίτλο: �Για τη διαµόρφωση ενός ενιαίου κανονιστικού
και θεσµικού πλαισίου σύναψης δηµοσίων συµβάσεων έργων,
προµηθειών και υπηρεσιών�.

Οικονοµικών 
1138) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Δήµαρ-
χος Βιάννου καλεί τις αρµόδιες αρχές να παρέµβουν, ώστε να
ολοκληρωθούν οι απαιτούµενες ενέργειες και να αποζηµιωθούν
οι ελαιοπαραγωγοί που βρίσκονται σε δεινή οικονοµική θέση.

Τουρισµού
1139) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Ιδιοκτητών Καταστη-
µάτων Ειδών Λαϊκής Τέχνης Καλαµπάκας διαµαρτύρεται για το
φαινόµενο του κατευθυνόµενου τουρισµού και της άγρας πελα-
τών, που πλήττει για µεγάλο χρονικό διάστηµα τους µικροµεσαί-
ους επιχειρηµατίες της περιοχής των Μετεώρων.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
1140) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πτυχιούχων Εργολη-
πτών Δηµοσίων Έργων Ηρακλείου εκφράζει την αντίθεσή του ως
προς την απόφαση της κυβέρνησης σχετικά µε την κατάργηση
των ορίων συµµετοχής σε διαγωνισµούς, καθώς και του Μη-
τρώου Εργοληπτικών Επιχειρήσεων (ΜΕΕΠ).
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Οικονοµικών 
1141) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Οργα-
νισµού Λιµένος Βόλου επισηµαίνει την αναγκαιότητα της
καταβολής του επιδόµατος ανθυγιεινής-επικίνδυνης εργασίας
για το έτος 2013 στους εργαζοµένους του και παραθέτει την
πρότασή του για την εξειδίκευση των ειδικοτήτων των δικαιού-
χων του εν λόγω επιδόµατος.

Οικονοµικών 
1142) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑ-

ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Βιάννου καλεί
τις αρµόδιες αρχές να επιλύσουν το ζήτηµα σχετικά µε τις απο-
ζηµιώσεις από ακαρπία των ελαιόδεντρων στον Δήµο Βιάννου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1143) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Μήτσιου Κωνσταντίνος αιτεί-
ται την αύξηση του αριθµού των δόσεων του δανείου που έχει
λάβει από τον ΟΕΚ για αγορά κατοικίας, προκειµένου να µειωθεί
η τακτική οφειλή του.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
1144) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Αντιπεριφέρεια Κα-
στοριάς  αιτείται τη µέριµνα του Υπουργείου σχετικά µε τα
εργαστηριακά επιβεβαιωµένα κρούσµατα θετικά στον καταρ-
ροϊκό πυρετό σε εκτροφές της ΠΕ Καστοριάς και την  άµεση οι-
κονοµική αποζηµίωση των κτηνοτρόφων µε την εφαρµογή της
ισχύουσας νοµοθεσίας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
1145) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙ-

ΔΟΥ, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και Α’ Θεσσαλο-
νίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Αγροτικών Μπλόκων Πέλλας
καλεί την κυβέρνηση να διαχωρίσει τη θέση της από τα µέτρα
της Ε.Ε απέναντι στη Ρωσία, να πάρει µέτρα για τη συµπλήρωση
του χαµένου εισοδήµατος της µικροµεσαίας αγροτιάς για το
2014 και την απορρόφηση των αγροτικών προϊόντων.

Υγείας
1146) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό Τµήµα Φυσικο-
θεραπευτών του  Νοµού Μαγνησίας αιτείται την άµεση
εξόφληση των οφειλόµενων ποσών από τον ΕΟΠΠΥ στους  φυ-
σικοθεραπευτές.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1147) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων
στις Υπηρεσίες της Τράπεζας της Πειραιώς (ΣΕΥΤΠΕ) αιτείται τη
διενέργεια των απαραίτητων ελέγχων της Επιθεώρησης Εργα-
σίας, σχετικά µε την καταστρατήγηση του ωραρίου εργασίας, τα
δικαιώµατα µητρότητας και τη δήλωση των εργατικών ατυχηµά-
των.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
1148) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Παγ-
κρήτια Ένωση Αξιωµατικών Αστυνοµίας, η Ένωση Υπαλλήλων
Πυροσβεστικού Σώµατος Περιφέρειας Κρήτης, η Ένωση Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων  και ο Σύνδεσµος Αποστράτων Σωµάτων
Ασφαλείας του Νοµού Ηρακλείου  καταγγέλλουν την αιφνιδια-
στική τροπολογία που επιχειρεί την κατάργηση του ΤΕΑΠΑΣΑ.

Τουρισµού
1149) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Λευκάδας  αποστέλλει επιστολή παραθέτοντας τις απόψεις του
σχετικά µε το νέο νοµοσχέδιο της κατάταξης των ενοικιαζόµενων
δωµατίων και διαµερισµάτων στο Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο θε-

ωρώντας την επανεξέταση του ζητήµατος αναγκαία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1150) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος καλεί τις αρµόδιες αρχές να επανεξετάσουν το
θέµα των µετεγγραφών-µεταφορών θέσεων εισαγωγής πολυτέ-
κνων σε σχολές ή τµήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών
1151) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι αθλητές και αθλήτριες, οι προ-
πονητές και προπονήτριες του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Αγίου
Κοσµά εκφράζουν τη δυσαρέσκειά τους σχετικά µε την απόφαση
παραχώρησης σε ιδιώτες του δηµόσιου χώρου, όπου στεγάζον-
ται οι εγκαταστάσεις του αθλητικού κέντρου.

Υγείας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ανάπτυξης και Ανταγω-
νιστικότητας

1152) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Ινστιτούτο Προληπτικής Περι-
βαλλοντικής και Εργασιακής Ιατρικής παραθέτει σχέδιο
προτεινόµενης πολιτικής µε στόχο την αντιµετώπιση της επισιτι-
στικής ανασφάλειας και παχυσαρκίας. 

Εσωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

1153) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο δήµαρχος του Δήµου Καρύ-
στου αιτείται τη µείωση λογαριασµών ρεύµατος οικιακής χρή-
σεως, καθώς έχει ψηφιστεί εδώ και τέσσερα χρόνια ο νόµος και
δεν έχουν αποδοθεί ακόµη τα οφειλόµενα ποσά στους δικαιού-
χους-οικιακούς καταναλωτές της περιοχής.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1154) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία οι εκπαιδευτικοί φυσικοί ραδιοηλεκτρο-
λόγοι ΠΕ 12.10  αιτούνται από το αρµόδιο Υπουργείο όπως εξε-
τάσει την αναγνώριση του βασικού πτυχίου Φυσικής που
απαιτείται κατά τον διορισµό τους, ώστε να µπορούν να διδά-
σκουν σε Α’ ανάθεση µαθήµατα που άπτονται του βασικού πτυ-
χίου τους, πέραν αυτών που διδάσκουν λόγω και του σχετικού
µεταπτυχιακού τους τίτλου.

Οικονοµικών 
1155) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιο-
κτητών Ακινήτων (ΠΟΜΙΔΑ) αιτείται από το αρµόδιο Υπουργείο
τυχόν τροπολογία του ΕΝΦΙΑ λόγω των αρνητικών οικονοµικών
και κοινωνικών συνεπειών για τη χώρα.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εξωτερικών
1156) Οι Βουλευτές Λαρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ, Β’

Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και Αιτωλοακαρνανίας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Δήµος Τεµπών και Αγιάς Νοµού Λάρισας διαµαρτύρονται για τη
ζηµιά εκατοµµυρίων ευρώ που υπέστησαν οι παραγωγοί ακτινι-
δίων Πυργετού και µήλων Αγιάς λόγω του ρωσικού εµπάργκο.

Υγείας
1157) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων Κέν-
τρων Υγείας του Νοµού Αργολίδας και οι οδηγοί ασθενοφόρων
του Κ.Υ Λυγουριού καταγγέλλουν τα προβλήµατα λειτουργίας
των ασθενοφόρων επισηµαίνοντας την επικινδυνότητα για τις
ζωές των κατοίκων της περιοχής από τις ελλείψεις προσωπικού
και τις ακάλυπτες βάρδιες.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1158) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Αλληλεγγύης για
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τους πολιτικούς κρατουµένους στην Τουρκία και το Κουρδιστάν
καταγγέλλει τα βασανιστήρια στα οποία υπεβλήθη πολιτικός
κρατούµενος στη φυλακή Ναυπλίου από άτοµο του  σωφρονι-
στικού προσωπικού.

Οικονοµικών 
1159) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κώστας Αραβανής, Δήµαρχος
Λευκάδας, αιτείται την επανεξέταση απόφασης του Υπουργείου
Οικονοµικών, προκειµένου να διεκδικήσει ακίνητο στο οποίο στε-
γάζονται Υπηρεσίες και Σωµατεία του Δήµου Λευκάδας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
1160) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪ-

ΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ και Β’ Πει-
ραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  η τοπική κοινότητα Στράτου Δήµου Αγρινίου  επισηµαίνει
την ανάγκη των κατοίκων-καλλιεργητών εσπεριδοειδών της πε-
ριοχής για επιχορήγηση δανείου, καθώς οι καλλιέργειες δεν απέ-
δωσαν εισόδηµα τη φετινή περίοδο.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικονοµικών 
1161) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪ-

ΤΗΣ, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Λαρίσης κ. ΓΕΩΡ-
ΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Κεντρική Κλαδική Συ-
νεταιριστική Ένωση Πτηνοτροφικών Προϊόντων και η Πανελλήνια
Ένωση Οργανώσεων Πτηνοτρόφων Παραγωγών διαµαρτύρον-
ται για την εφαρµογή του ΕΝΦΙΑ και αιτούνται φορολογική απαλ-
λαγή των πτηνοτροφικών κτισµάτων.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
1162) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης
Α.Ε. αιτείται ενηµέρωσης και σχετικών ενεργειών αναφορικά µε
την έγκριση διάθεσης πίστωσης που αφορά την µετατόπιση δι-
κτύων άρδευσης και ύδρευσης ΤΟΕΒ Καλού Χωριού.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1163) Ο Βουλευτής `Αρτης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  οι αναπληρωτές καθηγητές αιτούνται νο-
µοθετική ρύθµιση για την αναγνώριση της προϋπηρεσίας τους
µετά τις 30-6-2010, ώστε να προσµετράτε στο σύνολό της κανο-
νικά για όλους.

Οικονοµικών 
1164) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του Δήµου Τροιζήνας-
Μεθάνων διαµαρτύρονται για τον φόρο ακίνητης περιουσίας
ΕΝΦΙΑ.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1165) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Λιµεναρχείο Αγίου Νικολάου
του Νοµού Λασιθίου Κρήτης αιτείται την επίλυση του θέµατος
για την αντιµετώπιση της λαθραλιείας και της παράνοµης µετα-
νάστευσης στον κόλπο Μιραµπέλλου, καθώς και την αποστολή
ενός ταχυπλόου, επανδρωµένου µε κατάλληλο προσωπικό.

Εθνικής Άµυνας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας

1166) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ
και Αχαΐας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία  η Ένωση Στρατιωτικών Περιφέρειας Αττικής κα-
ταγγέλλει την παραβίαση του νοµοθετηµένου ωραρίου εργασίας
στο Συγκρότηµα Εξυπηρέτησης Προσωπικού Αεροπορίας.

Τουρισµού, Πολιτισµού και Αθλητισµού
1167) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία το Ναυτικό Μουσείο Κρήτης  παρα-

θέτει προτάσεις για µελέτη αποκατάστασής του.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1168) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Εµµ. Γιακουµάκης, διευθυν-
τής του Εσπερινού ΕΠΑΛ Λασιθίου  αιτείται να εξεταστεί ενδε-
χόµενη ρύθµιση βάσει νόµου που να επιτρέπει εγγραφές στα
ΕΠΑΛ µαθητών, οι οποίοι κατέχουν απολυτήριο ΓΕΛ, ΤΕΛ, ΕΠΛ
και ΕΠΑΛ µε στόχο την παρακολούθηση µόνο µαθηµάτων ειδι-
κότητας.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
1169) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αρωγής και Αλληλεγ-
γύης Οικογενειακών Θυµάτων Τροχαίων Δυστυχηµάτων
Περιφέρειας Κρήτης παραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε την
οδική ασφάλεια.

Οικονοµικών 
1170) Οι Βουλευτές Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,

Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ και Νοµού Αττικής
κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Δήµος
Τροιζηνίας Μεθάνων εκφράζει την αντίθεσή του στην εφαρµογή
του ΕΝΦΙΑ.

Εσωτερικών
1171) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου Σι-
κυωνίων στρέφεται εναντίον του σχεδίου νόµου του �Ενιαίου Κώ-
δικα Αυτοδιοίκησης�.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1172) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Δαράκης Ιωάννης, µέλος
της ΠΑΣΚ και πρώην εκλεγµένο µέλος Διοικητικού Συµβουλίου
ΕΛΜΕ Χανίων καταθέτει βάσει υποµνήµατος προς το Υπουργείο
Παιδείας τα σοβαρά θέµατα που έχουν ανακύψει, κατά τη γνώµη
του, από την ψήφιση του ν. 4186/2013 αναφορικά µε την ανα-
διάρθρωση της δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.

Οικονοµικών 
1173) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Παναγόπουλος  παραθέτει
τις παρατηρήσεις του σχετικά µε τον προσδιορισµό των αντικει-
µενικών αξιών στη Δηµοτική Ενότητα  Άσσου-Λεχαίου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Εσωτερικών
1174) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
ζοµένων Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών επιση-
µαίνει τη σπουδαιότητα της κοινωνικής δοµής του Κέντρου
Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών του Υµηττού, αντιδρώντας
στο ενδεχόµενο κλεισίµατός του. 

Εθνικής Άµυνας
1175) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώ-
σεων Στρατιωτικών παραθέτει τις απόψεις της σχετικά µε τη
ρύθµιση µισθολογικών θεµάτων των µελών της.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Εσωτερικών

1176) Οι Βουλευτές Νοµού Αττικής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥ-
ΛΟΣ και Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία οι τριάντα έξι καθηγητές Φυσικής Αγωγής
που εργάζονται στον Οργανισµό Νεολαίας και Άθλησης του
Δήµου Αθηναίων καταγγέλλουν το γεγονός της άδικης απόλυσής
τους.

Υγείας
1177) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-
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τέθεσε αναφορά µε την οποία Σύλλογοι Γονέων και Κηδεµόνων
σχολείων και φορέων του Νοµού Σερρών διαµαρτύρονται για την
αναστολή λειτουργίας του χειρουργικού οδοντιατρείου ΑΜΕΑ
του Γενικού Νοσοκοµείου του νοµού τους, αιτούµενοι διευθέ-
τηση του εν λόγω ζητήµατος από το αρµόδιο Υπουργείο.

Οικονοµικών 
1178) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ

και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Γενικός Αγροτικός Συνεταιρισµός Ιωαννίνων
�Ένωση Αγροτών� αιτείται την άµεση κατάργηση του συµπληρω-
µατικού φόρου επί των αγροτοκτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.

Εθνικής Άµυνας
1179) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Στρατιωτι-
κών Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας διαµαρτύρεται για την
υπέρβαση του ωραρίου εργασίας του στρατιωτικού προσωπικού
στην περιοχή της Καστοριάς.

Οικονοµικών 
1180) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑ-

ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Ηρα-
κλείου παραθέτει τις προτάσεις του για την καθιέρωση
ελάχιστου ορίου για την υπαγωγή επιχειρήσεων και ελευθέρων
επαγγελµατιών σε καθεστώς ΦΠΑ.

Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
1181) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΣΤΑΜΑΤΙΟΣ ΚΑΡΜΑΝΤΖΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ευάγγελος Αγγελάκος, Δήµαρ-
χος Οινουσσών, αιτείται την οικονοµική στήριξη της πολιτείας
για την κάλυψη των µισών ετήσιων λειτουργικών εξόδων του Οι-
κοτροφείου Οινουσσών, προκειµένου να αποφευχθεί η αναστολή
της λειτουργίας του.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Ανάπτυξης και Ανταγω-
νιστικότητας

1182) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πτυχιούχων Εργο-
ληπτών Δηµοσίων Έργων Ηρακλείου παραθέτει τις προτάσεις
του σχετικά µε την κατάργηση των ορίων συµµετοχής σε διαγω-
νισµούς και του Μητρώου Εργοληπτικών Επιχειρήσεων.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1183) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υπό-
θεση για τη διαρροή από την τράπεζα θεµάτων.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1184) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις προ-
σπάθειες των µηχανικών της ΔΕΗ να βελτιώσουν έστω και στο
ελάχιστο το κόστος παραγωγής ρεύµατος.

Οικονοµικών 
1185) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Οργανώ-
σεων Πτηνοτρόφων Παραγωγών καταγγέλλει τον φόρο ακίνητης
περιουσίας ΕΝΦΙΑ και αιτείται την απαλλαγή απο τη φορολογία
στους αγροτοκτηνοτρόφους παραγωγούς.

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, στον Υφυ-
πουργό στον Πρωθυπουργό

1186) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Διοικητικό Συµβούλιο της
Ένωσης Δηµοσιογράφων Ιδιοκτητών Περιοδικού Τύπου  καταγ-
γέλλει την πλήρη κατάργηση της υποχρεωτικής δηµοσίευσης
των προκηρύξεων και διακηρύξεων των διαγωνισµών για έργα,
προµήθειες και υπηρεσίες όλων των φορέων του δηµοσίου που
προβλέπεται στο Β’ µέρος σχετικού νοµοσχεδίου.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
1187) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού θα αναζητήσει µέσω της INTERPOL τα αρχαία
αντικείµενα που χάθηκαν την περίοδο της Κατοχής.

Υγείας
1188) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο σύλλογος εργαζοµένων
του ΓΝΚΥ Κύµης και όλοι οι προϊστάµενοι κλινικών της νοσηλευ-
τικής υπηρεσίας του Νοσοκοµείου Χαλκίδας διαµαρτύρονται για
την παράνοµη απόφαση σύστασης του Υπηρεσιακού Συµβουλίου
στο Νοσοκοµείο Χαλκίδας και τον αποκλεισµό των νοσηλευτριών
τεχνολογικής εκπαίδευσης από τον πίνακα των δέκα υπαλλήλων
µε τη µεγαλύτερη προϋπηρεσία Διεύθυνσης.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1189) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις κα-
ταγγελίες της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Υπαλλήλων για τον
αυξηµένο αριθµό ανασφάλιστων εργαζοµένων στον τοµέα του
τουρισµού. 

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1190) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κα-
τάργηση των εδρών των µεταβατικών Διοικητικών Πρωτοδικείων
σε όλη τη χώρα και µεταξύ αυτών και στο Αίγιο και τα Καλά-
βρυτα.

Εθνικής Άµυνας
1191) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ιδιω-
τικοποίηση του ΚΨΜ στο στρατόπεδο της Θήβας.

Επικρατείας, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Εξωτερικών
1192) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι µητροπολίτες της Ορθόδοξης
Ελληνικής  Εκκλησίας  εκφράζουν την αναγκαιότητα επίδειξης
σεβασµού από την ελληνική πολιτεία στην Κυριακή ως αργία µε
την αποφυγή λήψης οποιασδήποτε πρωτοβουλίας για την κατάρ-
γησή της.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1193) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανα-
στολή απόφασης κατάργησης του 67ου Δηµοτικού Σχολείου
Πατρών.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
1194) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φω-
τοβολταϊκών Στέγης καλεί τις αρµόδιες αρχές να διευκρινίσουν
τον τρόπο υπολογισµού των ενδιάµεσων τιµών και τη σχέση ΔΕΗ
και ΛΑΓΗΕ για τις πληρωµές των οικιακών Φ/Β.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1195) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις εξαγ-
γελίες του Υπουργού Παιδείας περί επαναφοράς της
εντοπιότητας στην πρόσληψη των αναπληρωτών εκπαιδευτικών.

στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό
1196) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ενό-
χληση γνωστού τηλεοπτικού καναλιού στα δηµοσιεύµατα περί
σκανδάλου στο οποίο εµπλέκεται κόρη γνωστού δηµοσιογρά-
φου.

Οικονοµικών 
1197) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
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κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Τριβέλλας Σεραφείµ του
Στυλιανού αιτείται την επίλυση του θέµατος σχετικά µε τον φόρο
ακίνητης περιουσίας ΕΝΦΙΑ που του επιβλήθηκε.

Εσωτερικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης

1198) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δρ. Κουτσούκος Αναστάσιος
παραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε τη βελτίωση του Πειθαρ-
χικού Δικαίου των Δηµοσίων Υπαλλήλων και άλλες σχετικές ρυθ-
µίσεις που αφορούν το συγκεκριµένο τοµέα.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1199) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε πρό-
σφατη οµολογία του Υπουργού Παιδείας για τις ελλείψεις των
σχολείων της χώρας σε εκπαιδευτικό προσωπικό και βιβλία.

Οικονοµικών 
1200) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η ΠΟΜΙΔΑ  καλεί τις αρµόδιες
αρχές να διορθώσουν άµεσα τον παραλογισµό του ΕΝΦΙΑ.

Εξωτερικών
1201) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην από-
φαση χορήγησης στην Αλβανία καθεστώτος υποψήφιας προς
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρας.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1202) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανα-
γκαιότητα παρέµβασης του Υπουργείου Εργασίας στην
καθυστέρηση πληρωµής των εργαζοµένων των Ναυπηγείων
Ελευσίνας.

Εσωτερικών
1203) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα της περιφερειακής οδού της Σερίφου. 

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
1204) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά άνεργους απλή-
ρωτους έως και δέκα µήνες, οι οποίοι συµµετείχαν στο
πρόγραµµα ΛΑΕΚ του ΟΑΕΔ.

Οικονοµικών 
1205) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο η λύση
για τη διαχείριση του χρέους έγκειται στη µερική µετατροπή του
σε ιδιωτικό µέσω της πώλησής του από τους πιστωτές.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
1206) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε κύ-
κλωµα αλλοδαπών που δρα στη µαρίνα της Πάτρας, καθώς
εµφανίζεται ως διεκπεραιωτής των εγγράφων που απαιτούνται
κατά τον ελλιµενισµό τουριστικών σκαφών σε αυτή.

Υγείας
1207) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλλειψη ια-
τρικού προσωπικού στο Περιφερειακό  Αγροτικό  Ιατρείο Λαµ-
πείας του Νοµού Ηλείας.

Τουρισµού
1208) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Λευκάδας παρα-
θέτει τις  προτάσεις του δηλώνοντας την αντίθεσή του σε σχετικό

άρθρο νοµοσχεδίου που  κατατάσσει τα τουριστικά καταλύµατα
στο Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1209) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο η κατά-
σταση στις φυλακές βρίσκεται εκτός ελέγχου.

Οικονοµικών 
1210) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου
Πατρέων παραθέτει προτάσεις για θέµατα φορολογικής πολιτι-
κής που απασχολούν τους δηµότες του.

Υγείας
1211) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τα προβλήµατα
και τις ελλείψεις που υπάρχουν στην παθολογική κλινική του Νο-
σοκοµείου  �Άγιος Ανδρέας�.

Επικρατείας
1212) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα σενά-
ρια κλεισίµατος της εφηµερίδας �ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ�.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
1213) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τη σύλληψη
πρώην διοικητή της Δίωξης Οργανωµένου εγκλήµατος για δια-
κίνηση µεταναστών και τη µεταφορά τους στην Ιταλία.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
1214) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο ο Κορινός
Πιερίας, προστατευόµενος υγρότοπος απειλείται από σχέδια
περί δηµιουργίας παραθεριστικού οικισµού. 

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1215) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελία που έχει κάνει προφυλακισµένος επιχειρηµατίας κατά
δικηγόρου για την υπόθεση των υποβρυχίων.

Οικονοµικών 
1216) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις δια-
στάσεις που έχει λάβει το φαινόµενο του �γρηγορόσηµου� στα
ελληνικά τελωνεία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
1217) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο τυφλός
µαθητής προσπαθεί να εισαχθεί στο τµήµα Φυσικής του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, αλλά το Υπουργείο Παι-
δείας δεν ανταποκρίνεται. 

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
1218) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο ενδε-
χόµενο επανεξέτασης των πενθήµερων αδειών των
φυλακισµένων.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1.Στην µε αριθµό 460/25-06-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ. Νι-
κολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2
/19438/01-08-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη
απάντηση:
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2.Στην µε αριθµό 969/09-07-2014 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Δηµαρά Ιωάννη και Αβραµίδη Γαβριήλ δόθηκε µε το υπ’

αριθµ. Β13-33/01-08-2014 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυ-
ξης και Ανταγωνιστικότητας η ακόλουθη απάντηση:
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3.Στην µε αριθµό 978/09-07-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ. Νι-
κολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1383/01-08-2014

έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1087/15-07-2014 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Καφαντάρη Χαρούλας (Χαράς) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

Δ15/Γ/13070/01-08-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 1161/17-07-2014 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Τσουκαλά Δηµητρίου, Στρατούλη Δηµητρίου, Μητρόπου-
λου Αλέξιου, Καφαντάρη Χαρούλας (Χαράς) και Διακάκη Μαρίας

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/19437/01-08-2014 έγγραφο από
τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 1250/18-07-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παππά Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ15/Γ/13071/01-08-

2014 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

2306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

«

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι οι
Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
κατέθεσαν στις 7-8-2014 σχέδιο νόµου «Γενικές διατάξεις για τη
δηµιουργία συστήµατος αµοιβών νοσοκοµείων-Σύσταση και κα-
ταστατικό της εταιρείας µε την επωνυµία «Εταιρεία Συστήµατος
Αµοιβών Νοσοκοµείων Ανώνυµη Εταιρεία»-Προσαρµογή στο
εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2012/39/ΕΕ της επιτροπής της 26ης

Νοεµβρίου 2012 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/17/ΕΚ».
Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών και Δηµόσιας

Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, κατέθεσαν στις 8-8-2014 σχέ-
διο νόµου «Ρύθµιση θεµάτων Υπουργείου Εθνικής Άµυνας».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολιτι-
κής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις».

Επίσης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων

Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύει, δικογραφίες που αφορούν: Στα µέλη της ελ-
ληνικής κυβέρνησης κατά το έτος 2000, στον πρώην Υπουργό
Υγείας κ. Άδωνι Γεωργιάδη και στον πρώην Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών Παντελή Οικονόµου. 

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, κ. Ελευθέριος Βενι-
ζέλος, ανακοινώνει τα εξής: 

«Κύριε Πρόεδρε, ο συνυπογράφων Βουλευτής κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος ανήκει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατά
την έννοια των άρθρων 15 και 16 του Κανονισµού της Βουλής».

Επίσης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο
Βουλευτής κ. Νίκος Σταυρογιάννης, ανακοινώνει τα εξής:

«Αγαπητέ Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή υποβάλλω την
παραίτησή µου από το αξίωµα του Βουλευτή Νοµού Φθιώτιδας,
εν όψει της ορκωµοσίας µου και της ανάληψης των καθηκόντων
µου ως Δηµάρχου Λαµιέων».

Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων: «Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 6-8-2014, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως δύο συ-
νεδριάσεις.

Από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες πήραµε επιστολές, σύµ-
φωνα µε τις οποίες: Εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων ορί-
ζεται ειδικός αγορητής ο κ. Δαµαβολίτης και Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο κ. Παύλος Χαϊκάλης. Από τη Χρυσή Αυγή ειδικός
αγορητής ορίζεται ο Βουλευτής κ. Δηµήτρης Κουκούτσης και
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Μιχαήλ Αρβανίτης. Από τη
Δηµοκρατική Αριστερά ορίζεται ειδικός αγορητής ο κ. Δηµήτριος
Αναγνωστάκης και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής
κ. Νικόλαος Τσούκαλης. Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
ορίζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος η κ. Διαµάντω Μανωλά-
κου και ειδικός αγορητής ο κ. Μωραΐτης Νικόλαος. Τέλος, από
τους Ανεξάρτητους Δηµοκρατικούς Βουλευτές ειδικός αγορητής
ορίζεται ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπουλος.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Καρασµάνης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα, για διευκόλυνση της συζήτησης -και για να ενηµε-

ρωθούν οι εισηγητές αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελφοι,- να σας
αναφέρω µερικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις που πρόκειται σε λίγο
να καταθέσω.

Πρώτον, σε σχέση µε το άρθρο 5, όσον αφορά τη διάρκεια που
δίνεται στις παραχωρήσεις των υδάτινων εκτάσεων χωρίς αντάλ-
λαγµα σε υπηρεσίες του δηµοσίου, των αποκεντρωµένων διοι-
κήσεων των ΟΤΑ και των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων για
ερευνητικούς σκοπούς, αυτή από πέντε γίνεται επτά έτη. Είναι
ένα αίτηµα το οποίο έχουν ζητήσει οι συνάδελφοι Βουλευτές.

Στο άρθρο 7 αναδιατυπώνεται το πρώτο κριτήριο της µοριο-
δότησης στις παραχωρήσεις υδάτινων εκτάσεων όταν η µίσθωση
διακόπτεται και ο µισθωτής δηλώσει ότι δεν ενδιαφέρεται για τη
συνέχισή τους. Τότε δίνεται µε την αναδιατύπωση προτεραι-
ότητα –αυτό που ζήτησαν οι συνάδελφοι- στους µόνιµους κατοί-
κους του δήµου που βρίσκεται η µονάδα και απαλείφεται η
προτεραιότητα του ενδιαφερόµενου µε όµορη προς την υδάτινη
έκταση µονάδα. 

Επίσης, στο άρθρο 7, όπου δηµιουργήθηκε πρόβληµα και
υπήρξε έντονη κριτική, αναπροσαρµόζεται η παράγραφος 7. Με
την υπάρχουσα ρύθµιση στο σχέδιο νόµου δινόταν η δυνατότητα
σε όλες τις µονάδες της υδατοκαλλιέργειας χωρίς άδεια ίδρυσης
και λειτουργίας να προσαρµοστούν στις διατάξεις του νόµου
µέσα σε χρονικό διάστηµα τριών ετών από την έναρξη ισχύος
του νόµου. Κατά τη διάρκεια της ανωτέρω προθεσµίας ανεστέλ-
λετο για πλωτή µονάδα και η υποχρέωση καταβολής µισθώµατος
για την υδάτινη έκταση που είναι εγκατεστηµένη.

Με την προτεινόµενη νοµοτεχνική βελτίωση, οι µονάδες υδα-
τοκαλλιέργειας που λειτουργούν, κατά την έναρξη ισχύος του
νόµου, χωρίς άδεια ίδρυσης και λειτουργίας, προσαρµόζονται
στις διατάξεις του µέσα σε χρονικό διάστηµα δύο ετών από την
έναρξη ισχύος του. Οι ως άνω µονάδες καταβάλλουν µίσθωµα,
από την έναρξη ισχύος του νόµου, για την υδάτινη έκταση που
είναι εγκατεστηµένες. Είναι κάτι που το ζήτησαν οι συνάδελφοι
Βουλευτές.

Οι διατάξεις αυτές δεν εφαρµόζονται, πρώτον, σε µονάδες
υδατοκαλλιέργειας οι οποίες, χωρίς να αιτηθούν την παραχώ-
ρηση του συνόλου της υδάτινης έκτασης που έχουν εγκαταστα-
θεί, την έχουν καταλάβει αυθαίρετα και, δεύτερον, δεν εφαρµό-
ζονται σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας µε υπέρβαση της µισθω-
µένης υδάτινης έκτασης σε ποσοστό µεγαλύτερο του 10%. 

Οι προτεινόµενες βελτιώσεις είναι αποτέλεσµα ενός εξαιρετι-

κού, ειλικρινούς διαλόγου στην επιτροπή, όπου οι συνάδελφοι,
µε µεγάλο ενδιαφέρον αλλά και ρεαλιστική προσέγγιση του θέ-
µατος, κατέθεσαν γόνιµες και κυρίως εφικτές προτάσεις. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, θα παρακαλούσα η συζήτηση να περιορι-
στεί αποκλειστικά στο νοµοσχέδιο, δηλαδή να µην επεκταθεί σε
άλλα θέµατα, τα οποία κάλλιστα µπορούν να αποτελέσουν αντι-
κείµενο άλλων κοινοβουλευτικών διαδικασιών, διαβουλεύσεων
και συνεδριάσεων, ώστε να επικεντρωθούµε στο παρόν σχέδιο
νόµου και να κατατεθούν εφικτές και ρεαλιστικές προτάσεις συ-
ναδέλφων, οι οποίοι δεν έχουν πάρει τον λόγο, αποφάσεις που
θα λάβουµε υπ’ όψιν ώστε να βελτιώσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Θα κατατεθούν στα Πρακτικά όταν θα είστε έτοι-
µος και θα διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Κόλλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπειτα από

τριάντα ολόκληρα χρόνια παρουσίας και ανάπτυξης των υδατο-
καλλιεργειών στη χώρα µας, έχω την τιµή να εισηγούµαι στο
Τµήµα της Βουλής το πρώτο, ουσιαστικά, νοµοσχέδιο που εξει-
δικεύεται στα θέµατα του κλάδου. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
που είναι αποτέλεσµα διαβούλευσης και συνεργασίας, διότι
οφείλω να αναφέρω ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων έλαβε σοβαρά υπ’ όψιν και ενσωµάτωσε πολλές από
τις σηµαντικές επισηµάνσεις που έγιναν από τους εµπλεκόµε-
νους φορείς.

Ενδεικτικό, µάλιστα, της προσπάθειας να έχουµε ένα αποτε-
λεσµατικό και ικανοποιητικό νοµοσχέδιο είναι το πλήθος των φο-
ρέων που κλήθηκαν κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής. Οι
φορείς αυτοί δεν εκπροσωπούσαν µόνο τους άµεσα ενδιαφερό-
µενους επιχειρηµατίες του χώρου αλλά και την τοπική αυτοδιοί-
κηση, τους ιχθυολόγους, καθώς και φορείς που έχουν εκφράσει
την αντίθεσή τους στον τρόπο ανάπτυξης του κλάδου. 

Αποτέλεσµα αυτών των ακροάσεων και των δικών µας παρα-
τηρήσεων ήταν να φέρει το Υπουργείο σηµαντικές βελτιώσεις,
στις οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια. Είναι πάντως αδιαµφι-
σβήτητη η βούληση του Υπουργείου να ανταποκριθεί στις ανάγ-
κες του χώρου, από τη µία διευκολύνοντας τους επενδυτές και
από την άλλη επιτυγχάνοντας τη µέγιστη δυνατή κοινωνική συ-
ναίνεση. 

Το σχέδιο νόµου που συζητούµε επιδιώκει την ενοποίηση και
απλούστευση του νοµικού πλαισίου, ώστε να ενθαρρυνθούν οι
επενδυτές σε αυτόν τον ραγδαία αναπτυσσόµενο τοµέα. 

Ένα από τα εργαλεία που θεσπίζονται στο πρώτο κεφάλαιο
του νοµοσχεδίου για τη στρατηγική µας στον τοµέα της υδατο-
καλλιέργειας είναι το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης Υδατοκαλ-
λιεργειών. 

Στο δεύτερο άρθρο τίθενται οι στόχοι του ΕΠΑΥ, µε βάση τον
Εθνικό Χωροταξικό Σχεδιασµό και την Κοινή Αλιευτική Πολιτική,
αλλά και µε γνώµονα τη βιώσιµη ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο της Κοινής Αλιευ-
τικής Πολιτικής, µέχρι το 2020, θα διατεθούν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση στα κράτη-µέλη ποσά που θα υπερβαίνουν τα 6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Προϋπόθεση για την εφαρµογή της είναι, µεταξύ
άλλων, η απλούστευση των διαδικασιών αδειοδότησης, η ορθο-
λογική χωροθέτηση, η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και η
προστασία του περιβάλλοντος. Αυτές οι προϋποθέσεις, που τέ-
θηκαν στο πλαίσιο της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής, έχουν ιδιαί-
τερη σηµασία για τη χώρα µας και κυρίως σε ό,τι αφορά την
αξιοποίηση των κοινοτικών κονδυλίων. 

Κατά την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο, η χώρα µας
είχε στη διάθεσή της 45 εκατοµµύρια ευρώ από το ευρωπαϊκό
Επιχειρησιακό Πρόγραµµα για την αλιεία.

Δυστυχώς, όµως, οι επενδυτές δεν ήξεραν πού και πώς επι-
τρέπεται να αναπτύξουν τις επιχειρήσεις τους, διότι δεν υπήρχε
χωροταξικό, δεν υπήρχε θεσµικό πλαίσιο για την ανάπτυξη των
υδατοκαλλιεργειών. Επί δεκαετίες το σύνολο σχεδόν του κλάδου
βρέθηκε υπό διωγµό, ενώ ακόµα και µετά τη θεσµοθέτηση πε-
ριοχών ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών τα προβλήµατα συνεχί-
στηκαν.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το Εθνικό Πρόγραµµα
Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών στοχεύει, µεταξύ άλλων, να ενώ-
σει όλους τους εµπλεκοµένους φορείς σε αυτή την κοινή προ-
σπάθεια. Η συναίνεση και η συµµετοχή όλων των εµπλεκοµένων
αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για τη βιωσιµότητα και την
αειφόρο ανάπτυξη του κλάδου των υδατοκαλλιεργειών. Γι’ αυτό
δεν είναι καθόλου τυχαία η ρητή αναφορά στην προώθηση της
συνοχής και τη διευθέτηση των σχέσεων όλων όσων ενδιαφέρον-
ται να αξιοποιήσουν την ελληνική γη ως προτεραιότητα του
ΕΠΑΥ. 

Προς τον σκοπό αυτό µε το τρίτο άρθρο του νοµοσχεδίου συγ-
κροτείται Εθνικό Συµβούλιο Υδατοκαλλιεργειών, το οποίο παίζει
κεντρικό ρόλο στη διαµόρφωση του ΕΠΑΥ και απαρτίζεται από
εκπροσώπους όλων των εµπλεκοµένων φορέων. Πέρα από τα
συναρµόδια Υπουργεία στο Συµβούλιο συµµετέχουν ειδικοί επι-
στήµονες, ερευνητές, εκπρόσωποι επαγγελµατικών οργανώσεων
του κλάδου, αλλά και εκπρόσωποι των καταναλωτών και των πε-
ριβαλλοντικών οργανώσεων. Πιστεύω ότι ακριβώς µέσα από
αυτές τις διεργασίες που θα γίνουν στο πλαίσιο του Εθνικού Συµ-
βουλίου θα δοθεί οριστική λύση στο χωροταξικό, ώστε να υπάρ-
ξει µία σηµαντική ώθηση στις υδατοκαλλιέργειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο κεφάλαιο του νοµο-
σχεδίου θέτει το πλαίσιο, τις βάσεις θα έλεγα, για την ανάπτυξη
των υδατοκαλλιεργειών, ενώ στο δεύτερο και τρίτο κεφάλαιο θε-
σπίζονται τα εργαλεία που θα στηρίξουν αυτό το πλαίσιο. Ιδιαί-
τερα σηµαντικές είναι οι διατάξεις του τέταρτου άρθρου σχετικά
µε τη µίσθωση και την παραχώρηση θαλασσίων και λιµναίων
εκτάσεων, διατάξεις που έχετε βελτιώσει σηµαντικά, κύριε
Υπουργέ, σε σχέση µε το σχέδιο νόµου που παρουσιάστηκε στη
διαβούλευση. 

Για παράδειγµα, η απευθείας µίσθωση των θαλασσίων εκτά-
σεων από το ελληνικό δηµόσιο γίνεται στους ενδιαφεροµένους
σταθερά για είκοσι χρόνια, ώστε οι επαγγελµατίες να αισθάνον-
ται πλέον ασφάλεια για την επένδυσή τους. Για λιµναίες εκτάσεις
η µίσθωση διαρκεί δεκαπέντε χρόνια και είναι ιδιαίτερα σηµαν-
τικό ότι δίνεται προτεραιότητα στους ενδιαφεροµένους αλιευτι-
κούς συνεταιρισµούς. 

Επίσης, στο ίδιο άρθρο είναι ιδιαίτερα θετική η θέσπιση της
διαδικασίας προέγκρισης της µίσθωσης µε ισχύ τρία χρόνια κι
αυτό διότι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η διαδικασία έκδοσης των
αδειών έχει αποδειχθεί ιδιαίτερα χρονοβόρα. Με την προέγκριση
διασφαλίζεται ότι θα υπάρξει επαρκής χρόνος για την έκδοση
των σχετικών αδειών, ώστε να µην υπάρξει ο κίνδυνος εκδίωξης
του µισθωτού άρα και της επιχείρησης και πολλές φορές χωρίς
να έχουν υπαιτιότητα.

Ακόµη θεσπίζεται η δυνατότητα παραχώρησης των δηµοσίων
χερσαίων εκτάσεων, εφόσον αυτές είναι απαραίτητες για τη δρα-
στηριότητα της υδατοκαλλιέργειας. Βεβαίως θεσπίζονται συγκε-
κριµένες υποχρεώσεις και περιορισµοί, τόσο για το δηµόσιο όσο
και για το µισθωτή, οι οποίοι διασφαλίζουν ότι κανένα από τα εν-
διαφερόµενα µέρη δεν θα αυθαιρετήσει. 

Επίσης, στο άρθρο 5 είναι ιδιαίτερα σηµαντική η θεσµοθέτηση
παραχώρησης εκτάσεων χωρίς αντάλλαγµα, για δοκιµαστικές
καλλιέργειες ή για ερευνητικούς σκοπούς.

Όπως ανέφερα και στην επιτροπή, θα ήθελα πραγµατικά,
κύριε Υπουργέ, ως πρόεδρος της Επιτροπής Έρευνας και Τε-
χνολογίας να εξάρω αυτή τη σηµαντική διάταξη. Η καινοτοµία
είναι ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα στον ανταγωνισµό, απέναντι
όχι µόνο στις παραδοσιακές δυνάµεις της Νότιας Ευρώπης,
αλλά και απέναντι στους ανερχόµενους ανταγωνιστές, όπως
είναι η Τουρκία, η Βόρεια Αφρική, η Μέση Ανατολή. 

Μία επίσης θετική διάταξη που περιέχεται στο έκτο άρθρο
αφορά στην παραχώρηση των θαλάσσιων εκτάσεων σε φορείς
διαχείρισης παροχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιερ-
γειών, µία πολύ σηµαντική προϋπόθεση για την ανάπτυξη του
κλάδου.

Μετά τη χωροθέτηση  µε το ειδικό χωροταξικό για τις υδατο-
καλλιέργειες καθορίστηκαν τόσο οι ευρύτερες περιοχές ανάπτυ-
ξης του κλάδου όσο και οι ειδικότερες ζώνες, οι λεγόµενες
ΠΟΑΥ.

Οι φορείς διαχείρισης αυτών των ζωνών µπορεί να αποτελούν-

ται τόσο από τους δραστηριοποιηµένους επιχειρηµατίες όσο και
από άλλους φορείς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς. Έργο τους είναι να
οργανώνουν τις ζώνες φροντίζοντας για την τήρηση συγκεκρι-
µένων περιορισµών και περιβαλλοντολογικών όρων, συµβάλλον-
τας στην καλύτερη συνεργασία των εµπλεκοµένων και συνεισφέ-
ροντας στη βιώσιµη και αειφόρο ανάπτυξή τους. Με την παρα-
χώρηση εκτάσεων σ’ αυτούς τους φορείς οι περιοχές οργανω-
µένης ανάπτυξης αποκτούν υπόσταση και προοπτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα υπόλοιπα άρθρα του δεύ-
τερου κεφαλαίου προβλέπονται διατάξεις που διευκολύνουν
τους υποψήφιους επενδυτές, αλλά τίθενται και όροι για τη δια-
σφάλιση των συµφερόντων του δηµοσίου. 

Έτσι, στο άρθρο 7 προβλέπεται η δυνατότητα αναµίσθωσης
έκτασης για είκοσι χρόνια, υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις,
καθώς και η διαδικασία µοριοδότησης όταν µία µίσθωση διακοπεί
ή λήξει.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ στο θετικό των νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων που αναπτύξατε και ιδιαίτερα όσον αφορά
για τα δύο χρόνια προσαρµογής των µονάδων που δεν έχουν
άδεια, ώστε να ενταχθούν µέσα στο υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο.

Στο άρθρο 8 προβλέπεται η διαδικασία επέκτασης ή µετεγκα-
τάστασης πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας και στο άρθρο 9
ορίζονται οι επιτρεπόµενες αποστάσεις τοποθέτησης των αγκυ-
ροβολίων.

Με το άρθρο 10 τίθενται περιορισµοί ως προς το ποιος µπορεί
να µισθώνει εκτάσεις.

Στα άρθρα 11 και 14 ορίζεται το µίσθωµα που καταβάλλεται
στο ελληνικό δηµόσιο για τις υδάτινες εκτάσεις, ο τρόπος από-
δοσής του, οι υποχρεώσεις του µισθωτή και οι συνθήκες λύσης
των συµβάσεων.

Στο άρθρο 15 περιγράφεται η διαδικασία εγκατάστασης του
µισθωτή, ενώ µε το άρθρο 16 απαγορεύεται η αλιεία στις παρα-
χωρηµένες εκτάσεις.

Στα άρθρα 17 και 18 ορίζονται τα συναρµόδια Υπουργεία και
οι φορείς των οποίων απαιτείται η σύµφωνη γνώµη για την πα-
ραχώρηση εκτάσεων και δίνεται η δυνατότητα στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης να αναστέλλει µισθώσεις για συγκεκριµέ-
νους λόγους. 

Στο τελευταίο άρθρο 19 του δευτέρου κεφαλαίου το νοµοσχέ-
διο αγγίζει ένα εξαιρετικά κρίσιµο θέµα, που αφορά την παρα-
χώρηση δηµοσίων εκτάσεων για την εγκατάσταση χερσαίων
εγκαταστάσεων που είναι απαραίτητες για τη λειτουργία της µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο εθνικό οπλοστάσιο για την
ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών προστίθεται στο τρίτο κεφά-
λαιο του νοµοσχεδίου η περίφηµη διαδικασία «µίας στάσης» που
εκτιµώ ότι είναι και το πρωτοποριακό µέρος αυτού του νοµοσχε-
δίου.

Στο άρθρο 20 περιγράφονται οι διαδικασίες έκδοσης άδειας
ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας και ορίζον-
ται µεταξύ άλλων τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις εγκατάστασης
και λειτουργίας.

Στα άρθρα 21 και 22 εξειδικεύονται οι διαδικασίες για τη χο-
ρήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας πλωτής και χερσαίας µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας αντίστοιχα, αυτό που προηγουµένως
ανέφερα ως «διαδικασία µίας στάσης». Η απλούστευση της αδει-
οδότησης ήταν πάγιο αίτηµα του κλάδου, δεδοµένου του ότι ο
ελάχιστος χρόνος που απαιτείται σήµερα για την έκδοση της
άδειας είναι δύο χρόνια, χωρίς να λείπουν και πολύ πιο ακραίες
περιπτώσεις.

Η απερίγραπτη ταλαιπωρία, η γραφειοκρατία, το κόστος σε
χρόνο και χρήµα, η αδιαφάνεια στις συναλλαγές µε το δηµόσιο,
όλα αυτά αποθάρρυναν µέχρι σήµερα τους υποψήφιους επεν-
δυτές και εντέλει ενθαρρύνουν την ανοµία. Πλέον ο ενδιαφερό-
µενος θα υποβάλει τα απαιτούµενα δικαιολογητικά άπαξ σε µία
υπηρεσία, η οποία στη συνέχεια θα διαβιβάσει το αίτηµα και θα
συγκεντρώνει ενδοϋπηρεσιακά όλα τα απαραίτητα έγγραφα,
όλες τις απαραίτητες εγκρίσεις.

Για µία ακόµη φορά επισηµαίνω ότι οι βελτιώσεις που έχουν
γίνει σε σχέση µε το σχέδιο που παρουσιάστηκε στη διαβού-
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λευση είναι πολύ ουσιαστικές. Πλέον, για τη χορήγηση άδειας
για πλωτή µονάδα ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει την αίτηση για
έκδοση απόφασης προέγκρισης µίσθωσης στην αποκεντρωµένη
διοίκηση.

Εφόσον χορηγηθεί η προέγκριση, ο ενδιαφερόµενος υποβάλ-
λει αίτηση µε τα απαραίτητα δικαιολογητικά και πάλι στην ίδια
υπηρεσία της αποκεντρωµένης διοίκησης, για τη χορήγηση της
τελικής άδειας. 

Από εκεί και έπειτα, η όλη διαδικασία γίνεται µεταξύ των υπη-
ρεσιών. Για παράδειγµα, εάν χρειάζεται απόφαση έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων, η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων
διαβιβάζει τον φάκελο στην αρµόδια Υπηρεσία Περιβάλλοντος
που εκδίδει την απόφαση. Οµοίως και για την κτηνιατρική άδεια:
Η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων και πάλι διαβιβάζει τον φά-
κελο στην αρµόδια Κτηνιατρική Υπηρεσία. Και όλα αυτά χωρίς
καµµία παρέµβαση του υποψήφιου επενδυτή. Ανάλογες διαδικα-
σίες προβλέπονται και για χερσαίες µονάδες.

Και εδώ θέλω να συγχαρώ πάλι το Υπουργείο για τη νοµοθε-
τική βελτίωση η οποία προβλέπει ανώτατη διάρκεια της άδειας
ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας σε χερσαίες εκτάσεις µέχρι εί-
κοσι έτη, όπως ισχύει και στις υδάτινες εγκαταστάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Δώστε µου δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Βεβαίως οφείλω να αναφέρω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, ότι σε ό,τι αφορά στις χερσαίες εγκαταστάσεις,
θεωρώ ότι υπάρχουν ακόµα περιθώρια βελτιώσεων. Δεν είναι αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά δεν µπο-
ρούµε να παραγνωρίσουµε ότι η διαδικασία ήταν και παραµένει
δαιδαλώδης. 

Ευελπιστώ ότι οι πρόσφατες πρωτοβουλίες για την οριοθέ-
τηση του αιγιαλού και της παραλίας, της χρήσης γης και άλλοι
σχετικοί νόµοι που λαµβάνουν υπ’ όψιν και την υφιστάµενη κα-
τάσταση και τις µελλοντικές αναπτυξιακές ανάγκες θα λύσουν
κεφαλαιώδη ζητήµατα που αφορούν την ανάπτυξη του κλάδου
των υδατοκαλλιεργειών.

Τέλος, στα άρθρα 23 και 24 περιγράφονται οι διαδικασίες ανα-
νέωσης και τροποποίησης της άδειας και ορίζονται οι περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες ανακαλείται ή αναστέλλεται αντίστοιχα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω επίσης να τονίσω τον
εξορθολογισµό που έγινε µετά τη διαβούλευση, στις προβλεπό-
µενες κυρώσεις του τέταρτου κεφαλαίου και συγκεκριµένα του
άρθρου 25. Πιστεύω ότι οι νέες διατάξεις, σε συνδυασµό µε το
υφιστάµενο πλαίσιο µπορούν να εγγυηθούν τη νοµιµότητα χωρίς
να εξοντώσουν τους επαγγελµατίες, ιδιαίτερα όταν οι παραβά-
σεις οφείλονται στην ολιγωρία της πολιτείας να νοµοθετήσει. 

Στο άρθρο 26 περιγράφονται οι υπουργικές και κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις που είναι απαραίτητες για την εφαρµογή του
παρόντος νοµοσχεδίου. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 27 και τις µεταβατικές διατάξεις, θα
επαναλάβω την επισήµανση ότι η πρόβλεψη για την αναστολή
των προστίµων θα πρέπει να αναδιατυπωθεί, κύριε Υπουργέ,
ώστε να περιορίζονται και να διασαφηνίζονται οι περιπτώσεις
στις οποίες αφορά το ευεργετικό µέτρο -ο κύριος Υπουργός
προανήγγειλε στην επιτροπή ότι θα κάνει κάποιες αλλαγές και
σήµερα µας παρουσίασε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που βε-
βαίως και είναι στη σωστή κατεύθυνση- γιατί είναι θέµα ισονο-
µίας και προστασίας του ανταγωνισµού, ώστε να µη δίδεται
συγχωροχάρτι σε όσους έχουν κατάφωρα παραβιάσει τους
όρους της άδειας. 

Τέλος, στο άρθρο 28 αναφέρονται οι καταργούµενες διατάξεις
και βεβαίως στο άρθρο 29 η έναρξη ισχύος του νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο που
συζητούµε σήµερα δίνει για πρώτη φορά εδώ και τριάντα χρόνια
ουσιαστική ώθηση στις υδατοκαλλιέργειες. Ωθεί πολλούς συµπο-
λίτες µας να επενδύσουν σε έναν ραγδαία αναπτυσσόµενο κλάδο,
µε προφανή τα θετικά αποτελέσµατα για την εθνική οικονοµία. Πα-
ρέχει εκείνα τα εργαλεία που είναι απαραίτητα για την ενθάρ-
ρυνση και υλοποίηση των επενδύσεων που χρειάζεται η εθνική
οικονοµία, καλλιεργώντας ταυτόχρονα την κοινωνική συναίνεση
που είναι αναγκαία σε κάθε εθνική στρατηγική προσπάθεια. 

Γι’ αυτό και εισηγούµαι την ψήφιση του νοµοσχεδίου επί της
αρχής και των άρθρων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Και εµείς ευχα-

ριστούµε, κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ ορίζεται

ως ειδικός αγορητής για το συζητούµενο νοµοσχέδιο ο κ. Μιχά-
λης Κασσής. 

Τον λόγο έχει η κ. Αγνή Καλογερή, εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Ευχαριστώ. 
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, ερχόµαστε

σήµερα, µετά από µία πραγµατικά περιπετειώδη και πολύµηνη
περιπλάνηση αυτού του νοµοσχεδίου στις συνεδριάσεις των Επι-
τροπών, της Ολοµέλειας, µέχρι και τις συνεδριάσεις των Επιτρο-
πών του Α’ Τµήµατος και τώρα του Β’ Τµήµατος, για να δούµε το
νοµοσχέδιο που αφορά την ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών. 

Θα ξεκινήσω µε κάποιες γενικές παραδοχές και παρατηρή-
σεις. 

Πρώτον, είναι γεγονός και είναι από όλους παραδεκτό ότι ο
κλάδος των υδατοκαλλιεργειών είναι ένας πραγµατικά δυναµικά
αναπτυσσόµενος κλάδος της πρωτογενούς παραγωγής µας.
Είναι κοµµάτι σηµαντικό που δηµιουργεί πλεόνασµα στο εµπο-
ρικό µας ισοζύγιο. Είναι ένας κλάδος έντονα εξαγωγικός που σή-
µερα κατέχει το 10% περίπου των αγροτικών µας εξαγωγών.

Όµως, είναι ένας κλάδος του οποίου η µέχρι τώρα διαδροµή,
αλλά και η σηµερινή κατάστασή του δείχνουν ακριβώς τις παθο-
γένειες και τις αιτίες της σηµερινής οικονοµικής -και όχι µόνο-
κρίσης που έχει η χώρα µας. Εξηγώ παρακάτω. 

Το πρώτο θέµα όσον αφορά την ανάπτυξη αυτού του κλάδου
–και είναι πραγµατικά ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα- είναι το θέµα
του χωροταξικού, της χωροταξίας για τις υδατοκαλλιέργειες.
Ήταν και είναι πάντα προαπαιτούµενο και έπρεπε να έχει καταρ-
τισθεί από την αρχή σε συνδυασµό όµως και σε αρµονία µε τις
άλλες δραστηριότητες στις ίδιες περιοχές. Ακόµα βρίσκεται σε
δικαστική εκκρεµότητα, προσφυγή από φορείς και συλλογικότη-
τες στο Συµβούλιο της Επικρατείας το χωροταξικό σχέδιο για τα
προβλήµατα που έχει δηµιουργήσει σε πάρα πολλές περιοχές,
γιατί ποτέ δεν έγινε στις τοπικές κοινωνίες ο απαραίτητος διά-
λογος και γιατί οι περιβαλλοντικές και οι κοινωνικές επιπτώσεις
στη λογική του νοµοθέτη ήταν συνήθως πρόσθετα βαρίδια και
όχι αναπτυξιακοί όροι, όπως φαίνεται και από το πνεύµα του ση-
µερινού νοµοθετήµατος. 

Στο άρθρο 2, για παράδειγµα, η πρώτη προτεραιότητα που
µπαίνει είναι η βιώσιµη ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών και λίγο
παρακάτω αναφέρεται ότι ο στόχος είναι η διευθέτηση των σχέ-
σεων µε τους λοιπούς χρήστες, κυρίως της παράκτιας ζώνης και
η εξάλειψη του φαινοµένου των συγκρούσεων συµφερόντων. 

Για εµάς, οι υδατοκαλλιέργειες, η παράκτια αλιεία, η τουρι-
στική αξιοποίηση και η προστασία του περιβάλλοντος είναι πα-
ράµετροι που µπορούν να συνυπάρχουν και να αναπτύσσονται
αρµονικά στη λογική της κοινής χρήσης και ζωής στο δηµόσιο
πλούτο, ο οποίος οφείλει και πρέπει να παραµείνει δηµόσιος. 

Η τοποθέτηση σε έναν τόπο πολλών διαφορετικών δραστηριο-
τήτων θα έπρεπε να είναι το αποτέλεσµα του διαλόγου και της
απόφασης των κοινωνιών πρώτα από όλα και όχι η επιβολή απο-
φάσεων, είτε κρατικών είτε ευρωπαϊκών. Όµως, αυτό είναι µια
παλιά παθογένεια της ελληνικής κοινωνίας και της ελληνικής πο-
λιτικής ζωής έτσι και αλλιώς. 

Τα πιθανά προβλήµατα σε ευαίσθητα οικοσυστήµατα, όπως
αυτά των λιµνών -στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου δίνεται η δυνα-
τότητα για την εγκατάσταση µονάδων υδατοκαλλιεργειών εντα-
τικής ή ηµιεντατικής µορφής και µάλιστα για δεκαπέντε χρόνια-
πιστεύουµε ότι θα φανούν στην πορεία και θα είναι σοβαρά. 

Πολλές επιστηµονικές έρευνες αποδεικνύουν ότι σε κλειστά
οικοσυστήµατα δεν πρέπει να υπάρχουν τέτοιου είδους παρεµ-
βάσεις. Θα καταθέσω στα Πρακτικά µία τέτοια µελέτη, η οποία
αποδεικνύει ακριβώς αυτό, ότι σε κλειστά οικοσυστήµατα, σε λι-
µναία οικοσυστήµατα, δεν πρέπει να εγκαθίστανται εντατικές ή
ηµιεντατικές µονάδες υδατοκαλλιεργειών και είναι κάτι το οποίο
προβλέπεται από το παρόν σχέδιο νόµου και εγκυµονεί σοβα-
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ρούς κινδύνους για τη βιοποικιλότητα, για τη µόλυνση του περι-
βάλλοντος. 

Ερχόµαστε στο δεύτερο παράγοντα που αφορά τη σηµερινή
πραγµατικότητα, τη σηµερινή κατάσταση. Η µέχρι τώρα έλλειψη
ενός εθνικού προγράµµατος ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών είναι
κάτι που έχει καθορίσει µέχρι τώρα τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν. Είναι κάτι που έπρεπε να υπάρχει από χρόνια. Δεν θα
έπρεπε να γίνεται σήµερα µια βιαστική παρέµβαση και µόνο για
την προσαρµογή στις δεσµεύσεις και στις προθεσµίες της κοινής
αλιευτικής πολιτικής και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είχατε πει ότι οι προθεσµίες µας είναι
µέχρι τον Σεπτέµβριο για να καταθέσουµε ένα εθνικό πρό-
γραµµα. Εµείς ξέραµε µέχρι τον Ιούνιο, είπατε µετά ότι είναι
µέχρι τον Σεπτέµβριο. 

Προτείνεται, λοιπόν, η θεσµοθέτηση ενός οργάνου, του Εθνι-
κού Συµβουλίου Υδατοκαλλιεργειών, στο οποίο, όµως –και εδώ
φαίνονται οι προθέσεις- δεν προβλέπονται εκπρόσωποι των το-
πικών κοινωνιών και των φορέων τους, των άλλων δραστηριοτή-
των του κοινού δηµόσιου πλούτου που λέγαµε πιο πριν.

Είχαµε πει και στην Επιτροπή ότι θα µπορούσε αυτός ο σχε-
διασµός να γίνει από το υπάρχον Συµβούλιο Αλιείας, µε την απα-
ραίτητη, βέβαια, διεύρυνση και των θέσεών του και των
αρµοδιοτήτων του και ο λόγος είναι κυρίως όχι για να µην υπάρ-
χει άλλο ένα συµβούλιο, το οποίο θα αποφασίζει και θα χαράζει
πολιτική αλλά γιατί στο Συµβούλιο Αλιείας συµµετέχουν οι αλι-
ευτικοί σύλλογοι, οι εκπρόσωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης, των
τοπικών κοινωνιών κ.λπ.. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο χρονι-
κός ορίζοντας για τη σύσταση αυτού του συµβουλίου και επίσης
ότι δεν προβλέπεται στους στόχους του η υποχρέωση συλλογής
και παρακολούθησης των περιβαλλοντικών στοιχείων και δεδο-
µένων, για να µπορούν να υπάρχουν συµπεράσµατα και ο προ-
γραµµατισµός να γίνεται στη βάση πραγµατικών δεδοµένων,
παρ’ όλο που το τελευταίο είναι απαραίτητο, εάν θέλουµε να µι-
λάµε για πραγµατικά εθνικό σχεδιασµό και ακόµα και για τις δε-
σµεύσεις και τις υποχρεώσεις µας σε διεθνείς οργανισµούς.

Ερχόµαστε τώρα στον τρίτο παράγοντα, ενδεικτικό της µέχρι
τώρα εφαρµοζόµενης πολιτικής στον τοµέα των υδατοκαλλιερ-
γειών, και το λάθος που έχει γίνει µέχρι τώρα στο µοντέλο που
έχει ακολουθηθεί: Είναι η σηµερινή οικονοµική κατάσταση του
κλάδου, ενός κλάδου που ξεκίνησε πριν από περίπου τριάντα
χρόνια µε πολλούς µικρούς και µικροµεσαίους επενδυτές και µε
δυνατότητα τότε να τονώσει τις τοπικές οικονοµίες και κοινωνίες,
ιδιαίτερα των νησιών και των ακριτικών περιοχών. Σήµερα βλέ-
πουµε πολλές από αυτές τις επιχειρήσεις να έχουν κλείσει ή να
έχουν εξαγοραστεί από άλλες µεγαλύτερες και να µην µπορούν
να αντέξουν τις συνθήκες αυτού του ανταγωνισµού, αλλά και τις
µεγαλύτερες επιχειρήσεις του κλάδου να είναι σήµερα σε µε-
γάλο βαθµό χρεωµένες. Είναι ενδεικτικό ότι, σύµφωνα µε στοι-
χεία δηµοσιευµένα, οι τέσσερις µεγαλύτερες εισηγµένες µάλιστα
στο Χρηµατιστήριο εταιρείες του κλάδου χρωστούν κοντά στα
600 εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε απλήρωτους –για πολλούς µήνες απλή-
ρωτους- εργαζοµένους σε καθεστώς οµηρίας και υπερσυγκέν-
τρωση του κλάδου στα χέρια των τραπεζών και από εκεί στα
χέρια ξένων αρπακτικών που εσείς ονοµάζετε «σωτήρες» και
«επενδυτές». Σε αυτό το πρόβληµα δεν απαντά το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου και δεν θα µπορούσε άλλωστε, παρά τον φέρελπι
τίτλο του.

Ο στόχος θα έπρεπε να είναι µία άλλη πολιτική, µε έλεγχο στις
τράπεζες, µε προσανατολισµό και προστασία στη µικρή και µε-
σαία επιχείρηση, µε διαφύλαξη και προστασία των εργασιακών
δικαιωµάτων και όχι µε µία ασαφή διατύπωση, για παράδειγµα
όπως στο άρθρο 10 το οποίο αναφέρεται στη δραστηριότητα
των εταιρειών που µπορούν να µισθώνουν θαλάσσιες και λι-
µναίες εκτάσεις, που πρέπει να έχουν ουσιαστικό και συνεχή
δεσµό µε τις οικονοµίες των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό -το είχαµε πει και στην επιτροπή- θεωρούµε ότι είναι ιδιαί-
τερα ασαφές και ίσως θα έπρεπε να γίνει πολύ διαφορετικό και
πολύ πιο συγκεκριµένο.

Ασάφεια υπάρχει επίσης και στις διατάξεις του άρθρου 7, σύµ-

φωνα µε τις οποίες παραχωρούνται υδάτινες εκτάσεις µε τη δια-
δικασία της µοριοδότησης, εάν οι ενδιαφερόµενοι µεταξύ των
άλλων έχουν ικανοποιητικό οικονοµικό µέγεθος για την εκτέλεση
αυτής της δραστηριότητας.

Επίσης, στο άρθρο 13 στο οποίο δίνεται η δυνατότητα να εκ-
µισθωθεί από τρίτους η εγκατάσταση µε αιτιολογηµένη απόφαση
του γενικού γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµ-
φωνα µε την υπουργική απόφαση της παραγράφου 8 του άρ-
θρου 26, δεν διευκρινίζονται οι ειδικές περιπτώσεις και δεν
φαίνονται οι δεσµεύσεις έναντι του ελληνικού δηµοσίου, αφήνον-
τας «παραθυράκια» σε τράπεζες και σε µεγάλα οικονοµικά funds
να λυµαίνονται τον φυσικό πλούτο της χώρας, µε αµφίβολες και
όχι καθορισµένες δεσµεύσεις. 

Με αυτόν τον τρόπο ενισχύεται ακόµα περισσότερο η υπερ-
συγκέντρωση του κλάδου, οδηγώντας σε ασφυξία και χωρίς να
προσφέρει την απαραίτητη ένεση ζωής, διεξόδου και δραστη-
ριοποίησης στη χειµαζόµενη κοινωνία και ιδιαίτερα στις κοινω-
νίες των µικρών νησιών και χωρίς να αναδεικνύετε τον κλάδο των
υδατοκαλλιεργειών ως εργαλείο για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της πατρίδας µας. Ίσα-ίσα νοµίζουµε ότι η κατεύθυνσή
του είναι ακριβώς η αντίθετη.

Ο τέταρτος παράγοντας και αιτία της σηµερινής κατάστασης
στον κλάδο είναι –και το διαπιστώνετε και εσείς στην έκθεση του
νοµοσχεδίου- η έλλειψη ενός απλοποιηµένου  νοµοθετικού πλαι-
σίου που θα επιλύει τις απίστευτες γραφειοκρατικές διαδικασίες
για την αδειοδότηση και τις αλληλοσυγκρουόµενες και αντίθετες
πολλές φορές διατάξεις, που µέχρι τώρα ισχύουν. 

Να πούµε κατ’ αρχάς ότι θεωρούµε θετικό το βήµα, την προ-
σπάθεια που γίνεται να µαζευτούν όλα αυτά σε έναν νόµο-πλαί-
σιο, αλλά δυστυχώς ακόµα και σε αυτό δεν βλέπουµε να
επιτυγχάνεται µε αυτό το σχέδιο νόµου εν πολλοίς ο διακηρυγ-
µένος στόχος του.

Εδώ τα προβλήµατα είναι πολλά. Για παράδειγµα, στο άρθρο
26 απαιτούνται δώδεκα υπουργικές αποφάσεις ή κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις για την υλοποίηση και τον καθορισµό της κα-
τεύθυνσης σε πολλές από τις κρίσιµες περιπτώσεις αυτού του
σχεδίου νόµου. 

Αυτό ανάγει στο µέλλον τις απαραίτητες αποφάσεις και δεν
καθορίζει συγκεκριµένα πράγµατα σε αυτό το σχέδιο νόµου. Οι
αποφάσεις θα έπρεπε να υπάρχουν εδώ και όχι να παραπέµπον-
ται στο µέλλον. 

Δεύτερον, σύµφωνα µε τα άρθρα 20 έως 24, που αφορούν τη
διαδικασία αδειοδότησης και τη θεσµοθέτηση της υπηρεσίας
µιας στάσης, όπως λέτε εδώ στην αιτιολογική έκθεση, δεν φαί-
νεται να µειώνεται ο αριθµός των δικαιολογητικών -που πιθανά
να µην είναι όλα απαραίτητα ή να µη χρειάζονται όσα είναι µέχρι
σήµερα- ούτε οι απαραίτητες γνωµοδοτήσεις και αλληλογραφίες
ανάµεσα στα Υπουργεία, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι και εµείς θα
συµφωνούσαµε στο να γίνει έκπτωση στις περιβαλλοντικές ανάγ-
κες ή σε όποιες αποφάσεις χρειάζεται να λαµβάνονται από διά-
φορες υπηρεσίες και Υπουργεία. Αυτό δεν λύνεται µε το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και την υπηρεσία µιας στάσης. 

Ένα θέµα που θα µπορούσαµε να πούµε ότι είναι θετικό είναι
ότι δεν απαιτείται η άδεια χρήσης νερού στα θαλάσσια υποσυ-
στήµατα και συγχωνεύεται µε την περιβαλλοντική αδειοδότηση.
Είχαµε πει και στην επιτροπή ότι είναι θετικό. 

Επίσης, η κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία χρό-
νια µε την υποστελέχωση στις υπηρεσίες του δηµοσίου, ελέω
µνηµονίων και διαθεσιµοτήτων, είναι αυτή που καταδεικνύει το
ατελέσφορο αυτής της προσπάθειας.

Το τέταρτο και σηµαντικότερο κατά την άποψή µας είναι ότι
όλη αυτή η διαδικασία γίνεται µε αποφάσεις είτε της αποκεντρω-
µένης διοίκησης είτε του Υπουργού. Οι υπηρεσίες της αποκεν-
τρωµένης διοίκησης µέχρι τη στιγµή που µιλάµε είναι ελάχιστα
στελεχωµένες µε εξειδικευµένο προσωπικό, ώστε να µπορέσουν
να λειτουργήσουν. 

Η διαδικασία δεν γίνεται από τις υπηρεσίες της αιρετής περι-
φέρειας, που και καλύτερα στελεχωµένες είναι και επαρκέστερη
γνώση του χώρου έχουν, γιατί είναι πιο κοντά, αλλά έχουν και
καλύτερο κοινωνικό έλεγχο αφού λογοδοτούν σε ένα αιρετό όρ-
γανο. 
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Ένα µεγάλο πρόβληµα τα τελευταία χρόνια στον τοµέα των ιχ-
θυοκαλλιεργειών είναι η αλληλοεπικάλυψη και τα κενά σε διατά-
ξεις που αφορούν τους ελέγχους. Ενώ οι υπηρεσίες αλιείας των
αιρετών περιφερειών είχαν αυτή τη ευθύνη -κάτι που παραµένει
και στο σηµερινό σχέδιο νόµου και το θεωρούµε θετικό, αναγνω-
ρίζοντας πραγµατικά την προσφορά τους όλο το προηγούµενο
διάστηµα και τη χρησιµότητά τους- δεν είχαν όµως τη δυνατότητα
επιβολής προστίµων, µε αποτέλεσµα την αδράνεια των υπηρε-
σιών λόγω διάχυσης των ευθυνών. Ο τοµέας αυτός παρέµενε
µέχρι τώρα ανεξέλεγκτος, µε επακόλουθο την αύξηση πολλές
φορές της παραβατικότητας και διάφορων άλλων προβληµάτων.

Στο άρθρο 25 φαίνεται ότι µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο διαιω-
νίζεται η υπάρχουσα κατάσταση µε τον µη καθορισµό της αρµό-
διας αρχής.

Κλείνοντας θέλω να µιλήσω για το άρθρο 27. Αναφερθήκατε
σε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Νοµίζω ότι αυτές βελτιώ-
νουν λίγο την κατάσταση. Παρ’ όλα αυτά είχαµε πει –και όχι µόνο
εµείς, αλλά είχε ακουστεί σχεδόν από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής στην επιτροπή- ότι αυτό το άρθρο, έτσι όπως ήταν, ήταν απο-
λύτως φωτογραφικό και δηµιουργούσε περαιτέρω αδικίες και
νοµιµοποιούσε επιχειρήσεις που µέχρι τώρα δεν σέβονταν τον
νόµο και τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις. Θα µελετήσουµε τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις και θα µιλήσουµε για αυτές σε επόµενη
οµιλία µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγνή Καλογερή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι
έχουν εγγραφεί µόνο τέσσερις συνάδελφοι. Προτείνω, λοιπόν,
στο Τµήµα να ολοκληρωθεί η συζήτηση σήµερα, δηλαδή να το-
ποθετείστε και επί των άρθρων. Στη δευτερολογία οι εισηγητές
και όποιοι άλλοι θέλουν, µπορούν να πάρουν χρόνο και για τα
άρθρα. Η πρόταση πάντως του Προεδρείου είναι να ολοκληρωθεί
η συζήτηση σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σε µια συνεδρίαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, σε µια συ-

νεδρίαση, συνέχεια χωρίς διακοπή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Περιµένουµε, όµως, δύο τροπολο-

γίες σοβαρές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Είναι σοβαρό-

τατες και έρχονται, κύριε Τσούκαλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Οπότε τα άρθρα είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εγώ κάνω αυτή

την πρόταση µε αυτή την πρόβλεψη, για να ξέρουν και οι κύριοι
συνάδελφοι. Βέβαια, θα το δούµε. Θα εναλλαχθούµε στο Προ-
εδρείο µε τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Συµφωνεί το Τµήµα µε την πρόταση του Προεδρείου;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το Τµήµα συνε-

φώνησε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Μιχαήλ Κασ-

σής.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κύριε Υπουργέ, ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, συµµετέχοντας
σε αυτή την Κυβέρνηση, αισθάνοµαι την ανάγκη από το Βήµα της
Βουλής να ζητήσω συγγνώµη από τον ελληνικό λαό και την ελλη-
νική κοινωνία για το µεγάλο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε µέσα
στον Αύγουστο µε την ανακοίνωση του ΕΝΦΙΑ. Πρόκειται για µία
αναστάτωση που προκλήθηκε, κατά την άποψή µου, αδικαιολό-
γητα, διότι αφ’ ενός δεν εφαρµόστηκε ο νόµος ο οποίος ψηφί-
στηκε για τον φόρο των ακινήτων και αφ’ ετέρου διότι υπάρχουν
πάρα πολλά λάθη. Και, δυστυχώς, για άλλη µία φορά, κανένας
δεν αναλαµβάνει την ευθύνη για το πώς δηµιουργήθηκαν αυτά τα
λάθη και αυτή η αναστάτωση. 

Πέραν αυτών, παρατηρώ ότι συνεχίζονται τα λάθη από πλευ-
ράς του αρµόδιου Υπουργείου και των υπευθύνων, γιατί  και κατά

την παράταση του ενός µήνα που δόθηκε µέχρι το τέλος του Σε-
πτέµβρη για να γίνει η πρώτη πληρωµή, δεν θα διορθωθούν πράγ-
µατα τα οποία έχουν να κάνουν και µε τις αντικειµενικές αξίες σε
πάρα πολλές περιοχές της Ελλάδας, όπως κατά καιρούς έχει το-
νιστεί από πάρα πολλούς συναδέλφους διαφόρων περιοχών. 

Άρα ας προσέξουν πάρα πολύ καλά οι υπεύθυνοι -τόσο ο
Υπουργός όσο και όλο το επιτελείο- πώς θα χειριστούν το συγκε-
κριµένο θέµα. 

Σχετικά µε την περιβόητη τροπολογία, η οποία σύντοµα θα
έρθει στη Βουλή για ψήφιση, εκεί πρέπει να συµπεριληφθούν και
να διορθωθούν όλα αυτά τα οποία βγήκαν στην επιφάνεια το τε-
λευταίο διάστηµα.

Ένα άλλο θέµα που αφορά εσάς, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό
της εξισωτικής αποζηµίωσης των παραγωγών. Εδώ δηµιουργή-
θηκε πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα σε όλη την Ελλάδα, γιατί πάρα
πολλοί παραγωγοί, σχεδόν το 50% µε 60%, βγήκε εκτός του συ-
στήµατος. Και δεν ξέρω τι ήταν αυτό που σας έκανε να µη -γιατί
όλη αυτή η βιασύνη- διασταυρώσετε κι εσείς όλα αυτά τα στοι-
χεία, µε αποτέλεσµα να µη δείτε το πρόβληµα το οποίο δηµιουρ-
γήθηκε, όπως είπα, σχεδόν σε όλη την Ελλάδα. 

Και αν αυτό έχει να κάνει περισσότερο µε την επιλεξιµότητα
των βοσκοτόπων, πρέπει να τονιστεί ότι και τον Μάιο, σε µία τρο-
πολογία την οποία είχαµε καταθέσει ως ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία και περιµέναµε να στηριχθεί από όλα τα κόµµατα για να
ρυθµίσουµε το θέµα των βοσκοτόπων, δυστυχώς δεχθήκαµε
πολύ µεγάλη κριτική από πλευράς αντιπολίτευσης γιατί «πάµε να
ξεπουλήσουµε τα δάση».

Αυτό, βέβαια, ολοκληρώθηκε µε το τελευταίο νοµοσχέδιο. Κά-
ποιοι δεν θέλουν να βοηθήσουν τους παραγωγούς και δηµιουρ-
γήθηκε τόσο µεγάλο πρόβληµα. Φαίνεται, όµως, πως µε την
ψήφιση του τελευταίου νόµου το πρόβληµα λύνεται µετά το 2015.

Η ουσία είναι ότι υπάρχει εκκρεµότητα για τα δύο χρόνια, 2013
και 2014. Αυτό σηµαίνει ότι εδώ χρειάζεται πάρα πολύ µεγάλη
προσοχή από πλευράς σας, αλλά και των αρµοδίων υπηρεσιών,
ώστε σύντοµα να δοθεί λύση στο υπαρκτό αυτό πρόβληµα, το
οποίο δηµιουργήθηκε.

Διότι σε κάποιες ιστοσελίδες είδα και τη φωτογραφία µου, να
είµαι ανάµεσα στους πενήντα Βουλευτές που ψηφίσαµε τον νόµο
µε τα δασικά, ότι ξεπουλήσαµε τα δάση. Αυτό, βέβαια, έχει να
κάνει πολύ περισσότερο µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γιατί
προσωπικός µου στόχος, αν θέλετε, υπηρετώντας το κοινό µας
συµφέρον ως Βουλευτής ήταν να στηρίξουµε αυτή την προσπά-
θεια, ούτως ώστε να µη χαθεί ούτε 1 ευρώ από τους ανθρώπους
που µοχθούν καθηµερινά στην ύπαιθρο, είτε στην κτηνοτροφία
είτε στον πρωτογενή τοµέα.

Άρα και από πλευράς σας, κύριε Υπουργέ, πρέπει να δεσµευ-
θείτε σήµερα σε πόσο χρονικό διάστηµα θα δώσετε σαφή απάν-
τηση και λύση στο συγκεκριµένο θέµα που δηµιουργήθηκε και
αφορά το Υπουργείο σας.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα. Ο
χώρος της υδατοκαλλιέργειας αποτελεί έναν ιδιαίτερα σηµαντικό
κλάδο της ελληνικής οικονοµίας. Είναι ένας κλάδος του πρωτο-
γενούς τοµέα µε σηµαντική συνεισφορά στις εξαγωγές. Σε µια
χώρα όπως η Ελλάδα είναι σηµαντικό η επένδυση στον τοµέα
αυτό να είναι φιλική προς τον ενδιαφερόµενο και να τον ενθαρ-
ρύνει προς την κατεύθυνση αυτή. Τα τελευταία είκοσι χρόνια ο
τοµέας εξελίσσεται µε πολύ γοργούς ρυθµούς ανάπτυξης αλλά
και µε πάρα πολλά εµπόδια.

Είναι γεγονός πως το 2010 κατείχε την πρώτη θέση στις εξα-
γωγές γεωργικών προϊόντων. Συγκεκριµένα, ο κλάδος εξήγαγε
το 80% των συνολικών πωλήσεων, η αξία των οποίων έφτανε πε-
ρίπου το µισό δισεκατοµµύριο ευρώ. Σε συνδυασµό µε την αυξη-
µένη ζήτηση παγκοσµίως είναι ακόµη πιο επιτακτικό ο τοµέας
αυτός να αποτελέσει έναν από τους κύριους πυλώνες εξαγωγών
της χώρας. Ενδεικτικά, αναφέρω πως, παρά την παγκόσµια ζή-
τηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι αυτάρκης και εισάγει προ-
ϊόντα. Αποτελεί, λοιπόν, µια µεγάλη ευκαιρία για την Ελλάδα να
γίνει σηµαντικός παίκτης σε αυτήν τη βιοµηχανία στην Ευρώπη
αλλά και ευρύτερα.

Για να επιτευχθεί, όµως, αυτός ο στόχος υπάρχουν προϋπο-
θέσεις. Η σηµαντικότερη προϋπόθεση είναι η αντιµετώπιση της
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γραφειοκρατίας και όχι µόνο των αγκυλώσεων που καθυστερούν
τις επενδύσεις. Το χωροταξικό και η αδειοδότηση είναι ιδιαίτερα
σηµαντικά προβλήµατα του κλάδου. Το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης συγκεντρώνει ίσως για πρώτη φορά σε ένα νοµοσχέ-
διο όλες τις νοµικές διατάξεις που αφορούν στη λειτουργία του
κλάδου, ικανοποιώντας ένα από τα πάγια αιτήµατά του.

Υπάρχουν τα τέσσερα κεφάλαια που επανακαθορίζουν το θε-
σµικό πλαίσιο ανάπτυξης συγκεκριµένων µορφών υδατοκαλλιερ-
γειών, τοµέας στον οποίο η Ελλάδα κατέχει ηγετική παρουσία,
αντιπροσωπεύοντας το 63% των είκοσι επτά χωρών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ή το 44% της ετήσιας παραγωγής των µεσογει-
ακών χωρών. Σύµφωνα µε τη νέα ΚΑΠ, οι στρατηγικές
κατευθυντήριες γραµµές είναι η απλούστευση των διοικητικών
διαδικασιών, η εφαρµογή εθνικού χωροταξικού σχεδιασµού για
συντονισµένη πρόσβαση σε υδάτινες εκτάσεις, η καινοτοµία µε
αύξηση παραγωγής και µείωση κόστους και η αξιοποίηση αντα-
γωνιστικών πλεονεκτηµάτων.

Μέχρι σήµερα το ισχύον θεσµικό πλαίσιο στηρίζεται σε νοµο-
θετήµατα και εγκυκλίους, τα οποία είναι αποσπασµατικά και
συχνά ασαφή, δηµιουργώντας συγκρούσεις αρµοδιοτήτων µε-
ταξύ των εµπλεκοµένων υπηρεσιών. Το σχέδιο νόµου θεσπίζει
για πρώτη φορά προτεραιότητες στο πλαίσιο του Εθνικού Προ-
γράµµατος Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών, απλουστεύοντας τις
διαδικασίες αδειοδότησης των µονάδων µέσω της υπηρεσίας
µιας στάσης.

Οι διαδικασίες για απευθείας µίσθωση και παραχώρηση υδά-
τινων εκτάσεων απλουστεύονται πάρα πολύ. Καθορίζονται µε-
ταξύ άλλων και οι όροι παραχώρησης-µίσθωσης των υδάτινων
εκτάσεων στις οποίες θα δηµιουργηθούν ειδικές ζώνες υδατο-
καλλιέργειας. Οι συγκεκριµένες εκτάσεις θα παραχωρούνται για
ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα από το δηµόσιο για την
ίδρυση, επέκταση και µετεγκατάσταση πλωτών µονάδων υδατο-
καλλιέργειας, απευθείας ή µετά από δηµοπρασία στην περί-
πτωση που εκδηλωθεί ενδιαφέρον από πολλές επιχειρήσεις.

Οι εκτάσεις θα µπορούν να αναµισθώνονται για άλλα είκοσι
χρόνια, εφόσον έχουν τηρηθεί όλοι οι όροι της απόφασης ίδρυ-
σης και λειτουργίας των µονάδων. Το ελληνικό δηµόσιο θα µπο-
ρεί, επίσης, να παραχωρεί χωρίς αντάλλαγµα για µία τετραετία
τη χρήση θαλασσίων και λιµναίων υδάτινων εκτάσεων έως δέκα
στρέµµατα για την εγκατάσταση δοκιµαστικής καλλιέργειας
υδρόβιων οργανισµών για τέσσερα χρόνια.

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι πως το νοµοσχέδιο προωθεί
απλούστευση των διαδικασιών αδειοδότησης των µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας και θεσµοθετεί υπηρεσία µίας στάσης, στην
οποία οι ενδιαφερόµενοι θα απευθύνονται και µέσω αυτής θα
διεκπεραιώνεται και θα ολοκληρώνεται όλη η διαδικασία αδει-
οδότησης της επιχείρησης. Είναι χαρακτηριστικό ότι σήµερα που
µιλάµε σε αρκετές περιπτώσεις για την έκδοση µίας άδειας εν-
δέχεται να εµπλέκονται ακόµα και δεκαπέντε διαφορετικές υπη-
ρεσίες. 

Οι νέες ρυθµίσεις θεσπίζονται σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις
του Ειδικού Χωροταξικού Σχεδιασµού για τις υδατοκαλλιέργειες,
αναφορικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις. Βέβαια, οι όποιες
επενδύσεις θα πρέπει να γίνονται πάντα µε σεβασµό στο περι-
βάλλον.

Πιστεύω πως και µε τη συζήτηση που προηγήθηκε, αλλά και
µε τη σηµερινή διαδικασία, προσπαθούµε να κάνουµε το καλύ-
τερο δυνατό γι’ αυτόν τον βασικό τοµέα παραγωγής οικονοµικής
δραστηριότητας της χώρας µας. Σε γενικές γραµµές, το νοµο-
σχέδιο είναι σε σωστή κατεύθυνση και αντιµετωπίζει χρονίζοντα
προβλήµατα στις υδατοκαλλιέργειες. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, στην ακρόαση των φορέων έχουν κα-
τατεθεί πάρα πολλές προτάσεις. Πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν τις
προτάσεις της ΕΝΠΕ, της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας, σχε-
τικά µε τον ρόλο της αιρετής περιφέρειας, τόσο στον έλεγχο όσο
και στην αδειοδότηση. Υπήρχαν συγκεκριµένες προτάσεις οι
οποίες έχουν κατατεθεί και πιστεύω ότι πρέπει να ληφθούν υπ’
όψιν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχουν ήδη ληφθεί υπ’ όψιν.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Από εκεί και πέρα, όσον αφορά στο θέµα των τροπολογιών,

υπάρχει µία τροπολογία που αφορά στην παράταση ενός µήνα
που δίνεται στις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες για φορολογική
και ασφαλιστική ενηµερότητα. Πιστεύω ότι σωστά πρέπει να
δοθεί αυτή η παράταση, για να λειτουργήσουν κι αυτές οι εται-
ρείες. Από εκεί και πέρα, όµως, γνωρίζουµε ότι το θέµα της πα-
ροχής ασφαλιστικής και φορολογικής ενηµερότητας βασανίζει
πάρα πολύ σχεδόν όλες τις επιχειρήσεις στη χώρα µας.

Συµφωνούµε, επίσης και µε την τροπολογία την οποία κατέ-
θεσε το ΓΕΩΤΕΕ και αφορά τον «Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό-
ΔΗΜΗΤΡΑ». 

Έχουν κατατεθεί και δύο τροπολογίες από πλευράς των συ-
ναδέλφων Βουλευτών κ. Τριαντάφυλλου και κ. Κάρµαντζη που
αφορούν τους αγροτικούς αλιευτικούς συνεταιρισµούς. Είναι η
τροπολογία 1750/34, µε την οποία δίνεται η δυνατότητα να γί-
νονται µέλη οι κάτοχοι επαγγελµατικών αδειών.

Υπάρχει, επίσης και η τροπολογία που έχει κατατεθεί από
πλευράς του συναδέλφου κ. Τριαντάφυλλου µε αριθµό 1749/33
που αφορά την περίπτωση του πλανόδιου εµπορίου, ώστε αυτό
να µπορεί να γίνεται σε δηµοτικές κοινότητες µε πληθυσµό έως
και τρεις χιλιάδες κατοίκους. Μετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θεωρώ
ότι δεν υπάρχουν δήµοι οι οποίοι έχουν µέχρι τρεις χιλιάδες κα-
τοίκους. Αυτό αναφερόταν σε καποδιστριακούς δήµους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Γεώργιος Καρασµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Ο κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης, ειδικός αγορητής των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων, έχει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που έχει να κάνει κυρίως µε το αδει-

οδοτικό πλαίσιο για τις ιχθυοκαλλιέργειες. Αν εξετάσουµε την κλί-
µακα από επάνω προς τα κάτω, θα δούµε ότι ο Οργανισµός
Τροφίµων και Γεωργίας του ΟΗΕ έχει παρατηρήσει αύξηση της
ζήτησης στα θαλασσινά. Αυτή η κάλυψη µπορεί να προέλθει µόνο
από τις ιχθυοκαλλιέργειες. 

Στην Ευρώπη τώρα παρουσιάζεται ένα πολύ µεγάλο κενό, µιας
και το 10% µόνο προέρχεται από τις υδατοκαλλιέργειες, το 25%
προέρχεται από την αλιεία και το 65%, που είναι πολύ µεγάλο
νούµερο, προέρχεται από εισαγωγές. Αυτό, λοιπόν, το 65% κα-
λείται ο ραγδαία αναπτυσσόµενος κλάδος της ιχθυοκαλλιέργειας
να το καλύψει. Αυτό είναι και ένα πολύ σηµαντικό αντίβαρο στην
υπεραλίευση και στην προστασία του περιβάλλοντος. Έχουµε δε-
καέξι χιλιάδες µέτρα ακτογραµµή, η οποία πρέπει να προστατευ-
θεί για να αποδώσει. 

Κατά 87% είναι αυξηµένο και το ΕΣΠΑ, ήτοι 400 εκατοµµύρια
για τις ιχθυοκαλλιέργειες, όπου καλύπτει το 60% των επιχειρή-
σεων, του εγχειρήµατος πάνω στην ιχθυοκαλλιέργεια. Αυτό απο-
τελεί ένα δέλεαρ για τους επενδυτές.

Στην Ελλάδα τώρα το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει
ένα θεσµικό κενό το οποίο παρουσιάζεται, όπου έχουµε περιπτώ-
σεις, σύµφωνα µε µελέτες του ΕΛΚΕΘΕ και του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας, όπου οι περιοχές «NATURA», οι περιοχές που είναι
για τουριστική χρήση και οι περιοχές που είναι για υδατοκαλλιέρ-
γειες πατάει η µία πάνω στην άλλη. Εδώ για να ξεκαθαρίσει
κάπως το πράγµα, καθορίζεται η προετοιµασία εθνικού προγράµ-
µατος ανάπτυξης υδατοκαλλιέργειών, δηµιουργείται το εθνικό
συµβούλιο για τη γνωµοδότηση και για τη συµβουλευτική αγωγή
που απαιτείται και δηµιουργείται ένα πολύ σωστό πλαίσιο για την
αδειοδότηση.

Τώρα, συγκεκριµένα στα άρθρα η παραχώρηση χρήσης υδά-
τινων εκτάσεων αποτελεί ακόµα ένα δέλεαρ από τη στιγµή που
µπαίνει µέσα και ο συνεταιρισµός, µπαίνουν µέσα και οι ιδιώτες
και τα νοµικά πρόσωπα. Προέκταση σε αυτό το δέλεαρ είναι τα
είκοσι χρόνια τα οποία παραχωρείτε. 

Για τις λίµνες, επειδή είναι κλειστό υδάτινο περιβάλλον, είµαστε
στα δεκαπέντε χρόνια. Στη συνέχεια της οµιλίας θα απαντήσω σε
απόψεις που ακούστηκαν ότι δηµιουργείται µεγάλο πρόβληµα
όταν είναι κλειστό το υδάτινο περιβάλλον. 

Επίσης, πολύ σηµαντικό είναι το άρθρο 5, όπου παραχωρείται
χωρίς αντάλλαγµα η έκταση όταν υπάρχει µία ιδιαίτερη ιδέα, µία
καινοτοµία, που αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο λείπει είναι η και-
νοτοµία από την επιχειρηµατικότητα. Εδώ τώρα επιβραβεύεται
µία τέτοια περίπτωση. 

Στο άρθρο 12 επίσης είναι πολύ σηµαντικό το ότι το 80% πη-
γαίνει στον δήµο και το 20% πηγαίνει στον φορέα διαχείρισης,
διότι πρέπει η τοπική κοινωνία να έχει απολαβές για να έχει και
ελατήρια να την υποκινήσουν για καλή πρόθεση στο οτιδήποτε
χρειαστεί να γίνει.

Στο σηµείο αυτό παρατηρείται το φαινόµενο ότι τουλάχιστον
στα δώδεκα από τα είκοσι εννέα άρθρα του νοµοσχεδίου τον τε-
λευταίο λόγο τον έχει η αποκεντρωµένη διοίκηση. 

Είχα τη δέσµευσή σας, κύριε Υπουργέ, ότι η περιφέρεια θα
αναλάβει τον ρόλο που της αναλογεί. Εµείς ακούσαµε τις από-
ψεις της ένωσης των περιφερειών και των δήµων.

Επίσης, πολύ σηµαντικό είναι ότι απαγορεύεται η αλίευση στα
εκατό, στα πενήντα και στα διακόσια µέτρα, ανά περίπτωση. Αυτό
αποτελεί ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα, αν λάβουµε υπόψιν µας τη
προσέγγιση που έκαναν δύο επιφανείς ερευνητές του χώρου, ο
Ένρικ Σάλα του «NATIONAL GEOGRAPHIC» και ο Φιλίπ Κουστό,
ο οποίος είναι γιος του διάσηµου ερευνητή.

Αυτοί παρουσίασαν µία έρευνα η οποία δηµοσιεύθηκε στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και δείχνει την καταστροφή την οποία κάνουν τα
γρι-γρι και οι τράτες µε το να υπάρχει ανεξέλεγκτη αλίευση και

µε το να µην υπάρχει πλαίσιο ελέγχου. 
Όσον αφορά στο άρθρο 19, εκεί που έχουµε επιφυλάξεις είναι

ότι έχουµε να κάνουµε µε ιχθυοκαλλιέργειες που έχουν να κάνουν
και µε τη χερσαία έκταση. Σε αυτό έχουµε µία επιφύλαξη και,
όπως προτείναµε και στις επιτροπές, η ιχθυοκαλλιέργεια που έχει
να κάνει µε χερσαία έκταση καλό είναι να µπαίνει σε βραχώδεις
περιοχές, σε περιοχές που δεν έχει πρόσβαση ο Έλληνας πολί-
της, ώστε να µην εµποδίζεται η πρόσβαση για τους λουόµενους. 

Επίσης, υπάρχει µεγάλη ανάγκη για τον χωροταξικό σχεδια-
σµό, διότι οι ιχθυοκαλλιέργειες ανοιχτής θαλάσσης είναι αυτές
που προσελκύουν περισσότερο τους ερευνητές παγκοσµίως και
όταν διαµορφωθεί αυτό το πλαίσιο, οι επενδυτές οι οποίοι θα
επενδύσουν στις ιχθυοκαλλιέργειες ανοιχτής θαλάσσης θα είναι
περισσότεροι. Επιπλέον, όταν αναπτυχθεί αυτός ο κλάδος, δεν
θα έχουµε να κάνουµε µόνο µε τους ειδικούς του τοµέα, αλλά και
µε επιµέρους θέσεις εργασίες που ανοίγονται από αυτή τη δρα-
στηριότητα. 

Υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγµατα. Για παράδειγµα, στη
Χαβάη, που όλοι ξέρουµε ότι είναι νησί διακοπών, ένα πολύ ση-
µαντικό ποσοστό του ΑΕΠ καλύπτεται από το έσοδο των ιχθυο-
καλλιεργειών. 

Στα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα έχουν πρωτοποριακές µεθό-
δους και έχουν κάνει ιχθυοκαλλιέργειες σε χερσαία ζώνη. Έχουν
κάνει ενυδρεία στην έρηµο που καλλιεργούν οξύρρυγχο, το ψάρι
που µας δίνει το χαβιάρι, κάτι που είναι ένα πολύ σηµαντικό
έσοδο. 

Η Ιρλανδία, από την άλλη, κερδίζει ετησίως περί τα 66 εκατοµ-
µύρια ευρώ από τις ιχθυοκαλλιέργειες. Όλα αυτά θα πρέπει να
τα λάβουµε υπ’ όψιν µας. 

Καταθέτω στη Βουλή το άρθρο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» που έχει
τίτλο «Τι έχουµε να κερδίσουµε;». Αυτή είναι η ερώτηση. Η απάν-
τηση είναι γιατί όχι πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας και 5,5 δισεκατοµµύρια ετησίως που κερδίζει η Αυστραλία
από τους κοραλλιογενείς υφάλους της ιχθυοκαλλιέργειας. Μάλι-
στα, ο Ενρίκ Σάλα παραθέτει σειρά από παραδείγµατα µε τα
οποία υποστηρίζει ότι τα θαλάσσια πάρκα µπορούν να βοηθή-
σουν πάρα πολύ, ώστε να βγει η Ελλάδα από την κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, έχουµε ένα ακόµα συγκριτικό πλεονέκτηµα, τον ζεό-
λιθο. Ο ζεόλιθος είναι ένα ορυκτό που δίνει την απάντηση στην
άποψη που λέει ότι στα κλειστά υδάτινα περιβάλλοντα υπάρχει
πρόβληµα, επειδή δεν ανακυκλώνεται το νερό. Ο ζεόλιθος, λοι-
πόν, είναι ένα µαγικό ορυκτό που δεσµεύει τα ιόντα, δεσµεύει
βαρέα µέταλλα, δεσµεύει την αµµωνία και βοηθάει πάρα πολύ
στο οξυγόνο του νερού. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα, µιας και έχει
ανοίξει πλέον ο δρόµος για τον ελληνικό ζεόλιθο στη Θράκη που
είναι ένας από τους καλύτερους ζεόλιθους στον κόσµο. Έτσι, θα
φτάσουµε σε υψηλά επίπεδα ποιότητας και παραγωγής στην ιχ-
θυοκαλλιέργεια, από τη στιγµή που αυτό το υλικό µάς το δίνει η
ελληνική γη µέσα από τα σπλάχνα της για την ελληνική θάλασσα. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στις 5 Νοεµβρίου του 2005 –τον οποίο και θα καταθέσω στη
Βουλή- που µιλάει για τη χρήση του κλινοπιλόλιθου για τις ιχθυο-
καλλιέργειες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, έχω και τη µελέτη του κ. Ευάγγελου Τζάµου από το
Αριστοτέλειο  Πανεπιστήµιο, ο οποίος µιλάει για τον ζεόλιθο και
τις ευεργετικές ιδιότητες που έχει στην ιχθυοκαλλιέργεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν, κύριε
Υπουργέ, διότι είναι ένα ακόµα εφόδιο, προκειµένου να έχουµε
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και ποιοτικά, αλλά και ποσοτικά καλύτερα αποτελέσµατα στις ιχ-
θυοκαλλιέργειες.

Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο γιατί, όπως έχουµε παρατηρή-
σει και σε άλλες οµιλίες, η αντίδραση και η άρνηση δεν είναι αν-
τανακλαστική, αλλά κατόπιν κρίσεως και ωρίµου σκέψεως. 

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε αυτό το µεγάλο
κεφάλαιο που λέγεται ΕΝΦΙΑ, που ευτυχώς που υπάρχουν συνά-
δελφοι όπως ήταν ο κ. Κασσής, ο οποίος λαµβάνει την ευθύνη µε
ευθυκρισία και ζητάει συγγνώµη γι’ αυτό το έκτρωµα το οποίο
έχει βγει, παίρνει την ευθύνη και απογυµνώνει πλήρως την ουσία
του πράγµατος που δείχνει ότι το ένα λάθος έρχεται πίσω από το
άλλο για να καταλήξουµε στο τέλος της εξίσωσης να αξιολο-
γούµε λάθος και όλο αυτό το λάθος περνάει µέσα από µια διαδι-
κασία που επίπονα καταλήγει στη πλάτη ή µάλλον στην τσέπη του
Έλληνα φορολογούµενου. 

Και όπως είχα αναφερθεί και στην προηγούµενη οµιλία για τον
ΕΝΦΙΑ, αν δει κανείς τον τηλεοπτικό χρόνο που διέθεσαν οι τρά-
πεζες να κάνουν διαφήµιση για δάνεια, θα εκπλαγεί αν το µετα-
φράσει µε τα δισεκατοµµύρια τα οποία σπαταλήθηκαν.
Φανταστείτε τώρα πόσο είναι το κέρδος αν πάρουµε ως αξίωµα,
ως δεδοµένο τα λεφτά τα οποία έδωσαν οι τράπεζες στα µεγάλα
κανάλια για να διαφηµιστούν. 

Αφού, λοιπόν έγινε η πλύση εγκεφάλου και πείστηκε ο Έλληνας
να αγοράσει, µετά ήρθε η ενοχοποίηση πάλι από τα µεγάλα κα-
νάλια, λέγοντας ότι στην Ευρώπη το ποσοστό ιδιοκατοίκησης
είναι πολύ χαµηλότερο και η Ελλάδα µόνο και η Κύπρος έχει πο-
σοστό ιδιοκατοίκησης τόσο µεγάλο. Έχουµε την ίδια κουλτούρα
µε τους Ευρωπαίους; Μαζεύουν οι Έλληνες έντεκα µήνες τα
λεφτά τους για να πάνε έναν µήνα διακοπές; Μαζεύουν δώδεκα
µήνες τα λεφτά τους σε έναν κουµπαρά για να πάρουν περιουσία
για τα παιδιά τους, για να κάνουν ένα κεραµίδι να βάλουν από
κάτω τη φαµίλια τους. 

Αυτό, λοιπόν, αφού ενοχοποιήθηκε, έρχεται τώρα και η ώρα
του λογαριασµού µε είκοσι χιλιάδες πλειστηριασµούς εν όψει. Και
µάλιστα στο πολυνοµοσχέδιο είχαµε µια τροπολογία ιδιαίτερη για
την ελάφρυνση των τραπεζών στο να µην πληρώνουν φόρο στη
µεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων που είναι το 3%,  ενώ ο Έλ-
ληνας πολίτης πληρώνει  κανονικά. Και φτάνουµε σε ένα σηµείο
να καλύψουµε το ένα λάθος µε ένα άλλο λάθος, διότι ουσιαστικά
οι διορθώσεις αυτές ήταν πολύ πενιχρές και ο Έλληνας πολίτης
καλείται να πληρώσει. 

Υπάρχει η αντισυνταγµατικότητα η οποία αποφαίνεται όχι από
την Αντιπολίτευση, αλλά από το Συµβούλιο της Επικρατείας κα-
τόπιν παραποµπής που έγινε από τον Δικηγορικό Σύλλογο. Ο
νόµος έχει κηρυχθεί αντισυνταγµατικός σε τέσσερα άρθρα, πρώ-
τον, διότι πρέπει την κατά µέτρον δύναµη να αποδίδει φορολο-
γικά ο Έλληνας πολίτης και, δεύτερον, δεν µπορείς να
φορολογείς κάτι το οποίο δεν σου αποφέρει εισόδηµα. Αυτό είναι
το πιο ουσιαστικό, το πιο σπουδαίο. 

Πάνω σε αυτό το σηµείο µε ενδιαφέρει να σταθώ. Και έχει πολύ
µεγάλη σηµασία όταν στις συζητήσεις αυτές ερχόταν η αυτόµατη
ενοχοποίηση γιατί να έχουµε δύο σπίτια ή γιατί να έχουµε ένα οι-
κόπεδο και ένα σπίτι. Ενδεχοµένως να έχουν και δίκιο. Έπρεπε
να έχουµε ας πούµε ένα σπίτι και µικρότερο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένας φίλος, λοιπόν, που άκουσε τη συζήτηση µου λέει το εξής
και θα ήθελα αυτό να το κρατήσετε: «Όχι, γιατί να µην έχουµε
δύο σπίτια; Τα έκλεψα τα σπίτια; Όχι. Εγώ έχω απωθηµένο ως πι-
τσιρίκος ότι η µητέρα µου, ενώ πάντα πηγαίναµε  στην αγορά,
ποτέ δεν µου έπαιρνε σουβλάκι. Αυτό το απωθηµένο ήρθα να το
βγάλω ως έφηβος. Γιατί; Γιατί πάντα υπήρχε το αντίβαρο της δι-
καιολογίας ότι θα φας φαγητό στο σπίτι. Θα κάνουµε οικονοµία
γιατί έχουµε πάρει δάνειο». Αυτές, λοιπόν, τις οικονοµίες µιας
ζωής που ήρθε ο Έλληνας πολίτης να τις επενδύσει, έρχεται
τώρα ο νέος νόµος να τρίξει τα θεµέλια αυτής της ιδέας και να
δώσει ακόµα ένα χτύπηµα στον κατασκευαστικό τοµέα.

Νοµίζω ότι αυτή η εξέλιξη των πραγµάτων δεν θα βγει σε καλό
για την Κυβέρνηση, διότι από την παρατεταµένη ασφυξία που
υπάρχει στην ελληνική οικογένεια, το οξυγόνο της είναι πολύ
λίγο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
κι εµείς. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κουκούτσης, ειδικός αγορητής
της Χρυσής Αυγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τελευταίες µέρες του Αυγούστου. Μεγάλες µέρες για εµάς

τους εθνικιστές, που δεν ξεχνούµε. Στις 29 Αυγούστου συντρί-
βεται τελειωτικά ο ξενόδουλος κοµµουνισµός και το κίνηµά του
στον Γράµµο και στο Βίτσι. Για µας είναι µία ηµέρα, κατά την
οποία τα νιάτα της πατρίδας µας εκµηδένισαν τους τελευταίους
σλαβόφρονες στον Γράµµο και στο Βίτσι, άσχετα αν αυτούς τους
αγώνες τους εκµεταλλεύτηκαν οι «µποδοσάκηδες» και η πλου-
τοκρατία. 

Επίσης, θα ήθελα σήµερα διά του Βήµατος αυτού να πω ότι
τελικά λίγες είναι οι αποζηµιώσεις για το εµπάργκο στους ροδα-
κινοπαραγωγούς, αλλά και ο «σεΐχης» Αλ Βενιζέλος να γυρίζει
την Ελλάδα µε το αεροπλάνο του και να δηλώνει, εξερχόµενος
χθες από του Μαξίµου, ότι όλα είναι υπό έλεγχο, παίζοντας µε
τα νεύρα του ελληνικού λαού. 

Δεν νοείται φόρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατοχής
στην περιουσία χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια. Και µιλάω για τον
ΕΝΦΙΑ. Ο καινούργιος βραχνάς –έτσι λέγεται, ΕΝΦΙΑ- µε τους
δυσανάλογους φόρους, µε την ισοπέδωση της ιδιοκτησίας, φέρ-
νει σε απόγνωση όλους τους ιδιοκτήτες ακινήτων σε αυτή τη
χώρα, όταν η αξία των ακινήτων έχει πέσει κάτω από το 50%. Η
υπερφορολόγηση οδηγεί σε δέσµευση περιουσίας, οδηγεί ου-
σιαστικά σε πτώχευση. Να µην ξεχνάµε ότι κατά τη διάρκεια των
µνηµονίων οι φόροι για την ακίνητη περιουσία οκταπλασιάστη-
καν. Η µεσαία τάξη είναι σε απόγνωση. Πνέει, πλέον, τα λοίσθια
για έναν και µόνο λόγο. Σ’ αυτήν εδώ τη χώρα ο καθένας το µόνο
που έκανε ήταν να βρει, όπως έλεγε ο λαός µας, ένα κεραµίδι
για την οικογένειά του. Και σήµερα το πληρώνει χρυσό. Ο ΕΝΦΙΑ
ήταν σχεδιασµένος λάθος. Και τώρα θα εφαρµοστεί µε ακόµη
µεγαλύτερα λάθη, απ’ ό,τι φαίνεται. Τα κριτήρια ουσιαστικά γε-
λοιοποιήθηκαν. Δηλαδή, µπορεί ένας φτωχός να έχει όλα τα κρι-
τήρια και να έχει εκατόν πενήντα τρία µέτρα το σπίτι του, οπότε
ουσιαστικά δεν πληροί τα συγκεκριµένα κριτήρια.

Από την άλλη, ας αναλογιστούµε το τι συµβαίνει στην αγορά.
Ας αναλογιστούµε το τι συµβαίνει µε όλους αυτούς τους µικροϊ-
διοκτήτες µε τα µικροµάγαζα, µε όλους αυτούς που βγάζουν µε-
ροκάµατο -αν το βγάζουν πλέον- και σε τι κατάσταση είναι. Έχω
τις τελευταίες ηµέρες συγκεκριµένα παραδείγµατα εκεί, στο
σπίτι µου, διότι εκεί βρίσκοµαι µόνιµα έγκλειστος όπου έχω επι-
σκέψεις φίλων, συγγενών. Συγκεκριµένα, ένας φίλος µου προχ-
θές ήρθε να µου πει ότι είναι στα όρια της αυτοκτονίας. Το παιδί
του θα µπει σε καλή σχολή και δεν µπορεί να το στείλει να σπου-
δάσει. Δεν είναι λαϊκισµός αυτό. Είναι η πραγµατικότητα. Όπως
είναι πραγµατικότητα όταν σου λένε κάποιοι: «Τι θα κάνω; Θα
πληρώσω τον ΕΝΦΙΑ, την εφορία ή θα φροντίσω να ταΐσω, στην
κυριολεξία, τα παιδιά µου;». Γιατί, πλέον σ’ αυτήν τη χώρα εδώ
και καιρό, όχι τώρα, υπάρχει για κάποιες οικογένειες και επισιτι-
στικό πρόβληµα, όσο κι αν φαίνεται ακραίο σε κάποιους.

Ένα µέρος του λαού µας λιµοκτονεί, ένα άλλο µέρος είναι
έτοιµο, έχει σηκώσει τα χέρια, να φτάσει σε αυτήν την κατά-
σταση. Και τα τσοντοκάναλα το µόνο που κάνουν το πρωί είναι
να δείχνουν στις εκποµπές µαγειρικής τους πώς µαγειρεύεται ο
ροφός και πώς οι γαρίδες, εµπαίζοντας ουσιαστικά όλον αυτό
τον κόσµο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αφορά στον κλάδο των υδατοκαλλιερ-
γειών, έναν κλάδο της πρωτογενούς παραγωγής, ο οποίος,
πράγµατι, έχει έντονο εξαγωγικό χαρακτήρα, προσφέρει στη
χώρα και διατηρεί χιλιάδες θέσεις εργασίας. Η δραστηριότητα
αυτή, όπως και κάθε παραγωγική δραστηριότητα, πρέπει να στη-
ρίζεται. Κατ’ αρχήν, ένα νοµοσχέδιο που θα έλυνε προβλήµατα
και θα κάλυπτε τις ανάγκες του κλάδου αυτού, θα µπορούσε να
ληφθεί µόνο ως θετικό. Φυσικά, η δραστηριότητα αυτή δεν µπο-
ρεί να µη δοθεί εντός ενός µεγαλύτερου πλαισίου, το οποίο κα-
θορίζεται από την ανάγκη ισορρόπησής της σε σχέση µε άλλες
δραστηριότητες, όπως είναι για παράδειγµα της αλιείας καθώς
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και του τουρισµού. 
Επίσης, η υδατοκαλλιέργεια ως παραγωγική δραστηριότητα

πρέπει να κινείται στο πλαίσιο της αειφόρου ανάπτυξης, δηλαδή
όχι µόνο να µην επιβαρύνει έντονα το περιβάλλον αλλά να συνά-
δει µε αυτό και να το ενισχύει. Επιπλέον, όπως οποιαδήποτε δρα-
στηριότητα, θα πρέπει να εξασφαλίζονται ασφαλείς και
αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας για τους εργαζόµενους στις
υδατοκαλλιέργειες καθώς και ικανοποιητικές αµοιβές, ακόµη πιο
επιτακτικά σήµερα που οι µνηµονιακές κυβερνήσεις των τελευ-
ταίων τεσσάρων ετών προωθούν µε τις πολιτικές τους την εργα-
σιακή ζούγκλα και τις συνθήκες γαλέρας για εκατοντάδες
χιλιάδες εργαζόµενους όχι µόνο σε αυτόν τον κλάδο της οικονο-
µίας αλλά σε διάφορους τοµείς. 

Σήµερα, ο κλάδος υδατοκαλλιέργειας πάσχει σε πολλούς το-
µείς, από την υπερσυγκέντρωση στα χέρια λίγων, από υπερδα-
νεισµό, καθώς όλες οι επιχειρήσεις του κλάδου για την επιβίωσή
τους εξαρτώνται από την καλή θέληση των τραπεζών, κυρίως
λόγω των υψηλών χρεών που έχουν. Οι στρεβλώσεις, οι ατυχίες
και τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλάδος απαιτούν λύσεις
και παρέµβαση. Το ζήτηµα είναι κατά πόσον αυτό το νοµοσχέδιο
που έχουµε σήµερα µπροστά µας, µπορεί να επιτύχει σηµαντικά
αποτελέσµατα προς αυτήν την κατεύθυνση. Η εντύπωση που
έχουµε είναι πως δεν προσφέρει κάτι το παρόν νοµοσχέδιο. Το
θεωρούµε ένα κακό νοµοσχέδιο. 

Κατ’ αρχάς, θεσµοθετείται ένα Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης
των Υδατοκαλλιεργειών, το οποίο θα εγκρίνεται από τον
Υπουργό, µετά από τη γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου που θα
δηµιουργηθεί στο µέλλον, ένα σχέδιο δηλαδή που θα καταρτιστεί
κάποτε, χωρίς κατεύθυνση και µε τις απαραίτητες λεπτοµέρειες
που θα έπρεπε να υπάρχουν ήδη στο παρόν νοµοσχέδιο που συ-
ζητούµε σήµερα. 

Όσον αφορά στο λεγόµενο «Εθνικό Συµβούλιο Υδατοκαλλιερ-
γειών» που δηµιουργείται, το οποίο στη σύνθεσή του δεν προ-
βλέπει εκπρόσωπο της τοπικής αυτοδιοίκησης, θεσµοθετείται
χωρίς χρονικό περιορισµό, κάτι που ουσιαστικά υπονοµεύει την
ίδια τη σύστασή του, αφού θα µπορεί να παραπεµφθεί σε απώ-
τερο µελλοντικό χρόνο χωρίς να υπάρχει καµµία δέσµευση. Θα
ήταν ίσως καλύτερα, να γίνει µία απλή διεύρυνση της σύνθεσης
του ήδη υπό λειτουργία Συµβουλίου Αλιείας µε την προσθήκη
σχετικού προσώπου, ούτως ώστε να επιτευχθεί µια αρµονικό-
τερη συνεργασία και ανάπτυξη στον κλάδο της αλιείας και της
υδατοκαλλιέργειας. 

Το νοµοσχέδιο, ανάµεσα σε άλλα, προβλέπει τη διαδικασία χο-
ρήγησης της άδειας σύνθεσης και λειτουργίας των µονάδων
υδατοκαλλιέργειας. Οι σχετικές ρυθµίσεις έρχονται σε έντονη
αντίθεση µε τις διατάξεις του ν. 4262/2014 που ψηφίστηκε πρό-
σφατα µε τίτλο «Απλούστευση της αδειοδότησης για την άσκηση
οικονοµικής δραστηριότητας και άλλες διατάξεις», ο οποίος πε-
ριελάµβανε και την υδατοκαλλιέργεια. Είναι φανερό ότι η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί πρόχειρα, αποσπασµατικά και κατ’ εντολήν και
φυσικά µε τα ανάλογα αποτελέσµατα. 

Στη διαδικασία που προβλέπει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
αποκλείεται κάθε παρέµβαση, γνώµη ή πράξη της τοπικής αυτο-
διοίκησης, σε αντίθεση µε το νόµο που προανέφερα. Ο πλήρης
αποκλεισµός της αιρετής τοπικής αυτοδιοίκησης είναι λάθος και
δεν µπορεί να γίνει δεκτός. Δεν γίνεται οι τοπικές κοινωνίες να
µην έχουν λόγο στην ανάπτυξη της δραστηριότητας στην πε-
ριοχή τους, η οποία τους αφορά άµεσα. 

Προβλέπεται η δυνατότητα χρήσης θαλάσσιων υδάτινων εκτά-
σεων για διάστηµα είκοσι ετών µετά από αίτηση, ουσιαστικά δη-
λαδή γίνεται µία αύξηση στο χρόνο. Όµως, αυτό για να γίνει
αποδεκτό απαιτεί να υπάρχει δυνατότητα αποτελεσµατικών και
συχνών ελέγχων, αλλιώς µπορεί εύκολα να οδηγήσει σε πάρα
πολύ δυσάρεστες καταστάσεις. Αυτό µε τα υπάρχοντα προβλή-
µατα στις αρµόδιες υπηρεσίες, µε τις ελλείψεις που υπάρχουν,
δυστυχώς δεν θα είναι δυνατόν να γίνει.

Είναι σηµαντικό να σταθούµε στη ρύθµιση του άρθρου 27. Το
άρθρο αυτό µπορεί να χαρακτηριστεί απαράδεκτο, στην καλύ-
τερη περίπτωση. Επί της ουσίας δίνεται το δικαίωµα σε µονάδες,
οι οποίες λειτουργούν χωρίς άδεια ή και έχουν καταλάβει αυθαί-
ρετα υδάτινες εκτάσεις του δηµοσίου, να νοµιµοποιηθούν εντός

τριετίας, δηλαδή να λειτουργήσουν ακόµα τρία χρόνια χωρίς
άδεια και χωρίς καµµία συνέπεια. Στην περίπτωση µάλιστα των
περισσότερων µονάδων µπορεί να µην καταβάλλουν ούτε µί-
σθωµα για τα χρόνια της παράνοµης λειτουργίας τους. Εδώ τί-
θεται µείζον ηθικό και πρακτικό θέµα αφού επιβραβεύονται οι
παράνοµοι εις βάρος των νοµοταγών επιχειρηµατιών δηµιουρ-
γώντας έτσι και κακό προηγούµενο.

Τέλος, όλο το νοµοσχέδιο υπονοµεύεται από το άρθρο 26 που
αφορά στις εξουσιοδοτικές διατάξεις. Με τις ειδικές ρυθµίσεις
και την εξουσιοδότηση που προβλέπει το άρθρο αυτό παραπέµ-
πεται πρακτικά ο σχεδιασµός και η λειτουργία της κυβερνητικής
πολιτικής για το συγκεκριµένο χώρο στο απώτερο µέλλον δη-
λαδή στο άγνωστο. Είναι χαρακτηριστικό βέβαια ότι προβλέπον-
ται πέντε κοινές υπουργικές αποφάσεις και εννέα υπουργικές
αποφάσεις για να καθοριστούν οι όροι, οι προϋποθέσεις και οι
διαδικασίες που απαιτεί το νοµοσχέδιο.

Πιστεύουµε ότι το παρόν σχέδιο νόµου αποτυγχάνει να θέσει
ένα αποτελεσµατικό πλαίσιο λειτουργίας. Δεν δίνει λύσεις στα
προβλήµατα του κλάδου και στις στρεβλώσεις που παρατηρούν-
ται. Δεν καταφέρνει να µειώσει τη γραφειοκρατία αποτελεσµατικά,
δεν καθορίζει µε σαφήνεια όλα όσα οφείλει. Εξαιρεί και αποκλείει
λανθασµένα την αιρετή τοπική αυτοδιοίκηση από κάθε διαδικασία.
Εµπεριέχει διατάξεις απαράδεκτες όπως το άρθρο 27. 

Εµείς, απ’ αυτό το Βήµα καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει
το νοµοσχέδιο αυτό και να εκκινήσει τη διαδικασία σύνταξης
ενός νέου σχετικά µε τις υδατοκαλλιέργειες, ξεκινώντας από τη
µελέτη και ενσωµάτωση των προτάσεων και των λύσεων που κα-
τέθεσαν στην Εθνική Αντιπροσωπεία όλοι οι σχετικοί φορείς.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναγνωστάκης, ειδικός αγορητής της Δη-

µοκρατικής Αριστεράς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επιχειρηµατο-

λογία που χρησιµοποίησε η πλευρά της Κυβέρνησης για το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο είχε κατά την προσωπική µου άποψη δυο
βασικούς άξονες 

Ο πρώτος είναι ότι απλοποιεί τη διαδικασία αδειοδότησης και
άρα αντιµετωπίζει τη γραφειοκρατία. Ο δεύτερος είναι ότι δηµι-
ουργεί προϋποθέσεις ανάπτυξης ενός κλάδου µε χαρακτηρι-
στικά βιωσιµότητας. 

Ας δούµε’, λοιπόν, αυτά τα δυο βασικά επιχειρήµατα ξεκινών-
τας από το πρώτο.

Απλοποιούνται οι διαδικασίες; Υπάρχει αντιµετώπιση της γρα-
φειοκρατίας; Η απάντηση είναι απολύτως καθαρή: Όχι. Και γιατί
το λέω αυτό; Χρησιµοποιώντας επιχειρήµατα από την ίδια αιτιο-
λογική έκθεση στη σελίδα 88 και 89 θα διαβάσετε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, δεκατέσσερις απαιτούµενες κανονιστικές
αποφάσεις, οι οποίες πρέπει να προσδιορίσουν το νέο θεσµικό
πλαίσιο. 

Επίσης, στην ίδια έκθεση στις σελίδες 10-11 θα δείτε ότι στην
ενότητα αρµοδιότητα, επτά τον αριθµό υπουργεία εµπλέκονται
σ’ αυτήν τη διαδικασία. Υπουργείο Οικονοµικών, Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, Υπουργείο Εσωτερικών, Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Υπουργείο Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πο-
λίτη, Υπουργείο Ναυτιλίας και Αιγαίου. 

Επιπλέον, υπάρχουν και οι υπηρεσίες. Δεν θα τις απαριθµήσω.
Απλά θα πω ότι και αυτές φτάνουν το µαγικό νούµερο επτά.
Κάντε, λοιπόν, εσείς την ανάλυση, την προσέγγισή σας και πείτε
µου αν πείθεστε ότι υπάρχει αντιµετώπιση της γραφειοκρατίας
και απλοποίηση των διαδικασιών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τραγικότερο όλων είναι ότι η
διαδικασία υπονοµεύει την αιρετή περιφέρεια και τους ΟΤΑ πρώ-
του βαθµού.

Απουσιάζουν οι ΟΤΑ, απουσιάζουν οι τοπικές κοινωνίες, οι
οποίες εκφράζονται µέσω αυτών των οργάνων, δηλαδή των
δήµων και των περιφερειών, των αιρετών. 

Σήµερα, για παράδειγµα, ορκίζεται ο κ. Μπακογιάννης ως Πε-
ριφερειάρχης Στερεάς Ελλάδας και αντί να είµαι εκεί και να ενι-
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σχύσω την προσπάθεια για ανάταξη της περιφερειακής οικονο-
µίας, του στέλνω χαιρετίσµατα ότι τον ευνουχίζουν πολιτικά. Και
µε έχει εξουσιοδοτήσει –γιατί µίλησα χθες- να καταθέσω και εκεί-
νου την αντίθεση στην προσπάθεια που καταβάλλει δήθεν η Κυ-
βέρνηση για εξορθολογισµό ενός Εθνικού Χωροταξικού
Πλαισίου για τις Υδατοκαλλιέργειες. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν
τα λέω εγώ, τα λένε οι άνθρωποι, οι οποίοι ασχολούνται µε το
αντικείµενο και έχουν την επιστηµονική επάρκεια. 

Δεν θέλω να πάω στη δεύτερη ενότητα της τοποθέτησής µου,
θέλω να µείνω λίγο στην πρώτη επισήµανσή µου. Πώς γίνεται η
κατανοµή αρµοδιοτήτων µε βάση την ευρωπαϊκή πρακτική αλλά
και µε τις κυβερνητικές κατευθύνσεις; Μένουν στην κρατική δι-
οίκηση οι επιτελικού χαρακτήρα αρµοδιότητες και αυτές που
έχουν εκτελεστικό χαρακτήρα πηγαίνουν στους δήµους και στις
περιφέρειες.

Το νοµοσχέδιο διέπεται από τις αρχές της επικουρικότητας,
της εγγύτητας στον πολίτη; 

Προσέξτε το παράδοξο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Επι-
τρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να χρησιµοποιήσω ένα παράδειγµα
από τη δική µου περιφέρεια. Ας υποθέσουµε ότι κάποιος επεν-
δυτής θέλει να επενδύσει στην Κάρυστο. Ξέρετε πού θα απευ-
θυνθεί; Θα απευθυνθεί στη Λάρισα, στην αποκεντρωµένη
διοίκηση. Ένας άνθρωπος –εγώ δεν αµφισβητώ τις διοικητικές
του δυνατότητες και ικανότητες- που είναι στη Λάρισα θα απο-
φασίσει για κάποιον, ο οποίος είναι απέναντι από την Άνδρο,
στην Κάρυστο. Αυτό, αν µη τι άλλο, είναι και παράδοξο και αντι-
φατικό.

Υπάρχει η τεχνογνωσία στις αποκεντρωµένες διοικήσεις; Κατά
τη γνώµη µου, είναι ζητούµενο. Θα έλεγα όχι αλλά να πω ότι είναι
ζητούµενο. Πού υπάρχει δεδοµένη συγκροτηµένη δοµή; Μα στις
αιρετές περιφέρειες.

Έχω την τιµή να έχω φίλο τον πρώην Νοµάρχη Λέσβου. Αυτή
η αρµοδιότητα ήταν  αρµοδιότητα νοµαρχιών και αντί σήµερα να
περάσει αυτονόητα στην αιρετή περιφέρεια, την παίρνει το κρά-
τος. 

Αυτό είναι αποκέντρωση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Αυτό,
κατά τη γνώµη της Δηµοκρατικής Αριστεράς αλλά και την προ-
σωπική, λέγεται «υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων» µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται και όπως ο καθένας µπορεί να το ερµηνεύσει.

Θα ήθελα να θέσω ένα δεύτερο ζήτηµα. Υπάρχουν θετικές δια-
τάξεις αλλά πού σκοντάφτουν; Σκοντάφτουν στην έλλειψη ενός
συγκροτηµένου –το επαναλαµβάνω συγκροτηµένου- εθνικού χω-
ροταξικού σχεδιασµού. Υπάρχει ο χωροταξικός σχεδιασµός για
τις υδατοκαλλιέργειες, που είναι κάτι το θετικό. Έχει ενταχθεί
στο γενικότερο χωροταξικό πλαίσιο; Όχι σας λέω.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά αρκετές τέτοιες διαµαρτυρίες το-
πικών κοινωνιών που επισηµαίνουν το αυτονόητο. Ενώ έχουν
δροµολογήσει µια ανάπτυξη, µια διαδικασία αναπτυξιακή στηρι-
ζόµενη στον τριτογενή τοµέα, που είναι ο τουρισµός, έρχεται και
βάζει σε αυτές τις περιοχές τις υδατοκαλλιέργειες.

Μα δεν υπάρχει σύγκρουση; Μα δεν υπάρχει σύγχυση; Τελικά
τι θέλουµε; Θέλουµε περιοχές, για παράδειγµα, όπως είναι το
Αργυρό στην Εύβοια που έχει δύο καταπληκτικούς ορµίσκους,
όπως είναι ο Αλµυροπόταµος και το Πόρτο Μπούφαλο, που πολύ
τακτικά υποδέχονται ένα µεγάλο αριθµό επισκεπτών και βεβαίως
η τοπική οικονοµία έχει αναπτυχθεί µε βάση αυτό;

Δίπλα υπάρχει το Καµάρι που φιλοξενεί υδατοκαλλιέργειες. Κι
όµως, δεν προβλέπεται προστασία των συγκεκριµένων δράσεων.
Αντίθετα, υπάρχει µία αλληλοκάλυψη και αυτό, κατά την εκτί-
µησή µου, είναι στοιχείο µίας πρόχειρης και βιαστικής διευθέτη-
σης ενός πλαισίου, που ήταν έτσι και αλλιώς ελλιπές –και
αναφέροµαι στο πλαίσιο για τις υδατοκαλλιέργειες. 

Ειπώθηκε από προηγούµενους εισηγητές ότι οι υδατοκαλλιέρ-
γειες θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν και ως «γαλάζια επανά-
σταση» ή ως «ισχυρός πυλώνας» της εθνικής και της ευρωπαϊκής
οικονοµίας. Είναι αλήθεια αυτό που ακούστηκε ότι η νέα κοινή
αλιευτική πολιτική 2014-2020 χρηµατοδοτεί πολιτικές που επεν-
δύουν σε αυτόν τον τοµέα των υδατοκαλλιεργειών ως µία µελ-
λοντικά πολλά υποσχόµενη πηγή αλιευµάτων. Στην Ελλάδα,
νοµίζω στις αρχές της δεκαετίας του ’80, είχαµε τις πρώτες επεν-
δύσεις στον κλάδο τον συγκεκριµένο.

Από το ’83 στο 2014 επιχειρείται ένας εξορθολογισµός. Να
σας θυµίσω δε ότι το 1993 ή 1994 υπήρξε µία παρέµβαση της
πολιτείας, η οποία παρέµβαση αντί να ωθήσει τα πράγµατα προς
τα εµπρός τα καθήλωσε, τα τελµάτωσε, µε αποτέλεσµα να µην
είµαστε σήµερα στην πρώτη θέση που ήµασταν µέχρι προχθές.
Γιατί; Διότι η γείτονα χώρα Τουρκία, µε βάση εκθέσεις όχι δικές
µας αλλά διεθνούς κύρους, µπορεί και να µας έχει περάσει. Γιατί,
τι έκανε; Έκανε το αυτονόητο. Έχει πραγµατικά απλοποιήσει τις
διαδικασίες, πραγµατικά βοηθάει τις επενδύσεις και βεβαίως, η
Τουρκία σήµερα, αν δεν έχει περάσει, είναι σίγουρα πολύ κοντά
µας. 

Ποια είναι τα προβλήµατα στην Ελλάδα; Αναφέρθηκε προ-
ηγούµενα. Εκτός από την αναστολή των µισθώσεων των ανα-
γκαίων θαλάσσιων χώρων που οδήγησε για πολλά χρόνια στην
παράτυπη παράνοµη διαδικασία επέκτασης της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας των εταιρειών ιχθυοκαλλιέργειας, ένα άλλο ση-
µαντικό ζήτηµα είναι αυτό που προσπάθησε η Κυβέρνηση –ανε-
πιτυχώς, κατά τη γνώµη µας- και η έλλειψη ενός σύγχρονου,
σαφούς, κωδικοποιηµένου θεσµικού πλαισίου για τις υδατοκαλ-
λιέργειες, στη βάση πάντα της βιώσιµης ανάπτυξης.

Τώρα, ένα τρίτο και τελευταίο στοιχείο γενικής τοποθέτησης
είναι το εξής: Η ανάπτυξη του κλάδου όλων αυτών των ανθρώ-
πων που επενδύουν στις υδατοκαλλιέργειες, δεν έχει ενταχθεί
σε ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο ανάπτυξης, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και άλλες δραστηριότητες –το είπα προηγούµενα- όπως
ο τουρισµός για παράδειγµα, η οικιστική δραστηριότητα, η αγρο-
τική παραγωγή ακόµα και η βιοµηχανία, όπου υπάρχει ακόµα.
Κατ’ αποτέλεσµα υπήρχαν και εξακολουθούν να υπάρχουν συγ-
κρούσεις και δικαστικές διαµάχες χρονοβόρες για όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς, που τελικά δηµιουργούν πρόβληµα στην
ίδια την ανάπτυξη.

Έτσι, λοιπόν και επί του παρόντος νοµοσχεδίου, κατά τη Δη-
µοκρατική Αριστερά, το παρόν σχέδιο νόµου πόρρω απέχει από
το να θεωρείται ένας νόµος- πλαίσιο για την ελληνική υδατοκαλ-
λιέργεια, ένας νόµος-πλαίσιο για την υδατοκαλλιέργεια αποτελεί
ζητούµενο τις τελευταίες δύο δεκαετίες. Αντ’ αυτού τι προτείνετε
σήµερα;

Προτείνετε ένα νοµοσχέδιο µε περιεχόµενο και χαρακτήρα εγ-
κυκλίου εφαρµογής. Ποιοι κυριαρχούν; Κυριαρχούν οι όροι µί-
σθωσης, κυριαρχούν οι προϋποθέσεις λειτουργίας, τα πρόστιµα
παραβάσεων, κ.λπ.. 

Δεν υπάρχει νόµος, γιατί απουσιάζει αυτό που προηγουµένως
είπα, η γενική κατευθυντήρια γραµµή. Δηλαδή, υπάρχει πλήρης
απουσία σχεδιασµού εθνικής πολιτικής. Άνω τελεία!

Έχετε µελετήσει το νόµο. Ακόµα και η θετική ενέργεια, το να
συγκροτηθεί το Εθνικό Συµβούλιο, πείτε µου σας παρακαλώ, µε
τις αρµοδιότητες που έχει, χαράσσει εθνική πολιτική ή µετατρέ-
πεται αυτόµατα σε µία τεχνική επιτροπή, η οποία -προσέξτε- όχι
µόνο δεν χαράζει, εκτός από τις αρµοδιότητες Α και Β αλλά στην
ουσία µπλοκάρει την όλη διαδικασία; 

Τι θα συµβεί; Όλες τις αιτήσεις, όλα τα ζητήµατα, η διοίκηση
θα τα στέλνει στο Εθνικό Συµβούλιο, όποτε αυτό συγκροτηθεί
και αυτό θα περιµένει την απόφαση του Υπουργού. Αυτό κάνει
το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι το έχετε αντιληφθεί άπαντες. Δεν είναι
κάτι που το είδαµε µόνο εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ την ανοχή σας, µε τη δέσµευση ότι δεν θα κάνω δευτε-
ρολογία, κυρία Πρόεδρε. 

Θα προχωρήσω γρήγορα σε κάποια ζητήµατα, τα οποία
θεωρώ πολύ σηµαντικά. 

Το θέµα της χωροθέτησης των εν λόγω µονάδων δεν αντιµε-
τωπίζεται σοβαρά και υπεύθυνα στον παρόντα νόµο. Βασίζεται
στο εθνικό και στο ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τις υδατοκαλ-
λιέργειες, τα οποία όµως παρουσιάζουν σοβαρότατες ελλείψεις,
όπως για παράδειγµα περιοχές µε λιβάδια, Ποσιδωνεία και πε-
ριοχές «NATURA 2000». Το δε ειδικό χωροταξικό πλαίσιο -το ξέ-
ρετε, το υπενθυµίζω- έχει ήδη προσβληθεί στο Συµβούλιο της
Επικρατείας από πλήθος φορέων και αναµένεται η σχετική από-
φαση. 

Εποµένως, δεν κρίνεται φρόνιµο να βασιστεί ένας νέος νόµος
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-αυτός εδώ που συζητάµε σήµερα- σε ένα χωροταξικό σχέδιο
που παρουσιάζει σηµαντικές ελλείψεις. 

Αγνοείτε στο παρόν, κύριε Υπουργέ, όπως ακριβώς αγνόησε
και το ΥΠΕΚΑ όταν σχεδίαζε και υλοποιούσε το ειδικό χωροτα-
ξικό πλαίσιο για τις υδατοκαλλιέργειες, µια ουσιώδη παράµετρο.
Την γνώµη των τοπικών κοινωνικών, οι οποίες επί δεκαετίες υφί-
στανται επιπτώσεις από τη λειτουργία των υδατοκαλλιεργειών. 

Αν ξεκινήσει µια αντιπαράθεση και δεν πειστεί η τοπική κοινω-
νία ότι αυτή η επένδυση πραγµατικά προσφέρει στην τοπική τους
οικονοµία, ποτέ δεν θα γίνει αποδεκτή. Πάντα θα υπάρχει σύγ-
κρουση είτε σε επίπεδο εντάσεων µικροκλίµακας στην ίδια την
περιοχή είτε στις αίθουσες των δικαστηρίων. 

Άρα, οπωσδήποτε, κύριε Υπουργέ, και, αν θέλετε, ως προερ-
χόµενος από το χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, βρείτε έναν
τρόπο, έστω µε µια τελευταία νοµοτεχνική βελτίωση, και βάλτε
µέσα οπωσδήποτε τους δήµους και τις περιφέρειες, έστω να εκ-
φράζουν άποψη.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Συµµετέχουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Δεν συµµετέχουν επί της ου-
σίας, κύριε Υπουργέ. 

Έτσι, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώντας σας για την
ανοχή σας, θα ήθελα να πω ότι η Δηµοκρατική Αριστερά επί της
αρχής καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Επί των άρθρων πήρα κά-
ποιες συγκεκριµένες θέσεις και όταν έρθει η στιγµή της ψηφο-
φορίας θα τα πούµε αναλυτικότερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης, ειδικός αγορητής του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Στις κορώνες µίσους των απόγονων των ταγµατασφαλιτών και

των γερµανοτσολιάδων απαντάει ο ηρωικός αγώνας του Δηµο-
κρατικού Στρατού Ελλάδας, αγώνας για ελεύθερη, ανεξάρτητη,
δηµοκρατική Ελλάδα. Ο αγώνας αυτός, όπως και η ηρωική εα-
µική αντίσταση, αγκαλιάστηκε από τη συντριπτική πλειοψηφία
του λαού µας, όταν άλλοι συνεργάζονταν µε τους κατακτητές. 

Κύριε Υπουργέ, στην παρέµβασή σας ζητήσατε να µην ανα-
φερθούµε σε άλλα ζητήµατα εκτός νοµοσχεδίου.

Δεν µπορούµε να το κάνουµε. Θέλουµε να αναφερθούµε σε κά-
ποια σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η φτωχοµεσαία
αγροτιά της χώρας. Οργή και αγανάκτηση επικρατεί στους αγρο-
κτηνοτρόφους σε όλη τη χώρα, από την Κρήτη έως τον Έβρο, που
βιώνουν τις αρνητικές συνέπειες της αντιαγροτικής πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της συγκυβέρνησης, συνέπειες που οδη-
γούν σε απόγνωση, σε βίαιο ξεκλήρισµα µεγάλο κοµµάτι των φτω-
χών κτηνοτρόφων. Δέχονται το ένα πλήγµα µετά το άλλο. Από τις
χαµηλές τιµές, το µεγάλο κόστος παραγωγής, την ανασφάλιστη
σοδειά, τη φοροληστεία της αγροτικής γης, της αγροτικής λαϊκής
κατοικίας µέχρι τα χαράτσια του ΕΛΓΑ, του ΟΓΑ.

Έρχεται τώρα και η χαριστική βολή, το πετσόκοµµα της εξι-
σωτικής αποζηµίωσης στους πιο φτωχούς, στους πιο εξαθλιω-
µένους αγροκτηνοτρόφους ορεινών, ηµιορεινών, νησιώτικων και
γενικά µειονεκτικών περιοχών µε το σχέδιο δράσης 2012, σε συ-
νεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πράγµα που αναφέρεται
και στο δελτίο Τύπου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. 

Κάποιοι κάνουν πως δεν καταλαβαίνουν και δεν λένε κουβέντα,
όπως ο κ. Κασσής, που δεν είπε για το σχέδιο δράσης αποχαρα-
κτηρισµού των βοσκοτόπων. Είπε για την τροπολογία για τα
δάση, που δεν βοηθά τους κτηνοτρόφους. Απεναντίας ανοίγει
τις πόρτες διάπλατα στους επιχειρηµατίες που θέλουν να εισβάλ-
λουν στο χώρο της κτηνοτροφίας. Εδώ εάν δεν παρθεί πίσω το
σχέδιο δράσης, οι συνέπειες θα είναι ολέθριες, κύριε Κασσή. Και
δεν θα είναι µόνο για το 2013-2014 στην εξισωτική αποζηµίωση.
Θα υπάρξει ντόµινο για τη βιολογική κτηνοτροφία όπου ήδη
απεντάσσονται αρκετοί νέοι κτηνοτρόφοι. Θα υπάρχει και στην
ενιαία ενίσχυση. 

Άλλοι, όπως τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου, όπως η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, ενοχοποιούν µόνο τη συγκυβέρνηση γιατί

θέλουν να «βγάλουν λάδι» την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μας λένε ότι
µπορεί να γίνει φιλολαϊκή η ΚΑΠ, ότι είναι θέµα διαχείρισης, κα-
λύτερης διαπραγµάτευσης. Όχι, η ΚΑΠ είναι αγροκτόνα. Δεν
διορθώνεται, ανατρέπεται. Αυτός κατά τη γνώµη µας πρέπει να
είναι ο στόχος της φτωχοµεσαίας αγροτιάς.

Με το σχέδιο δράσης του 2012, κύριε Υπουργέ, αποχαρακτη-
ρίστηκαν εκατοµµύρια στρέµµατα βοσκοτόπων και έµειναν χωρίς
εξισωτική αποζηµίωση ή πήραν ψίχουλα κάποιοι κτηνοτρόφοι.
Μπροστά σε αυτήν την οργή, την αγανάκτηση, τις κινητοποιήσεις
που ξεδιπλώνονται στην Ήπειρο, στα Γιάννενα, στην Κρήτη, στην
Αιτωλοακαρνανία προσπαθείτε να κερδίσετε χρόνο, να εκτονώ-
σετε το κλίµα για να κοπάσουν οι αντιδράσεις. Δεν θα το επιτύ-
χετε, γιατί ξεχειλίζει η οργή. Είναι πραγµατικά θέµα επιβίωσης
των φτωχών κτηνοτρόφων, των ιδίων, των οικογενειών τους, των
κοπαδιών τους.

Λέτε να υποβάλλουν ενστάσεις οι κτηνοτρόφοι µέχρι τις 31 Αυ-
γούστου. Οι περισσότερες ενώσεις δεν έχουν βγάλει ακόµα ανα-
κοίνωση. Δεν δέχονται ενστάσεις. Και όσες ενώσεις δέχονται
ενστάσεις, δέχονται –λέει- µόνο σε όσους λείπουν δικαιολογη-
τικά, όπως είναι το Ε1, η δήλωση φιλοξενίας, λογαριασµοί της
ΔΕΗ. Δεν δέχονται διορθώσεις σε όσους πήραν ψίχουλα λόγω
αποχαρακτηρισµού βοσκοτόπων, που είναι η συντριπτική πλει-
οψηφία των κτηνοτρόφων. 

Και αν ακόµα δεχτούν τέτοιες ενστάσεις, θα εξεταστούν µε το
παλιό σχέδιο δράσης. Εποµένως, είναι δώρο άδωρον. 

Κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να απαντήσετε καθαρά, χωρίς
µισόλογα. Εάν δεν τοποθετηθείτε µε σαφήνεια, πρόκειται για εµ-
παιγµό, για κοροϊδία προς τους κτηνοτρόφους. Θέλετε «νόµιµα»
να τους κλέψετε τα δικαιώµατα, να τα µοιράσετε στους µεγαλο-
αγρότες, στους µεγαλοκτηνοτρόφους, στις νέες καπιταλιστικές
επιχειρήσεις που θα εισβάλλουν στον χώρο της κτηνοτροφίας.
Αναφερθήκαµε ήδη. Τα πρώτα σινιάλα τα δώσατε µε το νοµο-
σχέδιο για τα δάση. Και έρχεται η νέα ΚΑΠ για να δηµιουργήσει
µεγαλύτερα προβλήµατα στους φτωχοµεσαίους κτηνοτρόφους.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, µεταφέρει το καθολικό αί-
τηµα των κτηνοτρόφων. Ζητάνε να ισχύσουν όλα τα βοσκοτόπια
που χρησιµοποιούσαν όλα τα προηγούµενα χρόνια για την ενερ-
γοποίηση των δικαιωµάτων τους. Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν επί-
σης σοβαρές εκκρεµότητες -και να απαντήσετε- σε ό,τι αφορά
παλιές πληρωµές για εξισωτικές αποζηµιώσεις, για ενιαία ενί-
σχυση, όπου έχουν γίνει διορθωτικές πράξεις µετά από ελέγ-
χους. Ειδικά υπάρχουν εκκρεµότητες στο άρθρο 68. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, οι κτηνοτρόφοι της χώρας
είναι ανοχύρωτοι µπροστά στον καταρροϊκό πυρετό που εξαπλώ-
νεται παντού. Αφού ξεχαρβαλώσατε τις υπηρεσίες κτηνιατρικής,
αφήνετε στο έλεος της ασθένειας τους κτηνοτρόφους της
χώρας. Παρά τις φιλότιµες προσπάθειες που γίνονται από τους
λίγους δηµόσιους κτηνιάτρους σε κάθε νοµό -που διαθέτουν
ελάχιστα µέσα και πολλές φορές κινούνται και µε δικά τους
έξοδα αφού τους πετσοκόψατε  ακόµα και τα έξοδα κίνησης- το
πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται.

Πρέπει να γίνει δωρεάν χορήγηση εντοµοκτόνων φαρµάκων
για πρόληψη και θεραπεία της ασθένειας. Οι περιφέρειες και οι
δήµοι, που έχουν σοβαρότατες ευθύνες, ήδη έπρεπε να είχαν
κάνει ψεκασµούς παντού εκεί όπου υπάρχουν εστίες µόλυνσης.
Καταθέσαµε και επίκαιρη ερώτηση και πιστεύουµε ότι θα έρθετε
να απαντήσετε σε αυτήν την ερώτηση.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα. 
Ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, σας το καταθέσαµε και

άλλη φορά. Υπάρχει το άγριο χαράτσωµα -και εδώ φαίνεται η τα-
ξική πολιτική σας- υπάρχει το χαράτσωµα των κτηνοτρόφων για
την ενεργοποίηση των δικαιωµάτων του ΟΣΔΕ. Κάνετε τα
στραβά µάτια. «Βάζετε πλάτη» να αρπάξει ο κ. Σάλλας µε τη
«Γαία επιχειρείν», καθώς και τα αρπακτικά των ενώσεων, υπέ-
ρογκα ποσά από τους αγρότες. 

Πληρώνουν, κύριε Υπουργέ, από 100 έως 500 ευρώ. Και εσείς
κάνετε ότι δεν ακούτε. 

Το θέσαµε πολλές φορές το ζήτηµα αλλά δεν έχουµε κανένα
αποτέλεσµα. 

Επίσης, ένα µεγάλο πρόβληµα αντιµετωπίζουν οι νέοι αγρότες
που εντάχθηκαν στο πρόγραµµα 2000-2006, οι οποίοι δεν είχαν
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προσκοµίσει άδεια ίδρυσης και λειτουργίας των ποιµνιοστασίων,
όχι µε δική τους ευθύνη αλλά µε ευθύνη των δασαρχείων. Ψηφί-
στηκε ο ν. 4235 και το άρθρο 61, το οποίο ψηφίστηκε οµόφωνα,
αναφέρει ότι δεν θα επιστραφούν χρήµατα από την πρώτη δόση
αλλά δεν θα πάρουν και τη δεύτερη. Βέβαια κάτι τέτοιο δεν έχει
φτάσει στις εφορίες και στις τράπεζες, µε αποτέλεσµα να έχουµε
δέσµευση λογαριασµών και να µην µπορούν να πάρουν φορολο-
γική ενηµερότητα για να συνεχίσουν την παραγωγική διαδικασία.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, βρισκόµαστε µπροστά σε εξελί-
ξεις που διαµορφώνονται µε την εφαρµογή της νέας Κοινής Αλι-
ευτικής Πολιτικής. Βέβαια όλα αυτά είναι ενταγµένα στην
κατεύθυνση της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ενισχύε-
ται και µε τη νέα Κοινή Αλιευτική Πολιτική που ψηφίστηκε πριν
λίγο καιρό από το Ευρωκοινοβούλιο και προβλέπει την ενίσχυση
του βιοµηχανικού µοντέλου παραγωγής αλιευµάτων και ταυτό-
χρονα έχουµε τη διάλυση ουσιαστικά της παράκτιας και µέσης
αλιείας. Προβλέπει νέα περιοριστικά µέτρα για την άσκηση της
αλιείας στη χώρα µας καθώς θα πολλαπλασιαστούν τα αλιευτικά
καταφύγια, δηλαδή θα έχουµε ολόκληρες περιοχές όπου θα
απαγορεύεται το ψάρεµα, ενώ στα υπόλοιπα ύδατα θα αυξηθούν
οι µήνες απαγόρευσης κάθε έτους. 

Κύριε Υπουργέ, τα κάνετε αυτά και λέτε ότι νοιάζεστε για τα
ιχθυοαποθέµατα, ενώ από την άλλη µεριά, δίνετε άδεια κατα-
στροφής των χηµικών της Συρίας ανοικτά της Κρήτης που µπο-
ρεί να προκαλέσουν τεράστιες, ανεξέλεγκτες καταστροφές. Σας
το ζητήσαµε και στην επιτροπή να πάρετε θέση αλλά το αποφύ-
γατε. Σας το ζητάµε και εδώ σήµερα.

Την ίδια στιγµή, µέσα από το νοµοσχέδιο που συζητάµε και το
νέο χωροταξικό σχέδιο θα γιγαντωθούν σε ολόκληρη την επικρά-
τεια οι περιοχές που θα επιτρέπεται η ιχθυοκαλλιέργεια και η
οστρακοκαλλιέργεια ενώ µια σειρά προγράµµατα οικονοµικών
ενισχύσεων βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη και θα συνεχιστούν µε την
παροχή ρευστού, ζεστού χρήµατος από το ξεζούµισµα της ερ-
γατικής τάξης, των λαϊκών στρωµάτων, για την παραγωγή τέ-
τοιου τύπου αλιευµάτων. Για τους µικρούς ψαράδες, θα αυξηθεί
επιπλέον το κόστος κάθε αλιευτικής εξόρµησης. 

Το τελευταίο διάστηµα έχουµε το νόµο για την απαγόρευση
απόρριψης αποθεµάτων στη θάλασσα, προσθέτοντας έτσι έναν
ακόµη παράγοντα που οδηγεί στην εγκατάλειψη του επαγγέλµα-
τος. Για την Ευρωπαϊκή Ένωση των µονοπωλίων και τις αστικές
κυβερνήσεις, βιώσιµη και επιτυχηµένη αλιεία στην Ευρώπη είναι
αυτή που ασκείται από µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις και
όχι από τους µικρούς και µεσαίους ψαράδες. Οι καπιταλιστικές
επιχειρήσεις στηρίζουν την κερδοφορία τους στη µείωση του κό-
στους παραγωγής, δηλαδή στη µείωση της τιµής της εργατικής
δύναµης. Οι εργαζόµενοι στις ιχθυοκαλλιέργειες ξέρουν από
πρώτο χέρι τι σηµαίνει αυτό στην πράξη. Δηλαδή δουλεύουν
υπερωρίες που δεν πληρώνονται, δεν παίρνουν επιδόµατα και
πολλές φορές καλούνται να µεταφερθούν από τη µία µονάδα
στην άλλη µένοντας έτσι µακριά από τα σπίτια τους για ηµέρες.
Ζουν την εντατικοποίηση της δουλειάς, την ανυπαρξία µέτρων
υγιεινής και ασφάλειας. Έχουµε παραδείγµατα όπου εργαζόµε-
νοι έχουν πληρώσει την έλλειψη αυτών των µέτρων µε την ίδια
τους τη ζωή. Οι εργοδότες πατάνε πάνω στην ανεργία που ο
ίδιος ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής δηµιούργησε και πιέ-
ζουν για µειώσεις µισθών, ατοµικές συµβάσεις και αύξηση του
ωραρίου.

Καταθέσαµε τροπολογία, που θα αναπτύξουµε στη συζήτηση
επί των άρθρων, όπου ζητάµε να επανενταχθούν στο ΙΚΑ οι ερ-
γαζόµενοι στις ιχθυοκαλλιέργειες, που µε την ταξική πολιτική
σας, κάνοντας «δώρα» στις επιχειρήσεις των υδατοκαλλιεργειών
και σε άλλους µεγαλοεπιχειρηµατίες, τους πήγατε στον ΟΓΑ. Πα-
ράλληλα, µε το κυνήγι του κέρδους και τον ανταγωνισµό στον
τοµέα των ιχθυοκαλλιεργειών µειώνονται και οι δαπάνες για τα
µέτρα ελέγχου ποιότητας των παραγόµενων ψαριών. Με λίγα
λόγια, έχουµε την επιτάχυνση αυτής της πολιτικής. 

Αυτό ξεκίνησε, βέβαια, µε το ν. 2742/1999 µε τίτλο: «Χωροτα-
ξικός σχεδιασµός και αειφόρος ανάπτυξη», που προβλέπει την
ίδρυση περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών,
τις γνωστές ΠΟΑΥ, που συµπληρώνεται µε το νέο νόµο που συ-
ζητούµε σήµερα και ιδιαίτερα µε το άρθρο 6. Στη συνέχεια, εί-

χαµε και την υπουργική απόφαση 31722, τον Νοέµβριο του 2011,
σχετικά µε το Ειδικό Πλαίσιο Χωροταξικού Σχεδιασµού για τις
Υδατοκαλλιέργειες. 

Και το νοµοσχέδιο που συζητούµε και όλα τα προηγούµενα,
ενισχύουν το νοµοθετικό πλαίσιο για την ιδιωτικοποίηση και την
εκµετάλλευση µεγάλων θαλάσσιων εκτάσεων από µεγάλους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, µε δραµατικές συνέπειες για τους εργα-
ζοµένους, τους φτωχούς ψαράδες και το περιβάλλον. Οι
παραπάνω αποφάσεις καθώς και το νοµοσχέδιο που συζητάµε
είναι πλήρως εναρµονισµένα µε την πολιτική και τις κατευθύνσεις
της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δη-
λαδή του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης. 

Οι οργανωµένες περιοχές ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών είναι
θαλάσσιες περιοχές χιλιάδων στρεµµάτων που παραχωρούνται
από το δηµόσιο σε φορείς που θα έχουν τον απόλυτο έλεγχο της
περιοχής. Κατά τη γνώµη µας, ο φορέας απαρτίζεται στην πλει-
οψηφία του από τους επιχειρηµατικούς οµίλους που θα δραστη-
ριοποιούνται στον κλάδο των υδατοκαλλιεργειών. 

Με την παραχώρηση αυτή στους επιχειρηµατίες, αυτοί απο-
κτούν µεγάλα οφέλη, για τους ακόλουθους λόγους. Δεσµεύουν
τεράστιες θαλάσσιες εκτάσεις για αποκλειστικά δική τους
χρήση, που φτάνουν µέχρι τον αιγιαλό, πράγµα που προβλέπεται
στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου για τα αγκυροβόλια. Δεν υποχρε-
ούνται απόλυτα να συντάσσουν περιβαλλοντολογικές µελέτες
και απαλλάσσονται από κάθε είδους διοικητικούς ελέγχους.
Μπορούν να συγκεντρώνουν πολλές µονάδες εντός των περιο-
χών ΠΟΑΥ, να τις λειτουργούν µε λιγότερο προσωπικό, το οποίο
στις ήδη υπάρχουσες λίγες µονάδες, όπως αναφέραµε, εργάζε-
ται σε συνθήκες γαλέρας για δώδεκα και δεκαέξι ώρες. Όπως
προβλέπεται στο άρθρο 22 του νοµοσχεδίου, µε τη διαδικασία
χορήγησης άδειας ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλ-
λιέργειας σε χερσαίες εκτάσεις εκτροφής, θα µπορούν να ανα-
πτυχθούν αυτές οι επιχειρήσεις ακόµα και σε προστατευόµενες
περιοχές «NATURA 2000».

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας επισηµαίνει ότι πρόκειται
για νέα προκλητικά προνόµια στα µονοπώλια των υδατοκαλλιερ-
γειών, γεγονός που βεβαιώνεται από την καπιταλιστική κρίση.
Κάποιοι βγαίνουν χαµένοι και κάποιοι βγαίνουν κερδισµένοι. Στην
περίπτωση των υδατοκαλλιεργειών, είναι παράγοντας ενίσχυσης
της κερδοφορίας και της ανταγωνιστικότητας µερίδας του κεφα-
λαίου. Οι συνέπειες θα είναι µεγάλες για την αλιεία, τον τουρισµό
και τους συναφείς κλάδους και αλλοιώνουν ακόµη και τον αρχαι-
ολογικό χαρακτήρα περιοχών. 

Για τους φτωχούς ψαράδες, µετά από την καταστροφή των
καϊκιών, που έγινε µε απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ιχ-
θυοκαλλιέργεια θα αποτελέσει ένα σηµαντικό χτύπηµα για το
ήδη χαµηλό εισόδηµά τους. Ήδη έχει γίνει σε πολλές περιοχές,
όπως είναι ο Αµβρακικός Κόλπος όπου έχουµε άναρχη ανάπτυξη
των υδατοκαλλιεργειών. Είχαµε στους τρεις Νοµούς, Αιτωλοα-
καρνανίας, Πρέβεζας και Άρτας, πριν από λίγα χρόνια, περίπου
πέντε χιλιάδες ψαράδες, ενώ σήµερα κάτω από αυτά τα µέτρα
και όχι µόνο αλλά κι από την ανάπτυξη ακόµα και πετρελαιοδε-
ξαµενών σε έναν κλειστό κόλπο έχουν αποµείνει µόλις οκτακό-
σιοι ψαράδες. 

Η εµπειρία από την εφαρµογή των υδατοκαλλιεργειών στη
χώρα µας, δείχνει ότι δεν συνέβαλαν -παρά τα αντίθετα που ισχυ-
ρίζονται τα κόµµατα του κεφαλαίου- στην άνοδο του βιοτικού επι-
πέδου των κατοίκων για την αντιµετώπιση της ανεργίας αυτών
των περιοχών. Οι τοπικές κοινωνίες ποτέ δεν αγκάλιασαν τέτοιες
δραστηριότητες. Αντίθετα, έγιναν και γίνονται µεγάλες κινητο-
ποιήσεις και σε πολλές περιπτώσεις απέτρεψαν την εγκατά-
σταση τέτοιων µονάδων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και χρόνο από τη δευτε-
ρολογία µου. 

Έχουµε επιστολή στον κύριο Πρωθυπουργό από πέντε δηµάρ-
χους, από εκεί όπου υπάρχουν υδατοκαλλιέργειες αλλά και από
άλλους φορείς αυτών των περιοχών. 

Είχαµε και πρωτόδικες καταδίκες από το Πληµµελειοδικείο
Πειραιά για τους υπεύθυνους των υδατοκαλλιεργειών. Το κυριό-
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τερο, όµως, είναι ότι εκκρεµούν ακόµα τέτοιες περιπτώσεις µετά
το 2009 και πολύ φοβόµαστε ότι στο άρθρο 27, προβλέπεται η
απαλλαγή όλων αυτών οι οποίοι έχουν κάνει τεράστια ζηµιά
στους χώρους όπου έχουν εγκατασταθεί. Ήδη υπάρχουν έλεγχοι
και επιβεβαιώσεις ότι η υπέρβαση του επιτρεπόµενου αριθµού
κλωβών είναι πάνω από 500%. Και δεν είναι µόνο στον Πόρο ή
σε άλλες περιοχές αλλά σε ολόκληρη τη χώρα. Υπάρχει τεράστιο
πρόβληµα από ελέγχους που έχουν γίνει για τη διαχείριση των
άρρωστων ψαριών, τα οποία προκάλεσαν και µεταβολή στο πε-
ριβάλλον αλλά και διατάραξαν την ισορροπία και την ποιότητα
ζωής των κατοίκων. Όπως αναφέραµε, µε το άρθρο 27 φοβόµα-
στε ότι θα απαλλάξετε τέτοιες επιχειρήσεις οι οποίες έχουν προ-
βεί σε τέτοιες καταστροφές.

Η Κοινή Αλιευτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εξυπη-
ρετεί κατά τη γνώµη µας τις επιδιώξεις των µεγάλων αλιευτικών
επιχειρήσεων που θα αποµείνουν και θα λυµαίνονται το θαλάσσιο
πλούτο. Ενισχύει το µεγάλο κεφάλαιο που δραστηριοποιείται στο
χώρο αυτό και στον τοµέα των υδατοκαλλιεργειών. Η πολιτική
αυτή, έχει µοναδικό κριτήριο την καταστροφή του θαλάσσιου πε-
ριβάλλοντος και των οικοσυστηµάτων. Η φιλολαϊκή λύση µπορεί
να διασφαλιστεί µε τη στήριξη των µικροµεσαίων ψαράδων. Δια-
τροφική επάρκεια σε αλιεύµατα και προστασία του περιβάλλον-
τος µπορεί να υπάρξει µόνο µετά από σύγκρουση µε την Κοινή
Αλιευτική Πολιτική, τη συνολική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, του κεφαλαίου σε ρήξη µε την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ο µόνος δρόµος, κατά τη γνώµη µας, για να αναπτυχθούν οι
ιχθυοκαλλιέργειες προς όφελος του λαού, είναι να καταργηθεί
το κίνητρο του κέρδους, είναι να υπάρχει κοινωνικοποίηση στα
συγκεντρωµένα µέσα παραγωγής κάτω από εργατικό έλεγχο. 

Πιστεύουµε ότι σε µια τέτοια κατεύθυνση πρέπει να κινηθούν
και τα φτωχά λαϊκά στρώµατα των περιοχών αυτών και οι φτω-
χοµεσαίοι ψαράδες. Μόνο έτσι θα υπάρχει ικανοποίηση των σύγ-
χρονων διατροφικών λαϊκών αναγκών και διατροφική επάρκεια
της χώρας µε εγγυηµένα και ασφαλή προϊόντα.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το συζητούµενο νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

τώρα ο ειδικός αγορητής εκ µέρους των Ανεξάρτητων Δηµοκρα-
τικών Βουλευτών κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ πολύ.

Ανεβαίνοντας στο Βήµα, κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω οπωσδήποτε να επι-
δαψιλέψω τιµές στην οµιλία του προλαλήσαντος, του κ.
Μωραΐτη, ο οποίος θυσίασε µία οµιλία, του σχεδόν στη Βουλή
εν’ όψει ενός νοµοσχεδίου υδατοκαλλιεργειών για να θίξει όλο
το αγροτικό πρόβληµα, να πιάσει το σφυγµό αυτού του κωµατώ-
δους ασθενούς που λέγεται Έλληνας αγρότης, Έλληνας κτηνο-
τρόφος.

Για εσάς τα έλεγε, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα;
Έτσι ακριβώς είναι. Είστε νέος Υπουργός. Μόλις αναλάβατε.
Χρεωθήκατε κι εσείς, ίσως, να είστε ένα συγκυρηναίος κατά την
λεγόµενη ανηφόρα την οποία διαβαίνετε. Ο άνθρωπος είπε την
αλήθεια. Οι εξισωτικές είναι όχι πια ψαλιδισµένες αλλά υποχρε-
ώνετε τώρα τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους να πάνε να κά-
νουν ενστάσεις, να µπούνε σε ένα δαίδαλο γραφειοκρατίας για
να βρούµε τι; Κάτι που τους το στερείτε; Γιατί; 

Είπε ο άνθρωπος για τα βοσκοτόπια. Δεν θα επαναλάβω. Ήταν
εξαιρετική οµιλία, κύριε Μωραΐτη. Σας ευχαριστώ. Έγινα σοφό-
τερος από αυτά που άκουσα από εσάς. Για εσάς τα έλεγε, κύριε
Υπουργέ. Δείξτε λίγη γενναιότητα και πάρτε αποφάσεις. Είναι η
ευκαιρία σας νοµίζω. Είναι η ευκαιρία σας –Μακεδών ων- να µας
δείξετε ότι µπορούµε να αντιδρούµε κάποιοι άνθρωποι στα πο-
λιτικά πράγµατα.

Ξέρετε, έχει πολλούς µήνες πια που -όπως νοµίζω- κάθε νοµο-
σχέδιο που έρχεται σε αυτήν εδώ τη Βουλή έχει ένα άρωµα
Γκαίτε, έχει ένα άρωµα Φάουστ. Κάποιος σας υποσχέθηκε, λοι-
πόν, ότι θα ξανακάνει νέα την Ελλάδα, θα την ξανακάνει εύρω-
στη, θα την ξανακάνει δυνατή, ένας Μεφιστοφελής, στον οποίο
παραδοθήκατε και παραδώσατε ένα λαό. Με ποιο τίµηµα και
πόθεν αντλήσατε αυτή, την ισχύ να µπορείτε να πουλήσετε τον
εαυτό σας στο διάβολο για να φέρετε ό,τι φέρνετε; Τι είδους νο-

µοσχέδια είναι αυτά; Τι είδους γερµανική Ευρώπη είναι αυτή που
ακολουθείτε;

Καταστράφηκε η ροδακινοπαραγωγή στην Ηµαθία, στην
Πέλλα, στην Κατερίνη –όπου υπάρχει ροδάκινο καταστράφηκε-
γιατί ψήφισε –λέει- η Ευρωβουλή κατ’ αρχάς ένα µεγάλο κατά-
πτυστο, καταγγελτικό λόγο εναντίον της Ρωσίας. Και οι Ευρω-
βουλευτές του Ποταµιού στη σοσιαλιστική κηδεία της κοινωνικής
δικαιοσύνης µπήκαν και ψήφισαν και αυτοί. Και η παράταξη µε
την οποία συµπτύχθηκαν οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, οι progressive
inconservative, και αυτοί ψήφισαν εναντίον της Ρωσίας. Και η ελ-
ληνική διπλωµατία, αυτή η «µεταξωτή γραµµή», που θα πρέπει
κάποιος να τηρεί όταν είναι σ’ αυτό το µετερίζι, επισκέφθηκε
µόνο την Ουκρανία. Μονόπαντα η βάρκα! 

Ήρθε η Ρωσία, επέβαλε το εµπάργκο και καταστράφηκε η γε-
ωργική παραγωγή των ροδάκινων, των µεταφορέων, καταστρά-
φηκαν όλα τα επαγγέλµατα που ζουν και τρέφονται γύρω απ’
αυτό και όλα τα επαγγέλµατα που περιµένουν να λειτουργήσουν
και να ανθίσουν όταν έχουν χρήµατα οι άνθρωποι αυτοί. Δεν σας
ενδιαφέρει. Εσείς πίσω από το γερµανικό κάρο να είστε, αυτήν
τη σκόνη να τρώτε και δεν σας ενδιαφέρει τίποτα περισσότερο.

Μήπως δεν ήταν έτσι τα πράγµατα στον ΕΝΦΙΑ, σ’ αυτήν την
επιβολή φόρου πάλι στη µεσαία τάξη, πάλι σ’ εκείνον που δεν
έφαγε τα λεφτά του στα κουµάρια στη ζωή του, δεν πήγε στα
πορνεία, δεν τα σπατάλησε δεξιά και αριστερά; Οικονοµία έκανε,
αποταµίευση -έτσι έµαθε από τους γονείς του- και πήρε ένα
σπίτι. Ο άλλος, εκείνος που συµπεριφέρθηκε ως τζίτζικας, δεν
σας αφορά. Όµως, εκείνον, που ήταν αποταµιευτής και έχει σή-
µερα την πρώτη του κατοικία, τον τιµωρείτε µε τον σκαιότερο
τρόπο, ακόµα και αν είναι άδεια, ακόµη και αν δεν χρησιµοποιεί-
ται, ακόµα και αν αποδεδειγµένα δεν έχει τρόπο να πληρώσει
ΕΝΦΙΑ. Όχι! Είπε ο Γερµανός, ο οποίος δεν µπορεί να πιστέψει
ότι έχουµε ιδιοκατοίκηση πάνω από 72% στην Ελλάδα, ότι θα
πληρώσει και αν δεν έχει, θα του το πάρει η τράπεζα, θα του το
πάρει το κράτος. 

Γιατί ψηφίζετε αυτά τα πράγµατα; Ως πότε θα συναινείτε σ’
αυτήν τη σατανική µεθόδευση, που πρέπει να εκποιηθεί µία ολό-
κληρη χώρα, µία ολόκληρη µεσαία τάξη; Ο απλός άνθρωπος, ο
µεσαίος, πρέπει να υποστεί αυτόν το βιασµό της συνείδησης και
αυτόν τον βιασµό της αξιοπρέπειάς του. Γιατί; Γιατί κάποιοι θέ-
λουν εκεί στη Γερµανία, στην Κεντρική Ευρώπη να ντανιάζουν
χρήµατα. Θησαύρισαν. Η Ελβετία –λέει- δεν έχει που να βάλει τα
χρήµατα. Έχει άλλο πρόβληµα. Ακούστε τα προβλήµατα που
έχει ο κόσµος. Δεν ξέρουν τι να τα κάνουν τα λεφτά οι Ελβετοί!
Και εµείς εδώ δεν έχουµε τρόπο να βρουν δύο δεκάρες οι άν-
θρωποι. Είπαν τώρα ότι ο ΕΝΦΙΑ θα πληρωθεί σε έξι δόσεις. Μα,
δεν έχει να πληρώσει την πρώτη. 

Το σύνολο είναι άδικο. Η έµπνευση είναι λυσσαλέα εναντίον
του. Πώς να πληρώσει ο µέσος Έλληνας;

Βέβαια, εδώ έρχονται άλλα πράγµατα. Λέτε ότι τιθασεύσατε
το δηµόσιο χρέος. Ήταν αυτή η απέραντη κατρακύλα από το δη-
µόσιο χρέος, όπου ξεπουλήσατε ασηµικά, ξεπουλήσατε προ-
ικώα, ξεπουλήσατε και ξεπουλάτε και δεν θα τελειώσουν αυτά
τα deals. Λέτε, λοιπόν, ότι το τιθασεύσατε. Μα, έρχεται τώρα από
την πάνω µεριά του βουνού η άλλη µεγάλη µάζα, το ιδιωτικό
χρέος. Αυτό θα συµπαρασύρει στην καταστροφή κι εσάς κι εµάς
και όλον τον κόσµο, γιατί δεν έχετε καµµιά πρόβλεψη. Και τι πρό-
βλεψη να έχετε;

Πώς φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο; Μιλάµε σήµερα για υδατο-
καλλιέργειες. Ξέρετε πότε οι Ανεξάρτητοι Δηµοκρατικοί Βουλευ-
τές -ο κ. Κασαπίδης, ο κ. Μουτσινάς, που τον βλέπω εδώ, ο κ.
Σταυρογιάνης και µε την ευκαιρία να του ευχηθώ και καλή επι-
τυχία στα νέα του καθήκοντα ως Δήµαρχος Λαµίας- κατέθεσαν
αυτήν τη σηµαντικότατη επίκαιρη επερώτηση; Στις 29 Απριλίου.
Και σπεύσατε εσείς ως νέος Υπουργός να το φέρετε αµέσως-
αµέσως για να επιλύσετε τα τέσσερα σοβαρά σηµεία, που έχουν
θίξει οι άνθρωποι εδώ, οι Βουλευτές; Και καταλαβαίνουµε ότι το
πράγµα πάει στο φούντο, πάει στο βυθό. Εσείς υποταχθήκατε
στα ίδια συµφέροντα παρ’ ότι νέος Υπουργός. Και σας λέω -σας
το προτείνω εγώ, ένας Βουλευτής της Ηµαθίας- να το πάρετε το
πίσω, γιατί η επιχειρηµατολογία δεν αντέχει σ’ αυτό που θέλετε
να εισηγηθείτε στην ελληνική Αντιπροσωπεία.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Ακούστε. Οι µεγάλες εταιρείες, που δραστηριοποιούνται στον
κλάδο, χρωστάνε πάνω από µισό δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτές
οι εταιρείες, λοιπόν, γιατί έφτασαν εδώ; Τους µικρούς ιχθυοκαλ-
λιεργητές δεν τους επιδοτεί ο γερµανόφωνος τραπεζίτης. Να κα-
ταστραφούν! Όσον αφορά τους µεγάλους, το πιο πιθανό είναι
να έχουν καταπατηµένα και τα οικόπεδα µέσα στη θάλασσα. Και
τώρα έρχεστε εσείς -αυτή είναι η δική µου τουλάχιστον αντί-
ληψη- και αυτούς θέλετε να εξυπηρετήσετε. Λέει: Θα δώσουµε
τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια, να δούµε πως θα µπορέσετε να νο-
µιµοποιήσετε τις εγκαταστάσεις, και δεν θα πληρώνετε µίσθωµα
και γι’ αυτό το χρονικό διάστηµα, χώρια το προηγούµενο που λυ-
µαινόσασταν το χώρο.

Γιατί το κάνετε αυτό; Πάρτε το πίσω, κύριε Υπουργέ! Επιδείξτε
γενναιότητα. 

Αφαιρείτε, λέει, τις διαδικασίες και τις αρµοδιότητες από την
τοπική αυτοδιοίκηση, δηλαδή από τους ανθρώπους που ξέρουν.
Τα έλεγε και ο κ. Αναγνωστάκης πριν από λίγο. Ο άνθρωπος από
την Κάρυστο θα πρέπει να πάει στη Λάρισα να πάρει άδεια, γιατί
η αρµοδιότητα ανήκει στην αποκεντρωµένη διοίκηση! Θέλετε να
συγκεντρώσετε τα πράγµατα σε κάποιους λίγους.

Πάρτε το πίσω, κύριε Υπουργέ! Δείξτε γενναιότητα και πάρτε
το πίσω το νοµοσχέδιο. Αυτό δεν είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
θα έπρεπε από την ελληνική Βουλή να νοµιµοποιεί τους παράνο-
µους. Καταλαβαίνω ότι είναι µια εκλογική πελατεία, ότι είναι κά-
ποιοι δυναµικοί παράγοντες που θέλετε να προσεταιριστείτε. Και
όλοι θα τους ήθελαν. 

Έτσι θα διοικήσουµε τη χώρα; Έτσι θα φτάσουµε στη ρήξη;
Και όσον αφορά τον ανταγωνισµό, αυτοί οι άνθρωποι τον κατέ-
στρεψαν όλα αυτά τα χρόνια, µε αποτέλεσµα κάποιοι να εξαϋ-
λωθούν ως ενασχολούµενοι µε το αντικείµενο, να έχουν υποστεί
µια ήττα κοινωνική, οικονοµική, µια απελπισία. Και όµως, εµείς
θα προικίσουµε πάλι αυτούς, για τους οποίους ήρθαµε να κατα-
θέσουµε και αυτό το νοµοσχέδιο!

Και µετά απορείτε γιατί άνθρωποι, όπως για παράδειγµα οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι, κάνουν δικό τους κόµµα σήµερα.
Και χαιρετίζω από αυτό το Βήµα την πρώτη πανελλήνια συνδιά-
σκεψη του Αγροτικού Κτηνοτροφικού Κόµµατος Ελλάδος που γί-
νεται στη Νέα Αγχίαλο. Συνασπίζονται οι άνθρωποι και
προσπαθούν να αµυνθούν. Αντίσταση προσπαθούν να προβάλ-
λουν σε όλο αυτό το σκηνικό και το σχέδιο, το οποίο έρχεται σε
αυτήν εδώ τη Βουλή.

Απλοποίηση, λέει, των διοικητικών διαδικασιών. «Θα γίνει «one
stop,shop» θα υπάρξει τρόπος, θα ιδρύσουµε µια νέα διευκολυ-
µένη…»! Τίποτα! Τίποτα! Δείτε µόνο πόσες άλλες εγκύκλιοι και
πόσες άλλες διατάξεις πρέπει να γίνουν, για να φτάσουµε στο
«one stop shop». Είναι το πρώτο από τα πρώτα τέσσερα µεγάλα
αιτούµενα, που θα περίµενε κανείς να φέρει ένα εµπνευσµένο
νοµοσχέδιο, το πρώτο, το οποίο και αυτό έρχεται κολοβωµένο.
Διότι εάν µιλήσουµε για την ολοκλήρωση του χωροταξικού σχε-
διασµού, αυτό πια καταντάει ανέκδοτο, καταντάει σίγουρα «κάτι
µεταξύ ψεύδους και ειρωνείας», όπως θα έλεγε και ο Ουµπέρτο
Έκο. 

Πού είναι, επιτέλους, αυτός ο πανεθνικός σχεδιασµός; Πού
είναι αυτές οι προτάσεις, τις οποίες σας καταθέτουµε; Και µε
αυτές τις προτάσεις σας λέµε τα εξής: Ιδρύστε αυτές τις ζώνες
και επιλέξτε, µάλιστα, και παραµεθόρια νησιά, για να δώσουµε
ζωή στον τόπο, για να δώσουµε ανάπτυξη. Μη σέρνεστε πίσω
από προθεσµίες. Χάθηκαν και αυτές οι προθεσµίες. 

Μιλάτε για καινοτοµία και έρευνα τώρα, µεγάλες ποµφόλυγες!
Έχετε κι έναν ωραίο τρόπο να χρησιµοποιείτε την ελληνική
γλώσσα, λες και έρχεστε ως µεσσίες. Μα ποια έρευνα και τεχνο-
λογία; Εδώ υπάρχει για παράδειγµα η Χάρτα του Ερευνητή –µι-
λούσα µε τα ερευνητικά κέντρα χθες- όπου εδώ και πέντε χρόνια
έπρεπε να εγκρίνει µε έναν αντικειµενικό τρόπο ποιος είναι ερευ-
νητής. Ούτε αυτό δεν κάνετε. Και µας µιλάτε εδώ πάλι για καινο-
τοµία και έρευνα, πάλι για πράγµατα τα οποία ποτέ δεν έχετε
σκοπό να κάνετε; 

Είναι αλλού το µυαλό σας. Το µυαλό σας είναι στο να φύγει το
αποφασιστικό κέντρο εξουσίας από τους αιρετούς, οι οποίοι ορ-

κίζονται αυτές τις µέρες σε όλη την Ελλάδα, και να πάει στην
αποκεντρωµένη διοίκηση. Αυτό είναι το πνεύµα σας. Ενισχύετε,
άραγε, έτσι την ανταγωνιστικότητα; Αυτό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο ενισχύει την ανταγωνιστικότητα; Φοβάµαι πως όχι. Διότι
όσο νοµιµοποιείτε τις παράνοµες συµπεριφορές, τόσο επανα-
λαµβάνετε τα λάθη προκατόχων σας µε νέα λάθη, ενώ θα µπο-
ρούσατε κάλλιστα, κύριε Υπουργέ, να επιστρέψετε το
νοµοσχέδιο σε αυτούς που το εµπνεύστηκαν και σας το υπαγό-
ρευσαν. Γιατί το βρήκατε έτοιµο αυτό το νοµοσχέδιο. Και ο µο-
χλός για να έρθει ήταν η επίκαιρη επερώτηση των Ανεξάρτητων
Δηµοκρατικών Βουλευτών. 

Και εάν µιλάµε, βέβαια, για τις ιχθυοκαλλιέργειες, θα έπρεπε
κάποιος από εσάς τους κυβερνητικούς να αναρωτηθεί και να
αναλογιστεί: Γιατί, άραγε, την τελευταία τριετία οι υδατοκαλλιέρ-
γειες στην Ελλάδα, που είναι ένας τόσο σηµαντικός πυλώνας
ανάπτυξης, να έχει µια µείωση παραγωγής 10% και την ίδια ώρα
η ανταγωνιστική Τουρκία να έχει µια αύξηση 38%; 

Αυτό πώς το αντιµετωπίζει το εµπνευσµένο σας νοµοσχέδιο;
Αυτό πώς µπορεί κανείς να πει ότι είναι µια αποφασιστική κίνηση
για να τονωθεί η αγορά, για να δοθούν τα κίνητρα, για να υπάρξει
αυτή η πολυπόθητη ανάπτυξη, για να βρεθεί ένας επενδυτής, για
να τολµήσει ένας νέος να ασχοληθεί µε την υδατοκαλλιέργεια; 

Φοβάµαι πως δεν υπάρχει τέτοια πρόγνωση από εσάς. Διότι
το στοιχειώδες θα ήταν να επιστρέψετε το νοµοσχέδιο.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά αυτήν τη στιγµή την επίκαιρη επε-
ρώτηση που κατατέθηκε, για να υπάρχει για τον ιστορικό του
µέλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επερώτηση,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω, κύριε Αναγνωστάκη –για να κλείσω πάλι µε Φάουστ-
ότι δεν έγραψε µόνο το Α’ Μέρος του Φάουστ o Γκαίτε, έγραψε
και το Β’ Μέρος. Στο Β’ Μέρος του Φάουστ προσπαθεί να ενώσει
την Κεντρική Ευρώπη σε µια δική του σύλληψη µε την Ελένη, τη
Μυκηναία, την Ελληνίδα. Προσπαθεί, αλλά τελικά καταλήγει στο
ότι δεν ενώνεται. 

Η Ελλάδα έχει ορθοδοξία. Η Ελλάδα έχει πίστη. Η Ελλάδα έχει
φιλότιµο. Η Ελλάδα αναγνωρίζει τον άνθρωπο και εκεί είναι η
πηγή της αγάπης του. Η Ελλάδα δεν θα µπορέσει ποτέ να συρθεί
πίσω από αυτό το γερµανικό κάρο, στο οποίο εσείς τώρα µας
έχετε οδηγήσει. 

Φοβάµαι ότι αν σύντοµα δεν εγκαταλείψετε τους στόχους σας,
θα θρηνήσουµε όλοι την κατρακύλα της ελληνικής κοινωνίας.
Εµείς τουλάχιστον δεν θα το επιτρέψουµε! 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε, γιατί θα προ-
βούµε στην ορκωµοσία του συναδέλφου κ. Δηµητρίου Μπριάνη
που αντικαθιστά τον κ. Νικόλαο Σταυρογιάννη, ο οποίος παραι-
τήθηκε. 

Καλείται ο συνάδελφος κ. Μπριάνης να προσέλθει και να
δώσει το νενοµισµένο όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της Εκκλη-
σίας. 

(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος
Μπριάνης και δίνει τον παρακάτω όρκο:

«Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδος να είµαι πιστός στην πατρίδα και το δηµοκρατικό πολί-
τευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να εκπλη-
ρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου»)

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Άξιος, άξιος!
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Άξιος, άξιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καλορίζικος!

Σας εύχοµαι καλή θητεία, κύριε συνάδελφε!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τελειώσει µε τους ειση-

γητές και τους ειδικούς αγορητές και εισερχόµαστε στον κατά-
λογο των αγορητών επί της αρχής. 

Ο κ. Σταµενίτης έχει τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή µου τοποθέτηση θα
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ήθελα να επικεντρωθώ σε δύο ζητήµατα που δεν αφορούν το νο-
µοσχέδιο αλλά είναι πολύ σηµαντικά και κρίσιµα. Με την ευκαιρία
της συζήτησης του νοµοσχεδίου που αφορά το Υπουργείο Γε-
ωργίας είναι πάρα πολύ καλό να ασχοληθούµε µε αυτά. 

Αρχικά, θα ήθελα να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις για µία
τροπολογία που έχω καταθέσει, η οποία αναφέρεται σε οµάδες
παραγωγών που λόγω ανωτέρας βίας, δηλαδή καιρικών συνθη-
κών, δεν κατάφεραν να συγκεντρώσουν το απαιτούµενο πλαφόν
παραγωγής και ως εκ τούτου δεν αναγνωρίστηκαν ως οµάδες
παραγωγών. 

Το πρόβληµα προκύπτει από το ότι υπάρχουν περιπτώσεις,
όπως είναι και το Αρχαγγέλου Νοµού Πέλλας, όπου υπήρχε προ-
αναγνώριση για το σύνολο των παραγωγών ως οµάδα παραγω-
γών. Αυτό σηµαίνει ότι οι άνθρωποι εντάχθηκαν στο πρόγραµµα
«Σχεδίων Σταδιακής Αναγνώρισης των Προαναγνωρισµένων
Οµάδων Παραγωγών» και εισέπραξαν την πρώτη ενίσχυση, την
οποία χρησιµοποίησαν για την αγορά αγροτικών µηχανηµάτων,
εργαλείων και για έργα υποδοµών. Όµως, λόγω των άσχηµων
καιρικών συνθηκών που επικράτησαν τα επόµενα πέντε χρόνια
οι εν λόγω παραγωγοί και η οµάδα παραγωγών δεν κατάφεραν
να πιάσουν τον απαιτούµενο όγκο παραγωγής που όριζε ο νόµος
και δεν αναγνωρίστηκαν ως οµάδα παραγωγής, µε αποτέλεσµα
σήµερα βάσει του άρθρου 28 του ν. 2520/1997 να καλούνται να
επιστρέψουν ως αχρεωστήτως καταβληθείσα την ενίσχυση που
εισέπραξαν στο πλαίσιο του προγράµµατος. 

Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, είναι κάτι που, πρώτον,
αποτελεί κατάφωρη αδικία προς τους παραγωγούς και δεύτε-
ρον, δηµιουργεί µια αίσθηση συνεχούς και διαρκούς ανασφά-
λειας και αβεβαιότητας για το µέλλον για νέους παραγωγούς για
να ενταχθούν σε οµάδες παραγωγών. 

Θα πρέπει, λοιπόν, ξεκάθαρα να φροντίσετε να µην επιτραπεί
αυτή η οικονοµική εξαθλίωση των παραγωγών οι οποίοι είναι βέ-
βαιο ότι αδυνατούν να επιστρέψουν τα ποσά τα οποία και έχουν
επενδύσει σε επιχειρησιακά προγράµµατα στην οµάδα παραγω-
γών τους. 

Κατέθεσα µία τροπολογία η οποία δίνει τη δυνατότητα αυτή –
αν γίνει δεκτή από εσάς και ψηφιστεί από τη Βουλή- να µη θεω-
ρείται παράνοµη ή αχρεωστήτως καταβολή και να µην απαιτείται
η επιστροφή του ποσού που έχει καταβληθεί στο πλαίσιο του
προγράµµατος, όταν αυτές δεν αναγνωρίζονται λόγω αδυναµίας
να καλύψουν το απαιτούµενο πλαφόν της εµπορευθείσας παρα-
γωγής τους για λόγους πάντοτε ανωτέρας βίας, δυσµενή καιρικά
φαινόµενα, φυσικές καταστροφές. Βέβαια, αυτό θα πρέπει να το
βεβαιώνει ο ΕΛΓΑ, η Διεύθυνση Γεωργίας της συγκεκριµένης πε-
ριφέρειας και φυσικά η ζηµία να είναι πάνω από το 30%.

Εδώ µιλάµε για αποκατάσταση αδικίας και όχι για χάρες,
καθώς η αδυναµία των παραγωγών να συγκεντρώσουν τα απαι-
τούµενα ποσά δεν οφείλεται σε δική τους υπαιτιότητα αλλά σε
αστάθµητους παράγοντες από τους οποίους εξαρτάται η αγρο-
τική παραγωγή και δεν είναι άλλοι από τα καιρικά φαινόµενα. 

Το δεύτερο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ, είναι αυτό που όλοι
οι αγρότες στην Πέλλα, στην Ηµαθία και στην Κοζάνη συζητούν
και δεν είναι άλλο από το πρόβληµα των ροδακίνων, που προ-
έκυψε από το εµπάργκο της Ρωσίας και από τη µη σταθερή ροή
εξαγωγών.

Αυτήν την στιγµή, κύριε Υπουργέ, είναι δεδοµένο ότι οι παρα-
γωγοί δεν γνωρίζουν εάν θα αποζηµιωθούν, πώς θα αποζηµιω-
θούν και µε ποιον τρόπο. Η αντίδραση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της ελληνικής Κυβέρνησης, η οποία εκφράστηκε από την Κυ-
βερνητική Εκπρόσωπο ήταν άµεση και ξεκάθαρη. Ωστόσο έχει
µεγάλη σηµασία να ενεργοποιηθεί άµεσα ο µηχανισµός του
Υπουργείου και να προχωρήσει χωρίς άλλες καθυστερήσεις -βρι-
σκόµαστε είκοσι, περίπου, ηµέρες µετά το εµπάργκο- και να πει
µε ξεκάθαρο τρόπο, µε σαφή τρόπο πως θα γίνει η αποζηµίωση
των παραγωγών.

Ειδικότερα για τα ροδάκινα θα πρέπει να ανακοινωθούν συγ-
κεκριµένα µέτρα. Αυτά που έχουν ανακοινωθεί µέχρι σήµερα,
προφανώς δεν καλύπτουν και δεν αφορούν όλους. Κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε στην αποζη-
µίωση µε βάση τις δηλώσεις ΟΣΔΕ και να εκεί να προχωρήσουµε
σε µία ενίσχυση της παραγωγής, γιατί δεν έχει και συγκεκριµένη

αξία πότε ακριβώς έγινε η συγκοµιδή των παραγωγών, πριν ή
µετά την οµηρεία του εµπάργκο. Θα πρέπει να λάβουµε συγκε-
κριµένα µέτρα τα οποία θα πρέπει να ανακοινωθούν σύντοµα.
Είναι εξαιρετικά κρίσιµο να διασφαλίσουµε την αγροτική παρα-
γωγή, το αγροτικό εισόδηµα. Είναι βέβαιο ότι ο πρωτογενής το-
µέας και ο αγροτικός κόσµος χρειάζεται την άµεση και έµπρακτη
στήριξη της πολιτείας. Νοµίζω ότι γι’ αυτό απαιτείται άµεσα να
προχωρήσει το Υπουργείο Γεωργίας, η ελληνική Κυβέρνηση σε
συγκεκριµένες ανακοινώσεις, πως ακριβώς δηλαδή θα γίνει η αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος, πως θα γίνει η καταγραφή του
προβλήµατος και πως θα αποζηµιωθούν οι αγρότες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Και εµείς ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κοδέλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Αύγουστος ήταν

περισσότερο θερµός για την κοινωνία απ’ ό,τι άλλες χρονιές, µε
βάση τη φορολεηλασία, από τους φόρους εισοδήµατος σε φυ-
σικά πρόσωπα και επιχειρήσεις που ήταν υπέρογκοι µέχρι την
τελευταία πράξη που αφορά τον ΕΝΦΙΑ, έναν φόρο εξόντωσης
και δήµευσης της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών, κάτι που
υφίστανται και οι αγρότες. Με αυτήν την έννοια η τροπολογία
που κατατέθηκε και η οποία παρατείνει την ηµεροµηνία της πρώ-
της δόσης καταβολής του ΕΝΦΙΑ θα έπρεπε να είναι µία άλλη
τροπολογία η οποία να καταργεί αυτόν το νόµο γιατί είναι άδικος,
γιατί είναι αντισυνταγµατικός και κυρίως γιατί δεν µπορεί να πλη-
ρωθεί από το µεγαλύτερο κοµµάτι των Ελλήνων πολιτών. Σήµερα
θα πρέπει κάποιος να διαλέξει εάν θα κρατήσει από το υστέρηµα
για να δώσει για τα παιδιά του, για την οικογένειά του, για να πάει
το παιδί του στο πανεπιστήµιο ή εάν θα συνεχίσει να πληρώνει
αυτά τα υπέρογκα χαράτσια.

Ο Αύγουστος ήταν θερµός και για έναν άλλο πολύ σηµαντικό
λόγο που τον είχα αναφέρει και στην τελευταία συνεδρίαση της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου στις αρχές Αυγούστου: το
θέµα των εξελίξεων στη Ρωσία.

Δυστυχώς, οι καθησυχαστικές δηλώσεις σας τότε, στην επι-
τροπή εκείνη, κράτησαν µόνο λίγες ώρες, αφού µετά από λίγο
άρχισαν οι αντικυρώσεις από τη Ρωσία, οι οποίες έχουν κατα-
στροφικές συνέπειες για κλάδους και παραγωγικές περιοχές στη
χώρα µας. 

Από τότε ξεκίνησε ένα γαϊτανάκι σχετικά µε τις αποζηµιώσεις
των παραγωγών που επλήγησαν, το οποίο δυστυχώς συνεχίζεται
µέχρι και σήµερα. Μόνο εµπαιγµός µπορεί να χαρακτηριστεί
αυτό, δηλαδή τόσο η στάση της χώρας µας, όσο και η στάση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης απέναντι στους Έλληνες αγρότες.

Όµως, υπάρχουν και άλλες πολύ σοβαρές συνέπειες από την
ιστορία του εµπάργκο της Ρωσίας, άµεσες και µεσοπρόθεσµες
επιπτώσεις, καθώς χάνεται µία σηµαντική αγορά εκατό πενήντα
εκατοµµυρίων καταναλωτών, η µεγαλύτερη εισαγωγέας διεθνώς
µήλων, αχλαδιών, εσπεριδοειδών, κερασιών και η δεύτερη µεγα-
λύτερη σε ροδάκινα. Θα δηµιουργηθούν επίσης και προβλήµατα
από την υπερπροσφορά προϊόντων και από άλλες ευρωπαϊκές
χώρες που υφίστανται το εµπάργκο. 

Αν σε αυτά προσθέσουµε τη συνέχιση του οικονοµικού πολέ-
µου που µπορεί να έχει περαιτέρω επιπτώσεις και στην ενέργεια
και σε άλλους τοµείς, ακόµα πιο καταστροφικές για την ελληνική
οικονοµία, αν προσθέσουµε τις επιπτώσεις που έχει η στάση της
Ουκρανίας απέναντι στις εκατόν πενήντα χιλιάδες Ελλήνων οµο-
γενών, που βρίσκονται στα ανατολικά της, την πλήρη κάλυψη του
καθεστώτος της Ουκρανίας που περιέχει και φασιστικά στοιχεία
και έχει προκαλέσει το θάνατο δύο χιλιάδων πολιτών και την προ-
σφυγιά σε πεντακόσιες χιλιάδες αλλά και τον κίνδυνο ευρύτερης
ανάφλεξης, καταλαβαίνει κανείς πόσο τυχοδιωκτική και ενδοτική
είναι η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης, που αντί να υπηρετεί
τα εθνικά συµφέροντα, το δίκαιο, την ειρήνη, τη δηµοκρατία και
τη σταθερότητα στην περιοχή, δυστυχώς σύρεται µε πρωτοφανή
τρόπο πίσω από τις επιδιώξεις της Ουάσιγκτον και του Βερολί-
νου. Ούτε καν τόλµησε να ψελλίσει κάτι διαφορετικό, πράγµα
που έκαναν κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην τελευ-
ταία Σύνοδο.
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Ένα άλλο ζήτηµα που αναφέρθηκε και από άλλους οµιλητές
και αφορά τον κτηνοτροφικό κόσµο, είναι το φιάσκο των εξισω-
τικών. Εδώ, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποιους συναδέλφους
της συγκυβέρνησης, οι οποίοι επέκριναν το ΣΥΡΙΖΑ για τη στάση
του. 

Έχουµε τονίσει επανειληµµένα το πρόβληµα των βοσκοτόπων
και έχουµε προτείνει και λύσεις. Δυστυχώς, εδώ κανείς δεν κάνει
αυτοκριτική για το πως ορίστηκαν οι βοσκότοποι στην προηγού-
µενη ΚΑΠ –της τωρινής περιόδου- πράγµατα που πληρώνουµε
σήµερα. Κανείς επίσης δεν λέει, γιατί αυτό το πολύ σοβαρό ζή-
τηµα δεν ήρθε να συζητηθεί στη Βουλή µε την κανονική διαδικα-
σία, µέσω της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου αλλά
ψηφίστηκε µε µία τροπολογία. 

Δυστυχώς, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης νοµοθετεί
πολύ σηµαντικά ζητήµατα µέσα από τροπολογίες. Να θυµίσω τη
ρύθµιση των κόκκινων δανείων των αγροτών και κτηνοτρόφων
το Γενάρη. Ήταν βουλευτική τροπολογία, την οποία συνυπέγρα-
ψαν οι συνάδελφοι. Ας µας πουν, λοιπόν, πόσο έχει προχωρήσει.
Πέρα από την κριτική που κάναµε στην ουσία της, δεν έχει προ-
χωρήσει καθόλου. Όλα όσα ψηφίζετε είναι αναποτελεσµατικά. 

Το ίδιο γίνεται και µε την τροπολογία για τους συνεταιρισµούς,
όπου έρχονται οι ίδιοι συνάδελφοι σήµερα να καταθέσουν ξανά
τροπολογίες επί της τροπολογίας, πράγµα που δείχνει προχει-
ρότητα και ότι δεν υπάρχει καµµία πρόνοια στο να συζητήσουµε
σοβαρά και να επιλύσουµε ζητήµατα που είναι κοµβικά για τον
αγροτικό χώρο και την ανάπτυξή του. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, θα ασχοληθώ µε τον
τίτλο του που δεν αφορά το περιεχόµενό του: «Ανάπτυξη Υδα-
τοκαλλιεργειών». Πράγµατι, δυναµικός κλάδος, εξαγωγικός, που
βοηθάει στο εµπορικό ισοζύγιο, χρεοκοπηµένος κλάδος όµως. 

Εδώ υπάρχει µία µεγάλη αντίφαση, η οποία ειπώθηκε και πριν.
Οι τέσσερις µεγαλύτερες εταιρείες έχουν περίπου 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ χρέη στις τράπεζες. Με αυτήν την έννοια αναµένεται
και η αναδιάρθρωση του κλάδου, ο οποίος ουσιαστικά είναι στα
χέρια των τραπεζών. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα µεγάλο ερώτηµα. Προς τα πού θα γίνει η
αναδιάρθρωση; Ποιος θα κρίνει πώς θα είναι ο κλάδος των υδα-
τοκαλλιεργειών τα επόµενα χρόνια; Οι τράπεζες; Έχετε σχέδιο
γι’ αυτό; Δυστυχώς µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν δίνεται καµµία
απάντηση. 

Επίσης, υπάρχει η έκθεση της «McKinsey», η οποία, ενώ υπάρ-
χει ήδη τεράστια συγκέντρωση, µιλά για επιλεκτική επιτάχυνση
της υπάρχουσας τάσης συγκέντρωσης. Αυτό συµβουλεύει να κά-
νουµε. 

Όλη η κοινωνία στενάζει. Το ερώτηµα αφορά τις µεγάλες µο-
νάδες. Θα δούµε τελικά εάν αυτά τα δάνεια πήγαν πραγµατικά
στην παραγωγή ή αν κάποιοι έκαναν πάρτι, το οποίο θα κληθεί
να πληρώσει ο Έλληνας πολίτης; Θα υπάρξουν ευθύνες σε αυ-
τούς που τα έδιναν; Αυτά νοµίζω ότι είναι ερωτήµατα που θα πρέ-
πει να απαντηθούν. 

Επίσης, δηµιουργούνται στρεβλώσεις στην αγορά και αστά-
θεια στις διακυµάνσεις των τιµών και στην προσφορά. Υπάρχει
επίσης πολύ χαµηλή απορρόφηση από τα επιχειρησιακά προ-
γράµµατα. Είναι µεγάλα ζητήµατα που αφορούν την αλιεία και
τις υδατοκαλλιέργειες, που είναι µόνο στο 30%. Επίσης, καταγ-
γέλλονται περίεργες διαδικασίες αξιολόγησης, όπου εταιρεία
υδατοκαλλιεργειών συµµετέχει σε σχήµα που είναι αξιολογητής
των επιχειρησιακών προγραµµάτων. 

Και αυτό χρειάζεται µίαν απάντηση, κύριε Υπουργέ, κατά πόσο
υπηρετεί τη διαφάνεια και την ίση µεταχείριση όλων των επιχει-
ρήσεων.

Επίσης, υπάρχει τεράστια αργοπορία στο σχέδιο για το νέο
ΕΠΑΛ, όσον αφορά τις υδατοκαλλιέργειες που πρέπει µέχρι
τέλος Σεπτεµβρίου να έχει κατατεθεί. Δυστυχώς, µάλλον την τε-
λευταία στιγµή, όπως και µε τη νέα ΚΑΠ, θα µάθουµε τι σχεδιά-
ζεται και µε ποιον τρόπο σχεδιάζεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Για ένα-δύο

λεπτά κι όχι παραπάνω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ: Το δεύτερο σηµείο αφορά το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου. 

Κωδικοποιηµένα αναφέρουµε ότι πρώτον, πολύ σηµαντικά ζη-
τήµατα παραπέµπονται στις δεκατέσσερεις υπουργικές και κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις. Το πιο µοντέλο θα ακολουθηθεί
παραπέµπεται και σε αυτές ή θα επηρεαστεί από αυτές τις απο-
φάσεις που δεν προσδιορίζονται εδώ. Για παράδειγµα, µε από-
φαση του Υπουργού καθορίζονται οι προϋποθέσεις για τη
µίσθωση θαλάσσιων και λιµναίων υδάτινων εκτάσεων. Είναι πολύ
σηµαντικό το ποιες είναι οι προϋποθέσεις. Αναφέρονται κάποιες
που µάλλον ευνοούν τη συγκέντρωση και όχι άλλες διαδικασίες.

Με ΚΥΑ εξειδικεύονται και καθορίζονται τα δικαιολογητικά που
απαιτούνται για χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας. Είναι
πολύ σηµαντικό ζήτηµα πως αδειοδοτείται µία επιχείρηση που
δεν το µαθαίνουµε εδώ αλλά θα βγει µέσα από υπουργική από-
φαση. 

Δεύτερον, δηλώνει αντιγραφειοκρατικό αλλά ελάχιστα κατα-
φέρνει σε αυτόν τον τοµέα. Αυτό, επειδή όταν έχουµε υποστε-
λεχωµένες υπηρεσίες κι όταν εκχωρείτε αρµοδιότητες σε
υπηρεσίες µε ελάχιστο εξειδικευµένο δυναµικό, είναι λογικό να
υπάρχουν τεράστιες καθυστερήσεις.

Εδώ έχουµε µία τεράστια διπλή αδυναµία. Αδυναµία των αδει-
οδοτικών αρχών, έγκαιρα και µε συνέπεια, πραγµατικά να αξιο-
λογούν και να προχωρούν επενδυτικά σχέδια και από την άλλη,
τεράστια αδυναµία των ελεγκτικών αρχών πραγµατικά να ελέγ-
χουν την τήρηση των όποιων όρων υπάρχουν για οποιαδήποτε
επένδυση.

Το τρίτο σηµείο είναι ότι παραµένει ένας νόµος που βασίζεται
σε ένα χωροταξικό που είναι µετέωρο. Να θυµίσω ότι περιµέ-
νουµε, όπως αναφέρθηκε από άλλους οµιλητές, την απόφαση
του ΣτΕ για το εθνικό χωροταξικό και τις υδατοκαλλιέργειες και
το οποίο ουσιαστικά φτιάχτηκε κατά παραγγελία και έχει οδηγή-
σει σε τεράστια σύγκρουση τον κλάδο µε τοπικές κοινωνίες.

Δεύτερον, εντείνεται η σύγχυση όσον αφορά τους ελέγχους.
Τρίτον, δεν υπάρχουν και δεν προβλέπονται οι µηχανισµοί αξιο-
λόγησης της υπάρχουσας κατάστασης, συστηµατικής παρακο-
λούθησης των υδάτων, των θαλάσσιων ρευµάτων και
οικοσυστηµάτων, της τρέχουσας ικανότητας, των επιπτώσεων
σε άλλες δραστηριότητες και επίσης, αποµακρύνεται ακόµη πε-
ρισσότερο από τις τοπικές κοινωνίες και από την όποια δυνατό-
τητα συµµετοχής και παρέµβασής τους.

Και εδώ είναι µία πάγια θέση µας και αν θέλετε και µία δηµο-
κρατική απαίτηση στον όποιο αναπτυξιακό σχεδιασµό από τη
Χαλκιδική µέχρι την Κρήτη, από την πρώτη επένδυση ως την τε-
λευταία, πραγµατικά να συµµετέχει και να ερωτάται η τοπική κοι-
νωνία. Δεν µπορεί να γίνεται τίποτα ερήµην της, πόσω µάλλον
εναντίον της, όπως πολλές φορές σχεδιάζεται από την Κυβέρ-
νηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το άρθρο 27 κάπως πάτε να το συµµαζέψετε, γιατί ήταν προ-
κλητική η νοµιµοποίηση αυθαιρεσιών και πρόκειται για φωτογρα-
φική ρύθµιση. 

Και τελειώνω µε την τροπολογία που έχει διατάξει για τον ΓΕ-
ΩΤΕΕ και τον «ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ». Νοµίζω είναι σε θετική κατεύ-
θυνση. Είναι πράγµατα τα οποία έπρεπε να έχουν ήδη γίνει όσον
αφορά το ΓΕΩΤΕΕ. Και για τον «ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ» µπορούµε να
αποδεχθούµε αυτές τις διατάξεις. 

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία για τις ΠΑΕ, συνεχίζεται
µία «φάµπρικα» ειδικών ρυθµίσεων για τις ΠΑΕ. Έχει ξεκινήσει
το πρωτάθληµα -και υπάρχουν και πιο ειδικοί από εµένα- κι ερ-
χόµαστε αυτήν τη στιγµή να δώσουµε µία χαριστική ρύθµιση σε
κάποιες από αυτές, για ένα µήνα παραπίσω. Θα καταψηφιστεί
από το ΣΥΡΙΖΑ αυτή η τροπολογία.

Κι επαναλαµβάνω, όσον αφορά τον ΕΝΦΙΑ, αυτό που περιµένει
η κοινωνία, µία γονατισµένη και εξοντωµένη κοινωνία, δεν είναι
η παράταση και η διατήρηση των υπερβολικών χαρατσιών αλλά
η ακύρωση και µία δίκαιη πραγµατικά φορολόγηση για όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα υποστηριχθεί η

τροπολογία για τις ΠΑΕ από τον αρµόδιο Υπουργό;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα έρθει κατά
πληροφορίες ο κύριος Υπουργός.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οφείλει να έρθει να ενηµερώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Πληροφορού-

µαι ότι θα έρθει ο κύριος Υπουργός. Είπα ότι έχω µία πληροφο-
ρία και θα φροντίσω να µάθω περισσότερα. Θα σας ενηµερώσω
στη συνέχεια.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς ζητάµε αν
δεν έρθει ο Υπουργός να ενηµερώσει, να αποσυρθεί από το Προ-
εδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μάλιστα. Τον
λόγο έχει ο κ. Βογιατζής. Παρακαλώ, κύριε Βογιατζή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω κάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μα, πώς; Τελει-

ώσατε τώρα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ: Είναι κάτι διαδικαστικό.
Κύριε Υπουργέ, αν πρόκειται να κάνετε δεκτές τις βουλευτικές

τροπολογίες, παρακαλούµε έγκαιρα να µας ενηµερώσετε κι όχι
όταν φτάσουµε να ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα τα πει ο Κοι-
νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος αυτά.

Ορίστε, κύριε Βογιατζή.
ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω, δίνοντας

την ευχή στους Υπουργούς να πετύχουν στο έργο τους, ένα ση-
µαντικό έργο για όλην τη χώρα µας. Ο πρωτογενής τοµέας είναι
ο σηµαντικότερος τοµέας και πρέπει να τον δούµε συνολικά,
πράγµα το οποίο δεν έχουµε κάνει. Δηλαδή, κάποια στιγµή πρέ-
πει να γίνει µια συζήτηση µε πρωτοβουλία των Υπουργών για τον
πρωτογενή τοµέα αλλά και για όλους τους τοµείς.

Νοµίζω ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι σε θετική κατεύθυνση,
απλοποιεί κάποια πράγµατα, έχει όµως και ελλείψεις. Θέλω να
ξεκινήσω από την επισήµανση την οποία έκανε και ο εκλεκτός
αυτοδιοικητικός αλλά και κοινοβουλευτικός και αγαπητός µου
φίλος κ. Αναγνωστάκης για την αυτοδιοίκηση. Είναι γεγονός,
όµως, για να λέµε την αλήθεια, ότι πολλές φορές και η αυτοδιοί-
κηση δεν έχει σταθεί στο ύψος της. Εγώ που προέρχοµαι από
αυτόν τον κλάδο, της αυτοδιοίκησης, µε µεγάλη θητεία µπορώ
να το πω. Πολλές φορές µέσα στα δηµοτικά ή στα νοµαρχιακά
συµβούλια, µπήκε σε αντιπαράθεση πολιτική, που δεν είχε να
κάνει µε την ουσία του θέµατος και έτσι χάθηκαν επενδύσεις σε
περιοχές πολύ σηµαντικές.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, δεν είναι δικαιολογία το να βγαίνει η αυ-
τοδιοίκηση έξω. Ζούµε σε µία εποχή η οποία είναι εξαιρετικά δύ-
σκολη για όλη τη χώρα κυρίως για τους συµπατριώτες µας, τους
συµπολίτες µας αλλά είναι και µία εποχή που αποτελεί και ευκαι-
ρία να ξαναµπούν τα πράγµατα στη σωστή βάση. Υπάρχει, λοι-
πόν, ο αποκλεισµός της αυτοδιοίκησης από το να έχει
καθοριστικό ρόλο, γνωµοδοτικό ρόλο. Έστω και αν δεν το θέ-
λετε, αυτό θα βοηθούσε και την οποιαδήποτε επιτροπή να απο-
φασίσει πολύ εύκολα και θα έπρεπε να υπάρχει.

Είναι πολύ άσχηµο. Άκουσα πιο µπροστά το συνάδελφο κ. Ανα-
γνωστάκη που είπε για τη Χαλκίδα και τη Λάρισα. Πολύ χειρό-
τερα είναι για τα νησιά του βορείου Αιγαίου, που πρέπει από
αυτά τα νησιά να πηγαίνουν σε κάποιον στον Πειραιά να αποφα-
σίζει.

Καταλαβαίνετε ότι πρέπει να βρεθεί τρόπος όλο αυτό να λυθεί.
Είναι πολύ σηµαντικό να έχουν λόγο οι τοπικές κοινωνίες. Στη
πατρίδα µας όλα τα κάνουµε κάπως ανάποδα. Θα ήταν πολύ
απλή η διαδικασία για το σηµαντικό κλάδο της οικονοµίας µας,
που είναι οι υδατοκαλλιέργειες, αν υπήρχε χωροταξικός σχεδια-
σµός. Αν υπήρχε χωροταξικός σχεδιασµός, όλα αυτά τα οποία
σήµερα κουβεντιάζουµε πιθανόν να µη χρειάζονταν. Σε κάθε πε-
ριοχή θα ήταν γνωστό ποιος µπορεί να επενδύσει πού.

Επίσης, δεν βλέπω µέσα να αναφέρονται οι κόλποι. Στο νησί
µου, στη Λέσβο, υπάρχουν δύο µεγάλοι κόλποι µε πολλά και ση-
µαντικά αλιεύµατα για την τοπική οικονοµία, τα οποία έχουν µε-
λετηθεί από τον Αριστοτέλη. Κατά την παραµονή του στο νησί
τρία χρόνια µελέτησε αυτούς τους κόλπους και έχει γράψει τα
βιολογικά συγγράµµατα τα οποία υπάρχουν. Πολλοί λίγοι το ξέ-
ρουν, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Από εκεί, µάλιστα,

έφυγε για να αναλάβει τη διαπαιδαγώγηση του Μεγάλου Αλεξάν-
δρου.

Αυτοί οι κόλποι πρέπει να προστατευθούν και πρέπει να προ-
στατευθούν και µε τα αλιεύµατα που έχουν, αλλά και από πολλές
προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν για να γίνουν διάφορες
µορφές καλλιεργειών. Νοµίζω ότι µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο
έπρεπε να είναι και η οστρακοκαλλιέργεια, επίσης σηµαντική για
τη χώρα αλλά και τα κοµµάτια που προστατεύουν τις περιοχές.

Θα έλεγα, επίσης, ότι θα έπρεπε να υπάρξει µία σαφής εξαί-
ρεση των περιοχών όπου οι αλιείς µας ψαρεύουν και τους ονο-
µάζουν µε την απλή ονοµασία «ψαρότοπος». Αυτές οι περιοχές
θα έπρεπε να εξαιρούνται από τις υδατοκαλλιέργειες.

Είναι πολύ σηµαντικό, επίσης, να δοθεί η δυνατότητα του ελέγ-
χου. Εγώ οχτώ χρόνια ως νοµάρχης και άλλα τόσα ως δήµαρχος,
έζησα και αυθαιρεσίες υδατοκαλλιεργητών, αλλά και καλές στιγ-
µές. Πραγµατικά πρέπει να υπάρχει έλεγχος. Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Υπάρχουν προβλήµατα ασθενειών τα οποία πρέπει
να ελέγχονται, καθώς επίσης, αν χρειαστεί -το θεωρώ ότι στο νο-
µοσχέδιο είναι θετικό- να µπορούν µέσα στην έκταση την οποία
παίρνουν, να µετακινούν τους κλωβούς, ώστε να υπάρχει βελ-
τίωση του βυθού -του υπεδάφους δεν λέγεται στις υδατοκαλ-
λιέργειες- εν πάση περιπτώσει, να καλυτερεύει ο βυθός.

Ξέρετε, επίσης, ότι έπρεπε να καθοριστεί πολύ αυστηρά η κα-
ταπάτηση περιοχής που δεν περιλαµβάνεται στην αδειοδότηση.
Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι πάρα πολλοί παίρνουν άδεια και
νοικιάζουν ένα συγκεκριµένο χώρο και βλέπουµε συνέχεια πολ-
λαπλάσιες καταπατήσεις. Αυτός ο τοµέας, όµως, είναι πολύ ση-
µαντικός για τη χώρα. Το νοµοσχέδιο έχει θετικά στοιχεία, καθώς
προσπαθεί για έναν τοµέα που είναι εξαγωγικός να βελτιώσει κά-
ποια πράγµατα. Ίσως να µην τα βελτιώνει όλα, αλλά θέλω να πω
στην Αντιπολίτευση ότι είναι πολύ σηµαντικό στη σηµερινή εποχή
που ζούµε να µπορούµε να δεχθούµε και τα καλά, αλλά να πούµε
και τα κακά. Δεν µπορεί να είναι συνέχεια «άσπρο-µαύρο». Πρέ-
πει να διδαχθούµε από την κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε
και να δείξουµε και στον κόσµο µας ότι κάτι έχει αλλάξει σ’ αυτήν
τη χώρα και ότι δεν µπορεί να είναι όλα «άσπρο-µαύρο» ή «Ολυµ-
πιακός-Παναθηναϊκός».

Κύριε Πρόεδρε, εσείς που προέρχεστε από τον πρωτογενή
τοµέα, θα ήθελα να ακούσετε ένα θέµα που αφορά τους κτηνο-
τρόφους. Ξέρω ότι δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο, αλλά είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Οι κτηνοτρόφοι, οι οποίοι πουλούν το γάλα
τους, πληρώνονται από τις εταιρείες µε τετράµηνες επιταγές.
Αρχικά το δίνουν στους συνεταιρισµούς που έχουν και µετά πλη-
ρώνονται µε τετράµηνες επιταγές. Δεν απαλλάσσονται, όµως,
από την καταβολή του ΦΠΑ. Πρέπει να πληρώσουν το ΦΠΑ αυτοί
οι πρωτοβάθµιοι συνεταιρισµοί, οι οποίοι όµως τα λεφτά τα
οποία θα πάρουν, θα τα πάρουν σε τέσσερις µήνες.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι πολύς κόσµος µε
την ισχύουσα νοµοθεσία έχει φθάσει σε ένα αδιέξοδο. Δεν είναι
δικό σας θέµα αλλά του Υπουργείου Οικονοµικών. Θα σας πα-
ρακαλέσω, όµως, να το δείτε κι εσείς, διότι ό,τι αφορά τον πρω-
τογενή τοµέα είναι πρώτιστα δικό σας θέµα. Πρέπει να το δείτε,
διότι αυτοί οι µικροί συνεταιρισµοί που κάνουν συγκέντρωση του
γάλακτος για να το πουλήσουν στις εταιρείες που κάνουν την
επεξεργασία, παίρνουν τετράµηνες ή δίµηνες επιταγές και οι πα-
ραγωγοί παίρνουν και ζωοτροφές. Καλούνται, λοιπόν, αυτοί οι
συνεταιρισµοί να πληρώσουν αυτό το ΦΠΑ. Αυτό είναι κάτι που
δεν γίνεται. Έχουµε, εποµένως, συνεταιρισµούς οι οποίοι χρω-
στούν 60.000 ευρώ, 70.000 ευρώ, 80.000 ευρώ, τα οποία αδυνα-
τούν να τα πληρώσουν, γιατί δεν έχουν πληρωθεί το γάλα το
οποίο έχουν πουλήσει στην πραγµατικότητα.

Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα, µαζί µε όλα τα άλλα που
αφορούν εξισωτικές επιδοτήσεις, περιορισµό των δασικών πε-
ριοχών από τις περιοχές που µπορούν να βόσκουν αιγοπρόβατα,
κ.λπ.. Ξέρετε ότι στα νησιά οι περιοχές είναι συγκεκριµένες και
ιστορικά πάντοτε τα δάση ήταν βοσκότοποι. Μάλιστα, τα δάση
προστατεύονταν µε τους βοσκότοπους. Σήµερα δεν θεωρείται
κανένας βοσκότοπος. 

Αυτό ισχύει πολύ περισσότερο σε ένα άλλο νησί του νοµού
µας, στη Λήµνο, όπου το µεγαλύτερο δέντρο –και το έχω πει πολ-
λές φορές- είναι ο βασιλικός. Εκεί, η Δασική Υπηρεσία έχει κα-
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τακτήσει το µισό νησί και το λέει δασικό. Όλα αυτά είναι παρα-
λογισµοί, τους οποίους πρέπει να δει πολύ σοβαρά το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Τέλος, θεωρώ ότι πρέπει να γίνει µία συζήτηση για τον πρω-
τογενή τοµέα. Σ’ αυτήν την Αίθουσα γίνονταν πολλές συζητήσεις
σε άλλες εποχές, τη δεκαετία του 1950 και του 1960. Όποιος έχει
την περιέργεια µπορεί να δει από τα Πρακτικά της Βουλής τότε
ότι γίνονταν τεράστιες συζητήσεις για κάθε ένα προϊόν που πα-
ράγουµε. Σήµερα δεν γίνεται κουβέντα. Όµως, ουσιαστικά είµα-
στε πάλι σε µία τέτοια δύσκολη εποχή και νοµίζω ότι πρέπει να
το κάνουµε.

Πιστεύω ότι η λύση της οικονοµίας µας είναι ο πρωτογενής το-
µέας. Υπάρχουν άλλες απόψεις που λένε ότι είναι η τεχνολογία.
Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να
γίνει µία συζήτηση στην Ολοµέλεια και όχι σε ένα Θερινό Τµήµα
και να υπάρξει ένα γενικό νοµοσχέδιο για να βελτιώσουµε κάποια
πράγµατα –όχι όλα, δεν µπορούν να βελτιωθούν όλα, αλλά κοµ-
µάτια-κοµµάτια- για τον πρωτογενή τοµέα και για το πώς θα
στρέψουµε νέους ανθρώπους, µορφωµένους, στον πρωτογενή
τοµέα.

Πιστέψτε µε είναι πάρα πολύ σηµαντικό, όταν πολλές χώρες

επενδύουν στον πρωτογενή τοµέα, εµείς που έχουµε αυτήν την
παράδοση να µην το κάνουµε µε το χέρι στην καρδιά.

Για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ, καλή επιτυχία και εύχοµαι
να είναι προς όφελος όλων των ανθρώπων που ασχολούνται µε
αυτά.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω µία νέα νο-
µοτεχνική βελτίωση που έχει σχέση µε την τροπολογία µε αριθµό
1749 και ειδικό αριθµό 33 που κατατέθηκε στις 26-8-2014.

Παρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Γεώργιος Καρασµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ να
φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Την τροπολογία 1749 την κάνατε
δεκτή, κύριε Υπουργέ. Είναι βουλευτική αυτή η τροπολογία. 

Τον λόγο έχει η κ. Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές ο τοµέας των

υδατοκαλλιεργειών στη χώρα µας είναι και αυτός, όπως και όλος
ο πρωτογενής τοµέας, το δυνητικό χρυσωρυχείο της χώρας, η
απάντηση στο παραγωγικό αδιέξοδο που αντιµετωπίζουµε. Αυτό
το έχουµε τονίσει πολλές φορές. 

Ευτυχώς, το σηµερινό νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφί-
σουµε, κινείται προς την κατεύθυνση της άρσης των γραφει-
οκρατικών και λοιπών διοικητικών αγκυλώσεων που
αντιµετωπίζουν, δυστυχώς, ακόµη και σήµερα οι επιχειρήσεις
της υδατοκαλλιέργειας στην προσπάθειά τους να συνεχίσουν τη
λειτουργία και την επιτυχηµένη πορεία τους. 

Καινοτοµία του νοµοσχεδίου και µείζον αίτηµα του κλάδου που
αποθάρρυνε έως τώρα τους όποιους επενδυτές είναι η απλού-
στευση της διαδικασίας αδειοδότησης των µονάδων υδατοκαλ-
λιέργειας, υπό τη µορφή της υπηρεσίας µιας στάσης. 

Είναι σηµαντικό να επαινέσουµε το Υπουργείο για το δηµόσιο
διάλογο και την ευρεία διαβούλευση του νοµοσχεδίου, γεγονός
το οποίο οδήγησε σε σηµαντικές και ουσιαστικές νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Το ενιαίο θεσµικό πλαίσιο αδειοδότησης, καθώς και
η παροχή ουσιαστικών οικονοµικών κινήτρων που εισάγονται µε
το παρόν νοµοσχέδιο, µας κάνουν να είµαστε αισιόδοξοι για το
µέλλον του συγκεκριµένου κλάδου. 

Υπογραµµίζουµε ότι οι εντυπωσιακοί ρυθµοί ανάπτυξης των
υδατοκαλλιέργειών µε την παραγωγή σηµαντικού ύψους εγχώ-
ριου φρέσκου και φθηνού ψαριού, αλλά και µε θετικό εξωτερικό
εµπορικό ισοζύγιο, ακόµη και σε περίοδο κρίσης, τον καθιστούν
πρώτης προτεραιότητας κλάδο εθνικής στρατηγικής. Γι’ αυτό και
είναι θετικό που µε το παρόν σχέδιο νόµου συνιστάται το Εθνικό
Συµβούλιο των Υδατοκαλλιεργειών, το οποίο απαρτίζεται από εκ-
προσώπους όλων των εµπλεκοµένων φορέων. 

Όµως, δυστυχώς και σε αυτόν τον κλάδο της πρωτογενούς
παραγωγής παρατηρείται το γνωστό παράδοξο, ενώ δηλαδή εί-
µαστε ηγέτες στην παραγωγή άριστων µεσογειακών ειδών και
γνώστες της τεχνολογίας των υδατοκαλλιεργειών µε µεγάλες δυ-
νατότητες να προχωρήσουµε στην ακόµη περισσότερο βιώσιµη
ανάπτυξη, από την άλλη είµαστε -όπως συνολικά και η Ευρω-
παϊκή Ένωση- εισαγωγείς µεγάλων ποσοτήτων αλιευτικών προ-
ϊόντων.

Προς αυτήν την κατεύθυνση η πολιτεία οφείλει να συντονίσει
τους αρµόδιους φορείς, ώστε να κάνει συµµέτοχους τόσο τις το-
πικές κοινωνίες αλλά και τους ευπρόσδεκτους επενδυτές του
τουριστικού κλάδου, προκειµένου να  µην εναντιώνονται σε τέ-
τοιες επιχειρηµατικές προσπάθειες, αντιθέτως να διάκεινται θε-
τικά, αφού πρόκειται για βιώσιµη οικονοµική δραστηριότητα, η
οποία απασχολεί άµεσα και έµµεσα µεγάλο αριθµό εργαζοµένων
και συµβάλλει µε τον πιο αποτελεσµατικό τρόπο στην ενίσχυση
του τουρισµού των παράκτιων περιοχών.

Είναι φερέλπιδο ότι το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται ταυτόχρονα
µε την ολοκλήρωση της αξιολόγησης νέων επενδύσεων του Μέ-
τρου 2.1 των υδατοκαλλιεργειών εβδοµήντα έξι επενδυτικών σχε-
δίων ύψους 36,5 εκατοµµυρίων ευρώ, την ολοκλήρωση της
µελέτης για το συµιακό γαριδάκι, ώστε να προωθεί ο φάκελος
ΠΟΠ και για αυτό το προϊόν αλιείας, τη συµφωνία για τη νέα
Κοινή Αλιευτική Πολιτική που την 28η Ιανουαρίου πέτυχε η Ελ-
ληνική Προεδρία για την περίοδο 2014-2020, η οποία προβλέπει
κονδύλια 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για τον κλάδο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Οι υδατοκαλλιέργειες είναι και πρέπει να αντιµετωπίζονται σαν
µια βιοµηχανία πρωτογενούς παραγωγής που παράγει υγιή και
υψηλής ποιότητας τρόφιµα, τα οποία προσφέρουν τροφή τόσο
στον εγχώριο πληθυσµό όσο και σε αυτόν της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, γι’ αυτό και  η στρατηγική σηµασία της ενίσχυσής της είναι
αδιαµφισβήτητη. 

Κι επειδή µιλάµε για πρωτογενή τοµέα µε την ευκαιρία της συ-
ζήτησης του παρόντος νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ

να µην αναφερθώ στην ανοικτή πληγή που συνεχίζει να βασανίζει
τον κτηνοτροφικό κόσµο της χώρας µας και έχει να κάνει µε τις
οδυνηρές συνέπειες του αποχαρακτηρισµού των βοσκοτόπων.
Περισσότεροι από έξι χιλιάδες κτηνοτρόφοι σε όλη την Ελλάδα,
11,5 εκατοµµύρια ευρώ απλήρωτα από τη δικαιούµενη ενιαία ενί-
σχυση. 

Κύριε Υπουργέ, βεβαίως τότε δεν ήσασταν στην ηγεσία του
Υπουργείου, αλλά εδώ και ενάµιση χρόνο ρωτάω για το συγκε-
κριµένο θέµα και, δυστυχώς, ακόµα δεν έχω πάρει οριστική
απάντηση. Οι συγκεκριµένοι κτηνοτρόφοι, λοιπόν, θα πληρω-
θούν; Ναι ή όχι και πότε; 

Από το Μάιο του 2013 µε σειρά παρεµβάσεών µου στη Βουλή
είχα εκφράσει την αγωνία µου σχετικά µε το ότι το συγκεκριµένο
πρόβληµα θα έχει δυσάρεστες συνέπειες και σε όλα τα επιδο-
τούµενα προγράµµατα που έχουν ως κριτήριο ενεργοποίησης
τις βοσκές. Δυστυχώς, επιβεβαιώθηκα µε τα όσα οδυνηρά συνέ-
βησαν µε την πληρωµή της εξισωτικής αποζηµίωσης στις 8 Αυ-
γούστου, δεδοµένου ότι έχουµε απλήρωτους κτηνοτρόφους που
µέχρι τώρα πληρώνονταν κανονικά ή κτηνοτρόφους που πήραν
ψίχουλα σε σχέση µε αυτά τα οποία δικαιούνταν. Έχουµε έναν
ολόκληρο παραγωγικό κλάδο ανάστατο για µία ακόµα φορά, µε
αποτέλεσµα να οδηγείται πολλές φορές σε ακραίες αντιδράσεις,
όπως αυτές που συνέβησαν, κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, στην
εκλογική σας περιφέρεια. 

Είπατε βεβαίως ότι θα διορθώσετε το πρόβληµα περί τα µέσα
Σεπτεµβρίου µε την πληρωµή 13 εκατοµµυρίων ευρώ. Πολύ
ωραία. Όµως, το µεγάλο πρόβληµα, κύριοι Υπουργοί, παραµένει
και έχει να κάνει µε το πρόβληµα του αποχαρακτηρισµού αυτών
των µέχρι πρότινος βοσκήσιµων εκτάσεων. Επιµένω ότι υπάρ-
χουν 11,5 εκατοµµύρια ευρώ που παραµένουν απλήρωτα. Ρωτώ,
λοιπόν, τι θα γίνει µε αυτά, όπως και τι θα γίνει την επόµενη χρο-
νιά;

Δύο χρόνια συνεχόµενων λαθών µε αποκορύφωµα τους τελευ-
ταίους δεκατέσσερις µήνες κατά τους οποίους µια απροετοίµα-
στη από χρόνια βέβαια κρατική µηχανή έτρεξε άρον άρον να
προλάβει τις κοινοτικές απαιτήσεις, είχαν ως αποτέλεσµα τη
χωρίς λόγο απώλεια τεράστιων επιλέξιµων εκτάσεων βοσκοτό-
πων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, σας παρακαλώ, δύο λεπτά ακόµα. 
Και ξέρετε ποιο είναι το κωµικό; Οι τότε υπηρεσιακοί παράγον-

τες, κύριε Υπουργέ, µας διαβεβαίωναν πως τα στρέµµατα υπε-
ρεπαρκούν για την ενεργοποίηση των δικαιωµάτων,
αποπροσανατολίζοντας την τότε πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου σχετικά µε το ότι δεν υπάρχει τελικά πρόβληµα. Αναρωτιέ-
µαι µήπως θα πρέπει να στείλουµε τους κτηνοτρόφους να
πληρωθούν στη λαλίστατη Αντιπρόεδρο του ΟΠΕΚΕΠΕ κ. Χαλι-
κιά η οποία έλεγε, για παράδειγµα, ότι δεν θα έχει κανένα πρό-
βληµα ο Νοµός Σερρών -ο δεύτερος σε σειρά προβληµατικός
µετά τη Λέσβο, κύριε συνάδελφε- µε εξακόσιους µέχρι σήµερα
απλήρωτους κτηνοτρόφους. 

Κύριοι Υπουργοί, είδαµε -δυστυχώς το είδαµε και µε τον πα-
ραλογισµό του ΕΝΦΙΑ- Βουλευτές να κρούουν τον κώδωνα του
κινδύνου ένα χρόνο πριν -καλή ώρα!- και κάποιοι µεγαλοσχήµο-
νες συµβουλάτορες της τότε πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Οικονοµικών να µας αντιµετωπίζουν περίπου ως ιθαγενείς και να
προσπαθούν να µας πείσουν για όσα τελικά άνω ποταµών συνέ-
βησαν και αναγκαστήκαµε να τα πάρουµε πίσω άρον άρον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αναρωτιέµαι αν υφίσταται τελικά η ανάληψη ευθύνης. Θα
δούµε επιτέλους κάποιον διορισµένο πρόεδρο να αναλαµβάνει
την ευθύνη και να σπεύδει να διορθώσει τουλάχιστον όσα τρα-
γικά λάθη συνέβησαν; Για παράδειγµα, ο ΟΠΕΚΕΠΕ τι σας απαν-
τάει, κύριε Υπουργέ, αφού δαπάνησε κάποια εκατοµµύρια ευρώ
σε εταιρείες για την επικαιροποίηση των δασικών χαρτών και το
πρόβληµα συνεχίζει να υφίσταται; 

Σε ό,τι δε αφορά την ακαταστασία, αυτή πραγµατικά δεν πε-
ριγράφεται. Έχω στα χέρια µου –και είναι στη διάθεσή σας- κα-
ταστάσεις µε εκτάσεις που µέσα στην ίδια χρονιά από τη µια
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κρίθηκαν µη επιλέξιµες και µετά από κάποιους ελέγχους, θεω-
ρήθηκαν 100% επιλέξιµες. Πρόκειται για εκτάσεις που δεν έχουν
κανένα δέντρο και θεωρούνται δασικές, εκτάσεις πανοµοιότυπες
που συνορεύουν και από τη µια θεωρούνται βοσκότοποι και από
την άλλη δασικές εκτάσεις. Πρέπει να τελειώνουµε µε αυτόν τον
παραλογισµό, κύριε Υπουργέ. Και είµαι σίγουρη ότι θα δείτε το
θέµα µε τη δέουσα προσοχή. 

Απαιτούµε πραγµατικά λύση. Ζητώ, λοιπόν, πολιτική πρωτο-
βουλία από εσάς για έκτακτη σύσκεψη µε τη συµµετοχή των Βου-
λευτών και των υπηρεσιακών παραγόντων των πληγέντων νοµών
στο Υπουργείο σας -είναι περίπου δέκα αυτοί που έχουν το µε-
γάλο πρόβληµα- µε την απαραίτητη βεβαίως συµµετοχή του
ΟΠΕΚΕΠΕ και βεβαίως της ηγεσίας του Υπουργείου σας για την
εξεύρεση λύσης. 

Εδώ και τώρα σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, γιατί «οι καιροί
ου µενετοί». Ο πρωτογενής τοµέας είναι η ατµοµηχανή της οικο-
νοµίας µας. Πρέπει, όµως, µε πράξεις και όχι λόγια να δείχνουµε
τη στήριξή µας και την αµέριστη συµπαράστασή µας σε µια
εποχή κρίσης, όπως αυτή που βιώνουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Κα-
ρασµάνης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινή διαπίστωση πι-

στεύω πως οι διατάξεις του συζητούµενου νοµοσχεδίου για την
ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών στη χώρα µας αποτέλεσαν αν-
τικείµενο αναλυτικής και διεξοδικής εξέτασης στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου και µάλιστα θα έλεγα ότι έγινε και ένας
ειλικρινής και ουσιαστικός διάλογος, χωρίς ακρότητες και διά-
θεσης στείρας αντιπαράθεσης αλλά µε βασικό γνώµονα τη βελ-
τίωση του θεσµικού πλαισίου ενός κρίσιµου κλάδου της
αγροτικής µας οικονοµίας. Και αυτό νοµίζω πως ήταν το πρώτο
µεγάλο κέρδος για τον κλάδο των υδατοκαλλιεργειών, έναν
κλάδο που ανεξάρτητα από την οπτική γωνία που τον αντιµετω-
πίζει κανείς –όλοι συµφωνούµε ότι- µπορεί και πρέπει να αποτε-
λέσει ένα εφαλτήριο για την περαιτέρω ανάκαµψη και ανάπτυξη
του πρωτογενή τοµέα στη χώρα µας.

Το µήνυµα που στείλαµε σε όλους όσοι δραστηριοποιούνται
σήµερα στον κλάδο, αλλά και σε όσους ενδεχοµένως αύριο επι-
θυµούν να ασχοληθούν σοβαρά µε αυτόν, είναι πως η πολιτεία
τον αντιµετωπίζει µε υπευθυνότητα και σοβαρότητα και πως δια-
καώς επιθυµεί να τον δει να αναπτύσσεται και να προκόβει. Και
προς αυτήν την κατεύθυνση θέλουµε όλοι ανεξάρτητα από τις
όποιες επιµέρους αντιρρήσεις ή διαφωνίες µας να συµβάλουµε
καθοριστικά. 

Ένα µέρος λοιπόν αυτής της συµβολής είναι το εν λόγω νο-
µοσχέδιο, το οποίο όπως προέκυψε από συζητήσεις που είχαµε
εδώ και κυρίως στην αρµόδια επιτροπή αποτελεί µία αναγκαιό-
τητα για τον ίδιο κλάδο, καθώς έρχεται να καλύψει αλλά και να
άρει κενά, αναχρονισµούς, στρεβλώσεις και αγκυλώσεις του πα-
ρελθόντος, αντιµετωπίζοντας τα υφιστάµενα αποσπασµατικά και
κατακερµατισµένα νοµοθετήµατα και εγκυκλίους µε ασάφειες
και υπερκαλύψεις.

Ο κλάδος των υδατοκαλλιεργειών πάντα ήθελε ένα νέο, σύγ-
χρονο θεσµικό πλαίσιο για την οργάνωση και τη λειτουργία του
και αυτό πιστεύω σήµερα γίνεται πράξη ως αναγνώριση από την
πολιτεία της προσφοράς του δραστήριου και µε στρατηγικό
ρόλο αυτού κλάδου. 

Ειλικρινά χαίροµαι που οι συνάδελφοι αντιµετώπισαν το νοµο-
σχέδιο αυτό µε τη βαρύτητα και τη σοβαρότητα που του αρµόζει
αναγνωρίζοντας έτσι έµπρακτα τη θετική, κατά τη γνώµη µου, επί-
δραση που θα έχει πολύ σύντοµα ως νόµος πλέον στα τεκταινό-
µενα του κλάδου των υδατοκαλλιεργειών. Γιατί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θεωρώ ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου θα λειτουρ-
γήσουν καταλυτικά και ευεργετικά δίνοντας περαιτέρω ώθηση
στις υδατοκαλλιέργειες στη χώρα µας, αφού πλέον έχουµε να κά-
νουµε µε ένα σύγχρονο, σαφές και αποτελεσµατικά προδιαγε-

γραµµένο θεσµικό πλαίσιο, µέσα στο οποίο µπορεί να κινείται
όποιος θέλει να δραστηριοποιηθεί ενεργά στην οικονοµικά βιώ-
σιµη και περιβαλλοντικά αειφορική ανάπτυξη του κλάδου. 

Το ότι σήµερα κατέχουµε την πρωτοκαθεδρία ως χώρα σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο στα προϊόντα υδατοκαλλιεργειών µπορεί
µεν να µας ικανοποιεί, ταυτόχρονα µας γεµίζει περισσότερες ευ-
θύνες όχι απλά για να τη διατηρήσουµε αλλά και να την επαυξή-
σουµε. Γι’ αυτό θεωρώ ότι όποιες ενστάσεις, αντιρρήσεις και
τροποποιήσεις εκφράστηκαν στη διάρκεια όλων των συζητή-
σεων, αφετηρία και µόνο είχαν το πώς ο κλάδος θα αναπτυχθεί
περαιτέρω καθώς όλοι γνωρίζουν ότι ως χώρα έχουµε σηµαντικά
συγκριτικά πλεονεκτήµατα λόγω µορφολογίας ακτών, υδάτων
και κλιµατικών συνθηκών για την ανάπτυξη των υδατοκαλλιερ-
γειών, που σήµερα είναι γεγονός ότι παγκοσµίως καλύπτουν
πάνω από το µισό των αναγκών της κατανάλωσης σε ψάρια και
οστρακοειδή.

Όµως εµείς θέλουµε αυτή η ανάπτυξη να µην είναι στρεβλή,
αλλά βιώσιµη, αειφορική µε µέλλον και σεβασµό στο περιβάλλον.
Άρα εκείνο που ως πολιτεία είχαµε καθήκον ήταν να εκπονή-
σουµε ένα θεσµικό πλαίσιο που να καλύπτει αυτούς τους στό-
χους µας. Θεωρώ πως το συζητούµενο νοµοσχέδιο κάνει
σηµαντικά και διαρθρωτικά βήµατα προς την επίτευξη αυτού του
σκοπού γιατί θεσµοθετεί το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης των
Υδατοκαλλιεργειών στο πλαίσιο της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε συνδυασµό µε τις κατευθύνσεις
του εθνικού µας χωροταξικού σχεδιασµού.

Γιατί συστήνει για πρώτη φορά στα χρονικά του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων το Εθνικό Συµβούλιο Υδα-
τοκαλλιεργειών. Γιατί παρέχει τη δυνατότητα παραχώρησης και
χρήσης θαλάσσιων υδάτινων εκτάσεων για µία εικοσαετία, δηµι-
ουργώντας έτσι ένα ασφαλέστερο επιχειρηµατικό κλίµα για τις
µονάδες του κλάδου και αίρει τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις
του παρελθόντος µε τις γνωστές καθυστερήσεις και εµπλοκές.
Γιατί εισάγει στον κλάδο τη λεγόµενη «υπηρεσία µιας στάσης»
στις αδειοδοτήσεις, απλουστεύοντας και εκσυγχρονίζοντας τις
γραφειοκρατικές διαδικασίες, αίροντας διοικητικά εµπόδια.

Παράλληλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το νοµοσχέδιο
αυτό που ενισχύει τις πρωτότυπες ή και δοκιµαστικές καλλιέρ-
γειες υδρόβιων οργανισµών, που θέτει ζώνες προστασίας των
υδατοκαλλιεργητικών µονάδων µε απαγορεύσεις και περιορι-
σµούς στην αλιεία γύρω από αυτές, ενώ δίνει επιτέλους λύσεις
σε µονάδες που µέχρι τώρα αποδεδειγµένα λειτουργούσαν
χωρίς άδειες, στο να γίνουν νόµιµες και λειτουργικές. Επίσης,
υπάρχει µία σειρά από άλλες διατάξεις που επιχειρούν να φέ-
ρουν µία άλλη πνοή ζωντάνιας στον κλάδο, αποσαφηνίζοντας και
απλοποιώντας διάφορες διοικητικές διαδικασίες, όπως άδειες
χρήσης κτηνιατρικής αδειοδότησης, προέγκριση και απλοποίηση
στη διαδικασία µίσθωσης και προσδιορισµό της άσκησης αρµο-
διότητας αδειοδότησης από τις αρµόδιες υπηρεσίες των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων. 

Θα σταθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 27 -αν και
έχω καταθέσει νοµοτεχνική βελτίωση- επειδή πάλι υπήρξε κριτική
γύρω από το άρθρο αυτό. Θα επαναλάβω ότι, ύστερα από έναν
παραγωγικό διάλογο, η παράγραφος 1 του εν λόγου άρθρου
αναδιατυπώθηκε, έτσι ώστε οι µονάδες υδατοκαλλιέργειας, που
αποδεδειγµένα λειτουργούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου χωρίς άδεια ίδρυσης και λειτουργίας, προσαρµόζον-
ται στις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου µέσα σε χρονικό
διάστηµα δύο ετών και όχι τριών, όπως αρχικά είχε προβλεφθεί.
Επίσης, οι µονάδες αυτές καταβάλλουν µίσθωµα από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου για την υδάτινη έκταση στην οποία
είναι εγκατεστηµένες. Αυτό το µίσθωµα δεν προβλεπόταν από
το αρχικό νοµοσχέδιο.

Παράλληλα, αυτές οι διατάξεις δεν εφαρµόζονται πρώτον, σε
µονάδες υδατοκαλλιέργειας οι οποίες, χωρίς να αιτηθούν την
παραχώρηση του συνόλου της υδάτινης έκτασης που έχουν εγ-
κατασταθεί, έχουν καταλάβει αυτήν αυθαίρετα και δεύτερον, σε
µονάδες υδατοκαλλιέργειας µε υπέρβαση της µισθωµένης υδά-
τινης έκτασης σε ποσοστό µεγαλύτερο του 10% αυτής. 

Επίσης, ρυθµίζεται –είναι κάτι που ειπώθηκε από συναδέλ-
φους- η δυνατότητα προσαρµογής στο ν. 4262/2014. 
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Με λίγα λόγια θα χαρακτήριζα αυτό το νοµοσχέδιο ως το νο-
µοσχέδιο µε το οποίο γίνεται ένα µεγάλο, σηµαντικό και ουσια-
στικό βήµα για µία σύγχρονη και σε βάθος παρέµβαση στο
θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας του κλάδου. Για τον λόγο αυτόν
καλώ όλους τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες να το
υπερψηφίσουν, όταν µάλιστα έχουν γίνει δεκτές και έχουν ενσω-
µατωθεί σε αυτό πολλές από τις παρατηρήσεις και τεκµηριωµέ-
νες προτάσεις που υποβλήθηκαν από Βουλευτές και φορείς του
κλάδου. Επίσης, καλώ να υπερψηφίσετε και µια άλλη τροπολογία
που έχουµε καταθέσει για θέµατα σηµαντικά.

Με αυτήν την τροπολογία ρυθµίζουµε θέµατα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µεταξύ των
οποίων η παράταση για δύο χρόνια της σχολικής περιόδου 2014-
2015 και 2015-2016 για τη λειτουργία των επαγγελµατικών σχο-
λών, µε σκοπό την οµαλή προσαρµογή στο νέο εκπαιδευτικό
πλαίσιο του Υπουργείου Παιδείας. 

Ρυθµίζονται, επίσης, τρέχοντα ζητήµατα λειτουργίας του ΓΕ-
ΩΤΕΕ και του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ», ενώ παρατείνεται µέχρι τις 31
Δεκεµβρίου του 2014 η προθεσµία για την υποβολή αίτησης για
εξέταση προσφυγής από το Συµβούλιο Εκδίκασης Αλιευτικών
Προσφυγών για παραβάσεις της αλιευτικής νοµοθεσίας.

Άκουσα, επίσης, να γίνεται κριτική ότι απουσιάζει η αιρετή αυ-
τοδιοίκηση από το νοµοσχέδιο αυτό. Προφανώς δεν θα έχετε
διαβάσει το νοµοσχέδιο, γιατί στην τέταρτη συνεδρίαση, στη β’
ανάγνωση, η αιρετή Περιφέρεια συµµετέχει και εκφράζει γνώµη
στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Ακόµη, άκουσα από συναδέλφους να κάνουν την παρατήρηση
για ενσωµάτωση περισσότερων λεπτοµερειών στο νοµοσχέδιο
και όχι στις κοινές υπουργικές αποφάσεις που θα πρέπει να εκ-
δοθούν µετά την ψήφισή του, όπως προβλέπεται µε εξουσιοδο-
τικές διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα να σας αναφέρω τα εξής, τα οποία είχα επαναλάβει
και στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Κατ’ αρχάς, ο
νόµος αυτός αποτελεί νόµο-πλαίσιο για την ανάπτυξη των υδα-
τοκαλλιεργειών και αυτό γίνεται για πρώτη φορά στη χώρα µας. 

Δεύτερον, οι υδατοκαλλιέργειες αναπτύσσονται σε ένα έντονα
µεταβαλλόµενο περιβάλλον, είτε αυτό αφορά στην κοινοτική νο-
µοθεσία, είτε αφορά στην επιστηµονική πρόοδο. Όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, προσφάτως ψηφίστηκε η νέα Κοινή Αλιευτική
Πολιτική, η οποία αναθεωρείται κάθε επτά χρόνια. Ως εκ τούτου,
ο νόµος δεν µπορεί να περιέχει πολλές λεπτοµέρειες, δηλαδή να
είναι µία εγκύκλιος, διότι τότε θα πρέπει να την τροποποιούµε
συχνά και είναι µία διαδικασία η οποία, όπως γνωρίζετε, δεν είναι
ευέλικτη και εφικτή.  

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι δεν διεκδικώ το αλάθητο. Στην
ιδιωτική µου ζωή καθώς και στις επαγγελµατικές µου ενασχολή-
σεις δεν διεκδίκησα ποτέ το αλάθητο. Το ίδιο κάνω και στην πο-
λιτική. Είµαι ανοικτός στο διάλογο, δέχοµαι απόψεις, προσπαθώ
να συγκεράσω απόψεις, ώστε να µπορέσουµε να βελτιώσουµε
ακόµα περισσότερο το νοµοσχέδιο αυτό. Έστω και αυτήν τη
στιγµή καλώ όλους τους συναδέλφους, αυτούς που έχουν να κα-
ταθέσουν εφικτές, ρεαλιστικές προτάσεις, να το κάνουν. Είµαστε
ανοικτοί να βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο το νοµοσχέδιο. 

Θα ήθελα να κάνω και δύο παρατηρήσεις, οι οποίες δεν είναι
µέσα στο νοµοσχέδιο. Το ένα αφορά τις εξισωτικές αποζηµιώ-
σεις. Όπως ξέρετε, το θέµα αυτό δεν δηµιουργήθηκε στους δύο
µήνες που είµαστε εµείς στην ηγεσία. Εµείς το θέµα αυτό δεν το
κρατάµε «κάτω από το χαλί», αλλά το έχουµε στη διαφάνεια, στο
φως και προσπαθούµε να βρούµε λύση, ώστε ο κτηνοτρόφος να
πάρει το µεγαλύτερο ποσό από αυτό της εξισωτικής αποζηµίω-
σης που του αναλογεί. Πιστεύω ότι µέσα στο Σεπτέµβριο θα
υπάρξουν καταθέσεις χρηµάτων στους λογαριασµούς, ώστε
πράγµατι να γίνει πράξη αυτό που είπα προηγουµένως. 

Το δεύτερο αφορά στα ροδάκινα. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
ότι είναι ένα θέµα µε το οποίο έχω ασχοληθεί προσωπικά, πριν
ακόµα υπάρξει το εµπάργκο. Το είχα αναδείξει στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή από τις αρχές Ιουνίου και µε τον αρµόδιο επίτροπο,
όπου εκεί κατέθεσα στοιχεία και ένα συγκεκριµένο φάκελο και
ζήτησα την αποζηµίωση των ροδακινοπαραγωγών για όλη την
περίοδο. Είµαστε σε µία ανοιχτή διαβούλευση. Διεκδικούµε κοι-
νοτικά κονδύλια. 

Εκείνο που θέλω να διαβεβαιώσω τους ροδακινοπαραγωγούς
από αυτό το Βήµα είναι ότι η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θα κάνει ό,τι είναι δυ-
νατόν, πρόσφορο, προκειµένου να διασφαλίσει το εισόδηµα των
παραγωγών και να προστατεύσει τον κόπο και τον ιδρώτα των
ροδακινοπαραγωγών. 

Αυτά ήθελα να πω σε αυτές τις γενικές γραµµές και περιµένω
τις προτάσεις σας για τη βελτίωση του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Είναι εδώ ο κ. Τασούλας, ο οποίος ήθελε τον λόγο για να ανα-

πτύξει την τροπολογία του;
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Επιστρέφει σε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ας ξεκινήσουµε

µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και µόλις έλθει ο κ.
Τασούλας θα πάρει τον λόγο.

Κύριε Κουρουµπλή έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, πριν τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο, θα κάνω

δύο-τρεις παρατηρήσεις που έχουν σχέση µε τον πρωτογενή
τοµέα της οικονοµίας. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, θα ψηφίσουµε την τροπολογία που
αφορά στις σχολές αλλά, ειλικρινά, δεν δέχεστε ότι για άλλη µία
φορά αποδεικνύεται πόσο πρόχειρα λειτουργεί αυτό το κράτος;

Σε έναν τόσο σηµαντικό τοµέα, όπως ο πρωτογενής τοµέας,
οι σχολές είναι πολύ σηµαντικές. Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος
ότι αυτές οι σχολές βοηθάνε στην κατάρτιση στελεχών -στα
οποία έχουµε πολύ µεγάλο έλλειµµα- και µάλιστα σε µια περίοδο
ανεργίας. Θα τολµούσα να πω ότι λόγω του ότι το προσωπικό
στον αγροτικό τοµέα είναι γηρασµένο –το διαπιστώνω από την
απεικόνιση που έχω και στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, όπου ήµουν
και Βουλευτής, και νοµίζω ότι συµφωνείτε και εσείς- υπάρχει
ανάγκη για νέα και καταρτισµένα στελέχη που να µπορούν να
πάρουν πάνω τους µια µικρή αλλά επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα στον συγκεκριµένο τοµέα, στον πρωτογενή τοµέα της οικο-
νοµίας. 

Δυστυχώς, φοβούµαι ότι για άλλη µια φορά πρόχειρα ερχόµα-
στε εδώ κάθε φορά την τελευταία στιγµή να δώσουµε παράταση.
Επιτέλους, γιατί δεν πρέπει να υπάρχει ένας σοβαρός τοµέας;
Ακούγαµε και από το ΠΑΣΟΚ και από την περίοδο εκείνη του
προγράµµατος «ΔΗΜΗΤΡΑ» που έλεγαν «θα γίνει αυτό, θα γίνει
εκείνο». Έρχονταν Υπουργοί που είχαν συλλάβει το Πνεύµα το
Άγιο και µας έλεγαν «θα λύσουµε, θα κάνουµε, θα ράνουµε».
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Πόσες είναι αυτές οι σχολές; Πόσα
στελέχη καταρτίζουν; Είναι ένα µελαγχολικό τοπίο ειλικρινά. Το
λέω σε έναν άνθρωπο ο οποίος κατάγεται από µια αγροτική πε-
ριοχή. Πιστεύω ότι έχετε πάρα πολύ καλή γνώση των προβληµά-
των και των αναγκών. 

Το δεύτερο που θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, είναι για τους
ροδακινοπαραγωγούς. Η Κυβέρνηση δεν τόλµησε λόγω πολύ
σηµαντικών γεωστρατηγικών συµφερόντων στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Ο ποντιακός ελληνισµός υφίσταται µια καταπίεση από
τους ναζιστές της περιοχής στην Ουκρανία. Επίσης, είναι η
σχέση µε την Ορθοδοξία και οι εµπορικές σχέσεις. Όλα αυτά δεν
έγιναν. Όµως µου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση γιατί δεν κάνατε µια
προσπάθεια να πείσετε µέσα από τα media τον Έλληνα να κατα-
ναλώνει περισσότερα ροδάκινα. Τόσα έχουν οικονοµήσει τα
media αφού δεν πληρώνουν ούτε ένα ευρώ για τις συχνότητες
που εκµεταλλεύονται. Έχουν πάρει θαλασσοδάνεια και δεν
έχουν δώσει ένα ευρώ. Δεν µπορεί να γίνει µια προσπάθεια να
πειστεί ο Έλληνας, να ωθηθεί να καταναλώνει όσα περισσότερα
ροδάκινα µπορεί; Και για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις ισχύει
αυτό. Να γίνει µια µεγάλη εκστρατεία. Δεν θα τρώνε προϊόντα µε
αρνητική επίδραση στην υγεία τους. Μπορεί ο καθένας µας να
τρώει και δυο και τρία και τέσσερα ροδάκινα την ηµέρα και πραγ-
µατικά να είναι πολύ καλό για την υγεία µας, περιορίζοντας
άλλου είδους τροφές που πραγµατικά δεν βοηθάνε. Δεν έχω δει
ένα πρόγραµµα. 

Δε θέλω, κύριε Υπουργέ, να σηκώσω τους τόνους, αλλά πρέ-
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πει να σας το πω. Περιµένω την αντίδρασή σας. Απευθύνοµαι και
στον Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Υπάρχει µια πλη-
ροφορία ότι από το Σύνδεσµο Κονσερβοποίησης Ροδακίνων
λόγω αυτής της κρίσης επιχειρούν να διαµορφώσουν ένα εναρ-
µονισµένο πρόγραµµα και να χτυπήσουν τις τιµές. Αυτή είναι η
πληροφορία που έχουµε. Εγώ σας τη δίνω. Είστε πολιτική ηγε-
σία, είστε και από την περιοχή. Το ξέρετε φαντάζοµαι. Πρέπει να
υπάρξει παρέµβαση. Είναι ένα θέµα που πρέπει να δείτε. 

Προσυπογράφω επίσης και αυτά που είπαν και Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ και Βουλευτές άλλων κοµµάτων καθώς και η τελευταία
οµιλήτρια, η κ. Αραµπατζή, γι’ αυτή τη γάγγραινα των υπηρεσιών
του Υπουργείου όσον αφορά τα εξισωτικά ζητήµατα, τις επιδο-
τήσεις. Άλλοι τις παίρνουν, άλλοι κόπηκαν, σε άλλους µειώθηκαν.
Είναι µια εικόνα που επιτέλους δεν µας τιµάει. Πότε θα είναι ένα
κράτος τόσο αποτελεσµατικό; Πόσα χρόνια πρέπει να περάσουν
για να φτιάξουµε µια δηµοκρατία, µια πολιτεία η οποία να λει-
τουργεί; Αυτονόητα πράγµατα είναι αυτά. Θαύµατα είναι; Επιτέ-
λους, τόσοι άνθρωποι που περνούν απ’ αυτά τα Υπουργεία
ειλικρινά διερωτώµαι καµµιά φορά τι κάνουν. Ποια είναι η δου-
λειά που κάνουν και εκκρεµούν συνεχώς τέτοια ζητήµατα, που
πραγµατικά µας πληγώνουν όλους; Και σαν πολιτικό σύστηµα,
αν θέλετε, το καταθέτω. 

Όπως και η ιστορία µε τους βοσκοτόπους. Είναι τραγωδία
αυτό που υπάρχει εκεί. Δίνουν εδώ, δίνουν εκεί. Πότε θα καθα-
ριστεί αυτό το τοπίο για να λέµε ότι στηρίζουµε εκείνους που
πραγµατικά είναι αγρότες ή κτηνοτρόφοι και δεν κοροϊδεύουµε
τον κόσµο; 

Μιλάµε για διαπλοκές. Η διαπλοκή δεν είναι µόνο σε κεντρικό
επίπεδο, διαπλοκή είναι και εκείνος που δεν έχει την πραγµατική
δραστηριότητα που πρέπει να έχει και τον αριθµό της κτηνοτρο-
φικής δραστηριότητας που πρέπει να έχει και επιδοτείται εις
βάρος εκείνου που πραγµατικά έχει. Ποτέ δεν τολµήσαµε να κα-
θαρίσουµε αυτό το τοπίο.

Επίσης, υπάρχει ένα ζήτηµα που θα ήθελα να σας θέσω, κύριε
Υπουργέ, και αφορά αλιείς στην Κάλυµνο που ασχολούνται µε
την τούνα, οι οποίοι µου παραπονιόντουσαν σε µια περιοδεία που
κάναµε εκεί ότι τις επιδοτήσεις τις παίρνουν εταιρείες και δεν τις
παίρνουν οι ίδιοι οι άνθρωποι που δραστηριοποιούνται. Υπάρχει
ένα θέµα, το οποίο δείτε το αν υπάρχει κάποια δυνατότητα να το
αντιµετωπίσουµε.

Ερχόµαστε στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, είµαι περί τα δώ-
δεκα χρόνια Βουλευτής. Κάθε φορά ένας Υπουργός -και εγώ το
κατανοώ και είναι και ανθρώπινο και είναι και θεµιτό- έχει µια φι-
λοδοξία να φέρει ένα νόµο πιστεύοντας ότι συµβάλλει, συνδέει
µε αυτόν το όνοµά του. Είναι ανθρώπινο, αλλά δυστυχώς επειδή
η πολιτική κρίνεται εκ του αποτελέσµατος βλέπουµε ότι έχουν
ειπωθεί από αυτό το Βήµα πάρα πολλά πράγµατα, πολλές προσ-
δοκίες δηµιουργήθηκαν και το αποτέλεσµα ήταν υποπολλαπλά-
σιο αυτών που έχουν ειπωθεί.

Ειλικρινά -δεν έχει να κάνει αυτό µε εσάς προσωπικά- εύχοµαι
να µην δικαιωθούν οι ενστάσεις που έχουν υποβληθεί και από
εµάς και από τα άλλα κόµµατα και η ίδια η ζωή να δικαιώσει
εσάς. Το εύχοµαι ειλικρινά. Δυστυχώς, όµως, δεν είναι έτσι τα
πράγµατα. 

Ο τοµέας για τον οποίο συζητάµε πράγµατι είναι ένας κρίσιµος
τοµέας και µε δυναµική παρουσία, αλλά και αυτός ο τοµέας φαί-
νεται ότι δεινοπαθεί από ένα τραπεζικό σύστηµα το οποίο χρεώ-
νεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε αρέσει είτε δεν αρέσει
σε µεγάλο βαθµό την καταστροφή της χώρας, ένα τραπεζικό σύ-
στηµα αυτιστικό, που νοιαζόταν µόνο για το πώς θα αρπάξει ή
πώς θα βολέψει τους «δικούς του», πώς θα χρηµατοδοτήσει
«ηµετέρους» οι οποίοι έπαιρναν δάνεια, τα «Golden Boys» των
τραπεζών. Δεν ανακαλύπτω την πυρίτιδα, το έχουν πει άνθρωποι
από όλες τις παρατάξεις, ακόµα και από την κυβερνητική παρά-
ταξη. Υπάρχουν άνθρωποι που τολµούν και λένε κάποια πράγ-
µατα. Αυτό, λοιπόν, το τραπεζικό σύστηµα µέσα από τα
µετοχοδάνεια έχει µεγάλη ενοχή και µεγάλη ευθύνη για το τι έχει
συµβεί στη χώρα. 

Αυτό γίνεται και εδώ. Ενώ είµαστε σε µια περίοδο κρίσης
έχουµε πληροφορίες ότι δανειοδοτούν επιχειρήσεις µε ακάλυπτο
τρόπο, διότι είναι χρεοκοπηµένες επιχειρήσεις και δεν στηρίζουν

δυναµικούς κλάδους της οικονοµίας, οι οποίοι πραγµατικά µπο-
ρούν να βοηθήσουν και στη δηµιουργία θέσεων εργασίας και
στην ανάπτυξη της χώρας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, αν καθίσει και σκεφτεί κανείς πόσα
λεφτά ξοδεύει η Ελλάδα για να εισάγει κρέατα, που σε τελική
ανάλυση ξέρουµε πολύ καλά ότι ως διατροφικό προϊόν σε σχέση
µε το ψάρι έχει πολύ πιο επιβαρυντικές επιπτώσεις στην υγεία,
θα διαπιστώσουµε ότι ούτε σε αυτόν τον τοµέα υπάρχει µια πο-
λιτική που να τον στηρίζει. Όλα αυτά µέσα από τη ζωή µπορούν
πραγµατικά να αναδεικνύονται και να εξελίσσονται και να προ-
ωθούνται.

Έχουµε πάρα πολλές ενστάσεις. Κύριε Υπουργέ, για άλλη µια
φορά φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που βρίθει υπουργικών αποφά-
σεων. Κύριε Πρόεδρε, δεν διστάζω να κάνω µια κριτική για άλλη
µια φορά στη Βουλή, όχι µόνο σε εσάς αλλά και σε όλες τις προ-
ηγούµενες προεδρίες, γιατί στον Κανονισµό της Βουλής επιτέ-
λους κάποτε πρέπει να εντοπίσουµε αυτήν την αδυναµία του
πολιτικού συστήµατος και να βάλουµε υποχρέωση ότι όταν προ-
βλέπεται µια υπουργική απόφαση πρέπει να υπάρχει χρονικός
ορίζοντας που να δεσµεύει την κυβέρνηση ότι αυτές οι αποφά-
σεις θα εκδοθούν. 

Θα µου πείτε: «Γιατί το λέτε, κύριε Κουρουµπλή;» Το λέω,
κύριε Υπουργέ, διότι έχουµε περίπου εξήντα χιλιάδες υπουργι-
κές αποφάσεις και ένα µεγάλο αριθµό διαταγµάτων που έχουν
προβλεφθεί σε νόµους και δεν έχουν υλοποιηθεί.

Επί αυτού θεωρούµε ότι για άλλη µία φορά θα συµβεί το ίδιο. 
Είναι αρκετά τα ζητήµατα για τα  οποία µπορεί να έχει κανείς

ενστάσεις. Το χωροταξικό. Τι αποδεικνύεται στο χωροταξικό; Ότι
δεν έγινε αρκετή διαβούλευση, ώστε σήµερα να µην έχουµε
τόσες πολλές ενστάσεις στο Συµβούλιο Επικρατείας, που πραγ-
µατικά κινδυνεύουν να τινάξουν στον αέρα το χωροταξικό. Είναι
ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο υπάρχει. 

Κάνετε µία προσπάθεια υπερσυγκέντρωσης της αποκέντρω-
σης. Δηλαδή, παίρνετε αρµοδιότητες από την περιφερειακή αι-
ρετή διοίκηση και τις πάτε στην κρατική διοίκηση, η οποία δεν
έχει υπηρεσίες για να λειτουργήσει αποτελεσµατικά. Δεν ξέρω
σε ποια λογική το κάνετε αυτό. Είναι ένα θέµα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω µε το τροµερό ζήτηµα που ταλανί-
ζει την ελληνική κοινωνία, ταλανίζει όλους µας και αφορά τον πε-
ρίφηµο ΕΝΦΙΑ. Κατετέθη µία τροπολογία, τέλος πάντων, ενώ
περιµέναµε ότι η Κυβέρνηση θα έφερνε τις περίφηµες διορθώ-
σεις. Όµως, είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
αυτά που έχει πει η Κυβέρνηση ότι θα είναι άνθρακας ο θησαυ-
ρός των διορθώσεων. Είναι ένας νόµος που χτυπάει στην καρδιά
απόλυτες προτεραιότητες συνυφασµένες µε τη ζωή του Έλληνα. 

Ο Έλληνας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχει ορισµένες προ-
τεραιότητες στη ζωή του. Και δεν είναι τωρινές. Οι αρχαίοι έλε-
γαν εκείνο το περίφηµο «υπέρ βωµών και εστιών». Κι έρχεστε
σήµερα και χτυπάτε στην καρδιά τη σύνδεση, µέσα από τους αι-
ώνες, του Έλληνα µε την κατοικία. Χτυπάτε, δηλαδή, τον πολίτη
που ξενιτεύτηκε, µπάρκαρε, στερήθηκε για να βάλει τα παιδιά
του -όπως έλεγαν οι πατεράδες και οι µανάδες µας- κάτω από
το κεραµίδι. Πήρε δάνεια, πλήρωσε πολλούς τόκους. Κι έρχεστε
σήµερα και φέρνετε αυτόν το νόµο. 

Στους εκπροσώπους σας να πείτε να διαβάζουν καλά, κύριε
Υπουργέ, όταν πάνε στις τηλεοράσεις. Διότι είναι εξαπάτηση του
ελληνικού λαού να υπάρχουν Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου και να λένε ότι αυτός ο νόµος είναι για ένα χρόνο ή για δύο.
Διαβάστε, λοιπόν, το άρθρο 1 του ν.4223 για να πείτε στον ελλη-
νικό λαό αν αυτός ο νόµος θα είναι για ένα χρόνο ή για δύο. Είναι
µία εξαπάτηση του ελληνικού λαού. Επιτέλους, είναι Βουλευτές
του ελληνικού Κοινοβουλίου! Τους ακούω καµµία φορά στα πάνελ
και πραγµατικά εκπλήσσοµαι πώς µπορεί να είναι κάποιος Βου-
λευτής, να είναι αδιάβαστος και να λέει άλλα αντί άλλων. 

Φέρνετε, λοιπόν, αυτόν τον νόµο και χτυπάτε τον Έλληνα στην
καρδιά της απόλυτης προτεραιότητάς του, όπως τον έχετε χτυ-
πήσει και στην προτεραιότητά του να µορφώσει τα παιδιά του… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε. 
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα µε τις πολιτικές αυτές που ακολου-

θείτε και αναγκάζετε τα παιδιά αυτά να παίρνουν των οµµατιών
τους και να πηγαίνουν στο εξωτερικό, παιδιά που σπούδασε µε
λεφτά του ο φορολογούµενος Έλληνας πολίτης, παιδιά που απο-
τελούν τα γερά µυαλά του τόπου. Εφαρµόζετε πολιτικές που
πραγµατικά είναι καταστροφικές. Και αντί αυτό το 3% που υπο-
χρεούστε να έχετε πλεόνασµα –υποχρεούµεθα, αν θέλετε, για
να το πω γενικώς ως πολιτεία- µε βάση αυτά που έχετε ψηφίσει
στα µνηµόνια, να είναι αποτέλεσµα ανάπτυξης που συνδέεται µε
την αύξηση του ΑΕΠ -το 3%, δηλαδή τα 6 δισεκατοµµύρια για να
ξέρει ο λαός, που υποχρεούµεθα να έχουµε πλεόνασµα το 2015-
θα είναι κυρίως από φορολογία. Ένα ποσοστό θα καλύψει ο
ΕΝΦΙΑ, τον οποίο είµαι βέβαιος -και κρατήστε το αυτό, τα γραπτά
µένουν- ότι του χρόνου θα τον αυξήσετε κιόλας. Αυτό θα κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστεύω, λοιπόν, ότι µε αυτές τις πολιτικές δεν προσφέρετε

στον τόπο, µε πολιτικές φοροµπηχτικές που πραγµατικά ρευστο-
ποιούν την ακίνητη περιουσία του ελληνικού λαού. Και σήµερα
αποδεικνύεται ότι και ως κόµµα -και εσείς ανήκατε σε ένα κόµµα
που είχατε σχέση µε τα µεσοστρώµατα- ακολουθείτε µία εντελώς
άλλη πολιτική, ακρονεοφιλελεύθερη πολιτική, όπου νοιάζεστε
µόνο για το πολύ µικρό ποσοστό των πολύ πλουσίων, αφήνοντας
στην τύχη και τη συµφορά τους όλους αυτούς τους ανθρώπους
που αποτελούσαν, αν θέλετε, ως ένα ποσοστό την εκλογική σας
βάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Τασούλα, θα τοποθετηθείτε τώρα ή να δώσω τον λόγο
στον κ. Καραγκούνη; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Θα τοποθετηθώ τώρα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Πόσα λεπτά θέ-
λετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Δύο λεπτά, ίσως δυόµισι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα σας δώσω
τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τα συµπεφωνηµένα σεβα-
στά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ναι, αλλά και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να σέβονται τον Κανονισµό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να κάνουµε και λίγο χιού-
µορ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Τασούλα,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ζήτησα από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
να φιλοξενήσει µια τροπολογία που είναι αποκλειστικής αρµο-
διότητας και ευθύνης του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού. Είχε, όµως, έναν χαρακτήρα επείγοντα. Δεν είναι κάτι
πρωτότυπο δυστυχώς. Παρουσιάζεται συχνά τέτοια εποχή που
ξεκινάει το πρωτάθληµα ένα πρόβληµα σε ορισµένες ΠΑΕ, σχε-
τικά µε την προσκόµιση φορολογικών ενηµεροτήτων. 

Στα τέλη Ιουλίου, στις 24-7-2014, το Διοικητικό Συµβούλιο της
Σούπερ Λίγκα, µε οµόφωνη απόφασή του, αποφασίζει να υπο-
βληθεί αίτηµα στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και
στην ΕΠΟ, ώστε να επιτραπεί η έκδοση του πιστοποιητικού του
άρθρου 77 του ν. 2725/1999 και η έκδοση προσωρινών δελτίων
χωρίς την προσκόµιση φορολογικών ή ασφαλιστικών ενηµερο-
τήτων, υπό τον όρο ότι αυτές θα προσκοµιστούν το αργότερο
εντός µηνός από την έναρξη του πρωταθλήµατος. 

Εξετάσαµε αυτό το αίτηµα. Αντιλαµβάνοµαι µία αιτίαση που
ακούστηκε στην Αίθουσα, ότι αυτά πρέπει να γίνονται πιο έγ-
καιρα, ώστε να µην φτάνουµε τελευταία στιγµή. Αντιλαµβάνοµαι
και την άλλη αιτίαση, ότι αυτά ενδεχοµένως δεν πρέπει να γίνον-
ται καθόλου. Πρέπει, όµως, να καταλάβετε ότι υπάρχουν κάποιες
οµάδες που κάθε φορά αντιµετωπίζουν προσωρινά αυτό το πρό-
βληµα. 

Όταν ξεκινήσαµε αυτή τη διάταξη ήταν τέσσερις οι οµάδες
που φέρονταν να έχουν αυτό το πρόβληµα. Πληροφορούµαι ότι
στην πορεία αυτές έχουν µειωθεί, γιατί ασχέτως της ρύθµισης
που επίκειται να κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών και η οποία
αφορά φυσικά και νοµικά πρόσωπα για τη ρύθµιση χρεών, άρα
για τη χορήγηση ενηµεροτήτων µετά τη ρύθµιση χρεών, βρήκαν
τρόπο να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. Επικαλούνται
προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε τις αυξήσεις των εξόδων
τους και τις αυξήσεις της φορολογίας των αµειβοµένων ποδο-
σφαιριστών. 

Εν πάση περιπτώσει, ακολουθήσαµε αυτό που γίνεται συνή-
θως. Καταθέτουµε µια διάταξη µε την οποία µέχρι 18 Σεπτεµ-
βρίου επιτρέπουµε τη συµµετοχή τους χωρίς την προσκόµιση
αυτών των δικαιολογητικών, τα οποία όµως πρέπει να φέρουν
µέχρι 18 Σεπτεµβρίου. 

Αυτή είναι η ρύθµιση που φέρνουµε, ανταποκρινόµενοι στο αί-
τηµα που υπεβλήθη. Παρακαλώ το Τµήµα να εγκρίνει αυτήν την
υποβοήθηση που κάνουµε σε κάποιες κυρίως περιφερειακές
οµάδες -πρόκειται για µια προσωρινή υποβοήθηση- µέχρι να αν-
ταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

Θέλω να πω κάτι γενικότερο για το ποδόσφαιρο µε την ευκαι-
ρία αυτή. Τα θέµατα της εξυγιάνσεως του χώρου του ποδοσφαί-
ρου δεν θα λυθούν ούτε µε τροπολογίες ούτε µε επαναλήψεις
τροπολογιών, που τις κάνουµε κάθε χρόνο ή κάθε δύο χρόνια.
Θα λυθούν µε το νέο αθλητικό νόµο, ο οποίος πολύ σύντοµα θα
δοθεί προς διαβούλευση. 

Θα ζητήσουµε τις απόψεις των κοµµάτων και εκεί θα πρέπει
να δώσουµε τον καλύτερό µας εαυτό για να µπορέσουµε να
φτιάξουµε έναν αθλητικό νόµο που θα τακτοποιήσει αυτόν τον
χώρο, ώστε όχι να γίνει ένας χώρος απολύτως αγγελικός -δεν
έχω ψευδαισθήσεις- αλλά για να βελτιωθεί πάρα πολύ σηµαν-
τικά, γιατί υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης. Σε αυτό το θέµα των
περιθωρίων βελτίωσης οι απόψεις των κοµµάτων θα είναι πολύ-
τιµες για το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µια ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα παραµεί-

νετε, κύριε Υπουργέ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Βεβαίως, θα παραµείνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Μανωλά-

κου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, φέρατε µία ρύθ-

µιση για να εξυπηρετήσετε αυτές τις οµάδες. Ωστόσο, αυτές οι
οµάδες, απ’ ό,τι λέγεται και γράφεται, έδωσαν εκατοµµύρια
ευρώ για µετεγγραφές παικτών, που σηµαίνει ότι θα µπορούσαν
να δώσουν ένα ποσό για να πάνε να ρυθµίσουν τις οφειλές προς
το δηµόσιο. Αυτό εσείς το εξετάσατε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σας είπα ότι ήδη δύο ή περισσότερες –δεν έχω
ακριβείς πληροφορίες- από αυτές τις οµάδες έχουν ολοκληρώ-
σει την τακτοποίηση των υποχρεώσεών τους και ενδέχεται νωρί-
τερα από την 18η του µηνός να έχει τακτοποιηθεί αυτό το ζήτηµα
για το σύνολο των οµάδων που αρχικά είχαν εκκρεµότητα και οι
οποίες εφέροντο να είναι τέσσερις.

Το θέµα των εκατοµµυρίων, που λέτε για µετεγγραφές, δεν
αφορά όλες τις οµάδες. Δεν έχουν όλες οι οµάδες τη δυνατό-
τητα να δίνουν εκατοµµύρια για µετεγγραφές. Κατά σύµπτωση
οι οµάδες για τις οποίες µιλάµε δεν έχουν αυτήν την ευχέρεια. 

Το θέµα, όµως, που θέσατε είναι πάρα πολύ σωστό. Είπα ότι
αυτό δεν θα λυθεί µε τροπολογίες. Το θέµα της συµπεριφοράς
των οµάδων εν σχέση µε υποχρεώσεις προς το δηµόσιο πρέπει
να λυθεί µία διά παντός, ώστε να µην χρειαστεί άλλη φορά να
χρησιµοποιούµε µεθόδους παρατάσεως αποφυγής επιπτώσεων,
όπως κάνουµε τώρα. Αλλά, αυτό νοµίζω ότι θα το δούµε µε τον
νέο αθλητικό νόµο.

Να ξέρετε, πάντως, ότι κατά σύµπτωση αυτή τη φορά οι οµά-
δες που ενδεχοµένως αφορά αυτή η διάταξη δεν έχουν αυτήν
την ευχέρεια που αναφέρατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα το δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων της Τρίτης 2 Σεπτεµβρίου 2014.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρα 29 παράγραφος 1 και 130 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 52/28-8-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Καράµπελα προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την αύ-
ξηση της τιµής των διοδίων στην Κεντρική Ελλάδα.

2. Η µε αριθµό 51/28-8-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεό-
δωρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη µεταφορά των Δικαστη-
ρίων του Πειραιά εκτός πόλης.

3. Η µε αριθµό 54/28-8-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας Ξη-
ροτύρη - Αικατερινάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τον έλεγχο της φοροδιαφυγής και ιδιαίτερα της φορολόγησης
των διαφόρων λιστών των εµβασµάτων του εξωτερικού.

4. Η µε αριθµό 53/28-8-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τις δραµατικές επιπτώσεις του καταρροϊ-
κού πυρετού στην αιγοπροβατοτροφία.

5. Η µε αριθµό 55/28-8-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Βασι-
λείου Καπερνάρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε
την «Γερµανική αυθαίρετη ανάµειξη στην εξωτερική –εθνική µας
πολιτική».

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Καραγκούνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, να κάνω ένα σχόλιο στα όσα είπε ο Υπουργός

Πολιτισµού και να συµφωνήσουµε επί της αρχής ότι όντως δεν
µπορούµε να δίνουµε παρατάσεις στην ανοµία, στην παρατυπία
και νοµίζω ότι αυτό πρέπει να είναι κοινή συνισταµένη. Να δούµε,
βέβαια, µε τον αθλητικό νόµο τι «εµπόδια» -θα έλεγα- θα µπουν
σε τέτοιες λογικές. Έτσι πρέπει να ισχύει.

Βέβαια, πολλές οµάδες και πολλές ανώνυµες εταιρείες –γιατί
στην ουσία ανώνυµες εταιρείες είναι- έχουν όντως, όπως όλες
οι επιχειρήσεις, κοινό αίτηµα για διευκολύνσεις. Και κάνουµε τέ-
τοιες διευκολύνσεις, γιατί πραγµατικά βρισκόµαστε σε µια δυ-
σχερή οικονοµική κατάσταση. Και αντιλαµβάνοµαι ότι στη λογική
αυτής της διευκόλυνσης πρέπει να ψηφίσουµε αυτήν την τροπο-
λογία. Άλλωστε, απ’ ότι αντιλαµβάνοµαι δεν χαρίζεται κάτι. Μία
καλύτερη ρύθµιση γίνεται. Και σε αυτήν τη λογική νοµίζω ότι όλοι
συµφωνούµε.

Θεωρώ πολύ σηµαντικό το σηµερινό νοµοσχέδιο. Στην ουσία
τι κάνουµε; Ερχόµαστε να διευκολύνουµε τον πρωτογενή τοµέα,
αυτό που για µένα θεωρώ ότι είναι το ζητούµενο σήµερα. Είµα-
στε µία χώρα που πρέπει να βγει από τη λογική της κρατικής οι-
κονοµίας, να βρούµε δηλαδή έσοδα, να αξιοποιήσουµε τα
συγκριτικά πλεονεκτήµατα µας. Και βεβαίως η αλιεία, οι υδατο-
καλλιέργειες είναι ένα από τα πλεονεκτήµατά µας. 

Οπότε θεωρώ ότι σε οποιαδήποτε διευκόλυνση γίνεται στη µε-
γάλη γραφειοκρατία, που ισχύει βεβαίως παντού, δεν µπορούµε
να είµαστε αντίθετοι. Είναι ένα νοµοσχέδιο πραγµατικά µεταρ-
ρυθµιστικό και ως έτσι το αντιλαµβάνοµαι.

Βεβαίως, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί η Αντιπολίτευση και ει-
δικά ο ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µια φορά ψηφίζει «ΟΧΙ» στα αυτονόητα.
Αυτά είναι αυτονόητα ώστε να µπορέσουµε να καλυτερεύσουµε
τη δοµή, τη λειτουργία της οικονοµίας µας. Εκεί πρέπει να λέµε
«ΝΑΙ», να µην λέµε συνεχώς «ΟΧΙ» σε οτιδήποτε καλό πάει να γίνει. 

Αντιλαµβάνοµαι και την οικονοµική θεωρία του ΣΥΡΙΖΑ. Το
έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Εγώ από αυτό το Βήµα το λέω
συνεχώς. Ποια είναι η λογική σας; Η λογική σας είναι ότι στη
χώρα αυτή υπάρχει µια συγκεκριµένη πίτα η οποία είναι δεδο-
µένη. Και τι λέµε; Θα έρθουµε να αναδιανείµουµε αυτήν την πίτα
-όπως εµείς βεβαίως νοµίζουµε- για να καλύψουµε τις όποιες
υποσχέσεις έχουµε δώσει ή τις όποιες ανάγκες της οικονοµίας. 

Εµείς σας έχουµε πει πολλές φορές ότι αυτή η πίτα δεν είναι
δεδοµένη και ότι πρέπει να κάνουµε συγκεκριµένες αλλαγές,

συγκεκριµένες µεταρρυθµίσεις, ώστε να µπορέσουµε να αυξή-
σουµε αυτήν την πίτα. Διότι, µόνο τότε θα µπορέσουµε πραγµα-
τικά να έχουµε µία οικονοµία που θα λειτουργεί σε πολύ υγιή
δεδοµένα.

Διαφορετικά, αν έρχεσαι και λες κάθε φορά ότι «Εγώ θα ανα-
διανείµω αυτήν την πίτα που θεωρώ δεδοµένη» δεν νοµίζω ότι
πετυχαίνεις κάτι.

Να σας πω πως το θεώρησε πριν από κάποιο χρονικό διά-
στηµα ο κ. Ολάντ, ο αριστερός ηγέτης της Γαλλίας; Αυτό θεώ-
ρησε. Και το λέω γιατί είναι πολύ επίκαιρο. Θεώρησε ότι η πίτα
και εκεί είναι δεδοµένη. Και τι είπε; «Θα έρθω και θα υπερφορο-
λογήσω τον πλούτο, όπου υποφορολογείται στη Γαλλία. Θα
έρθω και θα αυξήσω το φόρο στις ανώνυµες εταιρείες, που υπο-
φορολογούνται στη Γαλλία». Το έκανε. Αποτέλεσµα; Είδε την
πραγµατικότητα. Και ποια είναι η πραγµατικότητα; Ότι, δυστυ-
χώς, υπάρχει κινητικότητα στον πλούτο και ότι ανά πάσα στιγµή
κάτι που θεωρείς δεδοµένο ότι θα µείνει στη Γαλλία ή στην Ελ-
λάδα φεύγει την επόµενη µέρα και πάει σε µια έξω χώρα ή θα
έχει ένα πολύ οικτρό, οδυνηρό αποτέλεσµα, δηλαδή, φεύγοντας
αυτές οι εταιρείες από τη χώρα να δηµιουργήσουν µεγάλη ανερ-
γία. 

Τι έγινε στη Γαλλία; Η ανεργία για πρώτη φορά ανέβηκε πάνω
από 10%. Πολλές επιχειρήσεις φύγανε από τη Γαλλία. Σας θυµί-
ζει κάτι αυτό; Τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ; Μας θυµίζει –εµένα τουλάχιστον-
αυτά που λέτε ως βασική προµετωπίδα του προγράµµατός σας.
Θα έρθετε, λέει, και θα υπερφορολογήστε τον πλούτο ή θα ανε-
βάσετε το φόρο στις ανώνυµες εταιρείες, θα τα πάρετε απ’ αυ-
τούς που έχουν. Το έκανε η Γαλλία και είδατε τα αποτελέσµατα:
Τεράστια ανεργία, τεράστια ελλείµµατα. Θα έλεγα, ανέβηκε στο
3,5% το έλλειµµα για πρώτη φορά για τη Γαλλία. Έχει και το
χρέος. Και τι λέει, λοιπόν, πλέον η Γαλλία; «Αυτά που λέγαµε πριν
ενάµιση χρόνο ήταν µπούρδες και πρέπει να τα αλλάξουµε». Τι
λέει ο νέος Γάλλος Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Μακρόν; Τι έλεγε
πριν από ένα-ενάµιση χρόνο όταν έβαζε ο Ολάντ αυτήν την υπερ-
φορολόγηση; Έλεγε, «Είµαστε η Κούβα χωρίς τον ήλιο». Επι-
τρέψτε µου και τα γαλλικά, «Nous sommes Cuba sans le soleil».
Αυτό είπε, διότι ήξερε τι θα γίνει. Και τι έρχονται και λένε τώρα;
«Όχι, ακολουθήσαµε µια τελείως λάθος οικονοµική πολιτική, µια
τελείως λάθος φορολογική πολιτική και πρέπει αυτό να το ξανα-
δούµε». 

Εσείς, λοιπόν, ευαγγελίζεστε ότι θα βρείτε λύση στην πολύ δυ-
σχερή οικονοµική κατάσταση που ζούµε, όταν ήρθε η ίδια η
πράξη στην ηγέτιδα δύναµη Γαλλία, όχι µε τα οικονοµικά προ-
βλήµατα που έχουµε εµείς, γιατί έχουν και εξαγωγές, έχουν και
αγροτικό τοµέα, έχουν και πρωτογενή παραγωγή, έχουν και δευ-
τερογενή παραγωγή, έχουν και τριτογενή, είναι πρώτοι στον του-
ρισµό στον κόσµο και βλέπετε τα προβλήµατα; Θεωρείτε, λοιπόν,
ότι είναι εύκολα τα πράγµατα, ότι έτσι µπορούµε να βρούµε λύ-
σεις, λέγοντας «Εγώ θα βάλω ένα φόρο και τελικά θα βρω τη
λύση του προβλήµατός µας»; Δεν είναι έτσι τα πράγµατα.

Και τι σας λέµε; Στηρίξτε την προσπάθεια να έχουµε επενδύ-
σεις, στηρίξτε την προσπάθεια να κάνουµε αποκρατικοποιήσεις,
να βρούµε, δηλαδή, περισσότερα οικονοµικά έσοδα, για να µπο-
ρέσουµε να λειτουργήσουµε την οικονοµία µας καλύτερα, να
µπορέσουµε να καλύψουµε τις τρύπες που πραγµατικά δηµιουρ-
γούνται, να µπορέσουµε να αυξήσουµε µισθούς, να µπορέσουµε
να µειώσουµε τη φορολογία. Διότι, ποιο είναι το διακύβευµα
αυτήν τη στιγµή; Ποιο είναι το πρόταγµα που έχει η Κυβέρνηση
από εδώ και πέρα; Τι θα πάει να διεκδικήσει στο Παρίσι; Τι
έχουµε το επόµενο διάστηµα να κάνουµε; Να ρυθµίσουµε το
χρέος. Γιατί να ρυθµίσουµε το χρέος; Για να µην πληρώνουµε
5,5 µε 6 δισεκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο σε τόκους. Να µας
µείνει µεγαλύτερο οικονοµικό απόθεµα ώστε να µπορέσουµε να
λειτουργήσουµε την οικονοµία µε άλλους όρους, µε υγιείς
όρους. Να µην χρωστάµε ΦΠΑ στις εταιρείες οι οποίες σβήνουν
αυτήν τη στιγµή, να µπορέσουµε να δώσουµε φοροελαφρύνσεις
και φοροαπαλλαγές. Πώς θα γίνει αυτό αν δεν έχεις τα οικονο-
µικά δεδοµένα; Λέγοντας «ΟΧΙ» στην εισροή χρηµάτων από
άλλες πηγές, που εµείς το θεωρούµε απαραίτητο και αναγκαίο;

Δεν γίνεται έτσι οικονοµική πολιτική, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Και απευθύνοµαι στο ΣΥΡΙΖΑ, που ως Αξιωµατική Αντι-
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πολίτευση έχει µια συγκεκριµένη λογική η οποία εκ των πραγµά-
των αυτοαναιρείται. 

Με την έννοια αυτή, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό το
νοµοσχέδιο που φέρνετε, όσον αφορά την καλύτερη λειτουργία
του πρωτογενούς τοµέα, γιατί εντοπίζεται σε έναν κλάδο ο
οποίος για µένα είναι πολύ σηµαντικός. Αν δεν κάνω λάθος, οι
υδατοκαλλιέργειες είναι ο πρώτος πλέον κλάδος στις εξαγωγές.
Η Ελλάδα καλύπτει δηλαδή το 40% της ευρωπαϊκής παραγωγής,
εκ του οποίου το 80% το εξάγει. 

Εγώ, βεβαίως, που έχω και µία γνώση του Νοµού Αιτωλοακαρ-
νανίας, γιατί έχουµε πολλές υδατοκαλλιέργειες τόσο στον Αµ-
βρακικό όσο και στην πλευρά του Ιονίου, σας λέω πως είναι πολύ
σηµαντικό το συγκριτικό πλεονέκτηµα που έχει η Ελλάδα. Διότι
έχουµε το σαφές αυτό πλεονέκτηµα µε τα ήπια καλοκαίρια, όχι
πολύ ζεστά καλοκαίρια, και, βεβαίως, από την άλλη έχουµε και
ήπιους χειµώνες. Δηλαδή στον ανταγωνισµό µε άλλα κράτη,
όπως η Λιβύη που έχει πολύ ζεστά καλοκαίρια ή η Ισπανία που
έχει πάρα πολύ κρύους χειµώνες, το πλεονέκτηµα αυτό είναι
πολύ σηµαντικό. Διότι -εσείς το ξέρετε καλύτερα- το να αναπτυχ-
θεί µία τσιπούρα, γιατί η Ελλάδα έχει την πρωτοκαθεδρία στην
καλλιέργεια τσιπούρας και λαβρακίου και στην ουσία τροφοδοτεί
και την Ευρώπη. Οι ειδικοί στον Αµβρακικό µου λένε ότι το να
γίνει µία τσιπούρα τετρακόσια γραµµάρια θέλει δεκατρείς µήνες,
ενώ στην Ισπανία θέλει είκοσι έναν µήνες. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
µπορούµε να εξάγουµε την τσιπούρα στην Ισπανία σε φθηνότερη
τιµή από ό,τι οι ίδιοι οι Ισπανοί. Τεράστιο συγκριτικό πλεονέ-
κτηµα. 

Τι έρχεται και λέει, λοιπόν, το Υπουργείο; Τις άδειες που σας
δίνω στις υδατοκαλλιέργειες δεν µπορείτε να τις περιµένετε δύο
ως πέντε χρόνια, δεν µπορείτε να πηγαίνετε κάθε φορά στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, στο ΥΠΕΚΑ, στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών ή στο Υπουργείο Τουρισµού να καταθέτετε κάθε
φορά την αίτηση, χάνοντας χρόνο. Όχι, όλα αυτά θα µαζευτούν
σε έναν φορέα, την αποκεντρωµένη διοίκηση, η οποία αναλαµ-
βάνει πλέον να κάνει αυτή τη δουλειά. Αυτό σηµαίνει ότι µει-
ώνουµε τον χρόνο έκδοσης της άδειας. Είναι πολύ σηµαντικό
όταν έχεις αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα. 

Θα µου πείτε «Υπάρχει πρόβληµα µε το τραπεζικό σύστηµα».
Βεβαίως. Διότι η Ελλάδα είχε αυτό το πρόβληµα σε σχέση µε την
Ισπανία, το πρόβληµα δηλαδή της πρόσβασης στον τραπεζικό δα-
νεισµό -που σας είπα πιο είναι το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα, ότι
παράγουµε πολύ πιο γρήγορα και πολύ καλύτερο προϊόν, απ’ ό,τι
οι άλλες χώρες της Μεσογείου. Η Ισπανία είχε και χαµηλότερα
επιτόκια και ευκολότερη πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό. 

Γιατί τρέχαµε, κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών; Γιατί τρέχαµε για να µπορέσουν οι
τράπεζες να έχουν τη δυνατότητα να κάνουν αυτόν τον δανει-
σµό; Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, ένας λόγος γιατί είναι σηµαν-
τικό να λειτουργεί το τραπεζικό σύστηµα, ώστε να µπορέσεις να
βοηθήσεις τα συγκριτικά σου πλεονεκτήµατα, τα οποία θάβονται,
τα οποία καταστρέφονται. Και λέµε «Όχι». 

Τα δίνουµε -λέει- στις τράπεζες. Το ζήτηµά µας είναι να κά-
νουµε αντιπαράθεση µε τις τράπεζες ή να µπορέσει να λειτουρ-
γήσει η οικονοµία στη χώρα; Αυτό δεν καταλαβαίνετε, γιατί
τρέξαµε να βγούµε στις αγορές. Τρέξαµε να βγούµε στις αγορές
γιατί δεν µπορείς να έχεις ένα επιτόκιο δανεισµού 10%. Βγήκαµε
στις αγορές, κάναµε το επιτόκιο αναφοράς 3,75%-4% και µπο-
ρούν πλέον οι εταιρείες να δανείζονται πολύ πιο φθηνά. Εισρέει
χρήµα στο τραπεζικό σύστηµα, ώστε να µπορέσει να δώσει στις
επιχειρήσεις. 

Πώς θα γινόταν αυτό; Λέγοντας «Όχι, δεν θέλουµε να κάνουµε
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών, όχι, να µη βγούµε στις αγορές,
όχι, να έχουµε υψηλά επιτόκια»; Αυτό προσπαθήσαµε και κάναµε
για το οποίο κατηγορούµεθα από την Αντιπολίτευση. Είναι ση-
µαντικά πράγµατα στα οποία, εάν δεν οµονοήσουµε, δεν είναι
κοινός τόπος για όλα τα κόµµατα, δεν νοµίζω ότι θα βρούµε καµ-
µία άκρη. 

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Προέδρε.
Κι έχεις απέναντι τον ανταγωνισµό. Η Τουρκία δεν έχει αυτές

τις νόρµες και τα ευρωπαϊκά στάνταρ -εσείς τα ξέρετε καλύτερα,
κύριε Υπουργέ- έχει χαµηλότερο εργατικό κόστος, επιδοτεί

µέρος αυτών των επιχειρήσεων, έχει τις ίδιες συνθήκες, γιατί στο
Αιγαίο είναι κι αυτοί, κι αυτοί έχουν στο Αιγαίο υδατοκαλλιέρ-
γειες. Πρέπει να τους ανταγωνιστούµε και δεν µπορούµε να το
κάνουµε εάν δεν έχουµε πιο φιλικό περιβάλλον στην επιχειρηµα-
τικότητα -αυτό που κάνει το νοµοσχέδιο αυτό- ή αν δεν έχουµε
πολύ πιο εύκολη πρόσβαση στον δανεισµό. 

Οπότε, µε αυτήν την έννοια, υπερψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Εγώ θα το έλεγα µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο, βοήθεια στον
πρωτογενή τοµέα. 

Θα κλείσω µε τα σχόλια που ακούστηκαν για τον ΕΝΦΙΑ.
Η λογική που ψηφίσαµε το συγκεκριµένο φόρο ακινήτων ήταν

πολύ περισσότεροι να πληρώσουν λιγότερα, διότι ταµειακά στην
ουσία µιλάµε για το ίδιο ποσό είσπραξης, κοντά στα τρία δισε-
κατοµµύρια. Δεν αλλάζει, δηλαδή, ο στόχος εισπραξιµότητας, ο
ίδιος είναι µε πέρυσι. Απλά τι είπαµε; Πολύ περισσότεροι να πλη-
ρώσουν λιγότερα. 

Και βεβαίως οφείλω να παραδεχτώ ότι υπήρξε πρόβληµα από
τις αρµόδιες υπηρεσίες και αυτό ήρθαµε να λύσουµε τώρα. Έρ-
χεται βέβαια αυτή η τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών
που παρατείνει για ένα µήνα, ως τις 30 Σεπτεµβρίου, την οφειλή
που πρέπει να πληρώσει ο φορολογούµενος, αλλά βεβαίως θα
επέλθει και άλλη τροποποίηση και για περισσότερες δόσεις,
αλλά βεβαίως για να βρεθεί λύση στο µεγάλο πρόβληµα που πα-
ρουσιάστηκε στους τέσσερις χιλιάδες συνοικισµούς. Και βε-
βαίως έρχεται µια πλειάδα άλλων ευνοϊκών ρυθµίσεων τις οποίες
έχουν ζητήσει και συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αλλά και εµείς, ώστε
να απαλειφθούν αυτά τα πολύ δύσκολα όσον αφορά το φόρο
ακινήτων. Εγώ έχω πει ότι κάποια στιγµή και σε βάθος χρόνου
είναι και βούληση της Κυβέρνησης, το έχει πει και ο Υπουργός
των Οικονοµικών. Επιπλέον πρέπει να γίνει επιτέλους η ρύθµιση
των αντικειµενικών αξιών και όσο το δυνατόν να έρθουµε κοντά
στις εµπορικές αξίες, το οποίο έχουµε µπροστά µας. 

Με την έννοια αυτή υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-

τήτων Ελλήνων κ. Χαϊκάλης.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Αριστοτέλης έλεγε ότι η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού.

Βεβαίως πρέπει να προβλέπει την εξέλιξη γεγονότων και να βρί-
σκει λύσεις, αν υπάρχουν προβλήµατα, να έχει αξιοπιστία η πο-
λιτική, λόγων, θέσεων και αξιών και βέβαια να προστατεύει τους
πολίτες βάσει του Συντάγµατος. 

Και τίθεται το ερώτηµα: Το κάνει αυτό η Κυβέρνηση; Αυτή είναι
η µεγάλη πληγή στο σήµερα, ότι δυστυχώς ούτε οι πολίτες προ-
στατεύονται ούτε υπάρχει εµπιστοσύνη στο Σύνταγµα ούτε αξιο-
πιστία και λόγος υπάρχει και βέβαια δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη. Αλλιώς δεν µπορώ να χαρακτηρίσω το πώς ξαφνικά
φτάσαµε στο µεγάλο εµπάργκο της Ρωσίας απέναντι στα ευρω-
παϊκά προϊόντα. Όταν πήγαν όλοι οι κύριοι Υπουργοί και συµφώ-
νησαν στο να βάλουν κυρώσεις στη Ρωσία, δεν ήξεραν ποιος
είναι ο Πούτιν; Δεν µπόρεσαν να φανταστούν τι συνέπεια θα
υπάρξει από όλη αυτή την ιστορία στο µέλλον των ευρωπαϊκών
προϊόντων από τη στιγµή που υπάρχουν αυτές οι εµπορικές σχέ-
σεις µεταξύ ευρωπαϊκών χωρών και Ρωσίας;

Και θα ήθελα να δούµε και τα προβλήµατα αυτά τα οποία αν-
τιµετωπίζουν µέχρι στιγµής οι ροδακινοπαραγωγοί της βόρειας
Ελλάδας από την επιβολή του ρωσικού εµπάργκο και από τις χα-
µηλές τιµές πώλησης των προϊόντων τους τη φετινή εµπορική
περίοδο λόγω της παρατεταµένης οικονοµικής κρίσης, η οποία
έχει επιβαρυνθεί. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η αποζηµίωση που λαµβάνει ο µεµονωµένος παραγωγός είναι η
µισή από αυτήν την οποία λαµβάνει ο οργανωµένος παραγωγός.
Και δεν καταλαβαίνουµε γιατί υπάρχει αυτή η αδικία. Ενώ σε
όλους τους παραγωγούς σε όλα τα προϊόντα ισχύει το ίδιο, ξαφ-
νικά στα ροδάκινα ο µεµονωµένος έχει τη µισή τιµή από τον ορ-
γανωµένο παραγωγό.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση πρέπει να ασκήσει ακόµη µία
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έντονη πίεση για να λυθεί το πρόβληµα αυτών των παραγωγών
και η αποζηµίωσή τους να είναι η ίδια και στις δύο κατηγορίες.
Νοµίζουµε ότι αυτό είναι δίκαιο και αφήνουµε στην άκρη τις
όποιες επιπτώσεις µπορεί να έχει φέρει το ρώσικο εµπάργκο
στην ελληνική οικονοµία, η οποία δεν αφορά µόνο βέβαια τους
παραγωγούς των προϊόντων και δεν είναι µόνο τα ροδάκινα, είναι
και τα προϊόντα που θα έρθουν αργότερα, σταφύλια, ακτινίδια
κλπ., αλλά έχει χτυπήσει και την Οµοσπονδία των Φορτηγών Αυ-
τοκινητιστών της Ελλάδας. Και το λέµε αυτό γιατί αυτήν τη
στιγµή µε έναν πρόχειρο τζίρο που έκανα, ειδικά οι εξαγωγές στη
Ρωσία είχαν ένα όφελος γύρω στα δέκα εκατοµµύρια ευρώ, το
οποίο έχει εξαφανιστεί αυτήν τη στιγµή και µάλιστα υπάρχουν
τριάντα φορτηγά δηµοσίας χρήσης τα οποία έχουν γυρίσει µε
φορτωµένο το εµπόρευµα και έχουν χάσει τον επιπρόσθετο
ναύλο, όπως υπήρχε από τα προϊόντα τα οποία θα έφερνε από
τη Ρωσία στην Ελλάδα.

Είναι κάτι που πιστεύω ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση να το δει
σοβαρά για το πώς θα αντιµετωπίσει στο µέλλον αυτές τις πολι-
τικές.

Χθες, ξέρετε, λίγο γέλασα γιατί άκουγα στον «REAL FM» πα-
λαιότερες δηλώσεις πολιτικών προσώπων, οι οποίες υπάρχουν
και οι οποίες µε έβαλαν σε πολύ µεγάλες σκέψεις, από τον κ. Γε-
ωργιάδη, που έλεγε ότι «είµαι στο ΛΑΟΣ και δεν πρόκειται να
πάω ποτέ στη Νέα Δηµοκρατία και όσοι τα λένε αυτά έχουν πάρει
ναρκωτικά κ.λπ.», από τις δηλώσεις του κ. Βενιζέλου, ο οποίος
έλεγε ότι «η ΔΕΗ δεν µπορεί να γίνει το στοιχείο είσπραξης χα-
ρατσιών και φόρων» και από τον κ. Σαµαρά, ο οποίος έλεγε ότι
«ο νέος φόρος θα είναι πολύ µικρότερος και θα ανακουφίσει
όλους τους Έλληνες» και έρχεται ξαφνικά ο ΕΝΦΙΑ. 

Περί ΕΝΦΙΑ θα σας αναφέρω απλώς σήµερα ότι εµείς θα κα-
ταψηφίσουµε ό,τι έχει σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ, διότι πιστεύουµε ότι
είναι αντισυνταγµατικός, είναι ένας παράλογος, παράνοµος, πα-
ράτυπος νόµος.

Θα θυµίσω τι έλεγε ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο
Πάνος ο Καµµένος, στη συνεδρίαση της ψήφισης του νοµοσχε-
δίου για τον ΕΝΦΙΑ: «Και, βέβαια, στη σηµερινή συνεδρίαση θα
αποφασίσουµε να βάλουµε βαρείς φόρους, κεφαλικούς φόρους,
φόρους που δεν υπήρχαν παρά µόνο στην Αγγλία του 14ου αιώνα
από τότε που θεσπίστηκαν οι φόροι της κατηγορίας poor taxes,
φόρους που πρέπει να πληρώσουν όλοι οι ενήλικες ανεξαρτήτως
εισοδήµατος, µε κορυφαίο το φόρο εκείνον που έπρεπε να πλη-
ρώσει κάποιος απλά και µόνο επειδή ζούσε». Κάποιες διαµαρτυ-
ρίες ξέσπασαν τότε και κάποιοι χωρικοί επαναστάτησαν και
ξεκίνησε η ιδιαιτέρως καταστροφική εξέγερση των χωρικών.

Τελικά, αυτό είναι το ζητούµενο; Να οδηγήσουµε µία χώρα σε
εξέγερση; Με ένα φορτωµένο ουσιαστικά, υπερφορολογηµένο
πρόγραµµα των Ελλήνων, να βάλουµε κι έναν κεφαλικό φόρο
πάνω στα ακίνητα, τα οποία δεν έχουν καµµία δυναµική, δεν απο-
δίδουν κανένα εισόδηµα; Αφήστε το Σύνταγµα γιατί το έχουµε
παραβιάσει και δεν το συζητάµε. Τη λογική επικαλούµαι στα
πράγµατα, όχι τίποτε άλλο. Μιλάµε για λογική.

Έστω να δεχθούµε ότι ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας φόρος είσπραξης.
Επειδή πιστεύω ότι είναι ένα αγγλικό κείµενο, που δεν έχει καµ-
µία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα και το οποίο ήλθε,
τοποθετήθηκε µέσα στην ελληνική Κυβέρνηση και υπηρετεί δια-
τεταγµένες υπηρεσίες, τις οποίες πρέπει να εκτελέσει η ελληνική
Κυβέρνηση, έρχοµαι να σας πω: «Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακι-
νήτων και άλλες διατάξεις». Η συνταγµατική επιταγή του άρθρου
21 παράγραφος 2 τι λέει; Ιδιαίτερη φροντίδα για τους πολύτε-
κνους. Έχω ένα κόλληµα µε τους πολύτεκνους, έχω ένα κόλληµα
µε το δηµογραφικό πρόβληµα της Ελλάδας και θα επικαλεστώ
πάλι τη ρήση του Πρωθυπουργού, ο οποίος είχε πει ότι «οποι-
αδήποτε δαπάνη για το δηµογραφικό πρόβληµα δεν είναι σπα-
τάλη, αλλά επένδυση για το µέλλον της Ελλάδας, µίας Ελλάδας
που δεν γεννάει και γερνάει». Και να τα αποτελέσµατα! Φτάνουµε
σήµερα σε στοιχεία να υπάρχει ο ΕΝΦΙΑ στους πολύτεκνους, να
τσακίζει οικογένειες που έχουν παιδιά. 

Δείτε την ανισότητα που υπάρχει. Το όριο της φτώχειας για
τον άγαµο είναι 6.591 ευρώ και για να τύχει της έκπτωσης του
ΕΝΦΙΑ του 50%, όπως λέει το άρθρο 7 του νόµου, πρέπει να έχει
ετήσιο εισόδηµα το όριο της φτώχειας ή 40%, δηλαδή 9.000 πε-

ρίπου. Αντιθέτως, για τον πολύτεκνο µε σύζυγο και τέσσερα προ-
στατευόµενα τέκνα το όριο της φτώχειας είναι 21.500. Αντί να
προσθέσει στον άγαµο 40% δηλαδή άλλες 8.000, πράττει το
ακριβώς αντίθετο, του µειώνει το ποσοστό κατά 20% και το κα-
τεβάζει στις 17.000.

Επίσης, είναι δυνατόν ο νόµος να προβλέπει για την παραπάνω
έκπτωση ο άγαµος να έχει ένα σπίτι εκατόν πενήντα τετραγωνι-
κών για να πάρει την έκπτωση και ο πολύτεκνος να έχει την ίδια
ακριβώς ανεξαρτήτων τέκνων, µε τέσσερα, µε επτά µε οχτώ παι-
διά; Έχει λογική; Αυτό προσπαθώ να κατανοήσω και εκεί είναι
που κολλάω. Εκεί είναι που δεν καταλαβαίνω τι πάτε να κάνετε. 

Όµως, έρχεται στο µυαλό µου η δήλωση του Γεωργίου του
Παπανδρέου το 2009, που ξαφνικά µας θύµισε ότι η ιδιωτική πε-
ριουσία των Ελλήνων ανέρχεται –λέει- γύρω στο 1,5 τρισεκατοµ-
µύριο. Δεν καταλαβαίνω, γιατί το λέει ο άνθρωπος; Τι νόηµα έχει
η ιδιωτική περιουσία των Ελλήνων; Για να έρθουµε σήµερα να
ξεφωνίσουµε αυτά που φωνάζαµε και στο παρελθόν οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες και τα λέγαµε και µας έλεγαν γραφικούς, ότι ο
στόχος είναι να πάρουν τις περιουσίες των Ελλήνων. 

Δεν νοείται ιδιοκτησιακό καθεστώς στους Ευρωπαίους. Αυτή
είναι η ιστορία. Θέλουν να εξαφανίσουν το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς των Ελλήνων. Θέλουν να µας βάλουν σε έναν άλλον τρόπο
σκέψης και ζωής. Μόνο που η Ελλάδα έχει µάθει να αντιστέκεται.
Δεν είναι ακριβώς όπως θέλουν κάποιοι να την προετοιµάσουν
για ένα τέτοιο χώρο. Δυστυχώς, δεν θα σας κάνουµε τη χάρη.

Υπάρχουν πολλές ακόµη αδικίες. Για τον ΕΝΦΙΑ δεν θα συζη-
τήσω. Σας είπα πως ό,τι θα φέρετε θα το καταψηφίσουµε.
Απλώς, υποδηλώνουµε τα στοιχεία και τα σηµεία, τα οποία δεί-
χνουν την παράνοια αυτού του νόµου.

Ένα άλλο θέµα που υπάρχει είναι το ταξίδι της τρόικας στο
Παρίσι. Διερρήγνυε τα ιµάτιά της η Κυβέρνηση, η οποία έλεγε
ότι δεν πρόκειται ξαφνικά να πάµε στο Παρίσι, αλλά η συνάντηση
θα γίνει εδώ, στην Αθήνα. Προφανώς γιατί ήθελε να αποκρύψει
την ατζέντα που θα υπήρχε και τα προβλήµατα τα οποία θα δη-
µιουργούνταν. 

Ήθελα να ρωτήσω: Ποιο είναι το οικονοµικό κόστος, κύριε
Υπουργέ, γι’ αυτό το ταξίδι; Και δεν εννοώ µόνο το οικονοµικό
κόστος, αλλά και το πραγµατικό κόστος γι’ αυτή τη χώρα και θα
επιµεριστούν οι Έλληνες από αυτό το ταξίδι; Τι θα συζητηθεί;
Εδώ βλέπουµε ότι υπάρχει διαµάχη απόψεων µεταξύ των πλευ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που θα πάνε στο Πα-
ρίσι. Το ΠΑΣΟΚ δεν συµφωνεί να τεθούν θέµατα όπως είναι οι
οµαδικές απολύσεις, το µισθολόγιο στο δηµόσιο, οι νέες παρεµ-
βάσεις σε γάλα, φάρµακα, ψωµί κ.λπ., κάτι που θέλει να θέσει η
Νέα Δηµοκρατία. Θα πάµε οργανωµένα;

Επίσης, να υπενθυµίσω ότι υπάρχει ένα ψήφισµα σαράντα
επτά σελίδων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που καταδικάζει τις
πολιτικές της τρόικας. Αυτό το στοιχείο εµείς θα το εκµεταλλευ-
τούµε στη διαπραγµάτευση; Θα εξηγήσουµε ότι έχουµε φτάσει
στο απροχώρητο; Θα εξηγήσουµε ότι τα πλεονάσµατα µέχρι
στιγµής είναι πλεονάσµατα στόχων, το µεγαλύτερο κοµµάτι των
οποίων –για να µην πω ολόκληρο- πηγαίνει στη διαχείριση του
κεφαλαίου του χρέους; Και γιατί θα πρέπει από τα 2,8 δισεκα-
τοµµύρια που πληρώσαµε φέτος, να πάνε και τα επόµενα 4,5 του
χρόνου; Γι’ αυτό µπήκε ο ΕΝΦΙΑ, για να µαζέψουν τα χρήµατα
και να πάνε στο χρέος. Δεν είναι χρήµατα που θα µείνουν στην
ελληνική οικονοµία. Αυτά τα χρήµατα θα πάνε για διαχείριση του
κεφαλαίου του χρέους. 

Έρχοµαι, λοιπόν, εγώ και ρωτάω:  Δηλαδή εάν από τα 4 δισε-
κατοµµύρια που ήταν να πάνε στη διαχείριση του χρέους πήγαι-
ναν τα 2 δισεκατοµµύρια, θα πείραζε κανέναν; Όχι! Γιατί, λοιπόν,
πρέπει να τα τελειώσουµε τώρα; Γιατί πρέπει να εξαθλιώσουµε
έναν λαό τώρα και να πετύχουµε πλεονάσµατα στόχων και όχι
πλεονάσµατα ουσίας;

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που έχετε φέρει, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να σας πω ότι κατ’ αρχάς ο τίτλος είναι παραπλανητικός,
δηλαδή «ανάπτυξη υδατοκαλλιεργειών και λοιπές διατάξεις». Δεν
νοµίζω ότι ουσιαστικά επιχειρεί αυτό. Αλλά, για να µην παρεξη-
γηθώ, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι δεν είµαστε αντίθετοι, ίσα
ίσα. Στηρίζουµε το νοµοσχέδιο, το ψηφίζουµε. Θεωρούµε ότι
αυτό έπρεπε να έχει γίνει εδώ και χρόνια. Γιατί, όπως είπε και ο
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κ. Καραγκούνης, πραγµατικά είναι ένας κλάδος πρωτογενούς
τοµέα µε έντονα εξαγωγικό χαρακτήρα, η δυναµική του οποίου
µπορεί να συµβάλει πραγµατικά στην ανάπτυξη της χώρας. Και
εύχοµαι να µην γίνει µόνο στις υδατοκαλλιέργειες, αλλά και σε
ό,τι αφορά όλο τον πρωτογενή τοµέα. Γιατί εκεί η Ελλάδα έχει
υποστεί µεγάλες ζηµιές.

Κατ’ αρχάς, ήθελα να πω ότι το νοµοσχέδιο δεν επιτυγχάνει
τον περιορισµό της γραφειοκρατίας, τη συµβολή του χωροταξι-
κού σχεδιασµού προς αυτήν την κατεύθυνση. Δεν συµβαίνει
αυτό σύµφωνα µε τον ΣΕΥΔ, τον Σύνδεσµο Ελλήνων Υδατοκαλ-
λιεργητών. Ο χωροταξικός σχεδιασµός εντάσσεται σε περιοχές
όπου δεν επιτρέπεται η εγκατάσταση νέων µονάδων και δεν προ-
βλέπεται η παραχώρηση παραπάνω στρεµµάτων για την ανά-
πτυξη του κλάδου. Δηλαδή εκεί που υπάρχουν µονάδες, δεν
τους δίνεται η δυνατότητα να αναπτυχθούν περισσότερο. Θα
πρέπει να πάνε κάπου αλλού;

Επίσης, σχετικά µε την επίσπευση των διαδικασιών στο επιχει-
ρησιακό πρόγραµµα αλιείας 2014-2020, τα κονδύλια µάλιστα για
το οποίο σύµφωνα µε τον νέο κοινοτικό κανονισµό θα είναι περισ-
σότερα, θα αξιοποιηθούν; Γιατί κατά την προηγούµενη περίοδο
2007-2013 καθυστέρησαν, όπως είπε και ο κ. Καραγκούνης, τέσ-
σερα µε πέντε χρόνια, µε µεγάλες απώλειες για την ελληνική οι-
κονοµία, γιατί το µεγαλύτερο µέρος που είχε απορροφηθεί – το
25%- αφορούσε υποδοµές και όχι την παραγωγική δραστηριό-
τητα. Μακάρι να πάµε προς αυτήν την κατεύθυνση και εµείς θα εί-
µαστε αρωγοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κλείσω µε ένα τελευταίο θέµα που είναι στην επι-

καιρότητα –επειδή αναφέρθηκε το όνοµά µου και στον Τύπο,
ηλεκτρονικό και µη, δηλαδή µε το θέµα της προεδρολογίας. Λυ-
πάµαι γιατί πάρα πολύς κόσµος δεν κατανόησε αυτό που έχω πει
ουσιαστικά, ότι θα ψήφιζα έναν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ο
οποίος ουσιαστικά δεν υπάρχει. Έναν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
ο οποίος δεν θα έπρεπε να είναι πολιτικό πρόσωπο, δεν θα υπό-
κειται σε έλεγχο, δεν θα υπογράφει προεδρικά διατάγµατα. Θα
πρέπει να είναι ένα πρόσωπο διεθνούς κύρους, το οποίο θα χαί-
ρει εκτιµήσεως και στο εξωτερικό και στον ελληνικό χώρο. Αυτό
το πρόσωπο δεν υπάρχει και εάν υπάρχει, να είστε σίγουροι ότι
δεν θα µπορούσατε να το φέρετε ποτέ για υποψήφιο. Και εάν
τον φέρνατε, δεν θα δεχόταν ποτέ να υπογράψει τέτοια προ-
εδρικά διατάγµατα. 

Κατόπιν αυτού, γίνεται ξεκάθαρη η θέση µου και την επανα-
λαµβάνω από του Βήµατος στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι δεν θα
είµαι αυτός ο οποίος θα υπογράψει για την ψήφιση του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Αρβανίτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι –πιστεύω- απαραίτητο και επιβεβληµένο να υπενθυµίσω

έστω και αν κατά το µάλλον ευρίσκοµαι σε µη φιλικό περιβάλλον
ότι αυτές τις µέρες –σήµερα, αύριο, χθες, µεθαύριο- συµπληρώ-
νονται είκοσι πέντε χρόνια, από τις τελευταίες δηλαδή ηµέρες
του Αυγούστου του 1949, από τότε που ο ελληνικός στρατός
απελευθέρωσε την πατρίδα και συνέτριψε τις ορδές των Μπολ-
σεβίκων, οι οποίες πριν και µετά και κατά τις φοβερές καταστρο-
φές που επέφεραν οι Γερµανοί συνέπραξαν και αυτοί σε αυτές,
έφεραν την πατρίδα µας εκατό χρόνια πίσω και απεφάσισαν εν
ολοµελεία της Κεντρικής τους Επιτροπής να ταχθούµε στο άρµα
της Σοβιετικής Ενώσεως. 

Όµως, ο «πατερούλης» Στάλιν δεν το δέχθηκε αυτό, τους εγ-
κατέλειψε –άστοργος πατέρας!- και στη συνέχεια προσπάθησαν
να βρουν άλλο κηδεµόνα, τον Εβραίο Γιόζιπ Μπροζ –το γνωστό
ως Τίτο δηλαδή- και να ανακηρύξουν ανεξάρτητο κράτος τη Μα-
κεδονία µε τη Θράκη µε κοµµουνιστικό καθεστώς και να το προ-
σαρτήσουν στη Γιουγκοσλαβία του Τίτο, για να έχει διέξοδο ο
Σλάβος. Αυτό δεν έγινε χάρη στον ελληνικό µας στρατό! 

Επίσης, έκαναν κάτι πολύ χειρότερο από ό,τι είχαν κάνει οι
Τούρκοι και αυτό δεν πρέπει ποτέ να ξεχνιέται. Έκαναν ένα παι-
δοµάζωµα, για να δηµιουργήσουν νέους πολιτικούς γενίτσαρους
κατά του έθνους. 

Περαιτέρω, επειδή θέλω να ευθυγραµµιστώ µε την παράκληση
του κυρίου Υπουργού να µην επεκταθούµε σε θέµατα εκτός του
αντικειµένου το οποίο συζητούµε σήµερα, θα αναφερθώ εν τάχει
στο αντικείµενο. Εξάλλου, µας κάλυψε απολύτως ο ειδικός αγο-
ρητής µας κ. Κουκούτσης. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι εδώ στο Τµήµα, στο Κοινοβούλιο,
όταν τρέχουν σοβαρά θέµατα επικαιρότητος, πάντοτε είµεθα
υποχρεωµένοι να τα σχολιάζουµε και να αναφερόµεθα συνοπτι-
κώς σε αυτά. 

Κατά ταύτα, όµως, εγώ εν τάχει θα αναφερθώ σε δύο σηµει-
ώσεις εδώ, όσον αφορά εις το νοµοσχέδιο και εν συνεχεία θα πω
ορισµένα πράγµατα και πιστεύω ότι δεν θα έχετε αντίρρηση,
µέσα στα πλαίσια του χρόνου µου, βέβαια, που είµαι σίγουρος
ότι θα µου δώσει ο αξιότιµος κύριος Πρόεδρος κ. Μαρκογιαννά-
κης, ο οποίος δεν είναι φειδωλός και αυτό οφείλω να το οµολο-
γήσω. 

Το νοµοσχέδιο αφορά τον κλάδο των υδατοκαλλιεργειών, που
είναι ένας κλάδος της πρωτογενούς παραγωγής, ο οποίος έχει
έντονα εξαγωγικό χαρακτήρα και προσφέρει και διατηρεί στη
χώρα χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Ο κλάδος της υδατοκαλλιέργειας σήµερα πάσχει σε πολλούς
τοµείς από υπερσυγκέντρωση στα χέρια λίγων, από υπερδανει-
σµό, µε όλες τις επιχειρήσεις του κλάδου να εξαρτούν την επι-
βίωσή τους από την καλή θέληση των τραπεζών λόγω των
υψηλών χρεών που έχουν. 

Πιστεύουµε, όµως, ότι το νοµοσχέδιο αποτυγχάνει στο να προ-
σφέρει τις λύσεις στα προβλήµατα του κλάδου. Δεν δίνει ένα
τέλος στις στρεβλώσεις που παρατηρούνται εδώ και χρόνια. 

Στη διαδικασία αδειοδότησης δεν προβλέπεται καµµία συµµε-
τοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ο πλήρης αποκλεισµός της αι-
ρετής τοπικής αυτοδιοίκησης είναι λανθασµένος και δεν πρέπει
να γίνει δεκτός. Δεν γίνεται οι τοπικές κοινωνίες να µην έχουν
λόγο στην ανάπτυξη και στη δραστηριότητα αυτού του τοµέος
στην περιοχή τους. 

Όσον αφορά το άρθρο 27, πρόκειται για πραγµατικά απαρά-
δεκτη ρύθµιση από όλες τις απόψεις. Επί της ουσίας, δίδεται δι-
καίωµα σε µονάδες οι οποίες λειτουργούν χωρίς άδεια
–παρανόµως δηλαδή- και έχουν καταλάβει αυθαίρετα υδάτινες
εκτάσεις του δηµοσίου να νοµιµοποιηθούν εντός τριετίας, δη-
λαδή να λειτουργήσουν ακόµη τρία χρόνια παρανόµως, χωρίς
άδεια και χωρίς καµµία συνέπεια. 

Στην περίπτωση µάλιστα των πλωτών µονάδων µπορεί να µην
καταβάλλουν ούτε µίσθωµα για τα χρόνια της παράνοµης λει-
τουργίας τους. Εδώ τίθεται και µείζον ηθικό και πρακτικό θέµα,
αφού επιβραβεύονται οι παράνοµοι εις βάρος των νοµοταγών
επιχειρηµατιών. 

Τέλος, όλο το νοµοσχέδιο υπονοµεύεται από το άρθρο 26 που
αφορά τις εξουσιοδοτικές διατάξεις µε τις ειδικές ρυθµίσεις και
την εξουσιοδότηση που προβλέπει αυτό το άρθρο. Παραπέµπε-
ται ουσιαστικά ο σχεδιασµός και η λειτουργία της κυβερνητικής
πολιτικής για το χώρο των υδατοκαλλιεργειών στο απώτερο και
άγνωστο µέλλον. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι προβλέπονται πέντε κοινές υπουργι-
κές αποφάσεις και εννέα υπουργικές αποφάσεις, για να καθορι-
στούν οι όροι, οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες που απαιτεί το
νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά τώρα την τροπολογία υπ’ αριθµόν 1727/30, θα
ήθελα να πω παρενθετικώς ότι είναι πάγια τακτική της Κυβερνή-
σεως να φέρνει ορισµένες τροπολογίες και µάλιστα, ουσιώδεις
µέσα στο καλοκαίρι, στο Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής.
Βέβαια, το ακούω που το λέγανε χρόνια, το ακούω και εγώ δύο
χρόνια, αλλά δεν γίνεται τίποτα απολύτως. Κάθε χρόνο λέτε «τε-
λευταία φορά». Το ζήτηµα υπάρχει. Πρέπει να γίνει κάτι. Επιτέ-
λους, ας γίνει κάποιος προγραµµατισµός να δοθεί µία πιο µόνιµη
λύση, γιατί µόνιµη λύση αποκλείεται να βρεθεί. Για τους λόγους
αυτούς θα ψηφίσουµε «παρών» όσον αφορά εις την προαναφερ-
θείσα τροπολογία.
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Όσον αφορά την τροπολογία υπ’ αριθµ. 1757, η Χρυσή Αυγή
συνιστά στην Κυβέρνηση να την αποσύρει και φυσικά, εάν δεν
πράξει κάτι τέτοιο, θα την καταψηφίσει.

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Στο άρθρο 2 του νο-
µοσχεδίου λέτε, µεταξύ άλλων, ότι προτεραιότητα αποτελεί η αύ-
ξηση των θέσεων απασχόλησης επιστηµονικού και εργατικού
δυναµικού. Δεν µπορούσατε να έχετε τη γενναιότητα, λόγω της
φρικτής ανεργίας η οποία υπάρχει, να γράψετε «ελληνικού ερ-
γατικού δυναµικού»; Γράψτε το αυτό. Το συνιστά η Χρυσή Αυγή.
«Ελληνικού εργατικού δυναµικού»! Φεύγουν οι νέοι µας έξω είτε
είναι επιστήµονες είτε πάνε για εργάτες και δούλοι των ξένων!

Περαιτέρω λέτε ότι απλουστεύεται και εκσυγχρονίζεται το θε-
σµικό πλαίσιο αδειοδότησης κ.λπ.. Τι απλουστεύεται; Πολλαπλα-
σιάζεται η γραφειοκρατία. Αυτό προκύπτει σαφώς από το άρθρο
20 του εν λόγω νοµοσχεδίου, όπου δεν είναι µόνο αυτά τα οποία
λέτε. Υπάρχουν πάντοτε παράµετροι και παράγωγα αυτής της
διαδικασίας, η οποία θα ακολουθηθεί και το ξέρετε από άλλες
γραφειοκρατικές διαδικασίες. Δεν είναι µόνες τους αυτές αφ’
εαυτές. Έχουν παράγωγα και παράµετροι. Αυτά ήθελα να πω γε-
νικά.

Όσον αφορά τον ΈΝΦΙΑ ή ΕΝΦΙΑ’ φυσικά τον καταψηφίζουµε.
Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζω, πάντως πιστεύω ότι είναι
λανθασµένη η ονοµασία. Θα προτιµούσα να ονοµαστεί «Εµφιά-
λωση» της ιδιοκτησίας των Ελλήνων, που έχτισαν µε το αίµα
τους, όπως ο προλαλήσας οµιλητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
είπε, είτε ξενιτευόµενοι είτε ως ναυτικοί, διακινδυνεύοντας τη
ζωή τους είτε τρώγοντας ψωµί και αλάτι! «Εµφιάλωση»! Αυτό να
λέτε! «Εµφιαλώνετε» την ιδιοκτησία και την παραδίδετε στα χέρια
των απλήστων τραπεζιτών, οι οποίοι είναι γνωστό ότι είναι σιω-
νοκίνητοι γιατί ο ευρωσιωνισµός διευθύνει όλες τις τράπεζες και
τις δικές µας. Είναι γνωστό αυτό. Τι κάνετε; Εγκληµατείτε κατά
των Ελλήνων! Ένα κεραµίδι ήθελε ο Έλληνας! Το είπε προηγου-
µένως και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό
το κεραµίδι πάλεψε µία ολόκληρη ζωή και τώρα πάτε να του το
πάρετε. «Εµφιάλωση», λοιπόν, όχι ΈΝΦΙΑ και ΕΝΦΙΑ’.

Να πω ορισµένα πράγµατα για την πρωτογενή παραγωγή.
Τώρα ενδιαφέρεστε; Το είπε ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ –
και ορθώς το είπε ,βέβαια, ο άνθρωπος- ότι µετά από τριάντα
χρόνια ενδιαφέρεστε για έναν µόνο τοµέα ξεχωριστό της πρω-
τογενούς παραγωγής, ασχέτως του τι ελαττώµατα έχει, ασχέτως
και αν έχει, υποτίθεται, κάποιες βελτιώσεις.

Τι γίνεται µε τους άλλους τοµείς της πρωτογενούς παραγω-
γής; Το γνωρίζετε ότι έχει καταστραφεί κυριολεκτικά και η γεωρ-
γία µας και η κτηνοτροφία µας; Το γνωρίζετε; Εισάγουµε σε
ποσοστό 80% ξένα κρέατα. Χοιρίδια τα οποία έρχονται κατά το
γνωστό τρόπο από την Κίνα και τα κράτη της Ανατολικής Ασίας,
µπαίνουν σε καράβια, πηγαίνουν στο Μαρόκο, από εκεί στη Γαλ-
λία και από τη Γαλλία έρχονται εδώ, ενώ θα µπορούσαµε να
έχουµε αυτάρκεια και µάλιστα, όχι µόνο σε αυτά, αλλά και σε βο-
οειδή και σε ερίφια και σε αµνούς. Δεν γίνεται αυτό. Γιατί δεν το
πολεµήσατε; Σας έδωσαν εντολές να το κάνετε αυτό το πράγµα;
Και δεν ελπίζουµε µε τη µέχρι τούδε πολιτική σας ότι θα πάρετε
εκείνα τα µέτρα ώστε να γίνει µία συστηµατική προώθηση της
πρωτογενούς παραγωγής.

Ποιο είναι το ζητούµενο, κύριε Υπουργέ; Εµείς δεν είµαστε εξ
εκείνων οι οποίοι κατηγορούν απλώς. Έχουµε θέσεις. Το ζητού-
µενο είναι η αυτάρκεια γιατί δεν ξέρουµε τι µπορεί να προκύψει
για το λαό µας, τι µπορεί να συµβεί και η δυνατότης εξαγωγής.
Εισάγουµε λεµόνια από την Αργεντινή. 

Αφήσαµε, επειδή το διέταξαν οι Ευρωπαίοι και οι Αµερικάνοι,
να µας κλείσουν οι Ρώσοι τις πόρτες και να δίνουν οι Τούρκοι τα
προϊόντα τους και οι δικοί µας αγρότες να βρίσκονται σε απελ-
πισία; Αδιανόητο! Αφήσαµε εν ενί λόγω -που έχει µεγάλη σπου-
δαιότητα- τη διατροφή µας στο έλεος των ευρωσιωνιστών
τραπεζιτών, γιατί αυτοί ελέγχουν και τη διατροφή µας και την
αναπνοή µας, τα πάντα. Έτσι αφήσατε, έτσι επιτρέψατε, χωρίς
την περηφάνεια του Έλληνος. Ίχνος υπερηφανείας, καµµία! 

Άκουσα κάτι για τη σηµαία. Πήρα ορισµένα τηλέφωνα. Έµαθα
ότι κάποιοι δήµοι και ιδιαίτερα στην Ξάνθη έχουν καταργήσει το
σταυρό από τη σηµαία, το εθνικό µας σύµβολο δηλαδή. Αυτό το
ιερό σύµβολο είναι διάτρητο από σφαίρες, είναι καταµατωµένο

από τίµιο αίµα για να είµαστε σήµερα εµείς ελεύθεροι. Βάζουν
µόνο δύο χρώµατα. Τι είναι αυτό; 

Πάτε να µας απεθνοποιήσετε τελείως, σιγά-σιγά και ύπουλα,
όπως κάνετε σαράντα ολόκληρα χρόνια τώρα; Διότι έχει απεµ-
πολήσει αρχές, αξίες, ιδεώδη, ιδανικά, οράµατα του έθνους. Πού
είναι αυτά; Πάνε. Ύλη µόνο και εντολές, πιστή εκτέλεση των εν-
τολών των τραπεζιτών και των τοκογλύφων. Τίποτα άλλο πέραν
αυτών. 

Είναι όµως και πολλά κόµµατα –το αναφέρω έτσι αορίστως και
γενικώς- που ευχαρίστως θα ήθελαν την αλλαγή του συµβόλου
µας, να είναι δηλαδή ένα δίχρωµο πανί. Γίνεται και µια τέτοια κί-
νηση στην Ευρώπη τώρα, γιατί είναι περίπου έξι κράτη που έχουν
τον σταυρό. Γίνεται µία τέτοια κίνηση ύπουλη, όπως ύπουλα
ενεργεί πάντα ο τοκογλύφος, ο σύγχρονος Σάιλοκ που τρώει τις
σάρκες µας. 

Τα κόµµατα που θα αποτολµήσουν κάτι τέτοιο, όχι µόνο θα
βρουν αντιµέτωπη τη Χρυσή Αυγή, που είναι µπροστάρης του
εθνικιστικού κινήµατος, αλλά και ολόκληρο τον ελληνικό λαό,
που ξέρει αυτό το τίµιο λάβαρο τι σηµαίνει για εµάς, για την ιστο-
ρία µας και για το αίµα που χύθηκε, ποτάµια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν θέλουν αυτοί να αλλάξουν, να αλλάξουν τα λάβαρα των

κοµµάτων τους και τα εµβλήµατα. Υπάρχουν πολλοί τρόποι να
τα αλλάξουν και µάλιστα, τρόποι τέτοιοι που θα φανερώσουν χα-
ρακτηριστικά, που θα είναι συµβολικοί και της ποιότητας και των
επιδιώξεών των και των µέχρι τούδε πεπραγµένων τους. Ποιοι
είναι αυτοί; 

Εγώ συνιστώ το εξής: Η κ. Ρεπούση και η κ. Δραγώνα έχουν
αρκετά ενδύµατα. Ας πάρουν ένα από αυτά τα ενδύµατα να το
βάλουν ως έµβληµα. Ευθυγραµµίζονται έτσι µε την τακτική τους. 

Όσον αφορά τώρα την Ιερά Σύνοδο εκφράζω τη λύπη µου,
διότι απεφάσισε χθες, µη σεβοµένη τις παραδόσεις µας, τα ιερά
και τα όσιά µας, µόνο µε µία τροπολογία που πρότεινε, να ανα-
φερθεί σε αυτό που θα έρθει προς ψήφιση την Τρίτη, δηλαδή
στο λεγόµενο «αντιρατσιστικό», ανθελληνικό και ρατσιστικό κατά
των Ελλήνων νοµοσχέδιο, µόνο στη γενοκτονία Αρµενίων, Πον-
τίων και Μικρασιατών. Μόνο αυτό. 

Από εκεί και πέρα, µας µίλησε για αγάπη και τα υπόλοιπα. Έχω
το κείµενο εδώ. Μας είπε «αγαπάτε αλλήλους» εκτός από τους
Έλληνες. Αλλήλους ναι. Μόνο τους Έλληνες µην αγαπάτε. Τί-
ποτα άλλο. Είχε πει κάποτε ο Κοσµάς ο Αιτωλός ότι κάποτε οι
κληρικοί θα γίνουν χειρότεροι από τους λαϊκούς. Και να που επα-
ληθεύεται ο πατρο-Κοσµάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σέβοµαι το χρόνο σας. Σας ευχαριστώ που
µου δώσατε ενάµισι λεπτό ακόµη. 

Τέλος, θέλω να πω ότι εστάλη µία επιστολή τριάντα τεσσάρων
ακαδηµαϊκών, αξιόλογων ακαδηµαϊκών, πανεπιστηµιακών καθη-
γητών της Ελλάδος και της Αµερικής. Αυτή η επιστολή βλέπω ότι
µιλάει για εθνοκτονία. Πώς αυτοί οι τριάντα τέσσερις άνθρωποι
βλέπουν την επερχόµενη, τη συντελούµενη εθνοκτονία και δεν
τη βλέπει ο κ. Ιερώνυµος; Μήπως θα του ταίριαζε καλύτερα να
βάλει κιπά και να αποβάλει τα ιερά άµφια, τα οποία βεβηλώνει
αυτήν τη στιγµή;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Αριστεράς κ. Νικόλαος Τσούκαλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αποφύγω τον σχολιασµό της επικαιρότητας, γιατί θεωρώ

ότι µία ουσιαστική συζήτηση επί του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, µε ό,τι αυτό περικλείει και στο επίπεδο που µπορούµε να
το συζητήσουµε, είναι πολύ σοβαρότερη και παραγωγικότερη
για το µέλλον της χώρας.

Θα ξεκινήσω από κάποια προκαταρκτικά, κύριε Υπουργέ, τα
οποία βεβαίως δεν είναι δευτερεύοντα. Σηµατοδοτούν και υπο-
δεικνύουν τις στρατηγικές επιλογές και στοχεύσεις της Κυβέρ-
νησης. Αναφερόµαστε, λοιπόν, σε ένα θέµα που αγγίζει την
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πραγµατική παραγωγή και θα έπρεπε να είναι στον πυρήνα
αυτού που επαγγέλλονται οι πάντες, την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας. 

Η πρώτη προκαταρκτική παρατήρηση είναι η εξής: Αν δεν
κάνω λάθος, είναι το δεύτερο νοµοσχέδιο που έρχεται πλήρες
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης τα τελευταία δύο χρό-
νια. Είναι το δεύτερο και είχε την τιµή να το εισηγείστε εσείς. 

Δεν είµαι και δεν είµαστε ως Δηµοκρατική Αριστερά υπέρ του
«πληθωρισµού» των νοµοσχεδίων. Πολλά πράγµατα µπορούν να
γίνουν χωρίς νοµοσχέδια. Όµως στον συγκεκριµένο τοµέα, σε
αυτό τον κρίσιµο τοµέα στρατηγικής επιλογής, το να εµφανίζεται
σύσσωµή η ηγεσία του πλέον παραγωγικού Υπουργείου στη
Βουλή, προκειµένου να συζητήσει ένα νοµοσχέδιο, είναι ενδει-
κτικό των στρατηγικών επιλογών της Κυβέρνησης. Και γιατί το
λέω αυτό; Το λέω γιατί απλούστατα η αδιαφορία ή η υποβάθµιση
γι’ αυτό τον τοµέα, κι έτσι ακριβώς όπως διατυπώνεται, δεν προ-
µηνύει καλές εξελίξεις για τη χώρα. 

Ο αγροτικός τοµέας, ο πρωτογενής τοµέας, κύριε Υπουργέ –
το ξέρετε γιατί είστε του χώρου αυτού και το ξέρουν και πάρα
πολλοί από την Αίθουσα- είναι ο κρισιµότερος τοµέας για την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Για ποιον λόγο; 

Πρώτον, γιατί ουσιαστικά καλείται να αξιοποιήσει τα µεγαλύ-
τερα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που έχει αυτός ο τόπος. Το δεύ-
τερο, βεβαίως, είναι γιατί αποτελεί τοµέα εντάσεως εργασίας και
θα έπρεπε να συµβάλει καθοριστικά στη ραγδαία µείωση της
ανεργίας. Το τρίτο είναι γιατί συµβάλλει καθοριστικά στην πλη-
θυσµιακή κατανοµή και ισορροπία, στην άρση της αποµόνωσης
και ερηµοποίησης της ελληνικής κοινωνίας. Και το τέταρτο βε-
βαίως, είναι γιατί ο πρωτογενής τοµέας είναι ουσιαστικά στον
πυρήνα της διαχείρισης του τοπίου, όπως λέµε, της διαχείρισης
των φυσικών πόρων, της διαχείρισης του περιβάλλοντος.

Αυτοί οι τέσσερεις τοµείς είναι καθοριστικοί για το µέλλον της
χώρας. Κι όµως, κύριε Υπουργέ, δεν έχει γίνει ουσιαστική συζή-
τηση γι’ αυτό το θέµα. Και σήµερα δεν έγινε ουσιαστικά συζή-
τηση γιατί, παραδείγµατος χάριν, θα θέλαµε από εσάς στη
δεύτερη παρουσία Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης στην ελλη-
νική Βουλή τα τελευταία χρόνια να κάνετε έναν µίνι απολογισµό
του έργου αυτού του κρίσιµου Υπουργείου. 

Παραδείγµατος χάριν, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται µε εκείνο το
περίφηµο και φιλόδοξο –κύριε Κουκουλόπουλε, απευθύνοµαι και
σε εσάς αφού είστε παρών- σχέδιο για παραχώρηση δηµοσίων
εκτάσεων σε νέους αγρότες και νέες αγρότισσες από όλη τη
χώρα που ήθελαν να εγκατασταθούν στην περιφέρεια και να πα-
ράξουν; Η γνώση µας είναι ότι δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.
Σε συνδυασµό, βέβαια, και µε την πρόταση της εκκλησίας για τις
δικές της εκτάσεις δεν έχει γίνει τίποτα.

Δεύτερον, όσον αφορά τις δοµές, ξέρετε ότι διαλύονται οι
δοµές των φυτοπαθολογικών ινστιτούτων, των ινστιτούτων έρευ-
νας, εκπαίδευσης, καινοτοµίας, νέων τεχνολογιών και ούτω κα-
θεξής; 

Τι συµβαίνει µε τους κρίσιµους τοµείς-θεσµούς των δηµοπρα-
τηρίων που τόσα πολλά είχαµε πει πριν τέσσερα χρόνια σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα; Τι γίνεται µε την Τράπεζα Γης; Τι γίνεται µε τις
συλλογικές οργανώσεις; Τι γίνεται µε τον αγροτουρισµό; Τι γί-
νεται µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία;

Γιατί τα λέω αυτά; Τα λέω διότι για ένα τέτοιο Υπουργείο είναι
τραγικό, κύριε Υπουργέ, να νοµοθετεί διά των τροπολογιών. Διότι
είναι υποβάθµιση -για να µη χρησιµοποιήσω καµµία βαρύτερη
κουβέντα- ένα κρίσιµο πλαίσιο που αφορά τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς, που περιµέναµε την πλήρη αναδιατύπωσή του και
αναδιάρθρωσή του εδώ και δυο χρόνια, να έρχεται ως τροπολο-
γία την τελευταία στιγµή σε άσχετο νοµοσχέδιο, στο νοµοσχέδιο
για το ρυθµιστικό της Αθήνας, χωρίς να προλάβουµε καν να το
διαβάσουµε.

Ήταν τραγικό, κύριε Υπουργέ, το ότι δεν ήσασταν εδώ όταν
συζητείτο το θέµα του αγροτουρισµού στο τελευταίο νοµοσχέ-
διο.

Κύριε Κουκουλόπουλε, γνωρίζετε πότε ήρθε η τροπολογία.
Ουσιαστικά, δεν έγινε καµµία ολοκληρωµένη συζήτηση πάνω στο
κρίσιµο αυτό ζήτηµα, που δεν έχει να κάνει µε µια απλή µόνο τρο-
πολογία. Η συζήτηση που έγινε εδώ ήταν συγκεκριµένη και εν-

δεικτική. Δεν έγινε συζήτηση για το κρίσιµο αυτό θέµα. Βεβαίως,
υπάρχουν και τόσα, µα τόσα άλλα θέµατα που έρχονται εδώ µε
τροπολογίες.

Ας σταθούµε, λοιπόν, στον κρίσιµο τοµέα των υδατοκαλλιερ-
γειών.

Είναι φιλόδοξο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Ενσωµατώνει και
αρχές που είναι αρχές πλέον και ολόκληρης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Όµως, θα εξετάσουµε αυτό το νοµοσχέδιο ξεχωριστά
από το υπόβαθρο, το υπόστρωµα πάνω στο οποίο θα εφαρµο-
στεί; Πρώτα από όλα, ο συγκεκριµένος κλάδος, που τόσο πολύ
εκθειάζουµε όλοι, αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στο µάτι του κυ-
κλώνα, των αναδιαρθρώσεων των κλάδων µε πρωτοβουλία των
τραπεζών. Είναι ο πρώτος κλάδος ο οποίος καλείται ουσιαστικά
να αναδιαρθρωθεί, να υπάρξουν συγχωνεύσεις, οργανωτικές
συµπτύξεις, προκειµένου να χρησιµοποιήσουν πλεονεκτήµατα
και τέτοια.

Για ποιο λόγο γίνεται αυτό; Διότι είναι καταχρεωµένος, διότι
δεν είναι βιώσιµος οικονοµικά. Ευθύνεται γι’ αυτό µόνο το σαθρό
θεσµικό πλαίσιο το οποίο πράγµατι είχαµε ως χώρα; Προφανώς,
όχι. Οφείλεται στη διαχείριση αυτού του κρίσιµου κλάδου που
δεν έγινε µε τον καλύτερο τρόπο. Και δεν ήταν µόνο αυτό. Το
πρώτο είναι αυτό.

Το δεύτερο είναι το εξής. Πράγµατι, ο κλάδος είναι κυρίαρχος
σε όλη την Ευρώπη. Από ό,τι διάβασα στην εισηγητική έκθεση,
κατέχει το 68% του συνολικού όγκου παραγωγής των είκοσι επτά
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το 43% της συνολικής πα-
ραγωγής της µεσογειακής λεκάνης. Βεβαίως, όλοι αναφερόµα-
στε µε περηφάνεια στις δεκαέξι χιλιάδες χιλιόµετρα
ακτογραµµής που έχει η χώρα. Μας ενδιαφέρει πράγµατι η αλι-
εία; Μας ενδιαφέρουν οι υδατοκαλλιέργειες;

Πώς σχολιάζετε και πώς αξιολογείτε, κύριε Υπουργέ, κύριε
Κουκουλόπουλε, ότι κανένας, µα κανένας, δικός µας Ευρωβου-
λευτής δεν δέχθηκε να ενταχθεί στην Επιτροπή Αλιείας του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ότι τη σνόµπαραν και την υποβάθµισαν;
Κάποιοι είπαν ότι είναι δικαίωµα του Ευρωβουλευτή να ενταχθεί
σε όποια επιτροπή θέλει. Αλήθεια; Οι Αρχηγοί των κοµµάτων δεν
αξιολόγησαν µε το σωστό τρόπο τις επιτροπές και να πουν σε
κάποιους Ευρωβουλευτές ότι πρέπει να είναι ισχυρή η παρουσία
της χώρας σε αυτήν την κρίσιµη επιτροπή; Δεν εντάχθηκαν.

Τρίτο ζήτηµα: Παράκτιες ζώνες. Έγινε εκτεταµένη συζήτηση
και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο της κ. Κεφαλογιάννη όσον
αφορά στην εκµετάλλευση των ακτών. Γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι το θέµα της διαχείρισης των παράκτιων ζωνών είναι από
τα κορυφαία ζητήµατα της Ευρώπης και µάλιστα, της Ατζέντας
2020.

Τα σχέδια δεν τα έχουµε δει. Πώς θα µπορέσει να καταστεί
βιώσιµος αυτός ο κλάδος, χωρίς να έχουµε αυτά τα σχέδια; Πώς
θα αποτρέψετε τις συγκρούσεις που τόσοι συνάδελφοι ανέφε-
ραν; Πώς θα αποτρέψετε τη σύγκρουση µεταξύ οικιστικών,
αγροτικών και τουριστικών πιέσεων σε περιοχές, οι οποίες µάλι-
στα είναι και ευαίσθητες, εκτός όλων των άλλων;

Ένα άλλο πολύ κρίσιµο θέµα έθεσε ο κ. Δηµήτρης Αναγνω-
στάκης µε πολύ παραστατικό τρόπο, όσον αφορά το θέµα της
αποκεντρωµένης λειτουργίας του θεσµού. Αλήθεια, εσείς πι-
στεύετε ότι µία επιχείρηση που θα εγκατασταθεί σε έναν κόλπο
της Αιτωλοακαρνανίας, ενός αποµακρυσµένου δήµου και θα
φέρει υπογραφή από το Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης, χωρίς να έχει προηγηθεί διαβούλευση, θα είναι µία επι-
χείρηση η οποία θα µπορεί να είναι βιώσιµη;

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ποιες συγκρούσεις προϋπήρχαν
τα τελευταία είκοσι χρόνια. Τις βιώσαµε και προσπαθήσαµε να
τις διαχειριστούµε. Μέχρι και δολιοφθορές είχαµε σε τέτοιες εγ-
καταστάσεις. Πώς θα µπορέσουµε να τα αποτρέψουµε αυτά; Θα
τα αποτρέψουµε µόνο µέσω της αποκεντρωµένης λειτουργίας
και όχι µε άλλον τρόπο.

Επίσης, δεν ακούστηκε κουβέντα για το τεράστιο πρόβληµα
που αντιµετώπιζαν µέχρι πρότινος όλες οι επιχειρήσεις σχετικά
µε τις εξαγωγές µας στη Ρωσία, οι οποίες πέρασαν από σαράντα
κύµατα. Ουσιαστικά, δεν λύθηκε το πρόβληµα µε τη δικαιολογία
ότι οι Ρώσοι απαιτούν αυστηρές προδιαγραφές, ότι είναι παρά-
λογα όλα αυτά, ότι εµείς ξέραµε να λειτουργούµε µε άλλον
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τρόπο, κλπ. Το αποτέλεσµα είναι να έχουµε αυτό το πρόβληµα,
το οποίο έχει δυσφηµίσει συνολικά τον κλάδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές είναι οι βασικές αιτίες και αιτιολογίες που µας οδηγούν

στην καταψήφιση του νοµοσχεδίου. Όπως είπε και ο κ. Δηµήτρης
Αναγνωστάκης, καταθέσαµε την άποψή µας επί των άρθρων. 

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στις τροπολογίες. Θα ανα-
φερθώ πρώτα στη δική σας τροπολογία, την οποία ψηφίζουµε,
σε σχέση µε τον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ», µε την εκπαίδευση και τις
δοµές εκπαίδευσης στον πρωτογενή τοµέα. Αξίζει τον κόπο να
διαβάσουµε όλοι αυτήν την αναλυτική αιτιολογική έκθεση. Περι-
γράφει τα δοµικά προβλήµατα που έχει ο πρωτογενής τοµέας.
Δηλαδή, ο κρισιµότερος τοµέας της πρωτογενούς παραγωγής
που είναι ο τοµέας της έρευνας, της εκπαίδευσης και γενικότερα
των δοµών αυτών που έχουν ως προορισµό και αποστολή να
προάγουν το προϊόν και γενικότερα την παραγωγή, ουσιαστικά
είναι στα αζήτητα. Θυµάµαι πάρα πολύ καλά ότι εδώ και ενάµιση
χρόνο, ο προκάτοχός σας έλεγε ότι εκκρεµεί το µεγάλο νοµο-
σχέδιο, που πρέπει να έρθει σε σχέση µε τη γεωργική έρευνα,
την εκπαίδευση, κ.λπ..

Αυτή είναι, λοιπόν, η µεγάλη εκκρεµότητα. Παρ’ όλα αυτά, το
ψηφίζουµε.

Όσον αφορά την τελευταία τροπολογία που αφορά το ΦΠΑ
στις ΠΑΕ, πολύ επιφανειακά και πολύ αγαπησιάρικα –ας το
πούµε έτσι- το εισηγήθηκε ο κ. Τασούλας. Ο κ. Τασούλας ήταν
Βουλευτής και το Δεκέµβριο. Καλή ώρα, αν δεν κάνω λάθος,
κύριε Κουκουλόπουλε, ήταν στις 28 Αυγούστου που συζητήσαµε
την αντίστοιχη τροπολογία. Ο κ. Ιωαννίδης είπε κάτι πολύ απλό
που ισχύει, ότι δηλαδή αυτό το θέµα αφορά αποκλειστικά και
µόνο την Επιτροπή Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου. Δηλαδή, θα
µπορούσε η επιτροπή να εκδώσει πιστοποιητικό. Μπορούσε να
το κάνει. Για ποιο λόγο δεν το κάνει και το παραπέµπει στη
Βουλή; Είναι το άλλοθι! Πολλοί επικαλούνται το αυτοδιοίκητο του
ποδοσφαίρου εκεί που τους συµφέρει, το επικαλούνται και κα-
ταγγέλλουν τη χώρα στην UEFA και στη FIFA σε περίπτωση που
γίνει µία παρέµβαση. Όπου δεν τους συµφέρει, «πετάνε το µπα-
λάκι» στην πολιτεία και λένε «λύσε µας το πρόβληµα», βρίζουν
τους πολιτικούς και την ελληνική Βουλή –τους λένε «καραγκιό-
ζηδες», κλπ.- και όταν έρθει η στιγµή να λύσουν το προβληµατάκι
τους, όλοι είµαστε «µέλι-γάλα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε το εξής: η καταληκτική τοποθέτηση όλων των
πτερύγων τον Αύγουστο του 2012 ήταν ότι τέτοιου είδους µεθό-
δευση δεν θα επαναληφθεί ξανά στη Βουλή, αν διαβάσετε όλες
τις τοποθετήσεις. 

Κάτω από αυτήν την προϋπόθεση και τις συνθήκες η Δηµο-
κρατική Αριστερά λέει «όχι» στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και αυτό το νοµοσχέδιο για την

ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών δεν διαφέρει στη φιλοσοφία,
τη µεθοδολογία, το στόχο που έχει η πολιτική της Κυβέρνησης
για κάθε τοµέα της οικονοµίας, δηλαδή τον καπιταλιστικό εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου για την περαιτέρω ανάπτυξη
του τοµέα των υδατοκαλλιεργειών, που θα ενισχύσει τη συγκέν-
τρωση και συγκεντροποίηση, εξασφαλίζοντας µεγαλύτερο κέρ-
δος σε µεγαλοκαπιταλιστές του κλάδου, στους επιχειρηµατικούς
οµίλους, καταστρέφοντας µικρούς και µεγάλο µέρος µεσαίων,
περιθωριοποιώντας ακόµα πιο πολύ τη συλλογική αλιεία, κυρίως
την παράκτια, όπου δραστηριοποιούνται µικροί ψαράδες τους
οποίους εκτοπίζετε και πιθανόν και µικρές τουριστικές µονάδες.

Με αυτήν την έννοια, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι ήσασταν ειλι-
κρινής όταν λέγατε ότι το νοµοσχέδιο επιδιώκει το ασφαλέστερο
επιχειρηµατικό πλαίσιο. Αυτή είναι η ανάπτυξη που εννοείτε: Βα-
σίζεται στην παραχώρηση δηµόσιας περιουσίας που ανήκει σε
όλους, όπως είναι τα θαλάσσια πεδία και οι χερσαίες εκτάσεις
και στη µεγαλύτερη εκµετάλλευση της εργασίας, αφού η Κυβέρ-

νηση καταργεί συλλογικές συµβάσεις, εξασφαλίζοντας φτώχεια
και δυστυχία σε µεγαλύτερα τµήµατα του πληθυσµού, στην ερ-
γατική τάξη και στα λαϊκά στρώµατα.

Ταυτόχρονα, υπάρχει οικονοµική ενίσχυση µέσα από προ-
γράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ξεπερνάει και το 60%,
αφού είναι βασική ευρωκοινοτική πολιτική η παραπέρα ανάπτυξη
των υδατοκαλλιεργειών µέσα από την κοινή αλιευτική πολιτική,
την οποία βεβαίως στηρίζετε και εσείς και η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ, που έννοια έχει αν ο κεφαλαιούχος στις ιχ-
θυοκαλλιέργειες θα είναι ντόπιος ή ξένος. Και οι δύο
εκµεταλλεύονται και φυσικούς πόρους και εργασία. 

Όλα για το κέρδος! Τί σηµασία έχει από πού προέρχεται. Θύ-
µατα, βέβαια, είναι οι εργαζόµενοι που γυρίζουν πίσω στη δου-
λεία. Εξάλλου, αυτή η ένταση της εκµετάλλευσης είναι που
δηµιουργεί και τα πλεονάσµατα στον κρατικό προϋπολογισµό,
που ξεζουµίζει εργαζόµενους και φυσικούς πόρους.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει µέσα και από αυτόν τον
προσανατολισµό είναι: Θα βελτιωθεί, θα αυξηθεί ο µισθός των
εργαζοµένων στον κλάδο των υδατοκαλλιεργειών; Θα βελτιω-
θούν οι όροι και το επίπεδο ζωής τους; Όχι! Αυτό που θα βελ-
τιωθεί και θα αναπτυχθεί είναι η κερδοφορία των µεγάλων
µονάδων, των επιχειρηµατικών οµίλων, ξένων και ντόπιων. Γι’
αυτό εξάλλου και στο άρθρο 27, το οποίο βεβαίως και βελτιώ-
σατε, κύριε Υπουργέ, µε τις τροποποιήσεις, παραµένει η επιβρά-
βευση της παρανοµίας αυτών των µονάδων. Δεν τιµωρούνται,
αλλά έχουν και µία παράταση επιπλέον δύο ετών. Εντάξει! Ήταν
τρία τα χρόνια, τα κάνατε δύο.

Επίσης, θέλω να πω ότι στον κλάδο -και δεν πρέπει κανείς να
το παραγνωρίζει- υπάρχει ανταγωνισµός, όχι µόνο µέσα στον ίδιο
κλάδο, αλλά και µε άλλους κλάδους, όπως ας πούµε µε τον του-
ρισµό, αφού τόσο τα θαλάσσια όσο και τα αντίστοιχα χερσαία
τµήµατα που χρειάζεται η ανάπτυξη των ιχθυοκαλλιεργειών τα
έχει αυτή τη στιγµή και τα διεκδικεί και το τουριστικό κεφάλαιο. 

Σε αυτήν την περίπτωση, φαίνεται ότι η όποια λύση θα δίνεται
θα συνδέεται µε το µέγεθος που έχει ο καθένας και όχι µε τη χρη-
σιµότητά του και το σεβασµό στο περιβάλλον.

Αν δηλαδή η τουριστική µονάδα διεκδικεί τον ίδιο χώρο, που
µπορεί να είναι ένα µικρό ξενοδοχείο ή κάποια ταβέρνα ή άλλες
µονάδες σίτισης, τότε δίνετε προτεραιότητα στη µεγάλη ιχθυο-
καλλιεργητική µονάδα, έστω και αν αυτό σηµαίνει καταστροφή
πολιτιστική, περιβαλλοντική κ.λπ.. Αυτός είναι ο λόγος που αρ-
νείστε να δώσετε αποφασιστική αρµοδιότητα στην Αυτοδιοίκηση
Α’ και Β’ βαθµού, αφού αυτοί της Αυτοδιοίκησης πιο άµεσα θα
δέχονταν τη λαϊκή πίεση σε κατάφωρες αδικίες είτε εκµετάλλευ-
σης και αξιοποίησης του τόπου τους από άλλους είτε ακόµα και
από παραβιάσεις προστασίας της ίδιας της περιοχής τους. Γι’
αυτό οι διαδικασίες παραχώρησης, µίσθωσης και αναµίσθωσης
υδάτινων εκτάσεων για την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατάσταση
µονάδων δεν απαιτεί τη γνώµη της Υπηρεσίας Αλιείας της Περι-
φέρειας ούτε εκπροσωπείται σε διάφορα όργανα και σχετικές
επιτροπές. Τα περισσότερα, όπως οι άδειες, τα µισθώµατα και
µια σειρά από άλλα ζητήµατα ορίζονται µε υπουργικές αποφά-
σεις. 

Εξάλλου, οι διαµαρτυρίες δεν ήρθαν από ξένους πολιτικά και
ιδεολογικά, αλλά από τους δικούς σας, όπως από τον Περιφε-
ρειάρχη Θεσσαλίας κ. Αγοραστό. Τους θεωρείτε, όµως, ευάλω-
τους στις λαϊκές πιέσεις, κάτι που έχουµε ζήσει µε το ειδικό
χωροταξικό πλαίσιο σχεδιασµού για την παραπέρα ανάπτυξη και
µεγέθυνση υδατοκαλλιεργειών. Όσον αφορά αυτό το θέµα και
λόγω των έντονων διαµαρτυριών, φτιάχτηκε και Πανελλήνια Συν-
τονιστική Επιτροπή Φορέων των περιοχών που θίγονται από την
ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας, γιατί καταστρέφει το περιβάλ-
λον σε πολλές παράκτιες περιοχές της χώρας. Μάλιστα, οι αντι-
δράσεις από τους απλούς κατοίκους αυτών των περιοχών στις
οποίες θα ιδρυθούν ΠΟΑΥ είχαν µαζικό χαρακτήρα, αλλά συµ-
µετείχε και µερίδα κεφαλαίου που θα πληγεί, όπως είναι οι ξενο-
δοχειακές επιχειρήσεις. Άσκησαν τέτοια πίεση που εκφράστηκε
και µε τη µορφή αποφάσεων των δηµοτικών αρχών και άλλων
φορέων, συλλόγων κ.λπ.. 

Όσον αφορά τις αλλαγές, λοιπόν, τις οποίες µας ανακοινώ-
σατε, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι η τοπική αυτοδιοίκηση
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εκφράζει απλά γνώµη πολύ περιορισµένα. Η γνώµη της δεν είναι
ούτε αποφασιστική ούτε δεσµευτική και αν θέλετε την λαµβάνετε
υπόψη ή αν θέλετε την πετάτε και στα σκουπίδια. Αυτή είναι η
κατάσταση.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να διευκρινίσω ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας δεν είναι ενάντια στην ανάπτυξη των ιχθυοκαλ-
λιεργειών. Όµως, βάζουµε όρους και προϋποθέσεις, ώστε να γί-
νεται µε σεβασµό στο περιβάλλον και στον πολιτισµό, σε
συνδυασµό µε την προστασία της διατροφικής αλυσίδας του
λαού, χωρίς να περιορίζονται τα αλιευτικά πεδία, χωρίς να γίνεται
εκδίωξη των µικροµεσαίων ψαράδων από τη θάλασσα -κάτι που
αποτελεί το στόχο της κοινής αλιευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης- και χωρίς να συρρικνώνονται τα τουριστικά κατα-
λύµατα. Αντίθετα, θα πρέπει να αξιοποιούνται για τη ξεκούραση
και για τις διακοπές της λαϊκής οικογένειας. Αυτή εµείς τη θεω-
ρούµε εφικτή και ρεαλιστική ως πρόταση, γιατί αφορά την πλει-
οψηφία του λαού και όχι το καπιταλιστικό κέρδος µιας χούφτας
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Επιπλέον, θέλουµε να τονίσουµε ότι είναι υπαρκτές οι ανάγκες
για ορθολογική διαχείριση, αειφορία και προστασία του περιβάλ-
λοντος. Ωστόσο, εσείς τα χρησιµοποιείτε µόνο ως πρόσχηµα, για
να προωθηθεί ακόµα περισσότερο η µονοπώληση του κλάδου,
η συγκέντρωση και συγκεντροποίηση, κάτι που φαίνεται και στα
άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Εδώ δεν διαχωρίζετε ούτε τις λιµνοθάλασσες που έχουν ιδιαί-
τερη περιβαλλοντική και πολιτιστική αξία ως ιδιαίτερα ευαίσθητα
οικοσυστήµατα, των οποίων η προστασία και βιώσιµη διαχείρισή
τους αποτελούν βασικές αρχές της αλιευτικής εκµετάλλευσης.
Παράλληλα, ως φυσικοί πόροι έχουν αξιόλογο οικονοµικό ενδια-
φέρον για τις τοπικές κοινωνίες. 

Προσφέρετε, λοιπόν, στο κεφάλαιο µεγάλες θαλάσσιες εκτά-
σεις, στις οποίες θα συνδυάσει και άλλες δραστηριότητες, όπως
δραστηριότητες αναψυχής, καταδυτικά πάρκα και άλλα, που θα
του εξασφαλίσουν νέο πεδίο κερδοφορίας. 

Γι’ αυτό ορθολογική και αειφορική διαχείριση δεν µπορεί να
νοηθεί στις σηµερινές συνθήκες της καπιταλιστικής οικονοµίας.
Τέτοιες προϋποθέσεις µπορούν να εξασφαλιστούν µόνο κάτω
από κεντρικό σχεδιασµό, που θα σέβεται όλες τις πλευρές κάθε
µεµονωµένης ή ευρύτερης περιοχής, χωρίς να υπάρχουν συγ-
κρούσεις µεταξύ τους, αλλά και µε πλήρη αξιοποίηση των παρα-
γωγικών τους δυνατοτήτων και µε σεβασµό στις
περιβαλλοντικές, πολιτιστικές και άλλες απαιτήσεις. 

Σε ότι αφορά την τροπολογία για το ΓΕΩΤΕ, «ΕΛΓΟ ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» κ.λπ., λύνει ορισµένα ζητήµατα και θα την ψηφίσουµε.
Εξάλλου, για την ενίσχυση  του Ελληνικού Γεωργικού Οργανι-
σµού µε µόνιµο προσωπικό είχαµε καταθέσει ερώτηση και θεω-
ρούµε ότι πρέπει να επεκταθεί και σε άλλους υπαλλήλους, πέρα
από τη Γενική Διεύθυνση Έρευνας, αφού υπάρχει αξιόλογο επι-
στηµονικό προσωπικό και από άλλες διευθύνσεις που µπορούν
να αξιοποιηθούν και να ενταχθούν σε οργανική θέση κατηγορίας
ερευνητών. Εµείς, λοιπόν, σας ζητάµε να το επεκτείνετε ακόµα
πιο πολύ. 

Σε σχέση µε τη φορολογική ενηµερότητα των συγκεκριµένων
οµάδων, µε συγχωρείτε, αλλά ούτε ο Υπουργός, ο κ. Τασούλας,
µπορούσε να το δικαιολογήσει. Ξεφωνηµένη περίπτωση. Ίσως οι
συγκεκριµένες ΠΑΕ να µην έχουν εκατοµµύρια, αλλά δώσαµε
εκατοντάδες χιλιάδες για µεταγραφές παικτών. Κι ενώ δεν πλη-
ρώνουν τις υποχρεώσεις τους στο δηµόσιο, µε αυτήν την τρο-
πολογία έρχεται να τους επιβραβεύσει, δηλαδή να δώσει χρόνο
χάριτος για την εξόφληση ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το δη-
µόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ίδια στιγµή –µιλάω για τώρα, για χθες, για προχθές και θα
συνεχιστεί και τις επόµενες ηµέρες- στέλνονται σε χιλιάδες
ασφαλισµένους του ΟΓΑ που αδυνατούν πραγµατικά να πληρώ-
σουν τις οφειλές τους, έγγραφα µε απειλές για κατάσχεση περι-
ουσιακών στοιχείων, ακόµα και του µοναδικού σπιτιού τους. Και
δεν είναι βέβαια οι µόνοι. Σε απελπισία είναι το µεγαλύτερο
µέρος του λαού από τη νέα φοροεπιδροµή, από τις µαζικές κα-
τασχέσεις µικροϊδιοκτησιών που ετοιµάζει η Κυβέρνηση, δηλαδή

των λίγων περιουσιακών στοιχείων που αποκτήθηκαν άλλες επο-
χές, ίσως και από τις προηγούµενες γενιές και µε στερήσεις. Και
αυτό είναι ντροπιαστικό! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εξάλλου, ο κώδικας δεοντολογίας για τα «κόκκινα» δάνεια που
διατυµπανίζει η Κυβέρνηση, αφήνει απροστάτευτα και εκβιάζον-
ται ουσιαστικά τα λαϊκά νοικοκυριά. Είναι ρυθµίσεις που ετοίµασε
η Κυβέρνηση και η Τράπεζα της Ελλάδος και φυσικά δεν στο-
χεύουν στο να αντιµετωπίσουν τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά,
αλλά να θωρακιστούν οι τραπεζικοί όµιλοι και γενικότερα να ενι-
σχυθεί η ανταγωνιστικότητα των µονοπωλίων. 

Εµείς λέµε ότι πραγµατική ανακούφιση είναι οι προτάσεις
νόµου που έχει φέρει επανειληµµένα το ΚΚΕ. Και εµείς καλούµε
το λαό να τις υιοθετήσει, να τις κάνει η δική του υπόθεση, να ση-
κώσει κεφάλι, να οργανώσει την πάλη του για να πληρώσουν την
κρίση και τα βάρη τα µονοπώλια και όχι ο λαός. 

Όµως, σε ό,τι αφορά και την τροπολογία που κατατέθηκε για
τις δήθεν  αλλαγές στον ΕΝΦΙΑ, συγγνώµη αλλά είναι τροπολο-
γία κοροϊδία. Στην ουσία του παραµένει άθικτος. Απλώς παίζετε
µε τις ηµεροµηνίες. Οι αλλαγές είναι στην κυριολεξία κοροϊδία,
γιατί έχετε κάνει επιλογή να τον χρησιµοποιήσετε και αυτόν,
δίπλα και στα άλλα εργαλεία που έχετε - εισπρακτικά, δηµοσιο-
νοµικά µέτρα- για να εξυπηρετήσουν καλύτερα, πιο άµεσα, βίαια
το στόχο σας -ναι πιο βίαια- τη συγκέντρωση της γης και τον µι-
κροϊδιοκτησιών σε λίγα χέρια. 

Ακόµα και τα κοτέτσια φορολογείτε, όπως ονοµάζουν κοτέτσια
τις µικρές πτηνοτροφικές µονάδες. Τους στείλατε ΕΝΦΙΑ. Κατα-
θέσαµε τις διαµαρτυρίες τους. 

Θα θελα να πω δύο λόγια για τα ροδάκινα. Κοιτάξτε, κύριε
Υπουργέ, εάν δεν διασφαλιστεί η απώλεια εισοδήµατος των πα-
ραγωγών από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που και αυτά λεφτά των
λαών είναι, πρέπει να γίνει από εθνικούς πόρους. 

Δεν γίνεται αυτοί οι άνθρωποι να έχουν ξοδέψει λεφτά για λι-
πάσµατα, για συλλεκτικά και να είναι στον αέρα. 

Ταυτόχρονα, όµως, φαίνεται καθαρά ότι και η πρόσδεση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει για µία ακόµα φορά θύµατα στην αγρο-
τιά και στην ντόπια αγροτική παραγωγή, κάτι που, βεβαίως, δεν
θέλει να παραδεχθεί ο ΣΥΡΙΖΑ. Διότι, το εµπάργκο µπορεί να το
κριτικάρει, να κριτικάρει την Κυβέρνηση. Και καλά κάνει. Όχι,
όµως, από την πλευρά ότι παίρνει µέρος η Κυβέρνηση στους ιµ-
περιαλιστικούς ανταγωνισµούς, Ευρωπαϊκή Ένωση-ΗΠΑ-ΝΑΤΟ
από τη µια και Ρωσία από την άλλη. Στοιχίζεται, λοιπόν, πίσω από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, µη διαχωρίζοντας τη θέση της και έτσι
έχουµε θύµατα τους φρουτοπαραγωγούς που ξόδεψαν ένα
σωρό λεφτά -το κόστος παραγωγού- και κινδυνεύουν να µην πά-
ρουν πίσω τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώστε,
κύρια συνάδελφε, γιατί βλέπω πως έχετε πολλές σελίδες ακόµα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα, εκβιάζονται οι παραγωγοί και από τους εµποροβιοµή-

χανους, για να πάρουν την παραγωγή τους σε ακόµα πιο εξευ-
τελιστικές τιµές και να βγάλουν µέρος της χασούρας, που ίσως
έχουν και αυτοί από το εµπάργκο της Ρωσίας. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο και σε ό,τι αφορά τη
φασιστική παραϊστορία, βρωµίζουν την πιο λαµπρή σελίδα του
αγώνα του λαού και του κινήµατος, γιατί πάντα ήταν µε τους κα-
ταδότες των αγωνιστών. Αυτή είναι η εγκληµατική ιδεολογία και
δράση τους και ας µην το ξεχνούν οι παλαιότεροι και ας το µα-
θαίνουν οι νεότεροι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ

κ. Τριαντάφυλλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µπω στην

ουσία του νοµοσχεδίου -που το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό και
πολύ θετικό βήµα στην προσπάθεια για ενίσχυση ενός χώρου
που πρωταγωνιστεί όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και διεθνώς- θα
ήθελα να απαντήσω σε ένα-δύο ζητήµατα, τα οποία ακούστηκαν
εντός της Αιθούσης. 

2344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κυρία ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Ως προς τον ΕΝΦΙΑ, εµείς ήµασταν εκείνοι οι οποίοι θέσαµε
το ζήτηµα, πριν τη διακοπή των εργασιών της Βουλής, κατά
τρόπο συγκροτηµένο και συγκεκριµένο. Βάλαµε, δηλαδή, τα ζη-
τήµατα τα οποία υπήρχαν, προκειµένου να εξορθολογιστεί το
συγκεκριµένο νοµικό πλαίσιο και να σταµατήσουν τα εξωφρενικά
λάθη, που φάνηκαν ότι υπήρχαν στην εφαρµογή του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου και τα οποία ουσιαστικά οδηγούσαν στην
υπέρβαση της ονοµαστικής αξίας που είχε ψηφιστεί από την
Βουλή των Ελλήνων. Ονοµαστική αξία ενός φόρου, που, ναι, είναι
µεγάλη, αλλά δεν είναι αυτή η οποία ουσιαστικά προέκυπτε µετά
την εφαρµογή των διατάξεων της συγκεκριµένης υπηρεσίας. 

Πρέπει να είναι σαφές προς κάθε κατεύθυνση ότι εµείς εδώ
βρισκόµαστε στις επάλξεις, προκειµένου να µην επιτρέπουµε σε
κανέναν να καταστρατηγεί -και µάλιστα κατά τρόπο άδικο- οποι-
οδήποτε νόµο ψήφισε ή ψηφίζει η Βουλή των Ελλήνων. Ιδιαιτέ-
ρως, δε, πρέπει να είναι σαφές προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν
ανεχόµαστε τα εξωφρενικά αυτά λάθη να γίνονται στοιχείο κρι-
τικής µε έναν τρόπο ο οποίος -κατά την άποψή µου- δεν ανταπο-
κρίνεται σε καµµία πραγµατικότητα, στοιχείο κριτικής ενώ αυτοί
οι οποίοι κριτικάρουν γνωρίζουν ότι πρόκειται για λάθη, στοιχείο
κριτικής µιας νοµοθετικής εργασίας, η οποία γίνεται κάτω από
πολύ δύσκολες συνθήκες και δεν υπάρχει απολύτως καµµία
ανάγκη να έχουµε τέτοιου είδους αποτελέσµατα από την εφαρ-
µογή και από τις πράξεις υπηρεσιακών παραγόντων. 

Καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις και πραγµατικά επέρ-
χονται σοβαρότατες διορθώσεις σε όλες τις ζώνες -και αυτό πρέ-
πει να το ακούσει ο Έλληνας πολίτης, ο όποιος παρακολουθεί
αυτήν τη στιγµή τη συνεδρίαση της Βουλής των Ελλήνων- που
βρίσκονται εκτός αντικειµενικών αξιών. Όπου δεν υπάρχει σύ-
στηµα αντικειµενικών αξιών, οι τιµές των ακινήτων είναι πραγµα-
τικά εξωφρενικές και κατά συνέπεια είναι εξωφρενικός ο φόρος
που έχει βεβαιωθεί. Αυτό, λοιπόν, δεν θα έχει καµµία σχέση µε
αυτό το οποίο ήλθε ως εκκαθαριστικό του ΕΝΦΙΑ τον Αύγουστο. 

Δεύτερον, από την αρχή είχαµε πει και πριν προκύψουν τα
λάθη αυτά, ότι πρέπει ο πολίτης να έχει την δυνατότητα να διορ-
θώνει ηλεκτρονικά το Ε9 του. 

Δηλαδή, να διορθώνει τη δήλωση µε την οποία έχει καταγρά-
ψει την περιουσία του προς το ελληνικό δηµόσιο. Δεν είχε γίνει
δεκτό στην αρχή από το Υπουργείο Οικονοµικών. Κατόπιν εορτής
έγινε κι αυτό δεκτό.

Τρίτον, ζητήσαµε να µη γίνει δεκτή η αρχική πρόταση του
Υπουργείου Οικονοµικών που έλεγε να καταβληθεί η πρώτη
δόση και θα διορθωθούν τα υπόλοιπα στην πορεία. Και πραγµα-
τικά, η πρώτη δόση έρχεται να καταστεί ληξιπρόθεσµή -διότι δεν
είναι αυτή που έχει βγει, αυτή που έχει κυκλοφορήσει µέσα στον
Αύγουστο, το νέο εκκαθαριστικό θα βγει από τις 15 Σεπτεµβρίου
και µετά- στις 30 Σεπτεµβρίου. 

Και έρχοµαι εδώ να ρωτήσω: Ακούω την Αντιπολίτευση, µε τον
έναν ή µε τον άλλον τρόπο, να λέει ότι δεν θα ψηφίσει την τρο-
πολογία για τον ΕΝΦΙΑ. Ο πολίτης δεν έχει το κείµενο στα χέρια
του. Γι’ αυτό θα κάνω µια µικρή αναφορά: 

Δεν αφορά στον ΕΝΦΙΑ αυτή η τροπολογία. Τι αφορά; Και
αυτό πρέπει να το ακούσει αυτό ο Έλληνας φορολογούµενος.
Λέει η τροπολογία ότι δεν είναι ληξιπρόθεσµη καµµία οφειλή του
ΕΝΦΙΑ µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου και, εποµένως, ο πολίτης δι-
καιούται να πάρει φορολογική ενηµερότητα ή επιστροφή φόρου.
Ποιος µέσα στην Αίθουσα δεν θέλει να συµβεί αυτό; Υπάρχει κά-
ποια παράταξη που λέει «όχι» σ’ αυτήν την τροπολογία; Λέει, δη-
λαδή, ότι πρέπει να µη δίνεται φορολογική ενηµερότητα λόγω
ΕΝΦΙΑ στον Έλληνα πολίτη; Λέει ότι δεν πρέπει να επιστρέφεται
ο φόρος στον Έλληνα πολίτη επειδή υπάρχει εκκρεµότητα µε
τον ΕΝΦΙΑ; 

Γιατί, λοιπόν, δεν την υπερψηφίζει κανένα από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης; Γιατί αναφέρει τη λέξη «ΕΝΦΙΑ». Αυτό, µε συγ-
χωρείτε, δεν είναι ουσία, δεν είναι παραγωγική και δηµιουργική
πολιτική εντός της Αιθούσης, στην παρούσα συγκυρία και µε τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κόσµος. Γιατί, αν για κάποιους
εδώ µέσα τα τριακόσια ή τετρακόσια ευρώ που περιµένει κά-
ποιος να πάρει επιστροφή φόρου δεν είναι κάτι σηµαντικό, γιατί

αναφέρει την λέξη «ΕΝΦΙΑ», για µας είναι σηµαντικό, το ρυθµί-
ζουµε, το υπερψηφίζουµε. Και, φυσικά, ο καθένας µε βάση την
ψήφο του πρέπει να κρίνεται και να απολογείται, αν θέλετε.

Τι άλλο ρυθµίστηκε µετά από δική µας πρόταση: Ουσιαστικά,
ρυθµίζεται κατά τρόπο καθοριστικό το ζήτηµα των απαλλαγών
και των εκπτώσεων. Πρόκειται για απαλλαγές και εκπτώσεις οι
οποίες χρειάζονταν γραφειοκρατική διαδικασία και οι οποίες
τώρα, µε τις προτάσεις οι οποίες έρχονται, θα γίνονται µε πολύ
πιο άµεση διαδικασία. Αρκούν αυτά; 

Ακούει ο πολίτης και λέει «µα, αρκούν αυτά;». Προφανώς και
δεν αρκούν. Δεν είµαστε σε µια κανονική περίοδο που µπορούσε
η χώρα να δανείζεται, προκειµένου να καλύπτει τις ανάγκες της.
Δεν βρισκόµαστε σήµερα σε µια Ελλάδα η οποία έχει τη δυνατό-
τητα να δανειστεί 25 δισεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο και εποµέ-
νως να έχει πολύ πιο ελαφριά φορολογία και να είναι
διαφορετικά τα πράγµατα. Είµαστε στη στιγµή, που δυστυχώς,
πρέπει να εφαρµόσουµε µια πολιτική η οποία θα περιορίσει τις
ανάγκες σε δανεισµό και ταυτόχρονα, θα δηµιουργήσει πρωτο-
γενή πλεονάσµατα. Δηλαδή, για πρώτη φορά η χώρα να µπορεί
να καλύψει τις ανάγκες της σε µισθούς, σε συντάξεις, σε λει-
τουργικές δαπάνες για την υγεία, την παιδεία, για την ασφάλεια
µόνης της, χωρίς να χρειάζεται δανεισµός. 

Αυτή η ανάγκη, λοιπόν, µας βάζει σε µια δύσκολη θέση, σε
σχέση µε τη δηµοσιονοµική µας πολιτική. Όµως, όσο περνάει ο
καιρός και µε το δεδοµένο ότι έχουµε συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα στη δηµοσιονοµική πολιτική, αυτό το οποίο είναι ανα-
γκαιότητα, είναι να µπουν οι προτεραιότητες, οι ιεραρχήσεις στη
δηµοσιονοµική µας πολιτική. 

Η ιεράρχηση, κύριοι Υπουργοί, -γνωρίζω ότι δεν είναι το δικό
σας αντικείµενο αυτό, αλλά µιλάω στην Κυβέρνηση ως ενιαίο σύ-
νολο- δεν µπορεί να είναι ο ανώτατος συντελεστής. Δεν µπορεί
να µειωθεί ο συντελεστής ο οποίος αφορά τις επιχειρήσεις. Προ-
φανώς, η ιεράρχηση πρέπει να είναι ότι δεν είναι ανεκτό ο ελεύ-
θερος επαγγελµατίας για πάντα -δηλαδή και για το 2015- να
πληρώνει από το πρώτο ευρώ φόρο. Η ιεράρχηση προφανώς
πρέπει να είναι ότι ο φόρος για τα καύσιµα και για το πετρέλαιο
θέρµανσης πρέπει να µειωθεί το αµέσως επόµενο διάστηµα. Η
ιεράρχηση πρέπει να είναι η φοροελάφρυνση η οποία να αφορά
στους έµµεσους φόρους, δηλαδή, το ΦΠΑ. Αυτά είναι ιεραρχή-
σεις. Και είναι εφικτές ιεραρχήσεις. Δεν είναι ούτε τουφεκιές
στον αέρα, ούτε τζάµπα µαγκιές. Με τρεις τρόπους, δηλαδή, να
µπορέσει να ελαφρυνθεί. 

Και, βεβαίως, ως προς τον ΕΝΦΙΑ, το πρώτο ακίνητο, το µικρό
ακίνητο να έχει περιορισµένη φορολόγηση. 

Με έναν τρόπο, λοιπόν, δίκαιο και αναλογικό και µε πολύ απλά
βήµατα να υπάρξουν οι ανάλογες διορθώσεις που θα δώσουν
ανάσα στο µικροµεσαίο Έλληνα και τη ρευστότητα που έχει
ανάγκη η αγορά. 

Εδώ, λοιπόν, απαιτείται µια διαφορετική οπτική των πραγµά-
των.

Να έρθω στα ζητήµατα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης: 
Όπως γνωρίζετε, το πρώτο, το βασικότερο ζήτηµα, το οποίο

αφορά τη γεωργική µας παραγωγή, τον πρωτογενή µας τοµέα,
είναι ο µικρός κλήρος. Το έχετε ακούσει, το γνωρίζετε καλύτερα
από εµένα και οι δύο παριστάµενοι Υπουργοί. Εγώ θα κάνω µια
πρόταση. Το πιο σηµαντικό, η πιο µεγάλη διαρθρωτική αλλαγή -
µεταρρύθµιση που µπορείτε να φέρετε εσείς στη θητεία σας θα
ήταν ουσιαστικά ένα άλλο σχέδιο οργάνωσης της αγροτικής γης
µας στο πρότυπο και στη µεθοδολογία που υπάρχει για την ορ-
γάνωση ενός σχεδίου πόλης.

Εγώ από τη δική µου, νοµική, επαγγελµατική µου άποψη,
µπορώ να σας πω ότι αυτό, δηλαδή το µοίρασµα -όταν έχουµε
να κάνουµε µε ένα περιορισµένο χώρο, προκειµένου να µοιρα-
στεί µε συγκεκριµένο τρόπο ούτως ώστε να είναι εφικτό να υπάρ-
χει ένα µέρος πόλης, το σχέδιο πόλης- η µεθοδολογία αυτή θα
µπορούσε να αξιοποιηθεί κατά τρόπο ανάλογο και να υπάρχει
ένα σχέδιο αγροτικής γης, µε τρόπο που ουσιαστικά θα πάµε σε
έναν αναδασµό -ο πολίτης που µας ακούει ενδεχοµένως τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια να έχει ακούσει πολλές φορές αυτήν τη
λέξη- αλλά µε έναν τρόπο ο οποίος να είναι συγκροτηµένος, µε-
θοδολογικά άρτιος και ουσιαστικά να οδηγεί σε συγκεκριµένο
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αποτέλεσµα, όπου αυτός εφαρµοστεί. Και αυτό να γίνει όχι µε
πολλαπλές εγκυκλίους, υπουργικές αποφάσεις ή αποφάσεις γε-
νικών γραµµατέων, αλλά µε συγκεκριµένο τρόπο ο οποίος θα
µπορεί ουσιαστικά να δώσει αποτελέσµατα σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα.

Επίσης, ένα άλλο σχέδιο σε σχέση µε την επιχειρηµατικότητα.
Σήµερα ένας νέος άνθρωπος πώς µπορεί να αξιοποιήσει το τα-
λέντο του στην Ελλάδα; Πώς µπορεί ένας νέος άνθρωπος να
µπει σε µια δηµιουργική φάση στη ζωή του, να ξεφύγει από το
φάσµα της ανεργίας ή της αδράνειας και να δηµιουργήσει; Δεν
µπορεί να γίνει αυτό. Γιατί; Διότι έχει ποινικοποιηθεί η έννοια της
αποτυχίας. Έχει ποινικοποιηθεί νοµικά, κοινωνικά, πολιτικά. 

Κυρίως, όµως, δεν έχει δοθεί η δυνατότητα να δηµιουργήσει
ο νέος άνθρωπος και να αξιοποιήσει το ταλέντο. Διότι µια ανοικτή
κοινωνία, µια χώρα η οποία σέβεται τη νέα γενιά και πιστεύει
στους ανθρώπους της, πρώτα από όλα ως προτεραιότητα βάζει
την αξιοποίηση του ταλέντου του καθενός, γιατί ο κάθε νέος ή
νέα, ο κάθε άνθρωπος σε αυτή τη χώρα έχει ένα ταλέντο. Αν, λοι-
πόν, δοθεί η δυνατότητα να αξιοποιηθεί το ταλέντο, αποποινικο-
ποιηθεί η ενδεχόµενη αποτυχία του και ενθαρρυνθεί η νεανική
επιχειρηµατικότητα και καινοτοµία, τότε ένα µεγάλο µέρος που
έχει να κάνει µε την ανεργία των νέων, θα έχει επιλυθεί ως ένα
βαθµό.

Πώς µπορεί να γίνει αυτό χωρίς επιδοτήσεις; Δυστυχώς, στη
χώρα αυτή έχουν πέσει πάρα πολλές επιδοτήσεις και έχουµε
πολύ µικρά αποτελέσµατα. Ποιος θα ήταν ένας τρόπος, ο οποίος
θα µπορούσε να δώσει άµεσα και γρήγορα αποτελέσµατα; Τέσ-
σερα πράγµατα χρειάζονται. Γιατί κάποιος δεν επιχειρεί σήµερα;
Γιατί εάν επιχειρήσει µετά από τρία χρόνια θα χρωστάει στην
εφορία, στο ΤΕΒΕ, στο δήµο και σε ένα ακόµα κάρο ακόµα άλλες
καταστάσεις. Εποµένως, µηδενικό κόστος γραφειοκρατικό ή φο-
ρολογικό για την έναρξη της εταιρείας, τρία χρόνια αφορολό-
γητο, τρία χρόνια απαλλαγή από ΤΕΒΕ ή οποιαδήποτε άλλη
ασφάλιση, τρία χρόνια απαλλαγή από ανταποδοτικά τέλη.

Με αυτόν τον τρόπο δεν έχει το τεράστιο ρίσκο να καταστρέ-
ψει τη ζωή του ένας νέος άνθρωπος, ο οποίος θέλει να επιχειρή-
σει. Με αυτόν τον τρόπο η χώρα αποδεικνύει ότι θέλει το ταλέντο
του καθενός και της καθεµιάς και ότι δίνει τη δυνατότητα να το
αναπτύξει. Ένα τέτοιο σχέδιο δηµιουργικής Ελλάδας, µιας Ελ-
λάδας της δηµιουργίας, θα µπορούσε να περπατήσει και κυρίως
να έχει τη συµµαχία της νέας γενιάς. 

Έρχοµαι στις υδατοκαλλιέργειες. Είναι ένας τοµέας, ο οποίος
από τη δεκαετία του ’80 και µετά έχει να επιδείξει τεράστια απο-
τελέσµατα, µε ανθρώπους οι οποίοι έχουν δηµιουργήσει, όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά και διεθνώς. Ουσιαστικά, ερχόµαστε µε
αυτό το νοµοσχέδιο να βοηθήσουµε, να κωδικοποιήσουµε, να
απλουστεύουµε, να απλοποιήσουµε µια διαδικασία, η οποία ήταν
απαραίτητο να γίνει εδώ και πολλά χρόνια. 

Κατά την άποψή µου, είναι ο πιο επιτυχηµένος κλάδος της ελ-
ληνικής οικονοµίας, ο πιο επιτυχηµένος νέος κλάδος -δηλαδή
που έχει προκύψει τις τελευταίες δεκαετίες- της ελληνικής οικο-
νοµίας µε ισχυρό ανταγωνισµό στην περιοχή, στη Μεσόγειο και
κυρίως µε πρωταγωνιστικό ρόλο σε επίπεδο διεθνές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Και αυτόν τον ρόλο έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο να τον

ενισχύσει, να βοηθήσει, δηλαδή, να αναπτυχθεί αυτός ο χώρος
ακόµα περισσότερο. Όµως όχι ανεξέλεγκτα, όχι αντιγράφοντας,
αν θέλετε, µοντέλα γειτονικών χωρών που δεν σέβονται καθόλου
το περιβάλλον ή τις τοπικές κοινωνίες, αλλά ουσιαστικά δηµιουρ-
γώντας µια βιώσιµη -όπως λέει µέσα το νοµοσχέδιο- ανάπτυξη
αυτού του κλάδου των υδατοκαλλιεργειών µε στόχο πρώτον την
παραγωγή περισσότερων προϊόντων, δεύτερον την αύξηση των
εξαγωγών και τρίτον τη διατήρηση, αλλά και την αύξηση, των θέ-
σεων εργασίας. 

Είναι δυνατόν αυτό να συµβεί µε ταυτόχρονη προστασία του
τοπικού περιβάλλοντος; Προφανώς και είναι. Όταν υπάρχουν οι
σχετικοί περιορισµοί, όταν δηλαδή δεν καταστρατηγούνται οι
αρχές προστασίας του περιβάλλοντος, όταν στον ίδιο γεωγρα-
φικό χώρο δεν υπάρχουν πολλές µονάδες µε αποτέλεσµα να επι-

βαρύνεται υπέρµετρα το περιβάλλον, τότε ναι, είναι δυνατόν.
Η γραφειοκρατία δεν βοηθάει στην προστασία του περιβάλ-

λοντος, Αντιθέτως η γραφειοκρατία πολλές φορές καταστρατη-
γεί, ουσιαστικά αντιβαίνει στην αρχή της προστασίας του
περιβάλλοντος.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Ποιο είναι το νούµερο ένα πρόβληµα;
Ακούστηκε µέσα στην Αίθουσα. Το νούµερο ένα πρόβληµα που
αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι του συγκεκρι-
µένου κλάδου είναι το µεγάλο, το τεράστιο συσσωρευµένο τρα-
πεζικό χρέος. Εάν δεν λάβουµε εδώ αποφάσεις σοβαρές,
καθαρές και έντιµες και διαφανείς προς κάθε κατεύθυνση, για
να αναδιαρθρωθεί αυτό το χρέος και να µπορέσει να καταστεί
βιώσιµος αυτός ο κλάδος, ό,τι άλλο κι αν φτιάξουµε ενδεχοµέ-
νως να ανταποκρίνεται σε µία άλλη πραγµατικότητα. 

Απαιτείται, λοιπόν, αναδιάρθρωση και απαιτείται αυτό που
έχουµε ζητήσει πολλές φορές εµείς ως ΠΑΣΟΚ, αύξηση, ει δυ-
νατόν να γίνουν εκατό οι δόσεις για φυσικά και νοµικά πρόσωπα
για χρέη και οφειλές προς το δηµόσιο. Με αυτόν τον τρόπο, ου-
σιαστικά το συσσωρευµένο χρέος στην εποχή της κρίσης θα πάει
σε βάθος ετών και εποµένως, οι επιχειρήσεις αυτές θα έχουν την
αντίστοιχη ρευστότητα, προκειµένου να διατηρήσουν τον πρω-
ταγωνιστικό τους ρόλο και τις θέσεις εργασίας. 

Βεβαίως, κλείνω µε το εξής. Πέραν της αντιµετώπισης στο
παρόν, στο οποίο συµβάλει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, σηµαν-
τικό είναι αυτό το οποίο έχουµε τονίσει και προσωπικά, αλλά και
το ΠΑΣΟΚ πολλές φορές µέσα στην Αίθουσα, το ακατάσχετο της
µισθοδοσίας των εργαζοµένων στο λογαριασµό του εργοδότη ή
της εταιρείας εργοδότριας. Δηλαδή, δεν αρκεί αυτό που έχουµε
κατοχυρώσει, το ακατάσχετο του λογαριασµού του εργαζοµέ-
νου, αλλά πρέπει και το ποσό µισθοδοσίας το οποίο υπάρχει
στον τραπεζικό λογαριασµό του εργοδότη να µην µπορεί να κα-
τασχεθεί από τράπεζα ή από δηµόσιο ή ασφαλιστικό ταµείο και
να πληρώνεται ο εργαζόµενος και η ασφαλιστική του εισφορά
να καταβάλλεται κάθε µήνα, ως αποτέλεσµα της εργασίας του.
Με αυτόν τον τρόπο, και ασφάλεια στους εργαζοµένους θα πα-
ρέχουµε και ρευστότητα στην αγορά, γιατί οι εργαζόµενοι προ-
σφέρουν ρευστότητα στην αγορά και επιλύουµε ένα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα που απασχολεί σχεδόν το σύνολο των εται-
ρειών που δηµιουργούν, επιχειρούν στο συγκεκριµένο κλάδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Θα ήθελα να σας ανακοινώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι οι Υπουργοί Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας, Εσωτερικών, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και Ναυτιλίας και
Αιγαίου, κατέθεσαν τα εξής σχέδια νόµων:

1.«Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών ENERGEAN OIL & GAS – ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩ-
ΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και PETRA PETROLEUM INC για την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης
υδρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή των ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ».

2.«Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών ENERGEAN OIL & GAS – ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩ-
ΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ και TRAJAN OIL AND GAS LIMITED
για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευ-
σης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή Κατάκολο».

3.«Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των εταιρειών Ελληνικά Πετρέλαια Α.Ε., Edison
International S.p.A και Petroceltic Resources plc για την παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων στη θαλάσσια περιοχή Πατραϊκός Κόλπος (Δυτικά)».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Κύρωση του Πέµπτου Πρωτοκόλλου για τα Εκρηκτικά Κατά-
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λοιπα Πολέµου στη Σύµβαση για απαγόρευση ή περιορισµό χρή-
σης Ορισµένων Συµβατικών Όπλων που µπορούν να θεωρηθούν
ως εξαιρετικώς επιβλαβή ή ως προκαλούντα αδιακρίτως αποτε-
λέσµατα».

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος
Καρασµάνης έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Φτάσαµε στο τέλος της συζήτηση. Θέλω πραγµατικά να ευχα-
ριστήσω τις κυρίες και τους κυρίους συναδέλφους που συµµετεί-
χαν στη συζήτηση για την κριτική που ασκήσαν, την οποία εγώ
εκλαµβάνω ως καλόπιστη. Είµαι ο τελευταίος σ’ αυτήν την Αί-
θουσα που δεν θα δεχθεί την κριτική και το διάλογο. Γνωρίζετε
πολύ καλά πώς πολιτεύτηκα τα δεκαοκτώ χρόνια που βρίσκοµαι
στο Κοινοβούλιο. Με τον ίδιο τρόπο, πολιτεύοµαι από τη θέση
που ανέλαβα προ διµήνου. Για εµένα, η κριτική και ο διάλογος
αποτελούν οξυγόνο. 

Μιλώ, όµως, για κριτική που έχει βάση, θέση, αντίλογο και για
διάλογο ειλικρινή και οργανωµένο. 

Σε αυτές τις διαδικασίες συµµετέχω και πραγµατικά, σήµερα
η συζήτηση αυτό απέδειξε, ότι ήταν µια συζήτηση υψηλού επιπέ-
δου. Πέρα από την κριτική που έγινε, κατατέθηκαν και προτάσεις
για άλλα θέµατα, τα οποία εµείς τα καταγράφουµε και καθ’ όλο
το διάστηµα θα έχουµε συνεργασία. Γι’ αυτό και απλώνω χέρι φι-
λίας και συνεργασίας για τα θέµατα αυτά του πρωτογενή τοµέα,
ώστε να συµβάλουµε και να λύσουµε προβλήµατα που απασχο-
λούν τους Έλληνες αγρότες και τους Έλληνες κτηνοτρόφους. 

Κλείνοντας, θα κάνω αναφορά σε τρεις τροπολογίες, τις οποίες
κάνω αποδεκτές. Η πρώτη είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό
1749 και ειδικό αριθµό 33, που κατατέθηκε στις 26-8-2014 και
αφορά πληθυσµιακό κριτήριο για την άσκηση του πλανόδιου εµ-
πορίου. Η κατατεθείσα νοµοτεχνική βελτίωση από εµένα για την
εν λόγω τροπολογία αποσύρεται. 

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1735 και ειδικό αριθµό
32, που κατατέθηκε στις 21-8-2014, αφορά την τροποποίηση του
ν. 4277/2014, σύµφωνα µε την οποία, µέλη των κλαδικών αγροτι-
κών συνεταιρισµών που προέκυψαν από µετατροπές ΚΕΣΕ και
ΚΑΣΟ είναι µόνο όσοι απασχολούνται στο αντικείµενο δραστη-
ριότητας του κλαδικού αγροτικού συνεταιρισµού και έχουν κατα-
βάλει τη συνεταιριστική τους µερίδα, που όρισε η απόφαση
µετατροπής. Την τροπολογία αυτή την έχει καταθέσει ο κ. Κόλ-
λιας και την πρώτη τροπολογία την έχει καταθέσει ο κ. Τριαντά-
φυλλος. 

Η τρίτη τροπολογία, µε γενικό αριθµό 1765 και ειδικό αριθµό
40, που κατατέθηκε στις 28-8-2014, αφορά κατάργηση διατάξεων
του ν. 4015/2014 και του ν. 4072/2011. Αυτή την τροπολογία την
έχουν καταθέσει ο κ. Κόλλιας και ο κ. Κασσής. Τις κάνω αποδε-
κτές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών». 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς, το

άρθρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 27 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1727 και ειδικό 30 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1727 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1757 και ειδικό 36, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1757 και ειδικό 36 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµοφώνως και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1761 και ειδικό 39 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1761 και ειδικό 39 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1735 και ειδικό 32 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1735 και ειδικό 32 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1749 και ειδικό 33 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1749 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1765 και ειδικό 40 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1765 και ειδικό 40 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων: «Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε``` στο σηµείο αυτό να
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ερωτάται το

Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων: «Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ανάπτυξη Υδατοκαλλιεργειών και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’

Άρθρο 1
Πεδίο Εφαρµογής - Ορισµοί

1. Με τις  διατάξεις του παρόντος καθορίζεται  το θεσµικό
πλαίσιο ανάπτυξης  του τοµέα των υδατοκαλλιεργειών, στο πλαί-
σιο της αειφόρου λειτουργίας  του, ως προς την παραχώρηση
χρήσης θαλάσσιας και λιµναίας υδάτινης έκτασης για εγκατά-
σταση µονάδας υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή ηµιεντατικής
µορφής, καθώς και τη διαδικασία χορήγησης άδειας ίδρυσης και
λειτουργίας σε µονάδα υδατοκαλλιέργειας ίδιας µορφής, η
οποία µπορεί να εγκαθίσταται σε υδάτινη ή σε χερσαία έκταση.

2. Για την  εφαρµογή των διατάξεων του  παρόντος, επιπλέον
των ορισµών  των άρθρων 3 και 4 της απόφασης  µε αριθµ.
31722/4.11.2011 της Επιτροπής  Συντονισµού της Κυβερνητικής
Πολιτικής στον Τοµέα του Χωροταξικού  Σχεδιασµού και της Αει-
φόρου Ανάπτυξης (Β’ 2505), ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:

α) «Άδεια ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας»: Η απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης µε την οποία χορηγείται η άδεια ίδρυσης και λειτουρ-
γίας της µονάδας, µετά από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης
Αγροτικών Υποθέσεων. Στην άδεια ίδρυσης και λειτουργίας εµ-
περιέχεται η έγκριση για την παραχώρηση χρήσης της υδάτινης
έκτασης και η κτηνιατρική άδεια που προβλέπεται στις παραγρά-
φους 1 και 2 του άρθρου 4 του π.δ. 28/2009 (Α’46).

β) «Αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων»: Η Διεύθυνση
Αγροτικών Υποθέσεων της Γενικής Διεύθυνσης Δασών και Αγρο-
τικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, στα διοικητικά
όρια της οποίας είναι εγκατεστηµένη η µονάδα υδατοκαλλιέρ-
γειας.

γ) «Αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία»: Η κτηνιατρική υπηρεσία
της Περιφέρειας ή της Περιφερειακής Ενότητας, στα διοικητικά
όρια της οποίας είναι εγκατεστηµένη η µονάδα υδατοκαλλιέρ-
γειας και η οποία είναι αρµόδια για την εφαρµογή του π.δ.
28/2009 (Α’ 46).

δ) «Αναµίσθωση»: Η ανανέωση της παραχώρησης υδάτινης
έκτασης, η οποία αρχικά είχε παραχωρηθεί, σύµφωνα µε το
άρθρο 4.

ε) «Μετεγκατάσταση πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η
µετακίνηση του συνόλου των πλωτών εγκαταστάσεων της µονά-
δας σε άλλη υδάτινη έκταση, εκτός της µισθωµένης υδάτινης
έκτασης και σε απόσταση τουλάχιστον διακοσίων πενήντα (250)
µέτρων από τα όρια της αρχικά µισθωµένης υδάτινης έκτασης.

στ) «Επέκταση πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας»: Η αύ-
ξηση, σε σχέση µε την αρχικά µισθωµένη, της υδάτινης έκτασης
που µισθώνεται.

Άρθρο 2
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών

1. Στον τοµέα  των υδατοκαλλιεργειών εφαρµόζεται  εθνικό
πρόγραµµα ανάπτυξης, το  οποίο αναφέρεται στο εξής  ως
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης  Υδατοκαλλιεργειών (ΕΠΑΥ). Το
ΕΠΑΥ  στο πλαίσιο της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης (ΕΕ), περιλαµβάνει τους εθνικούς στόχους ανά-
πτυξης, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις του εθνικού χωροταξικού
σχεδιασµού.

2. Το ΕΠΑΥ  εγκρίνεται µε απόφαση του  Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης  και Τροφίµων, µετά από γνώµη του Εθνικού Συµβου-
λίου Υδατοκαλλιεργειών (ΕΣΥΔ) του άρθρου 3.

3. Προτεραιότητες  του ΕΠΑΥ αποτελούν:
α) Η βιώσιµη ανάπτυξη των υδατοκαλλιεργειών, ώστε να απο-

τελέσουν βασικό µοχλό ανάπτυξης του πρωτογενούς τοµέα και
της ελληνικής οικονοµίας γενικότερα, µε τη βελτίωση της παρα-
γωγικότητας των υφιστάµενων µονάδων υδατοκαλλιέργειας, την
επέκταση της δραστηριότητάς τους και την προαγωγή της και-
νοτοµίας.

β) Η προώθηση της κοινωνικής ισότητας και συνοχής µέσα
από:

αα) την ενθάρρυνση της συµµετοχής όλων των φορέων που
εµπλέκονται (διοίκηση, υδατοκαλλιεργητές, έµποροι χονδρικής
και λιανικής πώλησης και ενώσεις καταναλωτών) στη διαδικασία
λήψης αποφάσεων που αφορούν τη διαµόρφωση της αναπτυξια-
κής πολιτικής του κλάδου,

ββ) την παραγωγή προϊόντων υψηλών προδιαγραφών και δια-
τροφικής αξίας, τα οποία να καλύπτουν τις σύγχρονες διατροφι-
κές ανάγκες των καταναλωτών και

γγ) την αύξηση των θέσεων απασχόλησης επιστηµονικού και
εργατικού δυναµικού, ιδιαίτερα σε παραµεθόριες περιοχές και
αποµακρυσµένα νησιά.

γ) Η διευθέτηση των σχέσεων µε τους λοιπούς χρήστες, κυ-
ρίως της παράκτιας ζώνης, για την εξάλειψη του φαινοµένου της
σύγκρουσης συµφερόντων και την αποτελεσµατική αξιοποίηση
των χρήσεων γης.

δ) Η απλούστευση και ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαι-
σίου αδειοδότησης, του ελέγχου της δραστηριότητας και των
σχέσεων µεταξύ διοικητικών και παραγωγικών φορέων, για την
ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας και τη δηµιουργία φιλικού
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περιβάλλοντος για την προσέλκυση νέων ιδιωτικών επενδύσεων.
ε) Η ενθάρρυνση της έρευνας και της καινοτοµίας. 

Άρθρο 3
Εθνικό Συµβούλιο Υδατοκαλλιεργειών

1. Στο Υπουργείο  Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων  συνι-
στάται Εθνικό Συµβούλιο  Υδατοκαλλιεργειών             (ΕΣΥΔ), το
οποίο γνωµοδοτεί στον  Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων για θέµατα πολιτικής στον τοµέα των υδατοκαλλιεργειών.
Ειδικότερα, γνωµοδοτεί για:

α) Τη διαµόρφωση και εφαρµογή του ΕΠΑΥ.
β) Τις θεσµικές µεταρρυθµίσεις που απαιτούνται για την υπο-

στήριξη της στρατηγικής ανάπτυξης του τοµέα, µέσω αναπτυ-
ξιακών-χρηµατοδοτικών προγραµµάτων, καθώς και για κάθε
άλλη θεσµική ρύθµιση.

γ) Κάθε άλλο θέµα που ανατίθεται σε αυτό από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

2.Το Εθνικό  Συµβούλιο Υδατοκαλλιεργειών αποτελείται  από:
α) Τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων, ως Πρόεδρο.
β) Τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αλιείας του πα-

ραπάνω Υπουργείου, µε αναπληρωτή τον προϊστάµενο Διεύθυν-
σης της Γενικής Διεύθυνσης Αλιείας, εκτός της Διεύθυνσης
Υδατοκαλλιεργειών και Εσωτερικών Υδάτων.

γ) Τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Υδατοκαλλιεργειών και
Εσωτερικών Υδάτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε τον αναπληρωτή του.

δ) Κτηνίατρο που υπηρετεί στη Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

ε) Δύο επιστήµονες που υπηρετούν σε ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα ή σε ερευνητικά ιδρύµατα της Χώρας, ο ένας ειδικός
στον τοµέα των Υδατοκαλλιεργειών και ο άλλος ειδικός σε θέ-
µατα οικονοµικής ανάπτυξης και προώθησης των εξαγωγών, οι
οποίοι ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

στ) Δύο εκπροσώπους του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής (ΥΠΕΚΑ), ο ένας από τη Γενική
Γραµµατεία Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλοντος και ο άλλος
από τη Γενική Γραµµατεία Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, οι οποίοι προτείνονται µε τους αναπληρωτές τους
από τον αρµόδιο Υπουργό.

ζ) Εκπρόσωπο του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος (ΓΕ-
ΩΤΕΕ), που προτείνεται από αυτό µε τον αναπληρωτή του.

η) Δύο εκπροσώπους επαγγελµατικών οργανώσεων Ιχθυοκαλ-
λιεργητών και Οστρακοκαλλιεργητών, που προτείνονται από
αυτές µε τους αναπληρωτές τους.

θ) Εκπρόσωπο της πλέον αντιπροσωπευτικής οργάνωσης κα-
ταναλωτών, που προτείνεται από αυτή µε τον αναπληρωτή του.

ι) Εκπρόσωπο της πλέον αντιπροσωπευτικής µη κυβερνητικής
περιβαλλοντικής οργάνωσης, που προτείνεται από αυτή µε τον
αναπληρωτή του.

Στις περιπτώσεις η’, θ’ και ι’, αν υπάρξει διαφωνία µεταξύ των
οργανώσεων ή αν οι φορείς δεν προτείνουν εκπροσώπους τους
µέσα στην προθεσµία που τάσσεται από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι εκπρόσωποι ορίζονται από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Στο ΕΣΥΔ µπορεί να συµµετέχουν χωρίς ψήφο, µετά από πρό-
σκληση του Προέδρου αυτού, εµπειρογνώµονες µε εξειδίκευση
σε θέµατα ανάλογα µε το υπό εξέταση θέµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ  ΥΔΑΤΙΝΩΝ ΚΑΙ 

ΧΕΡΣΑΙΩΝ ΕΚΤΑΣΕΩΝ 

Άρθρο 4
Παραχώρηση  χρήσης υδάτινων εκτάσεων

µε απευθείας µίσθωση

1. Το Ελληνικό  Δηµόσιο, µετά από αίτηση του  ενδιαφεροµέ-
νου, µπορεί να παραχωρεί  τη χρήση θαλάσσιων υδάτινων  εκτά-

σεων, για την ίδρυση, επέκταση και µετεγκατάσταση πλωτών µο-
νάδων υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή ηµιεντατικής µορφής, για
χρονικό διάστηµα είκοσι (20) ετών.

2. α) Το Ελληνικό  Δηµόσιο µπορεί να παραχωρεί  τη χρήση λι-
µναίων υδάτινων  εκτάσεων για την ίδρυση, επέκταση και µετεγ-
κατάσταση πλωτών µονάδων υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή
ηµιεντατικής µορφής, για χρονικό διάστηµα δεκαπέντε (15) ετών,
σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς ή σε νοµικά πρόσωπα στα οποία
συµµετέχει αλιευτικός συνεταιρισµός, ο οποίος έχει την κατα-
στατική του έδρα στα διοικητικά όρια του δήµου, όπου ανήκουν
οι παραχωρούµενες υδάτινες εκτάσεις ή σε επιχειρήσεις του εν
λόγω δήµου ή σε ιδιώτες. Η χρονική διάρκεια της παραχώρησης
µπορεί να είναι µικρότερη των δεκαπέντε (15) ετών µετά από αί-
τηση του ενδιαφερόµενου και σε κάθε περίπτωση όχι µικρότερη
των δέκα (10) ετών. Αν υπάρχει ενδιαφέρον περισσότερων του
ενός από τους ανωτέρω φορείς για τη µίσθωση των λιµναίων
υδάτινων εκτάσεων, για την παραχώρηση της έκτασης µε απευ-
θείας µίσθωση προηγείται µε σειρά προτεραιότητας: α) ο αλιευ-
τικός συνεταιρισµός, β) το νοµικό πρόσωπο στο οποίο
συµµετέχει συνεταιρισµός, γ) η επιχείρηση του δήµου και δ) ο
ιδιώτης.

β) Αν εκδηλωθεί ενδιαφέρον από περισσότερους του ενός αλι-
ευτικούς συνεταιρισµούς ή από περισσότερα του ενός νοµικά
πρόσωπα, στα οποία συµµετέχει αλιευτικός συνεταιρισµός ή από
περισσότερες της µιας επιχειρήσεις δήµου ή από περισσότε-
ρους του ενός ιδιώτες, η παραχώρηση χρήσης των λιµναίων υδά-
τινων εκτάσεων γίνεται µετά από δηµοπρασία, για χρονικό
διάστηµα µέχρι είκοσι (20) έτη. Η δηµοπρασία γνωστοποιείται µε
διακήρυξη του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, που εκδίδεται τουλάχιστον ένα (1) µήνα πριν τη διε-
ξαγωγή της.

3. α) Η παραχώρηση  χρήσης των υδάτινων εκτάσεων, σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 1 και 2, εγκρίνεται µε την απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης
για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας,
µετά από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέ-
σεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε τα άρθρα 20
και 21.

β) Για τη διασφάλιση µίσθωσης της κατάλληλης υδάτινης
έκτασης και την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 17, πριν
την έκδοση της ανωτέρω απόφασης, ο Γενικός Γραµµατέας της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης εκδίδει σχετική απόφαση προέγκρι-
σης µίσθωσης της ίδιας υδάτινης έκτασης, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 21.

Αν µετά από δύο (2) έτη από την έκδοση της απόφασης προ-
έγκρισης της µίσθωσης της υδάτινης έκτασης δεν έχει εκδοθεί
η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας, ανακαλείται αυτοδίκαια η απόφαση προέγκρισης της µί-
σθωσης της υδάτινης έκτασης και το αίτηµα χορήγησης άδειας
ίδρυσης και λειτουργίας, που υποβλήθηκε, απορρίπτεται. Αν η
πάροδος της διετίας δεν οφείλεται σε υπαιτιότητα του ενδιαφε-
ρόµενου, η προθεσµία για την έκδοση της άδειας ίδρυσης και
λειτουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας µπορεί µε από-
φαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης να
παραταθεί για έξι (6) επιπλέον µήνες.

γ) Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την έκδοση της άδειας ίδρυ-
σης και λειτουργίας της µονάδας υπογράφεται σύµβαση µίσθω-
σης, µε συµβολαιογραφικό έγγραφο, µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου το οποίο εκπροσωπείται από τον Γενικό Γραµµατέα
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης και του µισθωτή, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 13.

δ) Πριν την υπογραφή της σύµβασης, για την καλή εκτέλεση
αυτής, ο µισθωτής υποχρεούται:

αα) είτε να προσκοµίσει εγγυητική επιστολή από πιστωτικό
ίδρυµα ή άλλο νοµικό πρόσωπο που λειτουργεί νόµιµα σε κράτος
– µέλος της ΕΕ, ποσού ίσου µε δύο (2) ετήσια µισθώµατα της αρ-
χικής σύµβασης µίσθωσης, η οποία επιστρέφεται στον µισθωτή
µε τη λήξη της µίσθωσης και εφόσον εκπληρωθούν οι όροι
αυτής,

ββ) είτε να καταβάλει, ως εγγύηση, δύο ετήσια µισθώµατα της
αρχικής σύµβασης µίσθωσης, τα οποία επιστρέφονται στον µι-
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σθωτή µε τη λήξη της µίσθωσης και εφόσον εκπληρωθούν οι
όροι αυτής.

Η απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης µε την οποία χορηγείται η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας
της µονάδας υδατοκαλλιέργειας, ανακαλείται αυτοδίκαια αν δεν
προσκοµισθεί εγγυητική επιστολή ή δεν καταβληθεί εγγύηση.

Άρθρο 5
Παραχώρηση χρήσης υδάτινων εκτάσεων

χωρίς αντάλλαγµα

1. Το Ελληνικό  Δηµόσιο µπορεί να παραχωρεί  τη χρήση θα-
λάσσιων και λιµναίων  υδάτινων εκτάσεων, χωρίς ανταλλάγµατα,
ως εξής:

α) Σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου,
για εγκατάσταση δοκιµαστικής καλλιέργειας υδρόβιων οργανι-
σµών για χρονικό διάστηµα µέχρι τρία (3) έτη και για έκταση
µέχρι δέκα (10) στρέµµατα. Η παραχώρηση µπορεί να παραταθεί
για ένα (1) ακόµα έτος, σύµφωνα µε την παράγραφο 2.

Κριτήριο για την παραχώρηση αποτελεί η πρωτοτυπία της µο-
νάδας, µε βάση τα δεδοµένα της τεχνολογίας, της µεθόδου και
του είδους καλλιέργειας, που εφαρµόζεται κατά το χρόνο υπο-
βολής του σχετικού αιτήµατος του ενδιαφερόµενου, καθώς και
µε βάση τα αποτελέσµατα που προσδοκώνται, στο πλαίσιο της
ανάπτυξης των υδατοκαλλιεργειών στη Χώρα.

Μετά την πάροδο δεκαοχτώ (18) µηνών από την έκδοση της
απόφασης παραχώρησης, σύµφωνα µε την παράγραφο 2, και
εφόσον αποδειχθεί η επιτυχία της δοκιµαστικής καλλιέργειας,
µπορεί να παραχωρείται στον ίδιο φορέα, µε την καταβολή µι-
σθώµατος, η εκµετάλλευση της αναγκαίας υδάτινης έκτασης για
την εγκατάσταση και λειτουργία ίδιας µορφής καλλιέργειας, σε
παραγωγικό επίπεδο. Η µίσθωση γίνεται για χρονικό διάστηµα
είκοσι (20) ετών, σύµφωνα µε το άρθρο 4. Οι διοικητικές πράξεις
ή γνωµοδοτήσεις συναρµόδιων αρχών που είχαν εκδοθεί κατά
τη δοκιµαστική λειτουργία της εγκατάστασης και βρίσκονται σε
ισχύ, αν απαιτούνται για τη µίσθωση, εξακολουθούν να ισχύουν.

Για την απόδειξη της επιτυχίας ή µη της δοκιµαστικής καλλιέρ-
γειας απαιτείται η υποβολή σχετικής έκθεσης από τον ενδιαφε-
ρόµενο στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης, η οποία την αξιολογεί και εισηγείται
στον οικείο Γενικό Γραµµατέα την παραχώρηση ή µη της υδάτι-
νης έκτασης.

Αν δεν παραχωρηθεί η υδάτινη αυτή έκταση έναντι µισθώµα-
τος, µετά την παρέλευση του χρόνου παραχώρησής της για την
εγκατάσταση της δοκιµαστικής καλλιέργειας, ο φορέας της δο-
κιµαστικής καλλιέργειας υποχρεούται να παραδώσει την έκταση
στην αρχική της µορφή, αποµακρύνοντας όλες τις εγκαταστά-
σεις του.

β) Σε υπηρεσίες του Δηµοσίου, των Αποκεντρωµένων Διοική-
σεων, των Περιφερειών και των Ο.Τ.Α. Α’ βαθµού, καθώς και σε
Ανώτατα Εκπαιδευτικά ή Ερευνητικά Ιδρύµατα που ανήκουν στο
Κράτος ή εποπτεύονται από αυτό, για ερευνητικούς σκοπούς
στον τοµέα των υδατοκαλλιεργειών και για το χρονικό διάστηµα
που απαιτείται από το πρόγραµµα, αλλά σε κάθε περίπτωση
µέχρι επτά  (7) έτη. Μετά την παρέλευση της επταετίας, ο ενερ-
γών την ερευνητική καλλιέργεια υποχρεούται να παραδώσει την
έκταση στην αρχική της µορφή και να αποµακρύνει όλες τις εγ-
καταστάσεις του.

γ) Σε φορείς του ιδιωτικού και του δηµοσίου τοµέα αποκλει-
στικά για τη δηµιουργία ζωνών µετεγκατάστασης ζώντων δίθυ-
ρων µαλακίων, σε εφαρµογή των εκάστοτε ισχυουσών διατάξεων
της κτηνιατρικής νοµοθεσίας.

2. Οι παραχωρήσεις  της παραγράφου 1, κατά παρέκκλιση
των διατάξεων για τη µίσθωση  των υδάτινων εκτάσεων, εγκρί-
νονται  µε την απόφαση του Γενικού  Γραµµατέα της Αποκεντρω-
µένης  Διοίκησης για τη χορήγηση  ή ανανέωση, κατά περίπτωση,
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας, µετά από αίτηση
του ενδιαφερόµενου φορέα. Η αίτηση υποβάλλεται µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υπο-
θέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στην κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου

4 του άρθρου 26.
3. Στην απόφαση  έγκρισης της παραχώρησης και  χορήγησης

της άδειας ίδρυσης  και λειτουργίας της µονάδας  περιγράφον-
ται ιδίως οι εγκαταστάσεις, η µέθοδος και τα προς καλλιέργεια
και εκτροφή είδη, οι εργασίες που θα εκτελούνται, οι υποχρεώ-
σεις του φορέα µετά τη λήξη του χρόνου της παραχώρησης της
υδάτινης έκτασης, µε ειδική µνεία της υποχρέωσης υποβολής
των αποτελεσµάτων, τόσο της πρωτότυπης µορφής καλλιέρ-
γειας, όσο και των ερευνητικών προγραµµάτων των περιπτώ-
σεων α’ και β’ της παραγράφου 1, αντίστοιχα.

Άρθρο 6
Διαχείριση Περιοχών Οργανωµένης

Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών (Π.Ο.Α.Υ.)

1. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ανατίθεται στον οικείο φορέα Π.Ο.Α.Υ. η διαχείριση
της θαλάσσιας υδάτινης έκτασης που έχει χαρακτηρισθεί και
οριοθετηθεί µε προεδρικό διάταγµα ως Π.Ο.Α.Υ., κατά τα οριζό-
µενα στο σχετικό προεδρικό διάταγµα και στο Ειδικό Πλαίσιο Χω-
ροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης για τις
Υδατοκαλλιέργειες, όπως αυτό εγκρίθηκε µε την υπ' αριθµ.
31722/4.11.2011 απόφαση της Επιτροπής Συντονισµού της Κυ-
βερνητικής Πολιτικής στον Τοµέα του Χωροταξικού Σχεδιασµού
και της Αειφόρου Ανάπτυξης.

2. Η απόφαση  ανάθεσης της αρµοδιότητας της  παραγράφου
1 εκδίδεται µετά από  αίτηση του φορέα διαχείρισης, προς την
αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, η οποία υποβάλλεται
εντός µηνός από την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος χω-
ροθέτησης της Π.Ο.Α.Υ. και συνοδεύεται από επίσηµα έγγραφα
της σύστασης και της εκπροσώπησής του.

3. Η ανάθεση της αρµοδιότητας διαχείρισης διαρκεί για όσο
διάστηµα διατηρείται και η ιδιότητα του φορέα διαχείρισης της
Π.Ο.Α.Υ. στο συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο. Ανακαλείται µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης, αν απωλεσθεί η παραπάνω ιδιότητα, καθώς και στις περι-
πτώσεις µη νόµιµης λειτουργίας του φορέα, παράβασης των
όρων του προεδρικού διατάγµατος χωροθέτησης της Π.Ο.Α.Υ.
και παράβασης των διατάξεων της υπ’ αριθµ. 31722/4.11.2011
απόφασης.

Άρθρο 7
Αναµίσθωση

1.  α) Οι  εκτάσεις που παραχωρήθηκαν, σύµφωνα  µε το
άρθρο 4, αναµισθώνονται  µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης για χρονικό διάστηµα είκοσι (20)
ετών και περισσότερες από µία φορές, αν η µονάδα βρίσκεται
σε λειτουργία και έχουν τηρηθεί οι όροι που περιλαµβάνονται
στην απόφαση ίδρυσης και λειτουργίας της, µε την επιφύλαξη
των περιπτώσεων ε’ και στ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 14.

β) Προϋποθέσεις για την ανανέωση της παραχώρησης µε ανα-
µίσθωση είναι οι εξής:

αα) Να έχουν πραγµατοποιηθεί οι επενδύσεις.
ββ) Να έχουν εξοφληθεί οι υποχρεώσεις των µισθωτών έναντι

του Ελληνικού Δηµοσίου.
γγ) Να µην έχει διακοπεί η λειτουργία ή να µην έχει υπολει-

τουργήσει η µονάδα, σύµφωνα µε τις διατάξεις της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 14.

2. Η διάρκεια  κάθε νέας µίσθωσης αρχίζει  από τη λήξη της
διάρκειας  της προηγούµενης. Η απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα για την έγκριση της αναµίσθωσης εκδίδεται δύο (2) µήνες
πριν τη λήξη της προηγούµενης µίσθωσης, µετά από αίτηση του
µισθωτή, η οποία υποβάλλεται τουλάχιστον έξι (6) µήνες πριν τη
λήξη αυτής. Με την ίδια απόφαση ανανεώνεται και η άδεια ίδρυ-
σης και λειτουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας, σύµφωνα
µε την παράγραφο 1 του άρθρου 23 και υπογράφεται σύµβαση
µίσθωσης, σύµφωνα µε την περίπτωση γ’ της παραγράφου 3 του
άρθρου 4.

3. Η αναµίσθωση  επιτρέπεται να γίνει και πριν  τη λήξη της
προηγούµενης µίσθωσης, αν ο µισθωτής το ζητήσει για λόγους
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που αφορούν την πραγµατοποίηση νέων επενδύσεων ή την υπα-
γωγή του σε αναπτυξιακούς νόµους ή σε προγράµµατα που
απαιτούν µεγαλύτερη διάρκεια από το υπόλοιπο της µίσθωσης.

Στις περιπτώσεις αυτές ο µέγιστος χρόνος διάρκειας της νέας
µίσθωσης δεν επιτρέπεται να υπερβεί τα είκοσι (20) έτη από την
ηµεροµηνία ανανέωσής της.

4. Αν η µίσθωση  των υδάτινων εκτάσεων διακοπεί  για οποι-
ονδήποτε λόγο ή λήξει  χωρίς να ανανεωθεί, τότε η  χρήση των
εκτάσεων αυτών παραχωρείται µε διαδικασία µοριοδότησης.
Κατά τη µοριοδότηση προηγούνται σε συνδυασµό και κατά πε-
ρίπτωση:

α) Οι ενδιαφερόµενοι µόνιµοι κάτοικοι του δήµου στον οποίο
βρίσκεται η υδάτινη έκταση.

β) Οι ενδιαφερόµενοι που δραστηριοποιούνται επαγγελµατικά
στην Περιφερειακή Ενότητα στην οποία βρίσκεται η υδάτινη
έκταση.

γ) Οι ενδιαφερόµενοι µε ικανό οικονοµικό µέγεθος για την
εκτέλεση της δραστηριότητας.

Άρθρο 8
Επέκταση και µετεγκατάσταση πλωτών

µονάδων υδατοκαλλιέργειας

1. Η επέκταση  ή µετεγκατάσταση πλωτής µονάδας  υδατο-
καλλιέργειας επιτρέπεται  µε αιτιολογηµένη απόφαση του  Γενι-
κού Γραµµατέα της οικείας  Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά
από εισήγηση της αρµόδιας  Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Με την ίδια απόφαση χορηγεί-
ται και η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 21. Η απαιτούµενη έκταση σε στρέµ-
µατα καθορίζεται ανάλογα µε το καλλιεργούµενο είδος, σε συν-
δυασµό µε τα χαρακτηριστικά της περιοχής και τους λόγους που
επιβάλλουν την επέκταση ή τη µετεγκατάσταση.

2. Για την  επέκταση µονάδων, που ήδη λειτουργούν  σε νόµιµα
µισθωµένες υδάτινες  εκτάσεις, οι απαιτούµενες νέες  υδάτινες
εκτάσεις παραχωρούνται  µε απευθείας µίσθωση για χρονικό
διάστηµα ίσο µε την υπολειπόµενη, κατά το χρόνο της επέκτα-
σης, διάρκεια της προηγούµενης µίσθωσης. Μετά τη λήξη του
ανωτέρω χρονικού διαστήµατος ακολουθείται η διαδικασία του
άρθρου 7.

3. α) Σε περίπτωση  µετεγκατάστασης µονάδας, η µίσθωση  ή
αναµίσθωση της προηγούµενης υδάτινης έκτασης εγκατάστα-
σης της µονάδας διακόπτεται στο τέλος του ηµερολογιακού
έτους, µέσα στο οποίο ολοκληρώνεται η διαδικασία της µετεγ-
κατάστασης και ο χώρος επιστρέφεται στην αρχική του κατά-
σταση, µε εξαίρεση τις περιπτώσεις που η µετεγκατάσταση έχει
προσωρινό χαρακτήρα, µέχρι τρία (3) έτη.

β) Αν η µετεγκατάσταση έχει προσωρινό χαρακτήρα, σύµφωνα
µε την περίπτωση α’, η µίσθωση ή αναµίσθωση της προηγούµε-
νης υδάτινης έκτασης εγκατάστασης της µονάδας συνεχίζεται
και ο µισθωτής υποχρεούται στην καταβολή των µισθωµάτων και
για τις δύο εκτάσεις, µε υποχρέωση να επαναφέρει τη µονάδα
στην αρχική της θέση µετά το τέλος της προσωρινής µετεγκα-
τάστασης. Στην περίπτωση αυτή, διατηρούνται σε ισχύ η µί-
σθωση ή αναµίσθωση τόσο της αρχικής µίσθωσης όσο και της
µετεγκατάστασης και ο µισθωτής υποχρεούται στην καταβολή
των µισθωµάτων που αναλογούν και για τις δύο εκτάσεις (αρχι-
κής και µετεγκατάστασης).

γ) Για τη µετατόπιση των εγκαταστάσεων της µονάδας, σε
χώρο εκτός του µισθωµένου και εντός του ορίου των διακοσίων
πενήντα (250) µέτρων από αυτόν, εφαρµόζονται οι διατάξεις της
κοινής υπουργικής απόφασης της περίπτωσης β’ της παρ. 7 του
άρθρου 62 του   ν. 4235/2014 (Α’ 32).

Άρθρο 9
Αγκυροβόλια

Για την ασφάλεια των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, που λει-
τουργούν µε το σύστηµα των πλωτών εγκαταστάσεων, τοποθε-
τούνται κατάλληλα αγκυροβόλια, όπως αυτά αναφέρονται στην
τεχνική περιγραφή των εγκαταστάσεων. Αν συντρέχουν τεχνικοί

λόγοι, η τοποθέτηση των αγκυροβολίων µπορεί να γίνει και έξω
από τη µισθωµένη θαλάσσια και λιµναία υδάτινη έκταση, σε από-
σταση, από τα όρια αυτής, που δεν υπερβαίνει, στην επιφάνεια
της υδάτινης έκτασης, το τριπλάσιο του µέγιστου βάθους αυτής.

Άρθρο 10
Περιορισµοί στη µίσθωση θαλάσσιων και

λιµναίων υδάτινων εκτάσεων

Η µίσθωση των θαλάσσιων και λιµναίων υδάτινων εκτάσεων
επιτρέπεται µόνο σε φυσικά πρόσωπα που είναι Έλληνες πολίτες
ή πολίτες κράτους - µέλους της Ε.Ε. και σε νοµικά πρόσωπα που
έχουν συσταθεί κατά το εθνικό δίκαιο ή το δίκαιο κράτους - µέ-
λους της Ε.Ε. και έχουν την καταστατική τους έδρα στο εσωτε-
ρικό της Ε.Ε., η δε δραστηριότητά τους παρουσιάζει ουσιαστικό
και συνεχή δεσµό µε τις οικονοµίες των εν λόγω κρατών.

Άρθρο 11
Μίσθωµα θαλάσσιων και λιµναίων υδάτινων εκτάσεων

1. Το µίσθωµα  που δικαιούται το Ελληνικό  Δηµόσιο για τις
απευθείας µισθώσεις και αναµισθώσεις θαλάσσιων και λιµναίων
υδάτινων εκτάσεων για µονάδες υδατοκαλλιέργειας, ορίζεται ως
χρηµατικό ποσό σε ευρώ ανά στρέµµα, έτος και είδος καλλιέρ-
γειας.

Για την αρχική µίσθωση το µίσθωµα συµφωνείται για δύο πε-
ριόδους, η πρώτη από τις οποίες αφορά τα πέντε (5) πρώτα έτη
και η δεύτερη τα υπόλοιπα έτη της µίσθωσης, καθώς και τα έτη
της αναµίσθωσης.

2. Η υποχρέωση  καταβολής µισθώµατος αρχίζει  από την ηµε-
ροµηνία υπογραφής  της σύµβασης µίσθωσης και  καταβάλλεται
µε τη συµπλήρωση έτους από την υπογραφή της σύµβασης.

3. α) Το ύψος  του µισθώµατος ανά είδος καλλιέργειας  και πε-
ρίοδο µίσθωσης, καθώς και  ο τρόπος αναπροσαρµογής του  κα-
θορίζεται µε την κοινή υπουργική  απόφαση της περίπτωσης α’
της παραγράφου 7 του άρθρου 26.

β) Το οριζόµενο ως άνω µίσθωµα αυξάνεται κατά ποσοστό εί-
κοσι τοις εκατό (20%) για τις µισθωµένες υδάτινες εκτάσεις
εντός Π.Ο.Α.Υ..

Άρθρο 12
Απόδοση µισθωµάτων

1. Το ετήσιο  µίσθωµα από την παραχώρηση  της χρήσης των
θαλάσσιων και  λιµναίων υδάτινων εκτάσεων εισπράττεται σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις για την είσπραξη δηµόσιων
εσόδων και βεβαιώνεται από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.).

2. α) Το ετήσιο  µίσθωµα, που εισπράττεται σύµφωνα  µε την
παράγραφο 1, αποδίδεται, µέσα  σε δέκα (10) ηµέρες, στο δήµο
ή στους δήµους, στα διοικητικά όρια των οποίων έχουν εγκατα-
σταθεί και λειτουργούν οι µονάδες υδατοκαλλιέργειας. Αν η πε-
ριοχή εγκατάστασης και λειτουργίας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας αποτελεί προστατευόµενη περιοχή του άρ-
θρου 18 του  ν. 1650/1986 (Α’ 160), για την οποία έχει συσταθεί
φορέας διαχείρισης, ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%) του µι-
σθώµατος αποδίδεται στο δήµο ή στους δήµους και το υπόλοιπο
είκοσι τοις εκατό (20%) στο φορέα διαχείρισης της προστατευό-
µενης περιοχής.

β) Τα µισθώµατα µονάδων υδατοκαλλιέργειας, εντατικής και
ηµιεντατικής µορφής, που έχουν εγκατασταθεί και λειτουργούν
σε Π.Ο.Α.Υ. ή σε Π.Ο.Α.Υ., η οποία υπάγεται σε περιοχή του άρ-
θρου 18 του ν.1650/1986 και για την οποία έχει συσταθεί φορέας
διαχείρισης, αποδίδονται, αντίστοιχα, ως εξής:

αα) στο δήµο ή στους δήµους σε ποσοστό ογδόντα τοις εκατό
(80%) και το υπόλοιπο είκοσι τοις εκατό (20%) στο φορέα δια-
χείρισης της Π.Ο.Α.Υ. ή

ββ) στο δήµο ή στους δήµους σε ποσοστό εξήντα τοις εκατό
(60%), στο φορέα διαχείρισης της Π.Ο.Α.Υ. σε ποσοστό είκοσι
τοις εκατό (20%) και στο φορέα διαχείρισης της προστατευόµε-
νης περιοχής σε ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%).
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3. Αν οι  υδάτινες εκτάσεις των µονάδων  υδατοκαλλιέργειας
υπάγονται στα  διοικητικά όρια δύο ή περισσότερων  δήµων, η
κατανοµή για τον καθορισµό του ποσοστού απόδοσης του µι-
σθώµατος ανά δήµο γίνεται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε τα ακό-
λουθα κριτήρια: α) το ποσοστό κάλυψης της υδάτινης έκτασης
του δήµου και β) την εξυπηρέτηση της µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας από χερσαίες υποδοµές που βρίσκονται στα διοικητικά
όρια του δήµου.

Άρθρο 13
Υποχρεώσεις µισθωτή

1. Ο µισθωτής  υποχρεούται να υπογράψει τη  σύµβαση µί-
σθωσης του άρθρου 4 εντός ανατρεπτικής προθεσµίας  τριών
(3) µηνών από την έκδοση  της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας
της µονάδας υδατοκαλλιέργειας, σύµφωνα µε την περίπτωση γ’
της παραγράφου 3 του άρθρου 4. Αν η προθεσµία αυτή παρέλθει
άπρακτη µε υπαιτιότητα του µισθωτή, ανακαλείται η άδεια ίδρυ-
σης και λειτουργίας της µονάδας.

2. Για την  καλή εκτέλεση της σύµβασης µίσθωσης, πριν την
υπογραφή της, ο µισθωτής υποχρεούται να προσκοµίσει εγγυή-
σεις, σύµφωνα µε την περίπτωση δ’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 4.

3.  Κατά  τη διάρκεια της µίσθωσης, ο  µισθωτής απαγορεύεται
να παραχωρήσει  το µίσθιο ή να συνάψει µε τρίτους οποιαδήποτε
έννοµη σχέση γι’ αυτό ή τις εγκαταστάσεις µέσα σε αυτό, χωρίς
την έγκριση του Ελληνικού Δηµοσίου. Η έγκριση χορηγείται σε
ειδικές περιπτώσεις, µε αιτιολογηµένη απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε
την υπουργική απόφαση της παραγράφου 8 του άρθρου 26.

4. Ο µισθωτής  υποχρεούται να ολοκληρώσει τις  προβλεπό-
µενες εγκαταστάσεις και  να θέσει τη µονάδα σε λειτουργία, σε
ποσοστό τουλάχιστον πενήντα  τοις εκατό (50%), µέσα σε προ-
θεσµία  που ορίζεται από την άδεια ίδρυσης και λειτουργίας,
ανάλογα µε το είδος που καλλιεργείται. Η προθεσµία αυτή δεν
µπορεί να είναι µεγαλύτερη από δύο (2) έτη για την ίδρυση και
τη µετεγκατάσταση και από ένα (1) έτος για την επέκταση της
µονάδας και µπορεί να παραταθεί µε αιτιολογηµένη απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
για οκτώ (8) µήνες στην περίπτωση της ίδρυσης και της µετεγ-
κατάστασης της µονάδας και για έξι (6) µήνες στην περίπτωση
της επέκτασής της. Ο χρόνος της προθεσµίας υπολογίζεται από
την υπογραφή της σύµβασης µίσθωσης.

5. Κατά τη  διάρκεια των ανωτέρω προθεσµιών  και µέχρι την
ολοκλήρωση κατασκευής  των εγκαταστάσεων και την  έναρξη
της λειτουργίας τους, απαγορεύεται οποιαδήποτε µεταβολή  στο
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο  του µισθωτή, µε εξαίρεση την περί-
πτωση θανάτου του φυσικού προσώπου.

6. Αν η µίσθωση  διακοπεί ή λήξει για οποιονδήποτε  λόγο, ο
µισθωτής υποχρεούται  να αποµακρύνει τις εγκαταστάσεις  και
να αποκαταστήσει τον περιβάλλοντα  χώρο της θέσης όπου
ασκούσε  την παραγωγική του δραστηριότητα. Με απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από
εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων, ορί-
ζεται προθεσµία για την αποµάκρυνση των εγκαταστάσεων και
την απελευθέρωση του χώρου, ανάλογα µε το είδος και την κα-
τάσταση του πληθυσµού που εκτρέφεται, η οποία σε κάθε περί-
πτωση δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη. Στην ίδια απόφαση
περιλαµβάνονται και ειδικοί περιορισµοί στη λειτουργία της µο-
νάδας, ώστε µε τη λήξη της προθεσµίας να έχει εξαλιευθεί το
σύνολο του πληθυσµού που εκτρέφεται και να έχουν αποµακρυν-
θεί οι εγκαταστάσεις. Αν ο µισθωτής δεν συµµορφωθεί, επιβάλ-
λονται σε βάρος του οι κυρώσεις αυθαίρετης κατάληψης,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 25.

7. Ο µισθωτής  υποχρεούται να επιτρέπει την  είσοδο στη µο-
νάδα εκπροσώπων  των αρµόδιων υπηρεσιών και να διευκολύνει
µε κάθε τρόπο τον έλεγχο της νόµιµης λειτουργίας της. Αν ο µι-
σθωτής δεν συµµορφωθεί, επιβάλλονται σε βάρος του οι κυρώ-
σεις της παραγράφου 2 του άρθρου 25.

Άρθρο 14
Λύση των συµβάσεων µίσθωσης

1. Οι συµβάσεις  µίσθωσης του άρθρου 4 λύονται στις ακόλου-
θες περιπτώσεις:

α) Μη τήρησης από τον µισθωτή των υποχρεώσεων των παρα-
γράφων 1, 3, 4 και 5 του άρθρου 13. Οι διατάξεις του προηγού-
µενου εδαφίου συνεπάγονται την αυτοδίκαιη λύση της
µίσθωσης.

β) Οφειλόµενης σε υπαιτιότητα του µισθωτή, διακοπής της λει-
τουργίας της µονάδας ή υπολειτουργίας της, σε ποσοστό µικρό-
τερο του τριάντα τοις εκατό (30%) της δυναµικότητας που
ορίζεται στην άδεια ίδρυσης και λειτουργίας και για χρονικό διά-
στηµα µεγαλύτερο των τριών (3) ετών.

γ) Αδικαιολόγητης καθυστέρησης στην καταβολή µισθώµατος,
µεγαλύτερης των δύο (2) ετών.

δ) Ακύρωσης των σχετικών µε τη µίσθωση διοικητικών πρά-
ξεων, µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση.

ε) Εκτέλεσης κοινωφελών έργων ή έργων για σκοπούς δηµό-
σιου συµφέροντος, εθνικής άµυνας ή εθνικής ασφάλειας.

στ) Σοβαρής περιβαλλοντικής ζηµιάς στην ευρύτερη θέση εγ-
κατάστασης της µονάδας, όπως αυτή διαπιστώνεται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 20 του   ν. 4014/2011.

ζ) Σοβαρής περιβαλλοντικής ζηµιάς, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του π.δ. 148/2009 (Α’ 190).

η) Όπου αυτό προβλέπεται από την οικεία σύµβαση µίσθωσης.
2. Στις περιπτώσεις  α’, β’, γ’, καθώς και στις περιπτώσεις  δ’,

στ’ και ζ’, αν στις τελευταίες  προκύπτει υπαιτιότητα του µισθωτή,
η λύση της σύµβασης µίσθωσης  βαρύνει τον µισθωτή, ο οποίος
υποχρεούται να καταβάλει το µίσθωµα που αντιστοιχεί στο έτος
µέσα στο οποίο εκδίδεται η απόφαση για τη λύση της µίσθωσης
και καταπίπτει η εγγυητική επιστολή καλής εκτέλεσης ή παρα-
κρατούνται τα δύο (2) µισθώµατα που έχουν καταβληθεί ως εγ-
γύηση.

3. Στην περίπτωση  ε’, καθώς και στις περιπτώσεις  δ’ και στ’,
αν στις τελευταίες  δεν προκύπτει υπαιτιότητα του  µισθωτή, η
σύµβαση µίσθωσης λύεται  αζηµίως για το Δηµόσιο και  παρέ-
χονται στον µισθωτή εύλογη  προθεσµία και διευκολύνσεις  για
τη µετεγκατάσταση της µονάδας του.

4. Οι συµβάσεις  µίσθωσης λύονται µε απόφαση  του Γενικού
Γραµµατέα της  Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά  από εισήγηση
της αρµόδιας  Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων.

Άρθρο 15
Εγκατάσταση µισθωτή

1. Η θαλάσσια  ή λιµναία υδάτινη έκταση που έχει παραχωρη-
θεί για την ίδρυση, επέκταση και µετεγκατάσταση µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας παραδίδεται στο µισθωτή, για εγκατάσταση,
µετά την υπογραφή της σχετικής σύµβασης και αποδίδεται από
αυτόν στο Ελληνικό Δηµόσιο ελεύθερη, στην πρότερη κατά-
σταση, µετά τη λήξη του χρόνου για τον οποίο έγινε η παραχώ-
ρηση ή µετά τη λύση της µίσθωσης για οποιαδήποτε αιτία.

2. Η παράδοση και η παραλαβή της υδάτινης έκτασης γίνονται
µε σύνταξη σχετικού πρωτοκόλλου που υπογράφεται µεταξύ των
εκπροσώπων της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης και του µισθωτή ή του νόµιµου
εκπροσώπου αυτού, παρουσία εκπροσώπων της οικείας υπηρε-
σίας του Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής, αν πρό-
κειται για θαλάσσια υδάτινη έκταση. Αν πρόκειται για λιµναία
υδάτινη έκταση, το σχετικό πρωτόκολλο υπογράφεται µεταξύ
των εκπροσώπων του οικείου δήµου, της οικείας υπηρεσίας της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του µισθωτή ή του νόµιµου εκπροσώ-
που αυτού.

Άρθρο 16
Απαγορεύσεις

1. Απαγορεύεται  η αλιεία µε κάθε µέσο και  µέθοδο στις θα-
λάσσιες και λιµναίες υδάτινες εκτάσεις που παραχωρούνται, από
οποιονδήποτε και από το φορέα της πλωτής ή χερσαίας µονάδας
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υδατοκαλλιέργειας. Η απαγόρευση της αλιείας ισχύει και για πε-
ριµετρική ζώνη προστασίας πενήντα (50) µέτρα από τα όρια της
µισθωµένης υδάτινης έκτασης, η οποία ορίζεται στην άδεια ίδρυ-
σης και λειτουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας.

Αν πρόκειται για αλιεία, στην οποία χρησιµοποιούνται συρό-
µενα αλιευτικά εργαλεία ή µέθοδοι µε τις οποίες παράγονται, µε
οποιονδήποτε τρόπο, έντονοι ήχοι, αυτή απαγορεύεται σε περι-
µετρική ζώνη προστασίας διακόσια (200) µέτρα από τα όρια της
µισθωµένης έκτασης.

Αν πρόκειται για µονάδες θαλάσσιας υδατοκαλλιέργειας, που
λειτουργούν µε χρήση άντλησης νερού από τη θάλασσα, η αλιεία
απαγορεύεται σε προστατευτική ζώνη µέσα στην υδάτινη έκταση
σε απόσταση εκατό (100) µέτρων ακτινοειδώς από τη θέση άντ-
λησης του νερού, η οποία ορίζεται µε την άδεια ίδρυσης και λει-
τουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας.

2. Απαγορεύεται η διέλευση οποιουδήποτε πλωτού µέσου
εντός των υδάτινων εκτάσεων που παραχωρούνται, χωρίς την
ενηµέρωση του µισθωτή και χωρίς άδεια της αρµόδιας υπηρε-
σίας του Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής,  αν πρό-
κειται για θαλάσσια υδάτινη έκταση, ή της Ελληνικής
Αστυνοµίας, αν πρόκειται για λιµναία υδάτινη έκταση. 

Άρθρο 17
Συναρµόδια Υπουργεία και φορείς

1. α) Για κάθε  παραχώρηση χρήσης θαλάσσιων υδάτινων
εκτάσεων για την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατάσταση µονάδας
υδατοκαλλιέργειας, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων
υπηρεσιών του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού (ΓΕΝ), του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Αιγαίου, καθώς και η γνώµη των αρµοδίων υπηρεσιών του
Υπουργείου Τουρισµού και της οικείας Περιφέρειας.

β) Για κάθε παραχώρηση χρήσης λιµναίων υδάτινων εκτάσεων
για την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατάσταση µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων υπηρε-
σιών του Γενικού Επιτελείου Στρατού (ΓΕΣ), του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού και του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης
και Προστασίας του Πολίτη. καθώς και η γνώµη των αρµοδίων
υπηρεσιών του Υπουργείου Τουρισµού και της οικείας Περιφέ-
ρειας.

2. Η σύµφωνη γνώµη ή γνώµη, κατά περίπτωση, των υπηρε-
σιών της παραγράφου 1, η οποία παρέχεται το αργότερο µέσα
σε τρεις (3) µήνες από την παραλαβή του σχετικού ερωτήµατος
από την αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, σύµφωνα µε
την περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 21, πρέπει να
είναι πλήρως αιτιολογηµένη και να περιορίζεται αποκλειστικά σε
θέµατα αρµοδιότητας της κάθε υπηρεσίας.

3. Ειδικά για  την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατάσταση  µονά-
δων εντός Π.Ο.Α.Υ. απαιτείται  µόνο η γνώµη των φορέων δια-
χείρισης αυτών, η οποία παρέχεται µέσα σε είκοσι (20)
ηµερολογιακές ηµέρες από την παραλαβή του σχετικού ερωτή-
µατος της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων.

4. Αν οι  προθεσµίες των παραγράφων 2 και 3 παρέλθουν
άπρακτες, θεωρείται  ότι παρασχέθηκε η σύµφωνη γνώµη ή η
γνώµη, κατά περίπτωση, για την εγκατάσταση της µονάδας.

Άρθρο 18
Ρήτρα διασφάλισης ως προς τις νέες µισθώσεις

Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µπορεί να αναστέλλονται οι µισθώσεις θαλασσίων και λι-
µναίων υδάτινων εκτάσεων για τη δηµιουργία νέων µονάδων
υδατοκαλλιέργειας γενικά ή ειδικά, για συγκεκριµένα είδη, για
την αποφυγή αντιπαραγωγικών αποτελεσµάτων, ιδίως δε του κιν-
δύνου δηµιουργίας πλεονασµατικής παραγωγικής ικανότητας ή
ικανότητας που έχει αρνητικές επιπτώσεις στην πολιτική διατή-
ρησης των αλιευτικών πόρων, στο πλαίσιο του Πολυετούς Εθνι-
κού Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης.

Άρθρο 19
Παραχώρηση δηµόσιων χερσαίων εκτάσεων

1. Το Ελληνικό  Δηµόσιο, εκπροσωπούµενο νόµιµα, µπορεί  να
παραχωρεί, σε φυσικά ή νοµικά  πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου, τη χρήση δηµόσιων χερσαίων  εκτάσεων, οι οποίες κρί-
νονται  κατάλληλες για την εγκατάσταση, µετεγκατάσταση και
επέκταση χερσαίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας και των συνο-
δευτικών της εγκαταστάσεων ή των συνοδευτικών και υποστηρι-
κτικών εγκαταστάσεων πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας.

2. Οι χερσαίες  εκτάσεις που µπορεί να παραχωρηθούν για
τους σκοπούς της παραγράφου 1 είναι ο αιγιαλός και η παραλία,
οι παρόχθιες εκτάσεις, οι δηµόσιες γαίες, οι δασικές εκτάσεις
και οι εκτάσεις του ν. 4061/2012 (Α’ 66). Η παραχώρηση των ανω-
τέρω χερσαίων εκτάσεων γίνεται σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που
ισχύει κάθε φορά για τις παραχωρήσεις αυτές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΔΕΙΑ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΜΟΝΑΔΑΣ

ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ 

Άρθρο 20
Άδεια ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας

υδατοκαλλιέργειας

1. Για τη  χορήγηση της άδειας ίδρυσης  και λειτουργίας µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή ηµιεντατικής µορφής, σε
πλωτές ή χερσαίες εγκαταστάσεις, εξετάζεται αν πληρούνται οι
προϋποθέσεις εγκατάστασης και λειτουργίας της δραστηριότη-
τάς της, όπως η νόµιµη χρήση των υδάτινων και χερσαίων εκτά-
σεων, η τήρηση των όρων δόµησης για τις χερσαίες
εγκαταστάσεις, η τήρηση των όρων και προϋποθέσεων για την
προστασία του περιβάλλοντος, η εφαρµογή των προγραµµάτων
µέτρων που προβλέπονται από τα οικεία Σχέδια Διαχείρισης λε-
κανών απορροής ποταµών, η εφαρµογή της κτηνιατρικής νοµο-
θεσίας και η τήρηση των διατάξεων για την ασφάλεια και την
υγιεινή των προϊόντων που παράγονται σε αυτήν.

2. Στην άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας  υδατοκαλ-
λιέργειας περιλαµβάνονται  τα ακόλουθα στοιχεία:

α) Η έγκριση και η διάρκεια µίσθωσης της υδάτινης έκτασης,
αν πρόκειται για πλωτές εγκαταστάσεις, ή η απόδειξη της νόµι-
µης χρήσης της χερσαίας έκτασης.

β) Η κτηνιατρική άδεια, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο π.δ.
28/2009 (Α’46) και οι βασικές υποχρεώσεις που προβλέπονται σε
αυτό.

γ) Τα στοιχεία ταυτότητας / η επωνυµία του φορέα της µονά-
δας υδατοκαλλιέργειας.

δ) Τα στοιχεία της θέσης της µονάδας:
αα) Περιφερειακή Ενότητα – Δήµος.
ββ) Ονοµασία θέσης.
γγ) Συντεταγµένες της µισθωµένης υδάτινης έκτασης.
ε) Τα τεχνικά χαρακτηριστικά της µονάδας:
αα) Χρησιµοποιούµενη µέθοδος.
ββ) Καλλιεργούµενα είδη.
γγ) Δυναµικότητα / τόνοι ανά έτος.
στ) Το µίσθωµα της έκτασης:
αα) Ποσό σε ευρώ ανά στρέµµα και έτος.
ββ) Τρόπος καταβολής.
γγ) Διαδικασία αναπροσαρµογής.
ζ) Οι τυχόν όροι και προϋποθέσεις που έχουν τεθεί από τις συ-

ναρµόδιες υπηρεσίες.
η) Τα στοιχεία που αφορούν την εγκατάσταση της µονάδας:
αα) Προθεσµία εγκατάστασης.
ββ) Διαδικασία εγκατάστασης.
γγ) Αγκυροβόλια.
θ) Τα στοιχεία που αφορούν τις απαγορεύσεις αλιείας και διέ-

λευσης στην υδάτινη έκταση.
ι) Οι υπόλοιποι όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας της µονά-

δας.
3. α) Η άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας της  πλωτής µονάδας

υδατοκαλλιέργειας  ισχύει για όσο χρονικό διάστηµα  διαρκεί η
µίσθωση της θαλάσσιας  ή λιµναίας υδάτινης έκτασης. Η ισχύς
της άδειας ίδρυσης  και λειτουργίας δεν επηρεάζεται αν ο φο-
ρέας της µονάδας, πριν τη λήξη της, έχει κινήσει τη διαδικασία
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ανανέωσης της ισχύος της, στο σύνολό της ή σε µέρος των όρων
της, αν αυτοί εξακολουθούν να πληρούνται. Αν η ισχύς της
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας λήξει και δεν ανα-
νεωθεί για λόγους που δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα του φορέα
της µονάδας, εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 6 του
άρθρου 13.

β) Η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας σε χερσαίες εγκαταστάσεις ισχύει για όσο χρονικό διά-
στηµα διαρκεί η παραχώρηση της χερσαίας έκτασης ή
πληρούνται οι επί µέρους όροι και προϋποθέσεις χορήγησής
της, αν η χερσαία έκταση είναι ιδιόκτητη και όχι περισσότερο
από είκοσι (20) έτη. Η ισχύς της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας
δεν επηρεάζεται αν ο φορέας της µονάδας, πριν τη λήξη της,
έχει κινήσει τη διαδικασία ανανέωσης της ισχύος της, στο σύ-
νολο ή µέρος των όρων της, αν αυτοί εξακολουθούν να πληρούν-
ται.

4. Μετά την  έκδοση της άδειας ίδρυσης  και λειτουργίας της
µονάδας  υδατοκαλλιέργειας, την ολοκλήρωση  των προβλεπό-
µενων εγκαταστάσεων και πριν την τοποθέτηση του ζωικού κε-
φαλαίου ο φορέας της µονάδας υποχρεούται να το
γνωστοποιήσει εγγράφως στην αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία.
Η τελευταία κινεί τη διαδικασία για τη διενέργεια, µέσα σε προ-
θεσµία τριάντα (30) ηµερών από τη γνωστοποίηση, αυτοψίας από
την τριµελή επιτροπή της παραγράφου 4 του άρθρου 5 του π.δ.
28/2009 για τη διαπίστωση της συνδροµής των νόµιµων προϋπο-
θέσεων λειτουργίας της µονάδας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ίδιου προεδρικού διατάγµατος. Αν διαπιστωθεί ότι συντρέχουν
οι νόµιµες προϋποθέσεις, η αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία ενη-
µερώνει άµεσα την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη χορήγηση κωδικού αριθµού,
σύµφωνα µε το άρθρο 6 του π.δ. 28/2009. Αν η προθεσµία των
τριάντα (30) ηµερών για τη διενέργεια αυτοψίας παρέλθει άπρα-
κτη, θεωρείται ότι πληρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις λειτουρ-
γίας της µονάδας και χορηγείται ο κωδικός αριθµός,
διατηρούµενης της υποχρέωσης διενέργειας αυτοψίας. Αν δια-
πιστωθεί ότι δεν συντρέχουν οι νόµιµες προϋποθέσεις, η τριµε-
λής επιτροπή διατυπώνει έγγραφες συστάσεις και απαιτεί
διορθωτικές ενέργειες, τάσσοντας χρόνο συµµόρφωσης τριών
(3) µηνών, που µπορεί να παραταθεί για τρεις (3) επιπλέον µήνες.
Η συνολική διάρκεια της παράτασης δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους έξι (6) µήνες. Οι γνωστοποιήσεις και διοικητικές πράξεις
στα πλαίσια της παρούσας παραγράφου κοινοποιούνται και στην
αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων.

Άρθρο 21
Διαδικασία χορήγησης άδειας ίδρυσης και λειτουργίας

πλωτής µονάδας υδατοκαλλιέργειας

Για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας πλωτής µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας ακολουθείται η παρακάτω διαδικασία:

1. α) Για τη  διασφάλιση της µίσθωσης της  υδάτινης έκτασης
απαιτείται  προηγουµένως η έκδοση απόφασης  προέγκρισης µί-
σθωσης από τον Γενικό Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης. Για την έκδοση της παραπάνω απόφασης, ο
ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηση µε φάκελο δικαιολογητικών,
σύµφωνα µε την υπουργική απόφαση της περίπτωσης α’ της πα-
ραγράφου 10 του άρθρου 26, στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτι-
κών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

β) Αν ο φάκελος είναι πλήρης, η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέ-
σεων, µέσα σε δέκα (10) ηµερολογιακές ηµέρες από την υπο-
βολή του, τον διαβιβάζει, µε σχετικό ερώτηµα για τη µίσθωση της
έκτασης, στις υπηρεσίες του άρθρου 17 για γνωµοδότηση.

Αν ο φάκελος δεν είναι πλήρης, η Διεύθυνση Αγροτικών Υπο-
θέσεων ενηµερώνει εγγράφως τον ενδιαφερόµενο για τη συµ-
πλήρωσή του, µέσα σε προθεσµία ενός (1) µήνα. Αν παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία αυτή, η αίτηση απορρίπτεται και τα δικαιο-
λογητικά επιστρέφονται.

γ) Μετά τη γνωµοδότηση των υπηρεσιών του άρθρου 17, ο Γε-
νικός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης εκδίδει από-
φαση προέγκρισης µίσθωσης της υδάτινης έκτασης, µετά από
εισήγηση της Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων, η οποία κοινο-

ποιείται στον ενδιαφερόµενο.
2. α) Μετά την  έκδοση της απόφασης προέγκρισης  µίσθω-

σης, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, ο ενδιαφερόµενος υποβάλ-
λει  φάκελο δικαιολογητικών στη Διεύθυνση  Αγροτικών
Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης  Διοίκησης. Η Διεύθυνση Αγρο-
τικών  Υποθέσεων συµπληρώνει υπηρεσιακά το φάκελο µε την
απόφαση προέγκρισης µίσθωσης της υδάτινης έκτασης που δια-
τηρεί στο αρχείο της. Τα δικαιολογητικά που υποβάλλει ο ενδια-
φερόµενος είναι τα εξής:

αα) Αίτηση.
ββ) Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΜΠΕ) µε τα απα-

ραίτητα δικαιολογητικά, σύµφωνα µε τα άρθρα 2, 3, 4 και 11,
καθώς και το Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4014/2011 (Α’ 209), αν πρόκει-
ται για µονάδες κατηγορίας Α’ του ίδιου νόµου. Πριν την υπο-
βολή της ΜΠΕ δύναται να έχει ακολουθηθεί η διαδικασία της
γνωµοδότησης µε την υποβολή φακέλου Προκαταρκτικού Προσ-
διορισµού Περιβαλλοντικών Απαιτήσεων (ΠΠΠΑ), σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 4014/2011. Αν πρόκειται για µονάδες υδατο-
καλλιέργειας κατηγορίας Α’, λόγω της θέσης εγκατάστασης και
λειτουργίας τους εντός προστατευόµενης περιοχής του δικτύου
NATURA 2000, εφαρµόζονται επιπλέον οι διατάξεις του άρθρου
10 του ν. 4014/2011.

γγ) Σχετική δήλωση του µελετητή ή του ενδιαφερόµενου
φορέα για την υπαγωγή σε Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύ-
σεις (ΠΠΔ) µε τα απαραίτητα δικαιολογητικά που προβλέπονται,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 8 του ν. 4014/2011,
αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας Β’ του
ίδιου νόµου.

δδ) Για τις χερσαίες, συνοδευτικές και υποστηρικτικές εγκα-
ταστάσεις της πλωτής µονάδας, πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή
συµβόλαιο µίσθωσης ή απόφαση παραχώρησης ακινήτων, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 13 και 14 του ν. 2971/2001 (Α’ 285), τα άρθρα
4, 7, 8, 9, 10 και 11 του ν. 4061/2012 και το άρθρο 13 του ν.
1734/1987 (Α’189), κατά περίπτωση, καθώς και οικοδοµική άδεια
ή ανάλογη έγκριση από την αρµόδια υπηρεσία δόµησης, όπου
απαιτείται. Η οικοδοµική άδεια ή ανάλογη έγκριση, υποβάλλεται
µετά την έκδοση ΑΕΠΟ. Αν στην περιοχή ίδρυσης της µονάδας
δεν έχουν καθοριστεί οι οριογραµµές του αιγιαλού και της πα-
ραλίας, ο ενδιαφερόµενος φορέας  υποβάλλει σχετική αίτηση
καθορισµού τους στην Κτηµατική Υπηρεσία, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 2971/2001. Ειδικά για την κατασκευή θερµοκηπίων
καλλιέργειας υδρόβιων οργανισµών και υπέργειων δεξαµενών
καλλιέργειας υδρόβιων ζώων εφαρµόζονται ανάλογα οι διατά-
ξεις της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του
από 24.5.1985 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 270), ανεξάρτητα
από τα υλικά κατασκευής τους.

εε) Τα δικαιολογητικά που αφορούν την άδεια χρήσης νερού,
αν αυτό απαιτείται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας. Δεν απαιτείται άδεια χρήσης νερού σε περίπτωση χρή-
σης θαλάσσιων υδάτινων εκτάσεων, ανεξάρτητα από την
απόστασή τους από την ακτή.

στστ) Τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στις διατάξεις της
παραγράφου 2 του άρθρου 5 του π.δ. 28/2009, τα οποία αφο-
ρούν υγειονοµικές απαιτήσεις, όπου αυτό προβλέπεται.

β) αα) Αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγο-
ρίας Α’ του ν. 4014/2011, ο φάκελος διαβιβάζεται άµεσα από τη
Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων στην αρµόδια υπηρεσία περι-
βάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας  και Κλι-
µατικής Αλλαγής για έργα και δραστηριότητες κατηγορίας Α1 ή
στην αρµόδια Υπηρεσία Περιβάλλοντος της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης για έργα και δραστηριότητες κατηγορίας Α2, για την
αξιολόγησή του και την έκδοση της Απόφασης Έγκρισης Περι-
βαλλοντικών Όρων (ΑΕΠΟ), κατόπιν γνώµης της αρµόδιας Διεύ-
θυνσης Υδάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ως προς τη
συµβατότητα της χρήσης των υδάτων σύµφωνα µε τα προβλε-
πόµενα στα οικεία Σχέδια Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποτα-
µών Υδατικών Διαµερισµάτων.

Κατά τον έλεγχο της πληρότητας του φακέλου από την, κατά
περίπτωση, αρµόδια υπηρεσία περιβάλλοντος δεν ζητείται ξανά
η γνωµοδότηση των υπηρεσιών του άρθρου 17, οι οποίες έχουν
ήδη γνωµοδοτήσει για την έκδοση της απόφασης προέγκρισης
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µίσθωσης.
Η ΑΕΠΟ διαβιβάζεται από την, κατά περίπτωση, αρµόδια υπη-

ρεσία περιβάλλοντος στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων και
κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο.

ββ) Αν πρόκειται για µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας
Β’ του ν. 4014/2011, η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, µετά
τον έλεγχο των δικαιολογητικών της υποπερίπτωσης γγ’ της πε-
ρίπτωσης α’ της παραγράφου 2, συµπληρώνει το Παράρτηµα Δ’
«Κατάλογο των εφαρµοζόµενων ΠΠΔ» της κοινής υπουργικής
απόφασης µε αριθ. οικ 50129/1392/10.9.2013, το οποίο προσαρ-
τάται στην άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της πλωτής µονάδας
και αποτελεί αναπόσπαστο µέρος αυτής.

γ) Στη συνέχεια, ο φάκελος, ο οποίος έχει συµπληρωθεί ανά-
λογα, σύµφωνα µε την περίπτωση β’, διαβιβάζεται από τη Διεύ-
θυνση Αγροτικών Υποθέσεων στην αρµόδια κτηνιατρική
υπηρεσία για την αξιολόγησή του σε σχέση µε τις απαιτήσεις του
π.δ. 28/2009 από την τριµελή επιτροπή της παραγράφου 4 του
άρθρου 5 του ίδιου προεδρικού διατάγµατος. Ακολούθως, η γνω-
µοδότηση της τριµελούς επιτροπής, µε την οποία εισηγείται
προς τον Γενικό Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης σχετικά µε την κτηνιατρική άδεια για την έκδοση της
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας, διαβιβάζεται από την αρµόδια
κτηνιατρική υπηρεσία στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων.

δ) Μετά την ολοκλήρωση των παραπάνω διαδικασιών, ο Γενι-
κός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από ει-
σήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων,
εκδίδει την άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της πλωτής µονάδας
υδατοκαλλιέργειας.

3. Αν ο φάκελος  των δικαιολογητικών της παραγράφου 2 δεν
είναι πλήρης, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 3 πα-
ράγραφος 2 και του άρθρου 4 παράγραφος 3 του ν. 4014/2011,
η αρµόδια, κατά περίπτωση, Υπηρεσία, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες
από την παραλαβή του φακέλου, ενηµερώνει εγγράφως τον εν-
διαφερόµενο φορέα για τη συµπλήρωσή του, µέσα σε προθεσµία
ενός (1) µήνα από την παραλαβή της έγγραφης ενηµέρωσης, µε
κοινοποίηση στη Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, όπου απαι-
τείται. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία του ενός µήνα, ενηµε-
ρώνεται η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, όπου απαιτείται,
προκειµένου να απορρίψει την αίτηση και να επιστρέψει τα δι-
καιολογητικά στον ενδιαφερόµενο φορέα.

4. Κοινά δικαιολογητικά  που προβλέπονται στις επιµέρους
διατάξεις της νοµοθεσίας υποβάλλονται  µία φορά.

Άρθρο 22
Διαδικασία χορήγησης άδειας ίδρυσης και λειτουργίας µονά-

δας υδατοκαλλιέργειας σε χερσαίες 
εγκαταστάσεις εκτροφής

1. α) Για τη  χορήγηση άδειας ίδρυσης και  λειτουργίας µονά-
δας υδατοκαλλιέργειας  αποκλειστικά σε χερσαίες εγκαταστά-
σεις  εκτροφής, ο ενδιαφερόµενος φορέας υποβάλει στην
αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης φάκελο µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά:

αα) Αίτηση.
ββ) Πιστοποιητικό ιδιοκτησίας ή συµβόλαιο µίσθωσης ή από-

φαση παραχώρησης ακινήτων, σύµφωνα µε τα άρθρα 13 και 14
του ν. 2971/2001 (Α’285), τα άρθρα 4, 7, 8, 9, 10 και 11 του ν.
4061/2012 και το άρθρο 13 του ν. 1734/ 1987 (Α’189), κατά περί-
πτωση, καθώς και οικοδοµική άδεια ή ανάλογη έγκριση από την
αρµόδια υπηρεσία δόµησης, όπου απαιτείται. Η οικοδοµική
άδεια ή ανάλογη έγκριση, υποβάλλεται µετά την έκδοση ΑΕΠΟ.

γγ) Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΜΠΕ) µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά, σύµφωνα µε τα άρθρα 2, 3, 4 και 11,
καθώς και το Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4014/2011 (Α’ 209), αν πρόκει-
ται για µονάδες κατηγορίας Α’ του ίδιου νόµου. Αν πρόκειται για
µονάδες υδατοκαλλιέργειας κατηγορίας Α’, λόγω της θέσης εγ-
κατάστασης και λειτουργίας τους εντός προστατευόµενης πε-
ριοχής του δικτύου NATURA 2000, εφαρµόζονται επιπλέον οι
διατάξεις του άρθρου 10 του ν. 4014/2011.

δδ) Σχετική δήλωση του µελετητή ή του ενδιαφερόµενου

φορέα για την υπαγωγή σε ΠΠΔ µε τα απαραίτητα δικαιολογη-
τικά, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 8 του ν.
4014/2011, αν πρόκειται για µονάδες κατηγορίας Β’ του ίδιου
νόµου.

εε) Τα δικαιολογητικά που αφορούν την άδεια χρήσης νερού,
αν αυτά απαιτούνται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας. Δεν απαιτείται άδεια χρήσης νερού σε περίπτωση άντ-
λησης ύδατος από θαλάσσιες υδάτινες εκτάσεις, ανεξάρτητα
από την απόστασή τους από την ακτή.

στστ) Τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στις διατάξεις της
παραγράφου 2 του άρθρου 5 του π.δ. 28/2009, τα οποία αφο-
ρούν υγειονοµικές απαιτήσεις, όπου αυτό προβλέπεται.

β) Στη συνέχεια, εφαρµόζονται ανάλογα οι διατάξεις των πε-
ριπτώσεων β’ και γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 21 και µετά
την ολοκλήρωση των διαδικασιών που προβλέπονται σε αυτές,
ο Γενικός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από
εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων, εκ-
δίδει την άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της χερσαίας µονάδας
υδατοκαλλιέργειας.

2. Οι διατάξεις  των δύο τελευταίων εδαφίων  της υποπερίπτω-
σης δδ’ της περίπτωσης  α’ της παραγράφου 2, καθώς και  οι
διατάξεις των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 21 εφαρµόζονται
ανάλογα  και στις µονάδες υδατοκαλλιέργειας  σε χερσαίες εγ-
καταστάσεις εκτροφής.

Άρθρο 23
Ανανέωση - τροποποίηση άδειας ίδρυσης και

λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας

1. α) Η άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας πλωτής  µονάδας υδα-
τοκαλλιέργειας ανανεώνεται  µε απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα  της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα  µε όσα ορίζονται
στο άρθρο 7, αν πληρούνται οι προϋποθέσεις του άρθρου 20.

β) Η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας αποκλειστικά σε χερσαίες εγκαταστάσεις ανανεώνεται µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης, αν πληρούνται οι προϋποθέσεις του άρθρου 20.

γ) Για την ανανέωση της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας των
περιπτώσεων α’ και β’ ο φορέας της εγκατάστασης υποβάλει
σχετική αίτηση στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων,
τρεις (3) µήνες τουλάχιστον πριν τη λήξη ισχύος αυτής. Αν η αί-
τηση ανανέωσης έχει υποβληθεί εµπρόθεσµα, η άδεια ίδρυσης
και λειτουργίας της µονάδας εξακολουθεί να ισχύει για όσο
χρόνο βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία ανανέωσής της.

δ) Αν διοικητικές πράξεις ή άδειες των επιµέρους όρων της
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας λήγουν πριν τη λήξη ισχύος της
ως άνω άδειας, αυτές ανανεώνονται σύµφωνα µε την ισχύουσα
για κάθε µία από αυτές νοµοθεσία, µετά από σχετική αίτηση στην
αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων και µε µέριµνα της
ίδιας Διεύθυνσης.

ε) Αν η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέρ-
γειας δεν ανανεωθεί ή λήξει, εφαρµόζονται οι διατάξεις της πα-
ραγράφου 6 του άρθρου 13.

2. Η άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας  υδατοκαλλιέρ-
γειας τροποποιείται, µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα  της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης, στις εξής περιπτώσεις:

α) µετά  από αίτηση του ενδιαφερόµενου  φορέα της µονά-
δας, στην οποία  τεκµηριώνεται η ανάγκη τροποποίησης  ή 

β) αν είναι αναγκαία η αλλαγή των όρων και των προϋποθέ-
σεων χορήγησης της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µονά-
δας. Στην περίπτωση αυτή, η αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών
Υποθέσεων ενηµερώνει άµεσα το φορέα της µονάδας.

Άρθρο 24
Ανάκληση - αναστολή της άδειας ίδρυσης και

λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας

1. Η άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας  υδατοκαλλιέρ-
γειας ανακαλείται στις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) Λύσης της µίσθωσης, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο
14. Στην περίπτωση αυτή, η απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
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της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης για τη χορήγηση άδειας
ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας ανακαλείται αυτοδίκαια.

β) Μη τήρησης από το φορέα της µονάδας υδατοκαλλιέργειας
της υποχρέωσης που προβλέπεται στην παράγραφο 4 του άρ-
θρου 20 ή µη διαπίστωσης συνδροµής των νόµιµων προϋποθέ-
σεων λειτουργίας της µονάδας σύµφωνα µε τις ίδιες ως άνω
διατάξεις και το π.δ. 28/2009.

γ) Παράβασης των όρων ίδρυσης και λειτουργίας της µονά-
δας, όπως αυτοί περιέχονται και αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα
της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας, αφού προηγηθεί προειδο-
ποίηση του φορέα της µονάδας υδατοκαλλιέργειας να συµµορ-
φωθεί σε εύλογο χρόνο, ο οποίος καθορίζεται από την αρµόδια
αρχή ανάλογα µε την παράβαση. Ο χρόνος αυτός, σε κάθε περί-
πτωση, δεν µπορεί να είναι µικρότερος των τριών (3) µηνών από
την προειδοποίηση.

δ) Μη δυνατότητας ανανέωσης – παράτασης των διοικητικών
πράξεων/αδειών των επιµέρους όρων της άδειας ίδρυσης και λει-
τουργίας, επειδή δεν συντρέχουν πλέον οι προϋποθέσεις, µε
βάση τις οποίες εκδόθηκε η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας.

2. Η άδεια  ίδρυσης και λειτουργίας των  µονάδων αναστέλλε-
ται προσωρινά  µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα  της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από εισήγηση της κατά περί-
πτωση αρµόδιας αρχής, όταν υπάρχει σοβαρός κίνδυνος για τη
δηµόσια υγεία, την υγεία του εκτρεφόµενου πληθυσµού, την
ασφάλεια και υγιεινή των προϊόντων που παράγονται στη µονάδα
και το περιβάλλον, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµο-
θεσίας ή την εκτίµηση των αρµόδιων αρχών ως προς το χρονικό
διάστηµα που απαιτείται για την αποτροπή του κινδύνου.

3. Αν ανακληθεί  η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας, σύµφωνα
µε την παράγραφο 1, εφαρµόζονται  οι διατάξεις της παραγρά-
φου 6 του άρθρου 13.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’

Άρθρο 25
Διοικητικές Κυρώσεις

1. α) Σε όσους  καταλαµβάνουν αυθαίρετα θαλάσσιες  ή λι-
µναίες υδάτινες εκτάσεις  µε µόνιµες ή προσωρινές εγκαταστά-
σεις  υδατοκαλλιέργειας επιβάλλεται  πρόστιµο από τρεις
χιλιάδες (3.000) έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ. Οι ανωτέρω
υποχρεούνται, µέσα σε προθεσµία είκοσι (20) ηµερών από τη
διαπίστωση της παράβασης και την παραλαβή της έκθεσης ελέγ-
χου να προβούν στην αποµάκρυνση των αυθαίρετων εγκαταστά-
σεων µε δική τους επιβάρυνση. Αυθαίρετη κατάληψη νοείται και
η µη ελεύθερη, στην πρότερη κατάσταση, απόδοση στο Ελλη-
νικό Δηµόσιο των υδάτινων εκτάσεων, σύµφωνα µε τη παρά-
γραφο 6 του άρθρου 13.

β) Μετά τη λήξη της προθεσµίας των είκοσι (20) ηµερών επι-
βάλλεται επιπλέον πρόστιµο πεντακοσίων (500) ευρώ για κάθε
ηµέρα κατάληψης της ανωτέρω υδάτινης έκτασης και οι εγκατα-
στάσεις κατάσχονται και δηµεύονται µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά από εισήγηση
των αρµόδιων ελεγκτικών αρχών της παραγράφου 4, και εκποι-
ούνται υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου, µέσα σε επτά (7) ηµέρες
από την απόφαση δήµευσης του Γενικού Γραµµατέα της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, µε πρόχειρο πλειοδοτικό διαγωνισµό.
Το διαγωνισµό διενεργεί τριµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται
από έναν εκπρόσωπο της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υπο-
θέσεων, έναν εκπρόσωπο της αρµόδιας υπηρεσίας αλιείας της
οικείας Περιφέρειας και έναν εκπρόσωπο της αρµόδιας υπηρε-
σίας του Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής, αν πρό-
κειται για θαλάσσια υδάτινη έκταση, ή της Ελληνικής
Αστυνοµίας, αν πρόκειται για λιµναία υδάτινη έκταση. Η τριµελής
επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε την οποία καθορίζονται η σύν-
θεση, η ιδιότητα των µελών, ο τρόπος λειτουργίας της και κάθε
σχετικό θέµα. Σε περίπτωση που ο διαγωνισµός αποβεί άγονος
δύο φορές εκδίδεται πρωτόκολλο καταστροφής. Οι σχετικές δα-
πάνες καταστροφής καταλογίζονται µε το πρωτόκολλο κατα-
στροφής σε βάρος του κατόχου των εγκαταστάσεων,

βεβαιώνονται ως δηµόσιο έσοδο και εισπράττονται σύµφωνα µε
τον ΚΕΔΕ. Για τη διαδικασία βεβαίωσης µεριµνά η οικονοµική
υπηρεσία της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

γ) Αν η εξακρίβωση της ταυτότητας του παραβάτη της παρού-
σας παραγράφου δεν είναι δυνατή, ο Γενικός Γραµµατέας της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης προβαίνει στη δηµοσίευση
πρόσκλησης σε µια τοπική εφηµερίδα και σε µια ηµερήσια εφη-
µερίδα της έδρας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Με
την πρόσκληση καλείται ο κάτοχος εγκαταστάσεων να αποµα-
κρύνει αυτές από τις δηµόσιες υδάτινες εκτάσεις, µέσα σε προ-
θεσµία τριάντα (30) ηµερών από την ηµεροµηνία της τελευταίας
δηµοσίευσης. Μετά την άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας
αυτής και αν οι παραβάτες δεν συµµορφωθούν, εφαρµόζεται η
διαδικασία της περίπτωσης β’.

2. Στο φορέα  µονάδας υδατοκαλλιέργειας, ο  οποίος δεν επι-
τρέπει την είσοδο στη µονάδα των εκπροσώπων των ελεγκτικών
αρχών της παραγράφου 4 ή αρνείται ή παρεµποδίζει, µε οποιον-
δήποτε τρόπο, τον έλεγχο για τη διαπίστωση της παράβασης της
παραγράφου 1 ή αρνείται να δώσει ή δίνει ψευδείς ή µη πλήρεις
ή ανακριβείς πληροφορίες και στοιχεία που του ζητούνται, επι-
βάλλεται πρόστιµο από χίλια (1.000) έως τριάντα χιλιάδες
(30.000) ευρώ.

3. α) Σε όσους  παραβιάζουν τις διατάξεις της  παραγράφου 1
του άρθρου 16 επιβάλλονται  οι κυρώσεις που προβλέπονται
στις διατάξεις της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου
11 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27), όπως ισχύει, σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στις παραγράφους 2 έως και 5 του ίδιου άρθρου.

β) Σε όσους παραβιάζουν τις διατάξεις της παραγράφου 2 του
άρθρου 16 επιβάλλεται πρόστιµο πεντακοσίων (500) ευρώ.

γ) Σε όσους παραβιάζουν τους επιµέρους όρους και προϋπο-
θέσεις ίδρυσης και λειτουργίας µονάδας υδατοκαλλιέργειας επι-
βάλλονται τα πρόστιµα που προβλέπονται από την κείµενη
νοµοθεσία, σύµφωνα µε τη διαδικασία και από τα αρµόδια όρ-
γανα που ορίζονται σε αυτήν.

4. Αρµόδιες  ελεγκτικές αρχές για τη διαπίστωση  των παρα-
βάσεων των παραγράφων 1, 2 και 3 περίπτωση β’είναι οι Διευ-
θύνσεις Αγροτικών Υποθέσεων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
οι αρµόδιες υπηρεσίες αλιείας των Περιφερειών και Περιφερει-
ακών Ενοτήτων, καθώς και οι αρµόδιες, κατά περίπτωση, λιµενι-
κές και αστυνοµικές υπηρεσίες στον τοµέα αρµοδιότητάς τους,
οι οποίες και συντάσσουν σχετική αιτιολογηµένη έκθεση.

5. α) Τα πρόστιµα των παραγράφων 1, 2 και 3 περίπτωση β’
επιβάλλονται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης, µετά από εισήγηση των αρµόδιων ελεγκτι-
κών αρχών της παραγράφου 4, µε βάση την έκθεση ελέγχου. Η
απόφαση επιβολής προστίµου κοινοποιείται άµεσα, επί αποδεί-
ξει, στον ενδιαφερόµενο.

β) Πριν την επιβολή του προστίµου, ο παραβάτης καλείται εγ-
γράφως, επί αποδείξει, να διατυπώσει τις απόψεις του µέσα σε
προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την παραλαβή της έγγραφης
κλήσης.

6. Για τον  καθορισµό του ύψους των προστίµων  του παρόν-
τος άρθρου, ως κριτήρια  επιµέτρησης, λαµβάνονται υπόψη  και
συνεκτιµώνται, κατά περίπτωση, και σε συνδυασµό: το εµβαδόν
της υδάτινης έκτασης που έχει καταληφθεί αυθαίρετα, το µέγε-
θος της µονάδας υδατοκαλλιέργειας, η φύση και η πολλαπλό-
τητα της παράβασης, καθώς και η υποτροπή ως προς την ίδια
παράβαση.

7. Τα διοικητικά πρόστιµα των παραγράφων 1, 2 και 3 περί-
πτωση β’εισπράττονται σύµφωνα µε τον ΚΕΔΕ, βεβαιώνονται
από την αρµόδια ΔΟΥ και αποδίδονται υπέρ του Ταµείου Γεωρ-
γίας και Κτηνοτροφίας. 

Η παρακολούθηση της διαδικασίας υλοποίησης των αποφά-
σεων επιβολής προστίµων και της πορείας αποπληρωµής και εί-
σπραξής τους διενεργείται από την οικονοµική υπηρεσία της
αρχής έκδοσης της σχετικής απόφασης.

8. Κατά της  απόφασης επιβολής προστίµου  της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 5, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να  υποβάλει
ένσταση ενώπιον του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, η οποία κατατίθεται στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικών
Υποθέσεων µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την επίδοσή της σε
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αυτόν. Η Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων τη διαβιβάζει άµεσα
στη Διεύθυνση Υδατοκαλλιεργειών και Εσωτερικών Υδάτων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία ειση-
γείται στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά
από εξέταση της νοµιµότητας και της ουσίας της ένστασης, την
ακύρωση, ολικά ή µερικά, ή την τροποποίηση της απόφασης επι-
βολής προστίµου ή την απόρριψη της ένστασης.

Άρθρο 26
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων ρυθµίζονται οι  λεπτοµέρειες εφαρµογής του ΕΠΑΥ  του
άρθρου 2.

2. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων συγκροτείται το ΕΣΥΔ, καθορίζεται η διαδικασία σύγκλη-
σης και λήψης των αποφάσεών του, οι εισηγητές, ο γραµµατέας
και κάθε σχετικό θέµα για τη λειτουργία του και την εφαρµογή
του άρθρου 3.

3. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων καθορίζονται τα αρµόδια όργανα, η διαδικασία, οι όροι, οι
προϋποθέσεις, το µίσθωµα, οι εγγυήσεις που κατατίθενται και
κάθε θέµα που αφορά τη διεξαγωγή της δηµοπρασίας της περί-
πτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 4, την κατακύρωση
του αποτελέσµατος και την κατάρτιση της σύµβασης.

4. Με κοινή  απόφαση των Υπουργών Αγροτικής  Ανάπτυξης
και Τροφίµων και  Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής  Αλ-
λαγής καθορίζονται οι όροι  έκδοσης της απόφασης έγκρισης
των παραχωρήσεων της παραγράφου 1 του άρθρου 5 και χορή-
γησης ή ανανέωσης της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µο-
νάδας, η τηρούµενη διαδικασία, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά,
καθώς και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 5.

5. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων καθορίζονται τα  αρµόδια όργανα, η διαδικασία, οι όροι,
οι προϋποθέσεις και κάθε σχετικό θέµα για την παραχώρηση
υδάτινων εκτάσεων µε τη διαδικασία µοριοδότησης της παρα-
γράφου 4 του άρθρου 7.

6. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων µπορεί να τίθενται  προϋποθέσεις για τη µίσθωση θαλάσ-
σιων και λιµναίων υδάτινων εκτάσεων, τις οποίες πρέπει να
πληρούν οι ενδιαφερόµενοι µισθωτές και οι οποίες αφορούν κυ-
ρίως την αξιοπιστία και επάρκεια του επιχειρηµατικού σχεδίου,
την εµπειρία του φορέα στον κλάδο της υδατοκαλλιέργειας, την
όλη επιχειρηµατική του δραστηριότητα, τις οικονοµικές του δυ-
νατότητες και τη γενικότερη επιστηµονική του ενασχόληση µε
αντικείµενο σχετικό µε τις υδατοκαλλιέργειες.

7. α) Με κοινή  απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών  και
Αγροτικής Ανάπτυξης και  Τροφίµων ορίζεται το ύψος του µισθώ-
µατος ανά είδος καλλιέργειας και περίοδο µίσθωσης, ο τρόπος
αναπροσαρµογής του και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή
του άρθρου 11.

β) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µπορεί να καθορίζεται η διαδικασία απόδοσης των µισθω-
µάτων του άρθρου 12 και να αναπροσαρµόζεται το ποσοστό
απόδοσης αυτών.

8.  Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων καθορίζεται η  διαδικασία, το είδος και το  περιεχόµενο
της πράξης παραχώρησης  ή της σύναψης έννοµης σχέσης µε
τρίτους, οι περιπτώσεις στις οποίες η τελευταία επιτρέπεται, οι
υποχρεώσεις των συµβαλλοµένων, τα περί τροποποίησης και
ισχύος της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας και κάθε
σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παραγράφου 3 του άρθρου
13.

9. Με απόφαση  του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης  και Τρο-
φίµων µπορεί να καθορίζεται  το υπόδειγµα του εντύπου της
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας  µονάδας υδατοκαλλιέργειας και
να τροποποιούνται τα στοιχεία  που περιλαµβάνονται σε αυτήν,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 20.

10. α) Με κοινή  απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων  και Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και  Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται  ή εξειδικεύονται, κατά πε-

ρίπτωση, τα δικαιολογητικά που απαιτούνται  για τη χορήγηση
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέργειας,
καθώς και για την ανανέωση-τροποποίηση αυτής, σύµφωνα µε
τα άρθρα 21, 22 και 23.

β) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ρυθµίζονται ειδικά θέµατα, τεχνικές λεπτοµέρειες και δια-
δικαστικά θέµατα για την εφαρµογή των άρθρων 21, 22 και 23.

11. Με κοινή  απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών  και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και  Τροφίµων µπορεί να αναπροσαρµόζεται  το
ύψος των διοικητικών προστίµων  του άρθρου 25.

12. Με κοινή  απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής µπορεί να καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις λειτουρ-
γίας και εκτροφής που πρέπει να τηρούνται από τις µονάδες
υδατοκαλλιέργειας ανάλογα µε το είδος εγκατάστασης και την
κατάταξη της δραστηριότητας.

Άρθρο 27
Μεταβατικές διατάξεις

1. α) Μονάδες υδατοκαλλιέργειας που αποδεδειγµένα λει-
τουργούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος χωρίς άδεια
ίδρυσης και λειτουργίας για το σύνολο ή µέρος των εγκαταστά-
σεων τους, προσαρµόζονται στις διατάξεις του παρόντος, µέσα
σε χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών, από την έναρξη ισχύος του.
Οι ως άνω µονάδες καταβάλουν µίσθωµα από την έναρξη ισχύος
του παρόντος για την υδάτινη έκταση που είναι εγκατεστηµένες.
Για τον καθορισµό του ύψους, καθώς και του τρόπου είσπραξης
και απόδοσης του ανωτέρω µισθώµατος εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 11 και το άρθρο 12.

β) Κατά τη διάρκεια της ανωτέρω προθεσµίας των δύο ετών
αναστέλλεται η ισχύς των διοικητικών πράξεων αποβολής, επι-
βολής προστίµων, κατεδάφισης, καταστροφής που έχουν εκδο-
θεί, οι οποίες και ανακαλούνται οριστικά, αν εκδοθεί η άδεια
ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας. 

γ) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν εφαρµόζον-
ται:

αα) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας, στις οποίες έχουν κατα-
γραφεί από τις αρµόδιες αρχές παραβάσεις της συναφούς σχε-
τικής νοµοθεσίας, όπως της περιβαλλοντικής, της νοµοθεσίας
περί χωροταξικού σχεδιασµού και της νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, για τις οποίες υπάρχει αντικειµενική αδυναµία άρσης των
παραβάσεων, 

ββ) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας, οι οποίες, χωρίς να αιτη-
θούν την παραχώρηση του συνόλου της υδάτινης έκτασης που
έχουν εγκατασταθεί, έχουν καταλάβει αυτήν αυθαίρετα και

γγ) σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας µε υπέρβαση της µισθω-
µένης υδάτινης έκτασης σε ποσοστό µεγαλύτερο του 10%
αυτής. Αν η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας της µονάδας υδατο-
καλλιέργειας έχει λήξει, ο υπολογισµός του ποσοστού υπέρβα-
σης γίνεται µε βάση την τελευταία άδεια ίδρυσης και λειτουργίας
της µονάδας ή σύµβαση µίσθωσης.

2. Κατά τη  µεταβατική περίοδο των δύο ετών της παραγρά-
φου 1, οι µονάδες υδατοκαλλιέργειας µπορούν να εντάσσονται
σε επιδοτούµενα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η κα-
ταβολή όµως της τελικής πληρωµής της επιδότησης τελεί πάντα
υπό τον όρο της προηγούµενης απόκτησης της άδειας ίδρυσης
και λειτουργίας.

3. Οι άδειες ίδρυσης και λειτουργίας µονάδων υδατοκαλλιέρ-
γειας, καθώς και οι διοικητικές πράξεις/άδειες των επιµέρους
όρων της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας, οι οποίες έχουν ήδη
εκδοθεί, εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι τη λήξη τους. Κατά τη
διάρκεια της ισχύος τους εφαρµόζονται οι διατάξεις που ίσχυαν
κατά το χρόνο έκδοσής τους.

4. Αιτήσεις  για ανανέωση άδειας ίδρυσης  και λειτουργίας µο-
νάδας υδατοκαλλιέργειας, που έχει εκδοθεί µε βάση  προηγού-
µενο νοµικό πλαίσιο και  της οποίας ο χρόνος ισχύος  λήγει,
εξετάζονται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο.

5. Αιτήσεις  για την αδειοδότηση µονάδων  υδατοκαλλιέργειας,
οι οποίες έχουν  υποβληθεί πριν την έναρξη  ισχύος του παρόν-
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τος και δεν  έχουν περατωθεί, εξετάζονται και  ολοκληρώνονται
σύµφωνα µε τις  διατάξεις που ίσχυαν πριν  την έναρξη ισχύος
του παρόντος, εκτός αν ο ενδιαφερόµενος επιθυµεί την υπαγωγή
του στις διατάξεις του παρόντος, οπότε υποβάλει νέα αίτηση
αδειοδότησης, η οποία εξετάζεται κατά προτεραιότητα.

6. Υφιστάµενες  µισθώσεις εξακολουθούν να ισχύουν  και τα
µισθώµατα που προβλέπονται σε αυτές καταβάλλονται µέχρι τη
λήξη τους και αναπροσαρµόζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις που
ίσχυαν για τις µισθώσεις αυτές πριν τη δηµοσίευση του παρόν-
τος.

7. Μέχρι την  έκδοση των κανονιστικών πράξεων  για τις οποίες
χορηγείται  εξουσιοδότηση µε τον παρόντα νόµο εξακολουθούν
να ισχύουν οι κανονιστικές πράξεις που έχουν εκδοθεί βάσει της
κείµενης νοµοθεσίας.

8. Για τις ρυθµίσεις του παρόντος νόµου, οι οποίες       εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του ν. 4262/2014 (Α’114), δεν εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 34
του ν. 4262/2014, ενώ εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγρά-
φου 4 του άρθρου 34 του ίδιου νόµου, αναφορικά µε τη µετά-
βασή τους στο καθεστώς αυτού.

Άρθρο 28
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από τη  δηµοσίευση του παρόντος καταργούνται:
α) Η παράγραφος 7 του άρθρου 32 του ν. 1845/1989 (Α’ 102).
β) Η παράγραφος 11 του άρθρου 19 του ν. 3208/2003 (Α’ 303).
γ) Τα άρθρα 57 και 64 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27).
δ) Η παράγραφος 3 του άρθρου 15 του ν. 2130/1993 (Α’ 62).
ε) Η παράγραφος 3 του άρθρου 5 του π.δ. 28/2009 (Α’ 46).
στ) Κάθε άλλη διάταξη, γενική ή ειδική, η οποία έρχεται σε αν-

τίθεση ή ρυθµίζει διαφορετικά τα θέµατα που ρυθµίζονται µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Από τη  δηµοσίευση του παρόντος:
α) Δεν εφαρµόζονται, ως προς την επιβολή διοικητικών προ-

στίµων, σε όσους καταλαµβάνουν αυθαίρετα θαλάσσιες ή λι-
µναίες υδάτινες εκτάσεις µε µόνιµες ή προσωρινές
εγκαταστάσεις υδατοκαλλιέργειας οι διατάξεις της παραγράφου
1 του άρθρου 29 του ν. 2971/2001 (Α’ 285).

β) Δεν εφαρµόζονται κατά τη χορήγηση άδειας ίδρυσης και
λειτουργίας σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας, εντατικής ή ηµιεν-
τατικής µορφής, οι οποίες εγκαθίστανται σε θαλάσσιες υδάτινες
εκτάσεις οι διατάξεις του άρθρου 30 του ν. 2971/2001.

γ) Δεν εφαρµόζονται σε θαλάσσια και λιµναία ύδατα όπου δύ-
νανται να εγκαθίστανται µονάδες υδατοκαλλιέργειας εντατικής
ή ηµιεντατικής µορφής και να δηµιουργούνται ζώνες µετεγκατά-
στασης ζώντων δίθυρων µαλακίων, οι διατάξεις της περίπτωσης
45 της υποπαραγράφου δ’ «Υποτοµέας Αλιείας» της παραγρά-
φου ΙΙ Β «Τοµέας Γεωργίας – Κτηνοτροφίας – Αλιείας» του άρ-
θρου 186 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), καθώς και οι περιπτώσεις 71
και 73 της ίδιας υποπαραγράφου.

δ) Δεν εφαρµόζονται σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας εντατι-
κής και ηµιεντατικής µορφής, οι οποίες εγκαθίστανται σε θαλάσ-
σιες και λιµναίες εκτάσεις οι διατάξεις:

αα) της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του β.δ. 142/1971 (Α’
49),

ββ) της απόφασης µε αριθ. 140476/6.2.2004 του Υπουργού Γε-
ωργίας (Β’ 357).

Άρθρο 29

1. Οι Αθλητικές Ανώνυµες Εταιρείες (Α.Α.Ε.) και τα Τµήµατα
Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.) που δικαιούνται συµµετοχής στα
επαγγελµατικά πρωταθλήµατα, αποκλειστικά για την αγωνιστική
περίοδο 2014-2015, µπορούν να προσκοµίζουν φορολογική και
ασφαλιστική ενηµερότητα στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλη-
τισµού (Ε.Ε.Α.), κατά τα προβλεπόµενα στην παρ. 3 του άρθρου
77Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως ισχύει, εντός προθεσµίας
ενός µηνός από την έναρξη του οικείου πρωταθλήµατος.

2. Η ισχύς της διάταξης της προηγούµενης παραγράφου αρ-
χίζει από τις 18 Αυγούστου 2014.

Άρθρο 30
Λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

1. Μετά την παρ. 14 του άρθρου 8 του ν.1474/1984 (Α’128),
όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος 15 ως εξής:

«15. Το Διοικητικό Συµβούλιο του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. Ν.Π.Δ.Δ. µπορεί
µε απόφασή του να µεταβιβάζει στον Πρόεδρό του ή/και άλλο
µέλος του την αρµοδιότητα λήψης αποφάσεων επί των τρεχόν-
των ζητηµάτων λειτουργίας του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., όπως ιδίως την υπο-
γραφή εντολών µετακίνησης. Με όµοια απόφαση, το Διοικητικό
Συµβούλιο του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. µπορεί να µεταβιβάζει και άλλες αρ-
µοδιότητές του στον Πρόεδρο ή µέλη του ή υπαλλήλους του. Οι
σχετικές αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου αναρτώνται
στην ιστοσελίδα του ΓΕΩΤ.Ε.Ε..»

2. Αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου του ΓΕΩΤ.Ε.Ε.
Ν.Π.Δ.Δ., οι οποίες εκδόθηκαν τα έτη 2013 και 2014 µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος και µε τις οποίες ανατίθεται η αρ-
µοδιότητα έκδοσης εντολών µετακίνησης µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου και υπαλλήλων ή µελών ή του Νοµικού Συµβούλου
του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. για τη συµµετοχή τους, κατά περίπτωση, στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο ή σε συλλογικά όργανα ή επιτροπές ή οµά-
δες εργασίας του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. ή για την εκτέλεση εντολής ή
εργασίας που δόθηκε ή ανατέθηκε στα ως άνω πρόσωπα από το
Διοικητικό Συµβούλιο του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. ή τις Διοικούσες Επιτροπές
των Παραρτηµάτων του, καθώς και µετακινήσεις του Προέδρου
του Διοικητικού Συµβουλίου, οι οποίες πραγµατοποιήθηκαν το
ίδιο ως άνω χρονικό διάστηµα για την εκπροσώπηση του
ΓΕΩΤ.Ε.Ε. ενώπιον Αρχών ή για τη συµµετοχή σε συνέδρια ή λοι-
πές εκδηλώσεις, εκπροσωπώντας το ΓΕΩΤ.Ε.Ε., θεωρούνται ότι
έχουν εκδοθεί νοµίµως, όσον αφορά αποκλειστικά το ζήτηµα της
αρµοδιότητας, και ότι νοµίµως πραγµατοποιήθηκαν, αντίστοιχα.
Τα σχετικά οδοιπορικά έξοδα και η ηµερήσια εκτός έδρας απο-
ζηµίωση καταβάλλονται και εκκαθαρίζονται κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης.

3. Η παρ. 2 του άρθρου 42 του ν. 4141/2013 (Α’81) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Αποφάσεις ορισµού αξιολογητών και συγκρότησης γνωµο-
δοτικών επιτροπών που εκδόθηκαν κατ’ εφαρµογή της αριθµ.
17371/Αρ.Απόφ. 704/20.11.2008 (Β’ 2497) απόφασης των Υπουρ-
γών Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, θεω-
ρούνται ως νοµίµως εκδοθείσες και εκκαθαρίζονται κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων περί παραγραφής των νόµων 2362/1995
(Α’247) και 4270/2014 (Α’143), όπως ισχύουν.»

4. α) Υπάλληλοι του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ κατηγορίας Πανεπιστη-
µιακής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης, κάτοχοι διδακτορικού δι-
πλώµατος, που υπηρετούν στη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής
Έρευνας και οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου δεν ανήκουν στην κατηγορία του ερευνητικού προσωπι-
κού του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, κρίνονται από το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο του Οργανισµού χωρίς δηµόσια προκήρυξη, µία µόνο
φορά, ύστερα από αίτησή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 55 του     ν.
4235/2014 (Α’32), για ένταξή τους σε οργανική θέση της κατη-
γορίας των ερευνητών σε µία από τις βαθµίδες Α’, Β’, Γ’ ή Δ’, µε
γνωστικό αντικείµενο εκείνο που αναφέρει στην αίτησή του ο εν-
διαφερόµενος. Οι αιτήσεις που αναφέρονται στο προηγούµενο
εδάφιο υποβάλλονται µέσα σε έξι µήνες από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου. Σε περίπτωση θετικής κρίσης, η ένταξη του αι-
τούντος ενεργείται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Οργανισµού και τοποθετείται σε Ινστιτούτο συναφές µε το γνω-
στικό του αντικείµενο.

Η προηγούµενη οργανική θέση των υπαλλήλων που εντάσσον-
ται στο ερευνητικό προσωπικό του ΕΓΛΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ παραµένει
κενή µέχρι την ένταξη ή την προαγωγή τους στη βαθµίδα Β’. Σε
περίπτωση που δεν προαχθούν στη βαθµίδα Β’ επιστρέφουν
στην προηγούµενη οργανική τους θέση και λαµβάνουν τις απο-
δοχές που προβλέπονται για τη θέση αυτή.

β) Η λειτουργία των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑΣ) του ν.
3475/2006 (Α’146), αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
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πτυξης και Τροφίµων, παρατείνεται για τα σχολικά έτη 2014-2015
και 2015-2016 και παύει τη 15η Σεπτεµβρίου 2016.

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 992/1979 (Α’280), προστί-
θεται περίπτωση στ’, ως εξής:

«στ. Έσοδα προερχόµενα από εκτοκισµό επί των διαθεσίµων
υπολοίπων του λογαριασµού».

6. Η προθεσµία υποβολής αιτήσεων για τη µη εξέταση ενδικο-
φανών προσφυγών που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο της παρ.
5 του άρθρου 14 του ν.δ. 420/1970 (Α’27), όπως ισχύει, λήγει στις
31 Δεκεµβρίου 2014.

Άρθρο 31

Στο άρθρο 8 του ν. 4223/2013 προστίθεται νέα παράγραφος
ως εξής:

«Οφειλές από πράξεις προσδιορισµού ΕΝ.Φ.Ι.Α. που έχουν εκ-
δοθεί κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, δεν καθίστανται ληξι-
πρόθεσµες πριν από την 30ή Σεπτεµβρίου 2014 και,
επιπροσθέτως, δεν λαµβάνονται υπόψη, έως την ηµεροµηνία
αυτή, για την έκδοση φορολογικής ενηµερότητας και βεβαίωσης
οφειλής του άρθρου 12 του     ν. 4174/2013.»

Άρθρο 32
Τροποποίηση του ν. 4277/2014 

«Νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας - Αττικής 
και άλλες διατάξεις»

1. Στο τέλος της περίπτωσης δ’ της παρ. 9 του άρθρου 61 του
ν. 4277/2014 προστίθεται το εξής:

«Μέλη των κλαδικών αγροτικών συνεταιρισµών που προέκυ-
ψαν από µετατραπείσες ΚΕΣΕ και ΚΑΣΟ είναι µόνο όσοι απασχο-
λούνται µε το αντικείµενο δραστηριότητας του κλαδικού αυτού
ΑΣ και καταβάλλουν τη συνεταιριστική τους µερίδα που όρισε η
απόφαση µετατροπής.»

Άρθρο 33

Η περίπτωση β’της παραγράφου 2 του άρθρου 25 του ν.
4264/2014 τροποποιείται ως εξής:

«(β) σε δηµοτικές κοινότητες µε πληθυσµό άνω των τριών χι-
λιάδων (3.000) κατοίκων.»

Άρθρο 34
Καταργούµενες διατάξεις 

των νόµων 4015/2011 και 4072/2011

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: 
α) Η παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 4015/2011 (Α’210). 
β) Η παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 4015/2011. 
γ) Η παρ. 4 του άρθρου 19 του ν. 4015/2011.
δ) Η παρ. 11 περίπτωση β’ του άρθρου 321 του  ν. 4072/2012

(Α’86).

Άρθρο 35
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,.......................................................2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

7. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ

ΑΛΛΑΓΗΣ

9. ΔΗΜΟΣΙΑΣ 10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΤΑΞΗΣ ΚΑΙ ΚΑΙ ΑΙΓΑΙΟΥ».

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ 
ΠΟΛΙΤΗ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της
σηµερινής συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το Τµήµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της

Πέµπτης 26 Ιουνίου 2014, της Παρασκευής 27 Ιουνίου 2014, της
Παρασκευής 4 Ιουλίου 2014, της Δευτέρας 7 Ιουλίου 2014, της
Τρίτης 8 Ιουλίου 2014, πρωινή συνεδρίαση, της Τρίτης 8 Ιουλίου
2014 απογευµατινή συνεδρίαση, της Τετάρτης 9 Ιουλίου 2014
και της Πέµπτης 10 Ιουλίου 2014 και ερωτάται το Τµήµα εάν τα
επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς, τα

Πρακτικά της Πέµπτης 26 Ιουνίου 2014, της Παρασκευής 27 Ιου-
νίου 2014, της Παρασκευής 4 Ιουλίου 2014, της Δευτέρας 7 Ιου-
λίου 2014, της Τρίτης 8 Ιουλίου 2014, πρωινή συνεδρίαση, της
Τρίτης 8 Ιουλίου 2014 απογευµατινή συνεδρίαση, της Τετάρτης
9 Ιουλίου 2014 και της Πέµπτης 10 Ιουλίου 2014 επικυρώθηκαν.

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και εξωτερικών
υποθέσεων καταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρύθµιση Θεµάτων Εθνικής Άµυ-
νας».

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 14.59’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 2 Σεπτεµβρίου 2014 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί. 

2360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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